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Intervju z najboljšim strelcem celjskega Publikuma in drugim strelcem lige, Faikom 
Kamberovičem, na strani 19. 

Človek 
človeku 

M B O 
Vtisi in izkušnje študentov medicine, 
ki so štiri mesece delali v Tanzaniji, 

v reportaži na strani 20. 

Stavka in omejitve vpisa. Stran 6. 

Pomlad v Dubrovniku. Stran 21. 

Prihaja Luka Matija. Ob 150 letnici 
prihoda prvega vlaka v naše kraje. Stran 9. 

V bolniški bolje kot na delu. Stran 4. 

Nikoli v nedeljo. Stran 24. 

Peter Vrisk: "Brez regijskega povezovanja se bo 
ljubljanski centralizem še krepil." Intervju na strani 5. 

tzjemno v izjemnem 



NOVI TEDNIK DOGODKI 

Komplimenti 
Sloveniji i 

L J U B L J A N A , 5. maja 
(Večer) - Slovenski pre
mier d r . J a n e z Drnovšek 
j e minule dni prejel številne 
komplimente na račun dr
žave. V pismih, naslovlje
nih na slovensko vlado, 
ameriški predsednik Bili 
Clinton in britanski pre
mier J o h n Ma jo r pozitiv
no ocenjujeta slovensko 
približevanje svetovnim 
demokratičnim poveza
vam. Bili Clinton j e med 
drugim zapisal, da ZDA 
podpirajo vključevanje 
Slovenije v svetovne inte
gracije, vključno z EU. 
Clinton upa, da se bodo po
zitivna dogajanja med Slo
venijo in Italijo nadaljeva
la, in ugotavlja, da je napre
dek Slovenije pri odprtem, 
gospodarskem in demokra
tičnem preoblikovanju iz
jemen ter predstavlja mo
čan zgled za nastajajoče 
evropske demokracije. 

Britanski premier John 
Major pa ugotavlja, d a j e ; 
Slovenija resna kandidatka 
za članstvo v EU in izraža 
upanje, da bo komisija 
kmalu pripravila mnenje o 
približevanju Slovenije, pri 
čemer se bo tudi sam anga
žiral. 

Kršenje človekovih 
pravic 

L J U B L J A N A , 6. maj« 
(Večer) - J a n e z Širše, biv
ši minister za turizem in 
bivši predstojnik Varnost
no informativne službe, je 
poslal obsežno pismo Va
ruhu človekovih pravic Ivu 
Bizjaku. V njem ga sezna
nja tudi o dvomljivih for
malno pravnih postopkih 
preiskovalne komisije dr
žavnega zbora o sumu zlo
rabe javnih pooblastil v po
slovanju podjetja Hit. Širše 
ugotavlja, da ni bil pred ko
misijo nikoli zaslišan, med
tem ko je iz medijev moč 
povzeti, da je komisija ugo
tovila, d a j e sum o zlorabi 
pooblastil Siršeta uteme
ljen. 

Novo staro vodstvo 
SAZU 

L J U B L J A N A , 7. maja, 
(Delo) - Člani Slovenske 
akademije znanosti in 
umetnosti so si na volilni 
skupščini izbrali vodstvo 
za naslednja tri leta, posta
va pa j e taka kot doslej. 
Akademiji bo še naprej 
predsedoval' F r a n c e Ber-
nik s podpredsednikoma 
R o b e r t o m Blincem in Ci
ri lom Zlobcem. 
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Uresničena 
dolgoletna želja 

V okviru prireditev, s ka
terimi bo Slovenija letos 
proslavila 150. obletnico 
železnice, bodo v Radečah 
konec mesece slovesno pre
dali namenu novo železniš
ko postajališče. V pr imer
javi z nekaterimi drugimi 
posodobitvami, s katerimi 
bo žfijeznica počastila svoj 
visoki jubilej, dogodek za 
marsikoga ne bo tako zelo 
pomemben, bo pa vsekakor 
velik praznik za Radcčane, 
saj sedanje železniško po
stajališče že dolgo velja za 
eno največjih sramot kra
ja . 

Projekt novega postajališ
ča je čakal na uresničitev kar 
nekaj desetletij, vendarje Slo
venskim železnicam zanj ved
no zmanjkalo denarja ali pa so 
reševale kakšne druge, še bolj 
pereče probleme. Lani so v 
skladu s sedanjimi potrebami 
projekt obnovili inga razdelili 
v tri faze, od katerih so prvo, to 
je izgradnjo dveh peronov, ki 
sta povezana s podhodom, 
pred dnevi že končali. Večino 
sredstev za novo postajališče 
je dala železnica, nekaj denar
ja je ob začetku gradnje, ki se 
je pričela lanskojesen, prispe
vala tudi država. Država bo 
gotovo morala finančno pod
preti tudi preostali dve fazi iz
gradnje, za kateri bo morala v 
celoti poskrbeti občina Rade
če. Za drugo fazo, ki predvide
va ureditev okolice in parkir
nega prostora, so že začeli zbi
rati potrebno dokumentacijo, 
na tretjo fazo, v kateri bi zgra
dili novo postajno zgradbo, pa 
bo najverjetneje treba še neko-
liko poč^a t i . Za sedaj so Slo
venske železnice sklenile po
godbo o prodaji vozovnic z 
lastnikom gostišča v bližini 
novega postajališča. 

Čeprav je novo postajališče 
v Radečah že dokončano, ga 
bodo slovesno odprli in začeli 
uporabljati šele 29. maja. Raz
log za to ni le praznovanje 
150-letnice železnice na Slo
venskem, ampak potrebujejo 
pri Slovenskih železnicah ne
koliko več časa tudi za uskla
ditev novih voznih redov, saj 
se bo vlak v Radečah po no
vem ustavljal nekolike bliže 
mestnemu središču. JI 

Izjemen Jogoilek 
Celjsko olimočje s papežem - Slovenske zbore bo zastopal moški komorni zbor Iz Celja 

V mar iborsk i škonji, k a m o r spada tu
di celjsko območje, menijo, da smo na 
Celjskem na srečanje s papežem posebej 
poklicani. Dobro znano je, da bo papež 
J a n e z Pavel IL molil tudi na grobu naše
ga ro jaka ,Antona Mar t ina Slomška, te
sno povezanega s Ponikvo pri Grobel-
nem, Celjem, Olimjem pri Podčet r tku, 
Novo Cerkvijo, Črešnj icami . . . Pred pa
pežem bo posebej predstavljal sloven
ske pevske zbore celjski moški komorni 
zbor . 

V torek, tik pred zaključkom naše re
dakcije, so iz Rima še težko pričakovali 
novico ali bo beatifikacija svetniškega 
Slomška že med papeževo mašo na mari
borskem letališču oziroma pozneje. Vse
kakor pa bo Janez Pavel II. v nedeljo, 19. 
maja, na Štajerskem. Na letališče v Slivni
ci pri Mariboru bo prispel ob 9.20 z brniš
kega letališča, tam pa ga bo posebej sprejel 
domači škof, dr. Franc Kramberger, ter 
množice iz Slovenije in sosednjih držav. 
Podrobne številke iz naših krajev zaenkrat 

niso znane, pristojni pa pravijo, daje z vsa
kim dnem večje zanimanje. Pričakujejo 
seveda tudi precej Slovencev iz zamejstva 
in izseljenstva. Znano je, da se bo slovesne 
maše (ob 10. uri) na letališču Slivnica ude
ležilo prav tako veliko romarjev iz sosed-
njeAvstrije (ki so se napovedali s posebni
mi vlaki ter avtobusi) ter Hrvaške, Ma
džarske, pa tudi iz Poljske. Maše se bo 
udeležilo kar dvajset škofov iz vse Evrope, 
med njimi precej kardinalov, napovedani 
pa so tudi tuji diplomati pri Svetem sede
žu, od ameriškega, južnokorejskega ter 
vse do južnoameriških. 

Popoldan bo Janez Pavel II. obiskal me
sto Maribor. Tam bo molil na grobu veli
kega kulturnika ter škofa Slomška, nato pa 
bo osrednje slovensko srečanje s predstav
niki kulture, znanosti in umetnosti. Tam 
bo govoril tudi predsednik Slovenske aka
demije znanosti in umetnosti, dr. France 
Bernik, kot predstavnik vseh slovenskih 
pevskih zborov pa bo zapel celjski moški 
comorni pevski zbor, pod vodstvom Cirila 
Vertačnika. Zapeli bodo skladbo Ves tvoj. 

Za sodelovanje pri slovesni maši na ma
r iborskem letališču je po t rebna brez
plačna vstopnica, ki jo je mogoče dobit i 
v vseh župnijskih urad ih , ponekod pa ce
lo v krajevnih skupnost ih ter turističnih 
agencijah. Podrobnejše podatke posre
dujejo v Tiskovnem središču mar ibo r 
ske škofije, Slomškov t rg 20, M a r i b o r 
(tel. 062 223-226). K d o r želi, se lahko za 
1500 tolarjev oskrbi tudi s posebnim ro
marskim paketom (ki vsebuje zložljiv 
stolček, malico, p rog ramsko knjižico ter 
spominsko rutico v rumcno-beli barvi , s 
katero bodo pozdravljali papeža) . V tej 
ceni je vključena tudi vožnja na letališče, 
ne glede na oddaljenost . Poskrbeli so tu
di za park i ran je avtobusov ter av tomo
bilov. 

Totus tuus, delo skladatelja Ambroža Čo-
pija iz Bovca, kije v znamenju pepežcvega 
osebnega vodila. Papež bo zgodovinski 
obisk v Sloveniji zaključil na bližnjem le
tališču, od koder se bo vrnil v Rim. 

BRANE JERANKO 

Prababica lolfomotiva in sodobni vlaki 
Pestro praznovanje 150-letnlce prlhoila prvega vlaka na Slovensko 

V Celju te dni hitijo z ureje
valnimi deli v okolici železniš
ke postaje, ki j ih je pot rebno 
opravit i do praznovanja 150-
letnice pr ihoda prvega vlaka 
na Slovensko. Osrednja slo
vesnost bo v soboto, 1 . jun i ja , 
na celjski železniški postaji, 
p rve priredi tve, ki se bodo vr
stile po vsej državi , pa se zače
njajo že z 20. majem. 

Slovenski železničarji so v 
počastitev svojega jubileja pri
pravili obsežen program praz
ničnih prireditev. Po Sloveniji 
bosta vozila priljubljeni vlak 
Ringaraja Čihapuha, namenjen 
otrokom, ter muzejski vlak, s 
katerim se z veseljem popeljejo 
tudi malce starejši. Ob tem pri
pravljajo še vrsto razstav, teden 
pred osrednjo slovesnostjo pa 
bo na železni carskem stadionu 
v Šiški zlet železničarjev, ki ga 
pripravlja njihov sindikat. 

Na Celjskem se bodo slove
snosti začele v ponedeljek, 27. 

.maja, s tednom filma na temo 
železnic v Kinu Union. Od tor
ka do četrtka bo muzejski vlak 
trikrat dnevno vozil malčke iz 
vrtcev in osnovnošolce med že
lezniško postajo in Kovinoteh-
no. Otroci se bodo vozili z lo
komotivo prababico, med vož
njo pa bodo izvedeli veliko za
nimivega o železnici. V Muze
ju novejše zgodovine Celje bo
do v tem času odprli 3 razstave; 
o krajih, povezanih z življe
njem ob železnici od Maribora 
do Celja, razstavo motivov 
poštnih znamk Jožeta Trpina 
ter razstavo modulov Društva 
ljubiteljev železnic. V mestu 
ob Savinji bo v času praznovanj 
na ogled postavljena tudi raz
stava del, narejenih med enod
nevno likovno kolonijo na te
mo Železnica nekoč in danes, 
ki iih bodo slikarii v oreaniza-

Stari ljudje v novih 
Razvojne težave Rogatca v pogovoru preil obiskom ministra 

v občini Rogatec so v to
rek, p red popoldanskim obi
skom minis t ra za ekonomske 
odnose in razvoj , J a n k a De
želaka, pr ipravi l i t iskovno 
konferenco. Ž u p a n , Mar t i n 
Mikolič, j e predstavi l demo
grafsko ogroženo občino, 
njene težave te r za letos načr 
tovane naložbe. To j e bila tu
di t ema pogovorov z mini
s t rom. 

Občina je obmejna ter demo
grafsko ogrožena, v novih hi
šah namreč samevajo starejši 
ljudje, mladi pa odhajajo. Pro
račun občine, kjer živi 3200 
ljudi, j e skromen, vsega 115 
milijonov tolarjev. V občini je 
približno 200 brezposelnih, za 
130 pa plačuje občina kar 3 mi
lijone tolarjev zavarovanja. 
Župan Mikolič j e tudi dejal, da 
j e brezposelnost posledica te
žav v celjskem gospodarstvu, 
kjer j e prej delalo veliko Roga-
čanov. V podjetjih v sosednjem 
hrvaškem Humu ter v R o ^ t c u 

delavcev niso odpuščali, mar-
sikak problem pa so rešili z 
upokojevanjem. 

Po županovih besedah so v 
novi, manjši občini zadovolj-
nejši, saj se lažje pojavljajo na 
najrazličnejših državnih nate
čajih. Za letos so se prijavili na 
natečaju za demografsko ogro
žena območja s tremi projekti, 
pri čemer računajo na približno 
7 milijonov tolarjev. Tako kan
didirajo za nadaljevanje asfal
tiranja v odročnem predelu Zg. 
Loga-Žahenberca (ki povezuje 
KS Dobovec ter KS Donačka 
Gora) ter za posodobitev elek
trične napeljave v KS Donačka 
Gora, pa tudi za pomoč pri tele
fonskih priključkih za najbolj 
oddaljene naročnike. Letos se 
pojavlja v rogaški centrali 
možnost za 240 novih številk, 
interesentov j e 160, pri čemer 
j e treba upoštevati tudi potrebe 
iz KS Sv. Florjan, iz sosednje 
slatinske občine. Sicer pa v tej 
občini opažajo, daje obstoječi 

sistem delitve demografskega 
denarja za občine ob meji s Hr
vaško nepravičen, zato si obe
tajo več od napovedanih spre
memb. 

V obmejnem Rogatcu pa za 
letos pripravljajo še veliko na
ložb. Med drugim bi junija za
čeli z gradnjo bloka z desetimi 
stanovanji, gradijo pločnik 
med trgom in Emkorjem, par
kirišča, primarni kolektor zači-
stilno napravo, pripravljajo pa 
tudi rešitev križišča magistral
ne ter regionalne ceste. Med 
zahtevnejšimi nalogami je tudi 
dolga leta pričakovano asfalti
ranje štirih kilometrov regio
nalne ceste v Majšperk, kjer 
ima občina-Rogatec krajši od
sek. Za območje rogaške obči
ne j e projekt za rekonstrukcijo 
gotov, tudi nekaj sredstev j e 
predvidenih,za zahtevnejši sla-
tinski del pa projekt še priprav
ljajo. 

BRANE JERANKO 

ciji štorskega podjetja Limit 
ustvarili v soboto, 11. maja. 

Že v torek bo muzejski vlak 
SŽ vozil med Celjem in Vele
njem, v sredo pa bo gostujoča 
madžarska parna lokomotiva z 
velikim muzejskim vleikom SŽ 
peljala ljubitelje železnic iz 
Celja v Rogatec in nazaj, na ve
čer pa harmonikarski in pihalni 
orkester Glasbene šole Celje 
pripravljata koncert. Če bo vre
me lepo, bodo glasbeniki zai
grali na Glavnem trgu, drugače 
pa v prostorih glasbene šole. V 
četrtek bo muzejski vlak vozil 
med Celjem in Pragerskim ter 
Celjem in Zidanim Mostom, v 
Narodnem domu pa se bo začel 
dvodnevni mednarodni simpo
zij na temo Vpliv železnice na 
razvoj Celja in mednarodni po
men južne železnice, ki ga pri
pravljata Muzej novejše zgo
dovine Celje in Zgodovinsko 
društvo Celje. Nasproti želez
niške postaje, na Krekovem tr
gu, pa bo zvečer še glasbena 
prireditev Karaoke s pesmimi o 
železnici in vlakih. 

Za najmlajše bodo zaključek 
praznovanj pripravili v petek 
pred Muzejem novejše zgodo
vine Celje, kjer bo predstavitev 
miniaturnih železnic in vožnja 
otrok v sklopu otroškega muze
j a Hermanov brlog. Istega dne 
bo tudi na železniški postaji v 
avstrijskem Gradcu dan odpr
tih vrat, predstavili bodo vozna 

sredstva skozi zgodovino ter 
manjšo razstavo. Osrednja slo
vesnost s parado domačih in tu
jih parnih lokomotiv bo v sobo
to, 1. junija, ob 11. uri na celjski 
železniški postaji. Že zjutraj 
bodo Celjane s promenadnim 
koncertom pozdravili pihalni 
orkestri, gostom - pričakujejo 
jih med 3 in 5 tisoč - pa bodo 
zajeli tudi slovenski železni-
čarski pevski zbori. Vrhunec 
prireditve pa bo zagotovo pri
hod muzejskega vlaka iz Grad
ca ter sodobne vlakovne kom
pozicije iz Ljubljane. 

I. STAMEJČIČ 

Zadnj i teden maja bo Celje 
živelo v znamenju železnice 
in vlakov. Združenje a r a n -
žerjev bo poskrbelo, da bodo 
izložbe v mestnem središču 
urejene na to temo, da bo ce
loten izgled mesta-gostitelja 
prazničnih prireditev čim 
lepši, pa bodo v Turis t ičnem 
druš tvu Celje ocvetličili Kre-
kov t rg . 
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Sejemski spomladanski paket 
Med 14. In 19. majem 14. pomlailanskl sejem ¥ CeUu 

Na sejmišču Celjskega sej
ma bo minister za ekonom
ske odnose in razvoj Janko 
Deželak v torek, 14, maja, 
slovesno odprl 14. pomla
danski sejem. Sejem za vso 
družino, ki zajema več raz
ličnih razstavnih progra
mov, organizator pripravlja 
na 12 tisoč notranjih in 6 ti
soč kvadratnih metrih zuna
njih razstavnih povrSin. 

Na 14. pomladanskem sej
mu bo sodelovalo blizu 300 
razstavljavcev iz Slovenije, 
Hrvaške, Avstrije in Madžar
ske, zastopana podjetja pa pri
hajajo tudi iz Avstrije, Italije, 
Nemčije, Francije, Japonske,* 
Danske, Belgije, Španije, Ko
reje, Izraela, Južnoafriške re

publike, Anglije in Združenih 
držav Amerike. 

Med različnimi sejemskimi 
razstavnimi programi ima naj
daljšo tradicijo sejem Vse za 

otroka, ki ga v Celju letos pri
pravljajo že dvajsetič, tokrat 
pa bo na ogled v dvorani E. 
Spremljala ga bo vrsta posve

tovanj, okroglih miz, predsta
vitev in strokovnih srečanj, 
podelili bodo priznanja naj
boljšim šolskim glasilom. Zla
te zibke ter priznanja Dobra 
igrača. 

Obiskovalci 14. pomladan
skega sejma - letos jih v Celj
skem sejmu pričakujejo prib
ližno toliko kot lani, saj j e tudi 
vsebinsko in organizacijsko 
sejem zelo podoben lanskemu 
- si bodo lahko ogledali še 
proizvode za zdravo življenje, 
opremo bivalnih prostorov, 
gradbene materiale, prehram
bene izdelke, gospodinjsko in 
belo tehniko, zabavno elektro
niko, športno opremo in opre
mo za prosti čas, darilni pro
gram, kozmetiko, nakit, raz

stavni program inovacij in idej 
ter kmetijske mehanizacije in 
gradbeništva. Sejem bo seveda 

spremljala tudi prodaja blaga 
široke potrošnje, za najmlajše 
obiskovalce pa bo tudi zaba
višče in lunapark. 

I. STAMEJČIČ 

V okviru 14. pomladanskega 
sejma bosta tudi dneva ino
vatorjev in podjetništva s 
predstavitvijo strategije raz
voja malega gospodarstva, 
med zanimivejša strokovna 
srečanja pa sodi tudi pogo
vor o tem, kako poslovati z 
republikami nekdanje Jugo
slavije. 

Sejem bo dnevno odprt med 
10. in 19, uro, vstopnice za 
odrasle bodo po 400, za otro
ke, dijake, študente in upo
kojence pa po 300 tolarjev. 
Ob koncu sejma pripravlja
jo tudi nagradno žrebanje za 
obiskovalce, v atriju sejmiš
ča pa bo med 16. in 18. uro 
tudi obsejemski zabavni 
program. 

Dogovor O minah 
v ženevi je bila konfe

renca ZN o zemeljskih mi
nah. Delegati iz 55 držav so 
sprejeli kar nekaj ukrepov, s 
katerimi so omejili uporabo 
min, vendar pajih niso popol
noma prepovedali, za kar j e 
bilo slišati precej kritik. Mine 
namreč letno ubijejo ali po
habijo okoli 25 tisoč ljudi ali 
povedano drugače - vsakih 
20 minut se zgodi ena nesre
ča. Po svetuje v več kot 60 dr
žavah neaktiviranih še kar 
110 milijonov min. V Ženevi 
sprejeti ukrepi prepoveduje
jo uporabo cenenih plastič
nih min, kijih ni mogoče od
kriti in so nevarne še mnogo 
let po vojni. Takih min j e naj
več ostalo v Kambodži in Af
ganistanu. Mine morajo po 
novem vsebovati najmanj 8 
gramov železa ali drugega 
materiala, ki ga zazna detek
tor za odkrivanje min. Vse 
mine, ki so položene izven 
minskih polj, pa morajo imeti 
napravo za samouničenje 
ali deaktiviranje v roku od 
30 do največ 120 dni. Z mina
mi lahko po novem trgujejo le 
države ali agencije, ki so za to 
pooblaščene. Od začetka dru
ge svetovne vojne do danes j e 
bilo položenih 400 milijonov 
min, samo od leta 1980, ko j e 
njihovo uporabo sicer začela 
regulirati Konvencija o kon-
vencionalnem orožju pa 65 
tisoč. Povprečno ena zemelj
ska mina stane od 3 do 30 do
larjev, njeno odstranjevanje 
pa od 300 do 1000 dolarjev. 
Če bi se svet torej hotel znebi
ti vseh nepočiščenih min, bi 
potreboval najmanj 33 mili
jonov dolarjev. Nova konfe
renca o minah bo leta 2001 , 
do takrat pa poznavalci raču
najo, da bo zaradi neodkritih 
min umrlo še najmanj 50 ti
soč ljudi po vsem svetu. 

Španija ima 
novo viado 

Zmagovalec španskih 
parlamentarnih volitev, 
vodja konservativne Ljud
ske stranke Jose Maria Az-
nar, je sestavil novo špan
sko vlado. V njej j e 14 mini
strskih mest, od tega kar štiri 
zasedajo ženske. Aznar, k i j e 
z rahlo prednostjo porazil so
cialista Felipeja Gonzalesa, 
ki j e bil na čelu vlade od leta 
1982, se je dva meseca poga

jal z regionalnimi strankami. 
Aznarjev vladni program se v 
najpomembnejših vprašanjih 
bistveno ne razlikuje od pro
grama Gonzalesove vlade. 
Tudi 43-letni Aznar, nekdaj 
davčni inšpektor, s i j e za cilj 
zastavil izpolnjevanje maa-
strichtskih kriterijev, kar z 
drugimi besedami pomeni, 
da bo moral poskrbeti za bolj 
učinkovito gospodarstvo, 
zmanjšanje brezposelnosti in 
zmanjšanje primanjkljaja. 
Vendar pa j e obljubil, da no
va vlada ne bo zmanjšala so
cialnih ugodnosti in med 
prioritetnimi nalogami nave
del tudi ostrejši boj proti ba
skovski teroristični organiza
ciji ETA. Novi zunanji mini
ster Abel Matutes, znan kot 
človek z evropskimi izkuš
njami, saj j e že opravljal delo 
evropskega komisarja in ti
skovnega predstavnika ljud
ske skupine v evropskem par
lamentu pa meni, da bi bilo 
potrebno za nekaj mesecev 
zaustaviti uvajanje skupne 
evropske denarne valute. S 
tem bi namreč večjemu števi

lu držav omogočili , da se pri
družijo skupini držav, ki bo
do prve uvedle skupno valu
to. Če bi se to zgodilo šele le
ta 1998, bi se tej skupini lah
ko pridružili tudi Španija in 
Italija. V španski zunanji po
litiki verjetno ne bo velikih 
sprememb, razen morda oh
laditve odnosov s Kubo. 

Veiik poraz 
konservativcev 

v Veliki Britaniji so bile 
lokalne volitve, na katerih 
je okoli deset milijonov vo
lilnih upravičencev volilo 
mestne in občinske svetni
ke. Lokalne volitve same po 
sebi ne bi zaslužile velike 
pozornosti, če ne bi veljale 
za zadnji politični barome
ter pred parlamentarnimi 
volitvami. In ta kaže, da se 
bo morala vladajoča konser
vativna stranka premiera 
Majorja, do maja prihod
njega leta zelo potruditi. 
Konservativci so namreč 
dobili samo 27 odstotkov 
glasov in tako izgubili nekaj 
manj kot 600 sedežev v 
mestnih in občinskih svetih. 
Laburisti so s 43 odstotki 
glasov zabeležili veliko 
zmago in celo za liberalne 
demokrate Je volilo kar 26 
odstotkov ljudi. Kljub tem 
izidom je premier Major os
tal optimist in j e celo dejal, 
da bo njegova konservativna 
stranka zmagala na splošnih 
volitvah. Znotraj stranke so 
tudi zanikali govorice, da 
naj bi v primeru slabega izi
da lokalnih volitev Majorja 
zamenjal podpredsednik 
vlade Heseltine. Slab izid pa 
se je prelevil v zelo velik po
raz, saj konservativci zdaj 
nadzorujejo samo 3 od 79 
občinskih svetov, ki so Jih 
osvojili leta 1979, ko so pr
vič dobili večino v britan
skem parlamentu. 

Svetovni dan 
svobode tiska 

Pred tremi leti je Unesco 
3. maj razglasil za svetovni 
dan svobode tiska. Vendar 
pa sodeč po raziskavi 
neodvisne organizacije Hi
ša svobode, uživa svobodo 
tiska komaj slaba četrtina 
svetovnega prebivalstva. 
V okoli stotih državah sveta 
velja novinarski poklic za 
zelo tveganega. Samo lani j e 
bilo med opravljanjem po
klica ubitih 51 novinarjev, 
največ (tri četrtine) na afriški 
celini, v Alžiriji in Čečeniji. 
Pogoste metode za utišanje 
novinarjev so tudi bile (in so 
še) mučenja, aretacije, hi
tre obsodbe, dolge zaporne 
kazni. Lani največ v Turčiji 
in podsaharski Afriki. Med 
najhujšimi kršiteljicami 
svobode tiska so še Afgani
stan, Burma, Iran, Irak, Srbi
j a in Kitajska. Pritiski na de
lo novinarjev pa po besedah 
generalnega sekretarja Med
narodne zveze novinarjev 
Whitea obstajajo v vseh dr
žavah sveta. Novinarje na 
vojnih območjih namreč 
ubijajo, v manj razvitih dr
žavah zapirajo, zlasti na 
vzhodu Evrope bbtrpijo« 
zaradi slabe medijske zako
nodaje, v razvitih državah pa 
se borijo za svojo prihodnost 
zaradi naraščajočega števila 
medijev in razvoja informa
cijske tehnologije. Marsikje 
država popolnoma nadzoru
j e vse medije. V nekaterih 
državah paje neodvisnost ti
ska od pravosodja ogrožena 
s strani vlad, ki ne spoštujejo 
delitve oblasti. Zakonodajne 
reforme tako omejujejo svo
bodo tiska in Jo podrejajo 
spoštovanju zelo omejeval
nih političnih norm. 

DAMJAN KOSEC, POPtv 

Danes o pogodbi med Žalcem in Celjem 
MeiJ prazniki so se po dvoriščih v žalski okčinl kopičili odpadki 

žalskim svetnikom se da
nes obeta dolgo popoldne. 
Na tokratni seji občinskega 
sveta bodo morali najprej 
zaključiti nedokončano 13. 
sejo, potem pa bodo nadalje
vali s 1 4. sejo, ki ima na dnev
nem redu kar 21 točk. 

Med drugim naj bi žalski 
svetniki danes potrdili pogod
bo o skupnem ravnanju s ko
munalnimi odpadki, ki s t a j o 
pred nekaj tedni podpisala žu

pan žalske občine prof. Milan 
Dobnik ter celjski župan Jože 
Zimšek. Celjski svetniki so 
pogodbo že potrdili, veljati pa 
naj bi začela potem, ko bodo z 
njo soglašali še žalski svetniki. 
Poleg tega naj bi Žalčani danes 
potrdili tudi pogodbo med žal
sko občino ter Vaškim svetom 
Ložnica. 

Precej vroče krvi pa Je bilo 
med ljudmi v žalski občini 
med prazniki, saj so se na dvo
riščih skoraj teden dni kopičili 

odpadki. Direktor Javnih na
prav Celje Ivan Čerič Je v to
rek pojasnil naslednje: »Po za
pori deponije Je bilo dogovor
jeno , da lahko odpadke vozi
mo na deponijo na Ložnico do 
1. maja, v Celje pa naj bi z od
vozom začeli takoj, ko bodo 
pogodbo o skupnem ravnanju 
z odpadki potrdili celjski in 
žalski svetniki. Celjani so po
godbo potrdili še pred prazni
ki, v Žalcu paje seja občinske
ga sveta sklicana 9. maja. Od

padkov nismo odvažali zato, 
ker pogodba še ni potrjena, ne 
pa zaradi praznikov, kot so 
nam očitali ljudje. V torek smo 
v dogovoru z žalskim župa
nom ponovno začeli voziti od
padke na Ložnico, če bodo žal
ski svetniki danes pogodbo 
potrdili, pa bomo predvidoma 
že Jutri začeli z odvozom na 
deponijo v Bukovžlak,«Je po
vedal direktor celjskih Javnih 
naprav. 

IB 

Celje - nova turistična destinacija 
z usklajenim delom vseh, ki Imajo kakorkoli opraviti s turizmom, predvsem pa z 
Jasno strategijo, Celje lahko postane turistično mesto 

Te dni je javnosti predsta
vila nalogo o strateških sme
rnicah za razvoj turizma na 
območju mestne občine Ce
lje Irena Ferlež, svetovalka 
za turizem pri celjski Uprav
ni enoti. Ferleževa, ki soji pri 
nalogi Tmančno pomagala 
nekatera celjska podjetja, se 
je v nalogi vprašala ali Celje 
lahko postane nova turistič
na destinacija? Opravila je 
posnetek dejanskega stanja 
in neizkoriščene možnosti za 
razvoj turizma ter ob za
ključku odgovorila na za

stavljeno vprašanje pritrdil
no. Pod pogojem, da bo med 
vsemi tistimi, ki imajo ka
korkoli opraviti s turizmom 
v prihodnje več sodelovanja. 

Predstavitve naloge so se 
udeležili predstavniki gostin
skih podjetij. Celjskega sejma, 
Kovinotehne, predsednik celj
ske gospodarske zbornice, ter 
predsednica Turističnega dru
štva, k i je hkrati zastopala tudi 
občino. Udeleženci so sogla
šali, da bodo sodelovali pri 
razvoju turizma v Celju, ven
dar so bili enotni, da j e za to 

potrebna primerna vzpodbuda 
vodstva mestne občine na čelu 
z županom in predsednikom 
mestnega sveta, predvsem pa 
jasno začrtani cilji. 

Predstavnica Kovinotehne 
Je opozorila, da neenoten na
stop turističnih delavcev v Ce
lju marsikdaj pri njih naleti na 
negativen odziv, ko gre za 
prošnje o pokroviteljstvu. Če 
bi nastopali enotno, bi bilo 
drugače. Poleg tega, smo sliša
li, bi lahko za turistično pro
mocijo Celja Kovinotehna kot 
mednarodno podjetje že stori
la marsikaj, če bi kdo iz občine 
izrazil tovrstno željo. 

Magister Franc Knafelc Je 
poudaril, da j e odnos do turiz
ma v Celju zelo mačehovski in 
da ne zna izkoristiti številnih 
okoliških zdraviliških krajev, 
iz katerih bi goste lahko priva
bili tudi v Celje. "Celjeje izho
dišče za sedem zdraviliških 
krajev, kar Je edinstveno v Slo
veniji, pa ne vemo kaj bi s tem," 
Je dejal. Obenem se mu zdi ne
navadno, da v okviru mestnega 
sveta deluje komisija za kme
tijstvo, za turizem paje ni. 

Danica Doberšek, predsed
nica celjskega Turističnega 
društva Je izrazila bojazen, da 
bo tudi po tem srečanju ostalo 
le pri dobrih željah. Za turistič
ni razvoj Celja Je namreč po
treben profesionalen pristop. 

zanj bi morala biti v prvi vrsti 
zainteresirana občina, vendar, 
po njenem mnenju, nima us
treznih strokovnih delavcev za 
to področje. 

Vsemu povedanemu na rob 
so udeleženci predstavitve na
loge o strateških smernicah za 
razvoj turizma na območju 
mestne občine Celje sprejeli 
sklep, da naj upravna enota po
sreduje mestni občini Celje 
omenjeno nalogo. Ta naj služi 
za usklajevanje različnih inte
resov na področju turizma, za 
oblikovanje učinkovite orga
nizacije, ki bo predstavljala 
tržno, prostovoljno obliko bo
dočih ustanoviteljev s področ
j a javnega in profitnega sek
torja ter društev, ki naj infor
mirajo obiskovalce, skrbijo za 
razvoj in oblikovanje turistič
ne ponudbe mesta, za trženje 
in komuniciranje z različnimi 
tržišči in za usklajevanje lokal
nih pobud. Nalogo naj bi 
obravnavali tudi v interdisci
plinarni delovni skupini in ob
likovali morebitne pripombe, 
obravnavali pa naj bi Jo tudi na 
mestnem svetu in sprejeli pro
gram aktivnosti ter ukrepov s 
področja turizma. 

Obenem so se zavzel i, da naj se 
v mestni občini oblikuje komisija 
za razvoj turizma, ki naj bi težila 
k uresničevanju konkretnih ci
lj ev s področj a turizma. N. G. 



NOVI TEDNIK GOSPODARSTVO 

Tretjina 
z izgubo 

Dinamika gospodarje
nja v Savinjsko-šaleški 
regiji zaostaja za repub
liškim povprečjem pri ra
sti prihodkov in pri zapo
slenosti, večji pa je tudi 
porast izgub, so ugotovili 
na zadnji seji upravnega 
odbora Savinjsko-šaleške 
Gospodarske zbornice, 
ko so pregledovali poslo
vanje v lanskem letu. 

Najbolj zaskrbljujoče je , 
d a j e že lani skoraj tretjina 
podjetij poslovala z izgubo, 
kar je slaba napoved za na
prej. Je pa tudi res, d a j e v 
velenjskem delu samo v 
energetiki približno tretjina 
izgub, v desetih družbah pa 
j e 80 odstotkov vseh izgub. 
V savinjskem deluje tri pe
tine vseh izgub v podjetju 
Glin Holding. 

V razpravi so gospodars
tveniki opozarjali na plačil
no nedisciplino, precenje
nost tolarja in nelojalno 
konkurenco ne le v trgovi
ni, temveč tudi v malem 
gospodarstvu. Še posebej 
so opozarjali na padanje 
kmetijske proizvodnje in 
pozvali vlado, naj prepove 
uvoz govejega mesa. Na 
splošno so gospodarstveni
ki ugotavljali, da s e j e pre
več sredstev porabilo za 
kronične gospodarske bol
nike. 

Savinjsko-šaleški gos
podarstveniki so na seji v 
Nazarjah menili, d a j e pre
cej težav v gospodarstvu 
odsev celotnega sistema, 
saj ni vzpostavljena pravna 
država ter pozvali Gospo
darsko zbornico Slovenije, 
naj postane partner gospo
darskemu delu slovenske 
vlade. US 

V bolniški bolje kot na delu 
SavInJsko-šaleškI gospodarstveniki za pogovor z zdravniki 

v Sloveniji je dnevno v 
povprečju 45 tisoč delavcev 
na bolniškem dopustu, kar 
pomeni 17 dni bolniških izo
stankov letno na zaposlene
ga, in 28 milijard tolarjev, po
trebnih za izplačilo nadome
stil. 

Tako bolniški dopust ni več 
zgolj zdravstveni problem, 
vzrokov pa tudi ne gre iskati 
zgolj v podjetjih, so ugotavljali 
člani upravnega odbora Savinj
sko-šaleške gospodarske zbor
nice v ponedeljek, ko so se 
zbrali v nazarskem Elkroju. Še 
posebej zaskrbljujoče je, ker se 
v bolniško v zadnjem času vse 
bolj zateka mlajša generacija. 
Gospodarstveniki razloge za 
tako veliko število bolniških 
izostankov iščejo v zakonu o 
delovnih razmerjih, po kate
rem ima delavec monopol nad 
delovnim mestom, sporna so 
tudi dolgoletna nadomestila in 
nekatere branžne kolektivne 
pogodbe, ki delavcem v bolniš

ki omogočajo večji zaslužek 
kot tistim, ki delajo. 

Zadnji razlog za porast bol
niških je, po mnenju gospo
darstvenikov, v svobodni izbiri 
osebnega zdravnika. S tem so 
obratne ambulante v podjetjih 
izgubile svoje vrednost, samo v 
velenjskem Gorenju pa zdravi 
zaposlene več kot 140 zdravni
kov. »V Velenju imamo naj
večji odstotek bolniških. S tem 
problemom se ukvarjamo že 
nekaj let, pripravili smo si
stemske spremembe, vendar se 
je vse umirilo. Tako je sedaj vse 
odvisno od ukrepov v posa
meznih podjetjih,« je povedal 
Drago Bahun. 

V nazarskem Elkroju so pro
ti bolniškim dopustom uvedli 

15-odstotni dodatek za stalno 
prisotnost na delu, vseeno pa 
neredko ugotavljajo, da je re
zultat različnih ukrepov samo 
mnenje, da vodstvo priganja 
delavce. Gospodarstveniki so 
na seji pozvali, da bi ponovno 
poskušali uvesti obratne ambu
lante, saj se tudi zdravniki tako 

lažje odločajo in boljše poznajo 
razmere. Poleg tega pa so se 
odločili, da se bo vodstvo zbor
nice sestalo s predstavniki 
zdravnikov na Savinjsko-ša-
leškem območju in jim posre
dovalo ugotovitve s ponedelj
kove razprave. 

URŠKA SELIŠNIK 

Na seji IIO Savinjsko-šaleške 
GZ so imenovali Slavka Hu-
darina za predsednika komi
sije za izvedbo projekta Moja 
dežela-lepa urejena in čista. 

REKLI SO 
Marija Vrtačnik, direkto

rica Elkroja: »V podjetju se 
gremo s stroški lov na čarovni
ce. Zmanjšali smo režijo, ven
dar so vhodni stroški, na katere 
nimamo vpliva, strašno visoki 
in nenehno ugotavljamo, dajih 
ne moremo obvladovati. Poleg 
tega je v Sloveniji problem za
radi strašne nelikvidnosti. V 
Elkroju imamo ogromno števi
lo kupcev, pa nam le eden pla
čuje v roku. Če dobimo plačilo 
od ostalih v 120 dnevih, je to še 
sreča. Poleg tega pa je veliko 

plačil opravljenih s kompenza
cijami. V bistvu živimo od tu
jih partnerjev, če ne bi imeli 
teh, bi lahko takoj zaprli vseh 
750 delovnih mest. Pri vsem 
tem pa smo delodajalci ostali 
sami. Sicer smo s svojimi eki
pami odgovorni za življenje 
podjetja, za ohranitev delovnih 
mest, za prihodnost. Rada bi, 
da bi tudi nas prišteli med gara-
če. Elkroj vodim šesto leto in 
ugotavljam, d a j e izpred šestih 
let ostalo na položajih le še 10 
odstotkov direktorjev. Kljub 
boljši plači in položaju j e danes 
tvegano biti direktor, ne ve pa 
se, kaj bo z nami jutri.« 

Srečanje šaleških 
In avstrijskih 
podjetnikov 

Minuli torek je Združe
nje podjetnikov Savinjsko 
šaleške zbornice v Velenju 
organiziralo srečanje s 
predstavniki regionalnih 
zbornic VVolfsberg ter Vol-
kermarkt. Udeleženci so 
med drugim govorili o or
ganiziranju in delovanje 
zbornice vAvstriji, podpori 
razvoju podjetništva pri na
ših severnih sosedih, av
strijskih izkušnjah z Evrop
sko skupnostjo ter možno
stih konkretnega sodelova
nja z območji, ki j ih pokri
vata obe regionalni zborni
ci. 

Sejmišče v 
znamenju 
Informatike 

Od 7. do 10. maja poteka 
na ljubljanskem sejmišču 
sejem Informatika 96, osmi 
mednarodni sejem infor
matike in pisarniške opre
me. Letošnji sejem, na ka
terem so predstavljene šte
vilne novosti z nedavnega 
CeBlTa v Hannovru, se 
razprostira na dva tisoč 
kvadratnih metrih razstav
nih površin, na njem pa so
deluje 166 razstavljavcev 
iz 19 držav. Največ pozor
nosti so tokrat namenili 
multimediji in Internetu, na 
osrednjem strokovnem 
posvetu pa so včeraj govo
rili o gradnji računalniške 
mreže Slovenije. Istočasno 
s sejmom Informatika j e v 
Ljubljani organiziran tudi 
sejem Učila. 

Hypo Leasing v 
Celju 

v torek, 14. maja, odpira 
v Celju svoja vrata Hypo 
Leasing d.o.o. Družba 
Hypo Leasing d.o.o. j e bila 
registrirana v Ljubljani leta 
1994 kot stoodstotna hče
rinska družba Hypo Koroš
ke, Alpe Adria banke. Gre 
za eno največjih in najpo
membnejših bank v avstrij
ski zvezni deželi Koroški. 

Informacijska 
družba in mediji 

v prostorih velenjske 
Ere je bil včeraj, v sredo, 
enodnevni seminar na temo 
Informacijska družba in 
mediji. Seminar je v sode
lovanju s Sloyensko znans
tveno fundacijo in pod 
vodstvom dr. Stanka Blat
nika organiziralo Gorenje 
Inova. Udeleženci so med 
drugim razpravljali o vlogi 
medijev pri pospeševanju 
razvoja informacijske 
družbe ter Internetu, poleg 
tega pa so predstavili proi
zvode visokih tehnologij, 
ki so razvite v velenjski in 
celjski regiji, 

Tribuna tržnega gospodarstva letos v Celju 
Kako Je Slovenija pripravljena na evropsko In svetovno konkurenčnost 

Le z znanjem in kakovostnimi izdelki 
ter storitvami se bo slovensko gospo
darstvo uveljavilo v vsakodnevnem, 
globalnem tržnem tekmovanju. Kako 
je Slovenija pripravljena na ta izziv, bo 
poskušala odgovoriti tudi letošnja Tri
buna tržnega gospodarstva. 

Dvanajsta Tribuna tržnega gospodars
tva bo od 24. do 25. maja v Celjanki na 
Celjskem sejmu, potekala pa bo pod skup
nim naslovom Kako je Slovenija priprav
ljena na evropsko in svetovno konkurenč
nost. 

Podobno kot prejšnja leta na Rogli bo 
tudi letošnjo Tribuno tržnega gospodars
tva organiziralo Društvo ekonomistov Ce
lje v sodelovanju s Klubom podjetnikov 
Zlatorog, Gospodarsko zbornico Sloveni
je ter Društvom za marketing Slovenije. 

Uvodni del posvetovanja bo namenjen 
tradicionalni temi: Aktualni gospodarski 
trenutek Slovenije. V njej bosta minister 
za gospodarske dejavnostiMetod Drago
nja ter predsednik Gospodarske zbornice 
Slovenije Jožko Čuk predstavila svoji 
oceni sedanjega gospodarskega trenutka 
in našo pripravljenost na mednarodno 

konkurenčnost. Prvi dan posvetovanj a bo
do gospodarstveniki govorili še o prenovi 
poslovnih procesov, slovenskem gospo
darstvu in sodobnem managementu ter 
obvladovanju ekonomike podjetja. 

V soboto, 25. maja, pričakujejo v Celju 
d r . Jožeta Mencingerja,govoril bo o sta
nju in gospodarskih možnostih razvoja 
Slovenije. Poleg tega bodo na Tribuni trž
nega gospodarstva spregovorili še o priva
tizaciji in trgu vrednostnih papirjev ter 
možnih virih financiranja za spodbudo 
gospodarstva. IB 



INTERVJU NOVrtEDNIK 

Potrebovali bi verige 
pogovori a/rekiorjem Kmetijske zaiJruge Celje, Petrom Vriskom - Brez povezovanja v regiji se bo ljubljanski centralizem še krepiJ\ 

Peter Vrisk je d i r ek to r Kmeti jske z a d r u g e 
Celje. J e človek, ki si p r izadeva , da bi za
družništvo dobilo mesto in vlogo, ki mu gre . 
Zato mu ni vseeno, ker j e neka te r im uspelo 
zmanjšati pomen kmetijskih z a d r u g . Z a r a d i 
osebnih, političnih in še d rug ih razlogov, 
pr imer za to ie Kmeti jska z a d r u g a Savin j 
ska dolina iz Žalca . 

Vrisk ima nekaj svojih pogledov na to, kako 
neenotna j e celjska regija. Po njegovem je eden 
izmed glavnih razlogov za to tudi vodstvo seda
nje mestne občine Celje na čelu z županom. Kri
tičen j e tudi do razmer, ki vladajo v slovenski 
kmetijski politiki. Dovolj j e torej razlogov, da 
smo Vriska povabili k intervjuju. 

Slovenija se bliža Evropsk i uniji . O b č u t e k 
imam, da se zlasti kmetijci boji te tega. Na
pravljenih je bilo k a r precej anal iz , ki ugo
tavljajo, da bo kmeti js tvo v tej zvezi potegni
lo krajši konec. Kakšne so p r a v z a p r a v p red 
nosti, ki j ih lahko v Evropi izkoristi sloven
sko kmeti js tvo? 

Naše kmetijstvo se bo moralo prilagoditi no
vim razmeram. To bo zelo težko. Kmetijske po
vršine pri nas so majhne in razdrobljene in neu-

I rejenih j e še mnogo zadev v zvezi z lastništvom 
in dedovanjem. V bivši državi j e prevladovala 
težnja po razvoju težke in druge industrije. Se
daj se nam to maščuje. V poprečju so naše kme
tije velike od 3 do 5 hektarjev, v Avstriji od 20 
do 50, v Franciji in Veliki Britaniji obsegajo 
100, v Nemčiji pa celo 200 hektarjev. Že samo 
po teh podatkih lahko sklepamo, da bomo v 
Evropi težko konkurenčni. Fiksni stroški, ki j ih 
ima naša kmetija, so v poprečju precej večji kot 
v državah Evropske unije. Težko bomo konku
renčni tudi nekdanjim vzhodnim socialističnim 
državam. Zahodnjaki kupujejo na Poljskem 
kmetijske površine, ki presegajo 1000 hektar
jev. To so površine, s kakršnimi se ne morejo 
)rimerjati niti Nemci. Ob tem j e treba vedeti, da 
e tudi delovna sila cenejša kot v razviti Evropi. 

Ni čudno torej, da je zaradi teh stvari v državah 
Evropske unije že nastal preplah. Slovencem 
mora ob tem postati jasno, d a j e naša prednost 
v tem, da zaradi majhnih površin in konfigura
cije terena, ki ne dopušča 100 in več hektarskih 
površin, ohranimo vsaj prvobitnost pokrajine, 
da bodo tujci pri nas lahko opazovali lepo nara
vo, da se bomo med drugim lahko šli tudi kmeč
ki turizem, pridelovali zdravo hrano in tudi tako 
postali zanimivi za Evropo. 

Po eni s t ran i gre tore j za idiliko, po d r u g i 
pa za d rugačen način kmeti jskega razvoja , 
ki bi si ga brez pomoči d ržave skora jda ne bi 
mogli zamisli t i . K a k š n a j e po vašem pr i tem 
vloga d ržave? 

Predvsem bodo potrebne večje stimulacije. 
Večina provizij j e sedaj namenjena regresira
nju obrestnih mer in to v višini 10 odstotkov. To 
je za kmetijstvo neugodno, če upoštevamo inf
lacijo in mali R. Poglejmo samo cene govejega 
mesa, kakršne so bile lani in kakšne so letošnje. 
Letošnje so pravzaprav še nižje in jasno je , da 
imajo od vsega skupaj še največ koristi banke. 
Kmetje pravzaprav nikakršnih. Stimulacije bi 
morale biti takšne kot so v razvitih evropskih dr
Žavah in mislim, da nas potem ne bi smelo biti 
strah priključitve v Evropsko unijo. 

Ne gre se zanaša t i zgolj na uk repe d ržave . 
Tudi v samem kmeti js tvu se boste moral i 
bolj povezati . 

Se strinjam. Pri tem mislim na kmetijsko mi
nistrstvo. Zadružno zvezo Slovenije, ki vklju
čuje več kot 100 kmetijskih zadrug, na sveto
valno službo na terenu in ne nazadnje tudi na 
veterinarsko organizacijo. Vsi na kmetijskem 
področju bi morali skupno nastopiti in proble
me ter zahteve predstaviti ekonomistom in po
litikom. O delu Zadružne zveze imam sicer do
bro mnenje, očital pa bi J i lahko le, daje premalo 
prodoma. Zavedati se moramo, da kmetijstvo 
ustvari le okrog 5 odstotkov državnega dohod
ka, da pa od njega živi dobra petina Slovencev. 
Tuje precej ljudi, ki delajo v predelovalni indu
striji, trgovini, turizmu, gostinstvu... Komur bi 
uspelo združiti vse te stvari, bi prav gotovo lah
ko vplival na pomembne politične in druge od
ločitve v državi... 

...in lahko bi govorili o kmeti jskem iobiju 
oziroma lobiranju. . . 

Govorim o tem, da j e treba čim prej povezati 
primarno kmetijsko proizvodnjo z zadrugami, 
predelovalno industrijo in drugimi. V ekonom
skem smislu to ni nič slabega. Pri nas ima bese
da lobiranje še vedno negativni predznak. Tr
dim, da j e lahko lobiranje tudi dobro. Če ne bi 
bilo pozitivnega lobiranja, bi se lahko vprašali 
tudi to, kaj bi bilo z mlekarno v Arji vasi. 22 za-
^•"^8 jo je kupilo od Koržetovega sklada. Pred 
lemje bila dobesedno v razsulu, sedaj dobro po
sluje in že nekaj naložb j e pred vrati. 

To j e hvalevreden poda tek , še zlasti če ve-
•no, da j e mlečno prede lova lna indus t r i ja 

p red imenz ion i rana , da j e mlekarn v Sloveni
ji preveč . Ne le mlekarn , tudi klavnic. Kak
šen je vaš komen ta r na to? 

Na našem območju j e kar pet klavnic, kar j e 
občutno preveč. Mislim, da bodo prišli časi, ko 
se bo to jasno pokazalo, preživela pa bo seveda 
najboljša. V okviru mlekarn bi se lahko Štajerci 
bolj povezali. Nesporno največje v Sloveniji so 
Ljubljanske mlekarne. Štajerske mlekarne bi se 
morale dogovoriti to, kakšen proizvodni pro
gram bo imela katera izmed njih, ne pa da vsaka 
dela po kdo ve koliko vrstjogurtov, sirov in dru
gih mlečnih izdelkov in to v majhnih količinah, 
vse skupaj pa ekonomsko ni upravičeno. 

K d o lahko vodilne ljudi v teh mlekarnah 
prepr iča naj sodelujejo oziroma, ka tera naj 
bi izdelovala kakšen izdelek? 

V tem hipu res ne vidim nikogar, prepričan pa 
sem, da v vsaki posamezni mlekarni vedo, da to 
kar sedaj počenjajo, nima smisla. 

T r e b a se bo torej povezovati . Vi že razmiš
ljate o povezovanju s sosednjimi regijami, 
med tem ko vsaj v celjski Se ni nobenih kon
kretnih rezul ta tov. V Mercator jev sistem de
nimo še ni p rod r l skora jda nihče s tega ob
močja, med tem ko se M e r c a t o r p reko s t r an 
skih v ra t k a r lepo pojavlja v Celju. Kako gle
da te na to? 

Treba se Je zavedati, da so najbolj naravni 
pretoki kapitala, znanja in ljudi v regiJah.V Ce
lju vlada gospodarska in politična anarhija. 
Imamo mleko, meso in kruh in na tem območju 
bi lahko nastal pomemben agroživilski kom
pleks. Jasno je , da so večji sistemi ekonomsko 
uspešnejši in da imajo tudi politično podporo v 
državnih vrhovih. Kdor misli, da je lahko velik 
in pomemben brez podpore politike, se seveda 
moti. V tem kontekstu Je politiki vendarle treba 
dati mesto in vlogo, ki Ji gre. 

Hmezad je bil velik sistem, pa ga j e t ako re
koč vzel hudič . Ne recite, da v določenem ob
dobju ni imel podpore politike. 

Seveda j o j e imel. Narobe paje bilo, ker seje 
v tem velikem sistemu ustvarila elita, ki je po 
eni strani pozabila na majhne v njeni verigi, po 
drugi strani pa so to elitno vodstvo prerasli ne
kateri veliki, zlasti v predelovalni industriji. Sa
mo vodstvo vsemu temu ni bilo kos in zgodilo 
seje, kar pač seje. V Mercatorju do tega ni priš
lo zaradi odločnega vodstva. V velikih sistemih 
postane največji problem, ko se posameznik ne 
vidi več v njih. 

Precej p r i p o m b imate na račun gospodar 
ske politike v Celju. Kaj Vas najbolj moti? 

Celje na stežaj odpira vrata konkurenci. In-
tersparje tu. V njem tako rekoč ni mogoče ku
piti blaga iz celjske regije. Zato pa je preko In-
terspara prišel v Celje Mercator. Koliko firm iz 
naše regije pa je prišlo v LJubljano preko Mer-
catorja, se sprašujem!? Gospod župan se lahko 
še tako hvali, koliko novih delovnih mest smo 
dobili s konkurenco, k i je prišla od drugod, po
zablja pa, da gre dobiček drugam in ne ostaja pri 
nas. Dolgoročno to celo pomeni, da bo delovnih 
mest manj. Nisem proti tuji konkurenci, toda 
najprej Je treba dati možnost domačim, tako kot 
vsepovsod v razvitem svetu. Slej ko prej bo tež

ko tistim, ki niso vsaj malce lokalpatrioti, v po
zitivnem smislu besede seveda. Po eni strani bi 
bili radi Celjani veliki in odprti, naša majhnost 
pa se še vedno kaže v tem, daje dobro vse tisto, 
kar Je tuje. 

V celjski regiji bo pot rebnega več povezo
vanja in to na različnih ravneh. Kdaj bo pr iš
lo do tega? 

Pred kratkim sem v Panorami prebral intervju 
z generalnim direktorjem Banke Celje, Nikom 
Kačem, ko Je med drugim dejal, da bo celjska 
regija pomenila več, ko se bodo med sabo pove
zale tudi banke in druge finančne institucije. 
Ugotavljam, da o nujnosti regijskih povezav 
enako razmišljajo tudi na drugih področjih in da 
do nekaterih povezav počasi že prihaja. Zakaj 
se konec koncev ne bi povezali Kovinotehna, 
celjska mesna industrija, mlekarna. Klasje? Če 
bo do teh povezav prišlo prepozno, se bo ljub
ljanski centralizem še okrepil, mi pa bomo siro-
mašnejši. V bivšem sistemu tudi ni bilo vse na
robe. Pozitiven j e bil policentrični sistem, pozi
tivni so bili nekateri veliki sistemi, pa četudi so 
se imenovali sozdi ali kako drugače. 

Kot zadružn ik govorite o nujnosti povezo
vanja in nasta janja večjih sistemov, p rav v 
zadružniš tvu pa imamo žalosten pr imer , ka
ko j e prišlo do razbitja in ne do povezovanja. 
Kmetijska zadruga Savinjska dolina iz Žal 
ca j e bila za vzor vsem v Sloveniji, danes pa 
j e iz nje nastalo 12 manjših, nepomembnih 
zad rug . Kakšni in čigavi so bili interesi, da se 
j e to zgodilo? Večina kmetov v Spodnji Sa
vinjski dolini j e sedaj k a r nekako razoča ra 
na. 

Strinjam, d a j e škoda, ker j e bivša velika in 
pomembna zadruga propadla. Mislim, da imajo 
»zasluge« za to nekateri posamezniki zaradi 
lastnih interesov. Trenutna dnevna, lokalna po-
litikaje tem ljudem verjela in se na žalost osme
šila. Odgovarjal seveda ne bo nihče, kar Je po 
svoje žalostno. Vsaj glede odgovornosti ni se
daj nič drugače kot je bilo v prejšnjem sistemu. 

Na Celjskem je sedaj 22 z ad rug , ki se lahko 
pohvalijo z dobr im sodelovanjem in tudi z 
nekater imi uspehi . Kate r i so na jpomem
bnejši? 

Ne glede na nekatere že omenjene težave in 
pomanjkljivosti lahko trdim, da j e lahko za
družništvo pri nas za vzor vsem v Sloveniji. 

Med največje uspehe si štejemo to, da smo od 
Koržetovega sklada odkupili mlekarno v Arji 
vasi ter lastninjenje Celjskih mesnin in Vurija v 
Šentjurju. Zadruge so večinski lastnik Celjskih 
mesnin. Tudi po zaslugi Kmečke družbe za 
upravljanje s certifikati, ki je odkupila 7 odstot
kov delnic, nam paje po zakonu pripadlo 45 od
stotkov. Ko se je pričelo zbiranje certifikatov, 
smo Jih mi zbrali 17.000. V Kmečki družbi smo 
si s tem zagotovili garancijo pri odkupih skla
dov. Kmečka družba nas v primeru Celjskih 

mesnin ni razočarala. Dokazali smo, da certifi
kati vendarle niso brezvredni papirji. V Vuriju 
smo trenutno 33 odstotni lastniki, vendar tam 
lastninjenje še ni končano. Da so zadruge ve
činski lastnik Celjskih mesnin, ni slabo za to fir
mo. Zadruge imajo kar 30 trgovin z živilsko 
preskrbo in bodo prodajale izdelke te mesne in
dustrije. Mesnine prej skorajda niso odkupova
le živine iz celjske regije. Celo odkrit odpor do 
naših zadrugje bilo čutiti. Kako katastrofalen j e 
bil položaj v Celjskih mesninah, pove že poda
tek, da so leta 1994 imeli samo v maloprodaji 
okrog 50 milijonov tolarjev izgube. To marsi
kaj pove in izbrati smo morali novo vodstvo in 
opraviti še vrsto kadrovskih sprememb oziroma 
zamenjav.V čisto strokovne zadeve se zadruge 
ne bodo vtikale, jasno pa so dale vedeti, kaj po
meni vodenje in kaj upravljanje. 

Ste p redsedn ik območnega o d b o r a SLS v 
Celju. V kolikšni meri so vaše odločitve tudi 
v s t r a n k a r s k e m in te resu? 

V SLS podpiramo načela in stališča vrha 
stranke, vendar se ne odpovedujemo lokalnim 
in regionalnim interesom. Gospodarstvo in po
litika morata sodelovati, ne more pa politika na
rekovati ekonomskih zadev. Kvečjemu lahko 
pomaga. Naš cilj j e krepitev regije in v tem smi
slu bi moral delovati tudi vsak poslanec v držav
nem zboru. Da nismo nikdar delovali ozko 
strankarsko, lahko povedo tako v mestni občini 
Celje kot tudi v občini Vojnik, kjer sem mimo
grede povedano, tudi predsednik občinskega 
sveta, in prepričan sem, da ta ugotovitev velja za 
naše celotno območje. JANEZ VEDENIK 

Peter Vr isk: O sodelovanja se pogovar j amo 
tudi s Klas jem. T a k o bi imeli zakl jučeno ne-
kakšno verigo od mleka, mesa do k r u h a . 

Peter Vrisk: Ena ivned nalog zadrug je ta, da 
bi odicupile Icisarno v Šempetru. V Savinjslii 
dolini je namreč precej kmetov, ki pridelujejo 
zelje, trenutno pa je lastnik kisarne TUŠ, ki pa 
zanjo ne kale kakšnega posebnega zanima
nja. 

Krizno 
obdobje 

Razmere na trgu vrednost
nih papirjev so še vedno pod 
močnim vplivom nedavnih 
dogodkov z vzajemnimi skla
di, ki j ih upravlja Proficia Da-
das. Očitno je, da se v Proficii 
Dadas trudijo, da bi krizo raz
rešili čimbolj ugodno za svoje 
investitorje. Vse premoženje 
iz vzajemnih skladov Rastko 
L, Neli II, Diver in Herman 
Celjski Je začasno preneseno 
na družbo Priom, saj seje s tem 
strinjala veČina vlagateljev. 
Člani odbora vlagateljev v te 
vzajemne sklade in vodstvo 
družbe Proficia Dadas so se 
ponovno sestali 24. aprila. Na 
tem sestanku je bila vlagate
ljem ponujena še nova mož
nost - prevzem poplačila terja
tev iz vzajemnih skladov s 
strani družbe Dadas. Tako 
imajo sedaj vlagatelji na voljo 
izbiro med že prej znano mož
nostjo prenosa svojega premo
ženja na drugo družbo za 
upravljanje, ali pa , da postane
jo upniki družbe Dadas, ki na
merava prevzeti dolg do vseh 
vlagateljev, ki se bodo za to 
drugo možnost odločili. Večji 
vlagatelji bodo lahko izbrali 
tudi obe možnosti. Terjatev do 
družbe Dadas se bo obračuna
la tako, da se bo vzela vrednost 
enote premoženja, kolikor Je 
znašala 27. marca in se bo ta 
vrednost pomnožila s številom 
enot premoženja posamezne
ga vlagatelja. Dobljena števil
ka se bo preračunavala v DEM 

PiSe: Jožica Maltarič 

po srednjem tečaju Banke Slo
venije 27. 3. Družba Dadas se 
zavezuje, da bo terjatve porav
nala v štirih letih z enoletnim 
moratorijem na izplačilo glav
nice in letno konformno 
obrestno mero D+10%. Izpla
čila naj bi bila vsake tri mese
ce, pričela pa naj bi se 2 0 . 8 . 9 6 . 
Za izplačilo terjatev Jamči po
slovni sistem Dadas z vsem 
svojiifl premoženjem. S terja
tvami bo možno tudi trgovati 
na organiziranem trgu, AvkciJ-
ski hiši, d. o.o., tako da bo vsak 
upnik lahko prodal terjatev po 
tržni ceni, ki se bo izoblikova
la. 

V maju so sklicane številne 
letne seje skupščine delničar
jev. Tako se bodo zbrali delni
čarji Dolenjske banke. Predla
gana dividenda Je 800 SIT. 
Delničarji Salusa bodo imeli 
letno skupščino 25. maja. Na 
njej se bodo odločali o delitvi 
dobička. Na delnico naj bi raz
delili 1.500 SIT, s tem daje bi
la že lani izplačana vmesna di
videnda 500 SIT. Skupščino 
delničarjev Je za 30. maj skli
cala tudi SKB banka, v krat
kem pa se skupščina obeta tudi 
delničarjem Term Čatež. Pred

lagana dividenda znaša 420 
SIT na delnico. 

Naložbe, povezane z DEM, 
še vedno niso zanimive. V mi
nulih dneh Je bilo opaziti, da so 
se donosi nekaterih obveznic 
precej dvignili. Donos obeh 
republiških obveznic j e še ved
no okoli šest odstotkov. Pove
čal s e j e donos obveznic SKB 
banke, ki trenutno prinašajo 
nekaj manj kot devet odstot
kov na letni ravni, donos ob
veznic Abanke pa znaša 8%. 
Pričakujemo, da bodo tečaji 
obveznic nekoliko padli, saj 
srednji tečaj Banke Slovenije 
še vedno pada. Trgovanje z na
kupnimi boni (NBS3 in 
NBS4) se j e nekoliko umirilo. 
Znani so tudi popusti za vpis 
blagajniških zapisov v devi
zah , ki Jih prinašajo nakupni 
boni v mesecu maju. NBS3 
daje 325 DEM popusta za vpis 
enega letnega zapisa. Cene 
obeh kuponov so se v torek, 7. 
maja gibale med 4.400 in 
4.700 SIT. Slovenski borzni 
indeks pa j e ta dan znašal 
1.040,47 točke, kar seveda sa
mo potrjuje, kako negotovo Je 
trenutno stanje na trgu vred
nostnih papirjev. Kljub bliža
jočim se izplačilom dividend 
in dobremu tekočemu poslo
vanju večine družb, katerih 
delnice kotirajo na borzi, cene 
delnicam padajo. 
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Učitelji staviiaio, 
viada računa 
¥ torek opozorilna stavka učiteljev - Slnčlkata In vlatJa se pogajajo - OHločItev o 
morebitni obsežnejši stavki 21. maja? 

Pobudo Sindikata delav
cev v vzgoji, izobraževanju 
in znanosti o enodnevni opo
zorilni stavki slovenskih pe
dagoških delavcev so podpr
li tudi v Sindikatu delavcev v 
vzgojni, izobraževalni in ra
ziskovalni dejavnosti svo
bodnih sindikatov, s kolek
tivnim izrekanjem pa se je za 
zaprtje šolskih vrat v torek 
odločilo kar 90 odstotkov 
sindikalnih organizacij. Na 
Celjskem so splošno opozo
rilno stavko učitelji izvedli v 
vseh osnovnih in srednjih šo
lah, izjema so bili le v OŠ Pe
ter Šprajc Jur v Žalcu, kjer 
so stavko podprli, vseeno pa 
so se odločili za 3-urni pouk. 

Kot so v sindikatu objavili 
že ob razglasitvi stavke, so za 
nemoteno varstvo malčkov 
poskrbeli v vseh vrtcih, vzgo
jiteljice pa so v podporo stavki 
v torek opustile pedagoško de
lo z najmlajšimi. Skladno s 
stavkovno napovedjo prekini
tve dela ni bilo tudi v zavodih, 
v katere so vključeni otroci s 
posebnimi potrebami. Sicer pa 
so pedagoški delavci, včlanje
ni v oba sindikata, množično 
podprli enodnevno opozorilno 
stavko kot način boja zoper 
razvrednotenje svojega pokli
ca. 

V največji slovenski peda
goški sindikat SVIZ je vklju
čenih okoli 30 tisoč članov, po 
podatkih, ki so j ih predstavili 
ob začetku opozorilne stavke, 
pa j e v torek v Sloveniji stav
kalo 20.170 zaposlenih v 529 
vrtcih, osnovnih in srednjih 
šolah. Na pobudo o opozorilni 

stavki seje odzvalo 554 od 608 
zavodov, v katerih je organizi
ran sindikat, proti stavki pa so 
bili le v 4 srednjih in 18 osnov
nih (zlasti glasbenih) šolah. 

V obeh sindikatih trenutno 
posvečajo vso pozornost po
gajanjem z vlado, spremlja
jo oziroma preverjajo pa tu
di stališča članstva do raz
glasitve obsežnejše učitelj
ske stavke. Po prvih, neu
radnih izjavah je moč skle
pati, da bi bili vsi - učitelji, 
šolska vodstva, oba sindika
ta in šolsko ministrstvo, se
veda pa predvsem učenci ter 
starši - najbolj zadovoljni, če 
do stavke ne bi prišlo, a tudi 
druga pot, razglasitev obsež
nejše stavke, je še vedno real
na možnost. Odločitev o tem 
- v primeru, da vlada ne bo 
potegnila nobene poteze - bo
do morda sprejeli že 21. ma
ja, ko se bo v ljubljanskem 
Cankarjevem domu zbralo 
okoli 250 sindikalnih zaup
nikov iz vse Slovenije, na 
javnem zborovanju pa bodo 
odločili, ali naj obsežnejšo 
stavko izvedejo konec tega 
ali v začetku prihodnjega 
šolskega leta. 

Stavkali so seveda tudi peda
goški delavci, včlanjeni v sin
dikat vzgojne, izobraževalne 
in raziskovalne dejavnosti pri 
Zvezi svobodnih sindikatov 
Slovenije. V sindikatu so še 
zatrdili, da so v osnovnih šolah 
zagotovili varstvo in prehrano 
za tiste prvo in drugošolce, ki 
so jih starši kljub napovedani 

stavki v torek vseeno pripeljali 
v šole, pouka pa seveda tudi 
zanje ni bilo. 

Na našem območju so v Sin
dikat VIR svobodnih sindika
tov večinsko organizirani os
novnošolski učitelji celjske, 
šentjurske, štorske, vojniške in 
žalske občine. V vseh ostalih 
občinah, prav tako pa tudi med 
zaposlenimi v srednjih šolah, 
pa j e večinska organiziranost v 
SVIZ. 

Z opozorilno stavko so za
posleni v vrtcih in šolah izrazi
li nezadovoljstvo z vladno po
litiko na področju plač, saj so 
se v zadnjem času že tako po
rušena razmerja med primer

ljivimi poklici v posameznih 
dejavnostih še dodatno po
slabšala. Hkrati pa je bil to tudi 
izraz velike enotnosti in odlo
čenosti zaposlenih, da si zno
traj negospodarstva izborijo 
primerljiva razmerja med po
sameznimi poklici, glede na 
njihovo zahtevnost, zahtevano 
stopnjo izobrazbe ter možnost 
napredovanja. 

Stavkajoči so postavili dve 
osrednji zahtevi: spremembo 
kolektivne pogodbe za dejav
nost vzgoje in izobraževanja, s 
katero bodo za vse zaposlene -
podobno kot so to uveljavili za 
zdravstvo - uveljavljeni dodat
ki na posebne pogoje dela ter 

spremembe in dopolnitve za
kona o razmerjih plač. 

Pogajalska skupina obeh 
sindikatov in šolskega mini
strstva se je doslej sestala že 
dvakrat, pred stavko pa zad
njič v nedeljo zvečer. Dogo
vorili so se, da vlada v okviru 
svoje ekspertne skupine pri
pravi izračune, kaj pomeni
jo učiteljske zahteve, ter pri
pravi načine za konkretno 
izpeljavo stavkovnih oziro
ma sindikalnih zahtev. Eks
pertna skupina se je sestala 
prav na dan opozorilne stav
ke, že za sredo pa je bil napo
vedan skupni sestanek eks
pertov sindikatov in vlade, 
konec tedna pa bodo verjet
no stekla pogajanja na vlad
ni ravni. 

S slednjim zahtevajo možnost 
napredovanja v plačilne razre
de (in ne zgolj nazive), določi
tev količnikov za posamezna 
delovna mesta in razmerja 
med njimi, ki bodo primerljivi 
z enako zaJitevnimi delovnimi 
mesti v drugih negospodarskih 
dejavnostih ter povečanje iz 
zdajšnjega 3 na 10-odstotni 
obseg sredstev za delovno us
pešnost. 

IVANA STAMEJČIČ 

Šolana previdno 
zadržan 

LJUBLJANA, 2. maja 
(Delo) - Generalni sekre
tar zveze Nato Javier Šo
lana j e po končanem 
dvodnevnem uradnem 
obisku v Sloveniji na ti
skovni konferenci pred 
odhodom izrazil občudo
vanje nad političnimi in 
gospodarskimi dosežki 
naše države in dejal, da 
zveza ceni pomoč pri pre
hodu našega ozemlja za si
le Iforja v BiH. Sicer pa j e 
bil visoki gost vljuden in 
previdno zadržan, ko j e šlo 
za vprašanja o možnosti 
vključitve Slovenije v Na
to. 

Vračanje v 
domovino 

LJUBLJANA, 2. maja 
(Republika) - Slovenska 
vlada j e sprejela več sta
lišč v zvezi z vračanjem 
oseb z začasnim zatočiš
čem v domovino. V dogo
voru z Bosno in Hercego
vino in ob upoštevanju 
razmer v BiH bo začela 1. 
julija postopoma odprav
ljati začasno zatočišče in 
osebe, ki j im ga nudi, vra
čati v domovino. Proces 
naj bi bil zaključen do 
konca leta 1997. 

Premalo dobička 
ostane doma 

LJUBLJANA, 3. maja 
(Delo) - Zanimanje tujcev 
za neposredne naložbe pri 
nas j e majhno, čeprav je 
davek na dobiček v Slove
niji razmeroma nizek, 25-
odstoten. Tujci se pri nas 
zanimajo delno za ener-
gente, zavarovalništvo in 
bančništvo. Drugih večjih 
interesov ni. Iz Slovenije 
j e lani odteklo dobrih 20 
milijonov dolarjev dobič
ka, slovenska podjetja pa 
so ga iz tujine »pripeljala« 
8 milijonov. 

Danilo Kovačič 
odstopil 

NOVA GORICA, 3 . 
maja (Delo) - Upravni od
bor podjetja Hit j e sporo
čil, da j e glavni direktor 
podjetja Danilo Kovačič 
zaradi zdravstvenih težav 
odstopil s položaja gene
ralnega direktorja. Na nje
govo mesto je imenoval 
Silvana Križmana, dose
danjega direktorja igral
ni št va v Hitu. Nezaupnica 
Kovačiču naj bi bila posle
dica že nekaj časa trajajo
čih nesoglasij med skupi
nami vodilnih delavcev v 
Hitu, ki so se poglobila v 
zadnjih letih po izbruhu 
afere Hit. 

Stavka šolnikov 
LJUBLJANA, 6. maja 

(Delo) - Več kot 20 tisoč 
zaposlenih v vrtcih, os
novnih, srednjih in glasbe
nih šolah s e j e odločilo za 
enodnevno opozorilno 
stavko. Gre za tri zahteve 
stavkajočih: možnost na
predovanja v plačilne raz
rede, za dodatke v panožni 
kolektivni pogodbi za delo 
z otroki in mladino in za 
popravek plačilnih koefi
cientov na univerzah. 

Dodatelf 
v prejšnji številki časo

pisa smo zapisali, da sta 
vzgojiteljski svet Vrtca 
Laško in laški občinski svet 
soglasno podprla kandida
turo Grete Labohar-Ško-
berne za novo ravnateljico 
vrtca. Tokrat dodajamo, da 
bo Škobemetova novo 
funkcijo lahko nastopila 
šele potem, oziroma le v 
primeru, če bo soglasje za 
novo ravnateljico dal tudi 
minister za šolstvo. 

Rolstni dan 
vrtca Zarja 

Jutri, v petek, se bo ob se
demnajstih v veliki dvorani 
Narodnega doma v Celju 
pričela osrednja prireditev 
ob petintrideseti obletnici 
ustanovitve celjskega vrtca 
Zarja. 

Osrednji prireditvi na pot v 
tem tednu v vseh Zarjinih vrt
cih pripravljajo razne ustvar
jalne delavnice, igre ter šport
na in družabna srečanja, na ka
terih sodelujejo otroci in star
ši. Ob jubileju pa so v vrtcu iz
dali tudi glasilo, v katerem so 
predstavili življenje in delo v 
sedmih Zarjinih vrtcih, v kate
re j e vključenih 750 otrok, ki 
so razporejeni v 36 oddelkov 
dnevnega programa, v tri bol
nišnične in en razvojni odde
lek. Sicer pa so Zarjini vrtič-
karji v začetku tedna v celj
skem Likovnem salonu posta
vili na ogled tudi razstavo 
otroških del, ki bodo na ogled 
do sobote, 11. maja. N.-M. S. 

Osmošolci v negotovosti 
Izbirni postopki za vpis v prve letnike sreHnJIb šol, ki so omejile vpis, boHo končani 
Ho 3. Julija' Po tem Hatumu bo mogoče vložiti tfrugo prijavo 

Po preštetih in obdelanih prvih pri
javah, ki so jih lahko osmošolci na 
srednje šole vložili do 9. aprila, so šole, 
na katere je bilo prijavljenih preveč 
bodočih osmošolcev, v prejšnjem ted
nu razpisale omejitev vpisa. 

Učence, ki so se vpisali na šole, v kate
rih so omejili vpis, so o tem obvestili v 
tem tednu. Srednje šole novih prijav se
daj ne sprejemajo; v programe, kjer j e še 
prostor, se bodo lahko učenci, ki izbirne
ga postopka ne bodo uspešno prešli, pre
pisali po 3. juliju. Do tega dne bodo izbir
ni postopki na šolah, ki omejujejo vpis, 
namreč končani. 

Kandidati, ki bodo tudi po drugem kro
gu izpadli iz šol, na katere so vpisani, bo
do lahko prijave prenesli še na šole, kjer 
bodo vpisna mesta še prosta (podatki o 
tem bodo objavljeni v začetku julija v De
lu), srednje šole bodo prijave sprejemale 
do 25. avgusta, vpisati pa se bodo ti učen
ci morali najpozneje do 1. septembra. Za 
tiste, ki bodo imeti popravne izpite, ostaja 
še nekaj dni časovnega zamika, zadnji 
rok za vpis v prvi letnik v prihodnjem šol
skem letu pa j e 15. september. 

In kakoje z omejitvami vpisa v prve let
nike srednjih šol na Celjskem? Na neka
terih šolah so, glede na število vpisanih 
novincev, število oddelkov za določene 
programe povečali, sicer pa je na Celj
skem devet srednjih šol omejilo vpise v 
sedemnajst programov, v katere je vpisa
nih preveč bodočih srednješolcev. 

V Gimnaziji Celje-Center, so, glede 
na prvotni razpis, povečali obseg vpisa v 
programu gimnazija, in sicer s petih na 
šest oddelkov, vendarje za oba programa. 

k i ju izvajajo na tej šoli, razpisana omeji
tev vpisa - v programu predšolska vzgoja 
na enega, v programu gimnazija pa na 
šest oddelkov. 

V Šolskem centru Celje (bivša Sred
nja tehniška šola Celje) so obseg vpisa 
povečali v programu gradbinec I (poklic 
zidar za zidanje in ometavanje), in sicer z 
enega na dva oddelka, v programu grad
binec II pa so obseg vpisa zmanjšali z 
dveh na en oddelek. Omejitev vpisa na tej 
šoli je razpisana v programu elektrikar 
(poklic elektrikar energetik) na en odde
lek ter v programu elektronik (elektroteh
nik elektronik) na tri oddelke. 

Srednja zdravstvena šola Celje raz
pisuje omejitev vpisa v program zdravs
tveni tehnik, za katerega je razpisanih pet 
oddelkov. 

Vpis bo omejen tudi za obaprogramaL 
gimnazije v Celju, - tako za program 
splošne gimnazije, kjer so obseg povečali 
s šestih na sedem oddelkov kot tudi za 
športni program, za katerega j e razpisan 
en oddelek. 

Na Srednji ekonomski šoli Celje so 
vpis v program ekonomsko-komercialni 
tehnik povečali s sedmih na osem oddel
kov, omejitev vpisa na tej šoli pa j e razpi
sana za program trgovske akademije (en 
oddelek). 

NaSrednji vrtnarski, kmetijski, gos
podinjski šoli v Celju so pove&ali obseg 
vpisa v programu za poklic cvetličarja, in 
sicer z dveh na tri oddelke, omejitev vpisa 
pa na tej šoli ni razpisana za noben pro
gram. 

Na Srednji trgovski šoli Celje so po
večali vpis za poklic prodajalca z dveh na 
štiri oddelke, za ekonomskega tehnika s 

treh na štiri oddelke, za poklic poslovne
ga tajnika pa z dveh na tri oddelke. Za vse 
te programe j e razpisana tudi omejitev 
vpisa. 

Na Srednji šoli za gostinstvo in turi
zem Celje, icjer so obseg vpisa za poklic 
kuhar povečali z dveh na tri oddelke, j e 
omejen vpis v program za poklic natakar
ja (1 oddelek) ter v program gostinskega 
tehnika (2 oddelka). 

V Srednji frizerski, tekstilni, strojni 
in prometni šoli Celje so povečali obseg 
vpisa za poklic pomožne šivilje (z enega 
na dva) ter v programu prometnik tehnik 
(z dveh na tri oddelke). Omejitev vpisana 
tej šoli j e razpisana za poklic pomožne ši
vilje ter v programu za poklic frizerja (na 
tri oddelke). 

Na Centru srednjih šol v Velenju so, 
glede na število prijavljenih ob prvih pri
javah, povečali obseg vpisa za poklic pro
dajalca, monterja električnih omrežij in 
instalacij ter računalniškega tehnika z 
dveh na tri oddelke ter za poklic rudarja s 
prvotno enega na dva oddelka. Na tem 
centru so razpisali omejitev vpisa novin
cev v program gimnazija (pet oddelkov) 
ter v programu rudarski tehnik (en odde
lek). 

Na drugih srednjih šolah na našem ob
močju omejitev vpisa ni. Učenci, ki so se 
prijavili v programe, za katere ni razpisa
ne omejitve vpisa, se lahko v šolo vpišejo 
do 17. oziroma 18. junija, ostali pa bodo 
morali počakati na rezultate izbirnih po
stopkov in se, če ti zanje ne bodo uspešni, 
po 3. juliju prepisati v katerega od progra
mov srednjih šol, na katerih bodo mesta 
za vpis še prosta. 

NINA M. SEDLAR 



7 AKTUAINO NOVI TEDNIH 

Izlemno v izlemncm 
^Zgornji Savinjski dolini bo nastala nova Izjemna občina Solčava 

Kot vse kaže, bo na prosto
ru Zgornje Savinjske doline 
po novem 6 občin. Najnovej
ša bo nastala v Solčavi. Tako 
so se odločili poslanci v dr
žavnem zboru, ki so Solčavo 
uvrstili med izjemne občine. 
§ tem se bo nova občina izlo
čila iz dosedanje občine Lu-
It, podoben status kot Solča
va pa bo imela še občina Je
zersko. 

"Uradnega zaenkrat nima
mo še ničesar, obljubljeno pa 
je, da bodo zakonski temelji za 
novo občino postavljeni pred 
dopusti poslancev, torej nekje 
do avgusta. Potem je seveda 
potrebno konstituirati občino, 
izvoliti svetnike in župana. 
Verjetno bo občina Solčava 
začela z delom s prvim dnem 
prihodnjega leta," sta poveda
la Damjan l laudej in Janez 
Čerček iz bivšega sveta KS 
Solčava, ki sta se pogovarjala 
v imenu nove občine. 

Izraz "bivši svet KS" zato, 
ker se ravno danes v Solčavi 
oblikuje nov svet KS. V Solča
vi je namreč pretekli teden ne
kaj več kot 58 odstotkov volil
nih upravičencev izvolilo 7 
članov sveta KS. Danes je žu
pan občine Luče Mirko Za-
mernik sklical nov svet KS, na 
katerem naj bi izvolili tudi 
predsednika, nato pa opravili 
primopredajo in nadaljevali z 
delom, zaenkrat še, KS Solča
va. 

Zgolj vprašanje časa 
Solčevani ste bili z zahtevo 

po svoji občini precej vztraj
ni, odkod pa sploh ideja, da 
bi lahko bila Solčava obči
na? 

HaudeJ: Solčava j e 105 let 
živela kot občina. Smo zadnji 
v tem predelu, navadno pa smo 
bili poslednji tudi pri finanč
nih zadevah. Treba je vedeti, 
daje pri nas stagnacija, vedno 
manj j e razvoja, ni zaposlitev; 
pri vsem tem pa nismo mogli 
ničesar storiti. Nekdaj sta bila 
v kraju dva lesna obrata, nare
dili smo gostišče Rinka, pa 
nam ga je vzela bivša občina 
Mozirje, bil je Iskrin obrat, pa 
ga ni več... Nekdaj sta bila v 
kraju zobozdravnik in splošni 
zdravnik, danes ni nobenega 
več... Zavedamo se predvsem, 
daje treba nekaj narediti, da bi 
se ljudje lahko zaposlovali. 

Cerček: Upamo tudi, da bo
mo tako lažje prišli do svojih 
finančnih sredstev. Sicer pa se 
je za občino Solčava pred dve
ma letoma izreklo več kot tri 
četrtine od 84 odstotkov volil
nih upravičencev, ki so se ude
ležili referenduma. Pred refe
rendumom smo imeli zbor kra

janov, na katerem smo pove
dali, da ne tiščimo v drobitev 
nekdanje občine Mozirje. To
da če že mora tako biti, potem 
tudi v Solčavi zahtevamo svo
jo občino. Od takrat naprej 
smo vztrajali pri tej zahtevi in 
od nje nismo mislili odstopiti. 

Kot kaže, vam je pri zahte
vah uspelo. Uvrščeni ste med 
izjemne občine, saj ne izpol
njujete vseh pogojev za usta
novitev občine? 

Čerček: Glede na to, da smo 
vztrajali že od referenduma 
naprej, j e bilo samo vprašanje 
časa, kdaj nam bo uspelo. Pri 

pogojih pa je tako, da glede na 
majhno število prebivalcev res 
ne moremo imeti popolne 
osemletke. Drugače je z zdrav
nikom, kar je tudi ena prvih na
log, ki se je bo lotila občina 
Solčava. Sicer pa so verjetno v 
državnem zboru rekli, naj ima
jo občino, bodo že videli hudi
ča. Mi to vemo, vendar bomo 
od sebe odvisni, ali bomo imeli 
hudiča ali kaj lepšega. 

Dejstvo je, da vse nove ob
čine tarnajo zaradi premalo 
denarja. Bo pri vas drugače? 

Haudej: Prepričani smo, da 
se bomo manj prepirali, saj 
smo že od nekdaj navajeni na 
skromnost. Od začetka vemo, 
kako je zakonsko določeno fi
nanciranje in koliko bi nam 
pripadalo. Vendar je mnogo 
sredstev odvisnih tudi od 
vodstva občine, saj obstaja kar 

precej možnosti, denar je pač 
treba poiskati v različnih mini
strstvih. Poleg tega živimo v 
obmejnem pasu. Sicer smo v 
elaboratu o upravičenosti ob
čine podrobno opisali, kako 
bomo preživeli. Največ raču
namo na lesno proizvodnjo, 
obrt in turizem. 

Trenutno še kot krajevna 
skupnost delujete v občini 
Luče. Vas zaradi vaše težnje 
po samostojnosti grdo gleda-
jo? 

l laudej: Z občino Luče 
imamo že več kot leto dni skle
njen dogovor o medsebojnem 
sodelovanju. V njem je zapisa
no, da občina Luče ne naspro
tuje izločitvi. Kopija tega do
govora je tudi na vladni službi, 
pa tudi lučki župan Zamemik 
je že večkrat povedal, da nima 
nič proti drugačnemu statusu 
Solčave. Sicer smo Solčevani 
bojkotirali volitve v občini Lu
če, nismo volili ne svetnikov 
niti ne župana. 

V občino Solčava bo sodilo 
tudi celotno področje Logar
ske doline, ki je seveda naj
bolj atraktivna turistična 
točka. Ste že tudi v Solčavi 
razmišljali o precej različnih 
mnenjih o razvoju turizma v 
Logarski dolini? 

Cerček: Za Solčavo in celo
ten zgornji predel je bilo nare
jenih že več študij, vse pa upo
števajo razvoj turizma. Sicer 
paje bila Logarska d.o.o. usta
novljena v času bivše občine 
Mozirje. Če bo Solčava obči
na, bomo imeli vpliv na razvoj 
turizma v Logarski dolini, če 
pa ne bo občina, tega vpliva 
pač ne bomo imeli. 

Velikega pomena za vaš 
razvoj bo tudi mejni prehod 
Pavličevo sedlo. V zadnjem 

času se je menda nekaj pre
maknilo? 

Čerček: Izgleda, da Pavli
čevo sedlo spet postaja aktual
no. Kot da so se v sosednji Av
striji sprijaznili z mejnih pre
hodom. Trasa je sedaj nareje
na, sredstva za gradnjo pa naj 
bi dobili iz programa Phare. 
Na ta razpis se bo moral junija 
v našem imenu prijaviti še luč
ki občinski svet. 

Haudej: Sicer smo bili Sol
čevani že od nekdaj bolj veza
ni na sever, na Koroško. Vča
sih smo hodili v Celovec, ne v 
Ljubljano, zaradi tega pa Sol
čava že od nekdaj živi bolj zase 
kot drugi kraji v Zgornji Sa
vinjski dolini. 

Težave s telefoni 
člana sveta KS Solčava sta v 

pogovoru nanizala še kar nekaj 
problemov, s katerimi se bo 
ubadala nova občina. Čaka jih 
vzdrževanje cest, še enkrat sta 
spregovorila o zdravniku, kot 
poseben problem pa sta ome
njala Telekom. "Bivši PTT se 
obnaša kot država v državi. 
Potrebe pri nas so velike, zato 
nas lahko izigravajo," je pove
dal Janez Čerček. 

Težave s Telekomom izvira
jo še iz let, ko so v Solčavi gra
dili telefonsko centralo in pola
gali kabel v Logarsko dolino. 
Cena za priključek z določenim 
kreditom vred bi bila takrat 5 ti
soč mark. Od prejšnjih 72 pro
silcev za telefon je namesto 50, 
kolikor bi jih bilo potrebno, da 
bi Telekom nadaljeval z delom, 
pri prošnji vztrajalo le še 12 
prosilcev. "Sedaj dajejo telefo
ne posameznim prosilcem. Na 
osnovi poznanstev ali kakšnih 
drugih zvez, vendar pa to ni po-. 
steno in takšno ravnanje zelo 
razburja ljudi, vso krivdo pa va
lijo na krajevno skupnost. V 
Solčavi je še približno 60 tak
šnih, ki bi želeli telefon, s Tele
koma pa sploh ne odgovorijo, 
pod kakšnimi pogoji bi nada
ljevali z delom," je pojasnjeval 
Damjan Haudej. 

Specifika Solčave je tudi to, 
da se že od nekdaj trudijo, da bi 
najprej poskrbeli za najbolj 
oddaljene. Tako ima danes 
skoraj vsaka, še najbolj odroč
na kmetija cesto, elektriko in 
telefon, zadnjega pa v samem 
središču Solčave skoraj nikjer 
nimajo. Mogoče ravno po za
slugi te miselnosti, torej poskr
beti za najbolj oddaljene, kme
tije v solčavskih hribih ne pro
padajo, temveč živijo naprej. 
"Nekaj mladih sicer imamo za 
poženit," sta za konec hudo
mušno pripomnila sogovorni
ka, Damjan Haudej in Janez 
Čerček iz Solčave. 

URŠKA SELIŠNIK 

Solčava danes šteje 592 pre
bivalcev na 102 kvadratnih 
metrih površine. Prostor je 
precej velik, naseljenost pa 
zelo majhna. Na območju 
Solčave je pretežno gorat 
svet, precej zemljišča pa je v 
lasti Cerkve. 

Janez Čerček: "Mislili so, da se bomo naveli
čali. Vendar, če je nek kraj tako vztrajen kot 
Solčava, mu je treba ustreči " 

Damjan Haudej: "Zelo pomembno se nam 
zdi, da z Lučami normalno sodelujemo." 

Najbrž ste že slišali za In
ternet. Skoraj ne mine dan, 
da Interneta ne bi omenili v 
časopisu, na radiju ali televi
ziji. V teh nekaj člankih vam 
bomo poskusili na čimbolj 
poljuden način predstaviti 
Internet in njegovo upora
bo. Lahko, da internet že ne
kaj časa uporabljate, lahko, 
da se šele želite priključiti 
množici Internet navdušen
cev, lahko pa da vas vse sku
paj le bežno zanima. Potru
dili se bomo, da bomo napi
sali kaj zanimivega za vsa
kogar. 

Ko govorimo o Internetu, je 
pravilneje, da govorimo o 
omrežju Internet. Sicer pa 
nam že ime Internet samo po
ve kar dosti: Interne okrajšava 
za international (mednarod
no), net pa pomeni mreža, 
omrežje; zato nekateri Inter
net včasih naslavljajo kar z 
The Net ali po naše Mreža. 

Za Internet lahko z goto
vostjo trdimo, da je prvi bis
tveno nov komunikacijski 
medij po televiziji. Uporablja
mo ga lahko s tehnologijo, ki 
nam je ta trenutek povsem do
segljiva: potrebujemo raču
nalnik, modem, ustrezno pro
gramsko opremo in telefon
sko linijo. Zanimivo je, da niti 
največji vizionarji (med njimi 
znani Arthur C. Clarke) še 
pred dvema desetletjema niso 
niti slutili česa Internetu po
dobnega. Nihče ni pričakoval, 
da bo Internet povzročil eno 
najglobjih družbenih spre
memb našega časa in bistveno 
spremenil najpomembnejši 
vidik našega življenja: način 
občevanja med ljudmi. 

Začetki Interneta segajo v 
konec šestdesetih let, natanč
neje v leto 1969. Omrežje 
ARPAnet, kot se j e Internet 
imenoval takrat, so začeli gra
diti na pobudo ameriškega 
obrambnega ministrstva, ki j e 
želelo izdelati omrežje, ki bi 
zanesljivo delovalo tudi v pri
meru vojne. Omrežje so začr
tali tako, da izpad enega ali 
več računalnikov ni bistveno 
vplival na delovanje omrežja 
kot celote. K sodelovanju so 
pritegnili ameriške univerze 
in kot rezultat tega sodelova
nja je bila leta 1969 predstav
ljena računalniška povezava 
med Kalifornijsko univerzo v 
Los Angelesu (UCLA) in 
Stanfordskim raziskovalnim 
inštitutom. V naslednjih letih 
so nadaljevali s priključeva
njem univerz in vladnih insti
tucij in leta 1971 je bilo v 
omrežje ARPAnet vključenih 
že preko 20 vozlišč. V desetih 
Iptih po nastanku omrežja 
ARPAnet je zraslo kar nekaj 
omrežij, ki so temeljila na 
TCP/IP protokolu (predpisa
na pravila za povezovanje). V 
zadnjih nekaj letih j e Internet 
iz akademskih in vladnih kro
gov prešel v širšo uporabo. 

Danes je v Internet poveza
nih več stotisoč računalnikov 
in nekaj nad 40 milijonov upo
rabnikov po celem svetu. Na
tančne številke ni mogoče do
ločiti, saj število računalnikov 
in uporabnikov narašča za 
okrog 10% na mesec. Do leta 
2000 naj bi število uporabni
kov Interneta po vsem svetu 
doseglo tristo milijonov. 

V Sloveniji je ta trenutek 
okoli 20.000 uporabnikov In
terneta. Raziskovalnim in izo
braževalnim skupnostim po
nuja nekomercialni dostop do 
Interneta javni zavod ARNES 
(Academic and Research Net-
vvork of Slovenia), vsi ostali 
pa lahko do Interneta dostopa-
te preko komercialnih ponud
nikov Internet storitev. 

Omenimo sedaj na kratko 
različne storitve, ki jih Inter
net nudi. Zelo pomembna je 

elektronska pošta (e-mail). S 
pomočjo le-te pošiljamo in 
prejemamo sporočila in raz
lične dokumente takorekoč 
trenutno, ne glede na to, kje se 
naslovnik oziroma prejemnik 
nahaja. Elektronska pošta se 
vse bolj uveljavlja prav zaradi 
enostavnosti, velike hitrosti 
prenosa in udobnosti. Klasič
ne pošte se je zato prijel vzde
vek polžja pošta (snail mail). 
Vedno več uporabnikov Inter
neta uporablja elektronsko 
pošto kot učinkovit način ko
munikacije s poslovnimi part
nerji in dandanes sploh ni nič 
čudnega, če boste na vizitki 
poleg ostalega opazili tudi na
slov elektronske pošte. Sporo
čila, ki j ih pošiljamo preko 
elektronske pošte, lahko us
trezno zaščitimo in s tem pre
prečimo, da bi našo pošto ra
zen naslovnika prebiral še kdo 
drug. 

Sporočila poslana po elek
tronski pošti so naslovljena na 
enega, v redkih primerih na 
nekaj naslovnikov. Internet pa 
nudi tudi možnost pošiljanja 
sporočil, ki so javna in dostop
na vsem uporabnikom. Tako 
se je izoblikoval sistem Use
net News, v katerem množica 
uporabnikov medsebojno iz
menjuje sporočila in sestavke 
v za to posebej organiziranih 
konferencah ali skupinah 
(nevvsgroups). Vsaka skupina 
razpravlja o določeni temi. 
Tem, ki jih danes zasledite v 
hierarhično urejenih skupi
nah, je preko 7000. In le manj
ši del teh tem obravnava po
dročje računalništva, tako da 
prav vsak najde nekaj zase: 
hobiji, znanstveno-razisko-
valna področja, politične raz
prave, žgečkljive teme. . . V 
teh skupinah lahko aktivno 
sodeluje prav vsak, ki spreje
ma določena pravila obnaša
nja. 

Na Internetu j e na voljo tudi 
precej programske opreme, ki 
j e bodisi v javni lasti, bodisi 
sharevvare ali kaj podobnega. 
Enostaven dostop do te nam 
omogoča storitev FTP (File 
Transfer Protocol). Poveže
mo se z računalnikom, ki pre
ko storitve FTP ponuja dostop 
do programske opreme in dru
gih dokumentov. Takšen ra
čunalnik se imenuje FTP 
strežnik. Od njega zahtevamo 
prenos podatkov, ki j ih lahko 
uporabimo takoj po konča
nem prenosu. Pri iskanju po 
različnih FTP strežnikih nam 
je v veliko pomoč storitev 
Archie, s katero hitro poišče
mo želeno. 

In že smo pri storitvi 
W W W . Tri magične črke W 
so brez dvoma najbolj zasluž
ne za bliskovit razvoj in pri
ljubljenost Interneta v zadnjih 
letih. WWW ali VVorId Wide 
VVeb (po naše svetovni splet) 
j e množica medsebojno pre
pletenih dokumentov oprem
ljenih z besedilom, sliko, zvo
kom, videom in še s čim. Za 
sprehod po WWW potrebuje
mo posebno programsko 
opremo - WWW pregledoval
nik, ki je v zadnjem času po
stal kar del operacijskega si
stema (MS Windows 95, OS/ 
2 . . . ) . Verjetno najbolj poznan 
WWW pregledovalnik j e 
Netscape Navigator, tesno za 
njim pa se preriva kar nekaj 
tekmecev (MS Internet Explo-
rer, Mosaic. . . ) . In zakaj j e 
WWW tako popularen? Ver
jetno zato, ker lahko na stra
neh WWW počnemo marsi
kaj: predstavimo sebe, naše 
hobije, podjetje, njegovo de
javnost, izdelke, storitve, or
ganiziramo prodajo preko In
terneta, preko Interneta kupu
jemo, kar ponujajo drugi, se 
zabavamo, igramo, izobražu
jemo, itd. T.L., J.K. 

Končno tudi pomoč kmetom 
Za razvoj kmetijstva bodo v Laškem letos dali 4 milijone tolarjev 

Občina Laško je letos v 
svojem proračunu za razvoj 
kmetijstva namenila 4 mili
jone tolarjev, ki so jih na 
predlog odbora občinskega 
sveta za razvoj kmetijstva in 
podeželja deponirali pri 
Hmezad banki. 

Na zadnji seji občinskega 
sveta so nekateri svetniki sicer 
nasprotovali takšnemu izboru 
banke in menili, da bi bilo bo
lje, če bi namesto depozita de
nar raje v celoti porabili za re
gresiranje obrestne mere, ven
dar je prevladalo prepričanje 
planov odbora, da bodo poso
jila, kijih bodo kmeti lahko na
jeli na osnovi občinskega de-
Pozita, ugodna. Zaradi deponi-
•"anih štirih milijonov tolarjev 

bo, oziroma je že, kmetom na 
voljo za 26,6 milijona tolarjev 
posojil, najvišji znesek, ki ga 
lahko posameznik najame za 
proizvodnjo ali za naložbe v 
kmetijstvu pa znaša 2,5 milijo
na tolarjev. Obrestna mera je 
znižana na 10,9 odstotka, po
sojila pa bodo lahko najeli 
prav vsi kmeti, ne glede na to, 
ali so komitenti banke ali niso, 
pa tudi depozita j im ne bo treba 
položiti. Če ob koncu leta kvo
ta, namenjena posojilom, ne 
bo porabljena, bodo preosta
nek denarja uporabili za regre
siranje obrestne mere tistim 
kmetom, ki ne izpolnjujejo 
vseh f)ogojev za najem posoji
la. Kakšni natančno so ti pogo
ji, bosta v teh dneh določila ob

činski oddelek za finance in 
Hmezad banka. 

Z deponiranjem štirih mili
jonov tolarjev, ki bodo omo
gočili najem ugodnejših poso
jil, je občina Laško končno iz
polnila obljubo, ki jo je dala že 
ob sprejemanju lanskega pro
računa, pa je potem zaradi šte
vilnih obveznosti do drugih 
proračunskih porabnikov ni 
mogla izpolniti. Denar, ki so 
ga letos namenili za pospeše
vanje kmetijstva, bo po zago
tovilih banke ohranil svojo 
vrednost in ga bo občina po pe
tih letih dobila nazaj, lahko pa 
bo vsoto oziroma depozit do
polnila in ustvarila trajnejši vir 
sredstev za pospeševanje raz
voja kmetijstva. JI 
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Maja že 
večina odločil 
Odločbe o dohodnini bomo letos dobili 
prej In ¥ tanjših ku¥ertab 

s projektom tehnološke 
posodobitve v postopku za 
odmero dohodnine je drža
va letos naredila korak na
prej k hitrejšemu obračunu 
davka na dohodek. Na ra
čun večje avtomatizacije 
dohodninske odmere bo ve
čina oddanih davčnih napo
vedi za preteklo leto obdela
nih že v maju oziroma še 
pred poletnimi dopusti . 

Zavezanci bomo torej letos 
hitreje kot lani dobili odločbe 
o plačilu ali pa morda tudi vr
nitvi dohodnine. V primerja
vi s preteklimi leti, ko smo 
dobivali tri do pet strani dol
go odločbo, bc)do letos do
hodninske odločbe tanjše, 
natisnjene in odposlane pa 
bodo neposredno iz republiš
kega odmemega centra. 

Vsi tisti zavezanci , ki bodo 
morali plačati svoj dolg drža
vi, bodo imeli na voljo 30 dni 
od prejema odločbe. Odločbi 
bo dodana izpisana položni
ca, s katero bodo lahko zave
zanci plačali dohodnino brez 
provizije na katerikoli pošti v 
Sloveniji. Provizijo za plači
lo dohodnine pa bo treba pla
čati v bankah ali v Agencij i za 
plačilni promet. 

Kdaj bodo prve odločbe 
začele prihajati na naše ob
močje, v celjski izpostavi Re
publiške uprave za javne pri
hodke ne vedo povsem na
tančno. Pričakujejo pa, da bo 
večina izmed 35 tisoč zave
zancev, ki j e oddala napove
di, odločbe prejela v glavnem 
že do konca maja. 

IB 

V nedello na Menino 
v nedeljo, 12. maja bodo v Zgornji Savinjski dolini pri

pravili protestni shod prijateljev Menine, ki ga pripravlja
jo predvsem za zaščito planine proti postavitvi radarjev. 

Protestni shod organizirajo v Odboru za zaščito Menine, ki 
poziva za ohranitev lepe in čiste Menine. Osrednji dogodek 
bo pred planinskim domom na Menini , kjer bo ob 11. uri zbor 
vseh udeležencev, temu pa bo sledil krajši program. Ob 13. 
uri bo odhod na Vivodnik in na Šavnice, predvideni lokaciji 
za postavitev radarjev, kjer bodo udeleženci protestnega sho
da podpisovali protestne izjave. 

V Odboru za zaščito Menine opozarjajo, da z avtomobili ne 
bo možen dostop do vrha planine, zato morajo biti udeleženci 
p r imemo planinsko opremljeni . 

U S 

Sprejem vlog 
za posojila 
Stanovanjskega 
sklada 

Stanovanjski sklad Re
publike Slovenije je v po
nedeljek, 6. maja, pričel 
sprejemati vloge za dolgo
ročna posojila, ki so jih 
razpisali v marcu. Zadnji 
rok za oddajo vloge je 12. 
maj. 

Vloge je potrebno oddati s 
priporočeno poštno pošiljko 
na posebnem obrazcu, ki je 
že od 15. aprila naprodaj na 
63 pooblaščenih poštah po 
vsej Sloveniji. Sodeč po šte
vilu že prodanih obrazcev bo 
povpraševanje po posojilih 
bistveno preseglo razpisano 
vsoto 1,5 milijarde tolarjev. 

Posojila so namenjena 
mladim in mladim druži
nam, ki prvič rešujejo stano
vanjsko vprašanje z naku
pom starega ali novega sta
novanja in ki sedaj živijo pri 
sorodnikih ali so najemniki 
za določen čas. Pogoj za pri
dobitev kredita je, da prosil
ci doslej še niso dobili ugod
nega stanovanjskega posoji
la. Prav tako so posojila na
menjena tudi vsem tistim, ki 
svoje stanovanjske razmere 
izboljšujejo s prenovo stano
vanja. 

Posojilni pogoji so podob
ni kot pri dosedanjih razpi
sih Stanovanjskega sklada 
Republike Slovenije. Real
na obrestna mera j e 3 odstot
ke letno, odplačilna doba pa 
največ 10 let. Podrobne in
formacije o razpisu so bile 
objavljene v dnevnem časo
pisju 19. marca, dobiti pa jih 
j e mogoče tudi na avtomat
skem telefonskem odzivni
ku na številki 061 171 0509. 

IB 

Spet prometne novosti v Celju 
V Celju se v kratkem obeta 

sprememba prometnega re
žima na delu mestnih ulic, 
občinski svetniki, ki so v pr
vem branju soglašali s spre
membo odloka, pa so bili de
ljenega mnenja glede izvaja
nja zimske službe na območ
ju Mestne občine Celje. 

Bistvene prometne novosti 
v središču mesta se Celjanom 
obetajo v Lilekovi in Gubčevi 
ulici ob veleblagovnici Teko 
ter v Kocenovi ulici ob trgov
skem centru Špital. V kletni 
etaži veleblagovnice Teko naj 
bi uredili garažno hišo, zato pa 
je potrebno sprostiti promet v 
delu Gubčeve in Lilekove uli
ce, kjer je bilo tudi že z uvedbo 
modre cone dovoljeno parki
ranje vozil. Druga novost pa se 

napoveduje v Kocenovi ulici, 
kjer je zdaj z odlokom prepo
vedan promet. S selitvijo Aera 
v Ipavčevo ulico in ureditvijo 
trgovskega centra Špital, pa je 
v tem predelu vse več potreb 
po večji dostopnosti z osebni
mi vozili ter parkirnih prosto
rih. Trgovski center Špital j e 
zdaj na papirju sicer brez do
voza ter parkirnih površin, 
kupci pa formalno urejeno peš 
cono v Kocenovi ulici uporab
ljajo za parkiranje. Zdaj naj bi 
na dvorišču za centrom uredili 
parkirišče, Kocenovo ulico pa 
v celoti uredili tako, kot j e na 
odseku pri hotelu Evropa. 

Predlagane prometne spre
membe so občinski svetniki 
podprli, precej bolj burna pa j e 
bila razprava o obsegu del zim

ske službe na območju Mestne 
občine Celje. Dejstvo namrei 
je , da je bilo za stroške zimske 
službe v Celju letos predvide-
nih okoli 70 milijonov tolar-
jev, zaradi obilice snega pa je 
bilo dejansko porabljenih 130 
milijonov tolarjev. "Ce bi bila 
občina bogata, bi krila vse - tu-
di odstranjevanje snega s po
vršin ob stanovanjskih hišah, 
blokih in stolpnicah, ki so de
jansko v javni uporabi - a ker 
ni, bo treba natančno določiti 
obseg del, kijih bo v prihodnje 
plačevala občina," j e bilo sli
šati v razpravi. Zato bodo svet
niki najverjetneje o zimski 
službi spregovorili spet šele 
septembra, ko bo pripravljen 
tudi delovni program za pri-
hodnjozimo. IS 

Za klub brigadirjev 
Celjski borci so pred krat

kim dali pobudo za ustanovi
tev kluba brigadirjev. "Bor
ci smo domovino osvobodili, 
brigadirji - v prvih mladin
skih delovnih brigadah je bi
lo med udeleženci izredno 
veliko medvojnih aktivistov 
in borcev - pa obnovili,** ute
meljujejo potrebo po usta
novitvi brigadirskega kluba 
v celjski borčevski organiza
ciji. 

Brigadirji so s prostovolj
nim delom obnavljali po 2. 
svetovni vojni porušeno do
movino, v letih od 1946 do 
1982 pa so prav mladinske de
lovne brigade tudi na nerazvi
tih območjih Slovenije gradile 
nove železniške proge, ceste, 
gospodarske, komunalne in 
kulturne objekte. Za organizi
rano srečevanje in druženje 
brigadirjev je v Sloveniji skr
bela nekdanja ZSMS, ker pa 

letos praznujemo 50-letnico 
brigadirstva, želijo celjski bor
ci ustanoviti klub brigadirjev 
za širše celjsko območje. Tak
šni klubi že delujejo na Ptuju, 
Primorskem in v Ljubljani, us
tanavljajo pajih tudi v Maribo
ru in Murski Soboti. 

V Semiču v Beli Krajini pri
pravljajo 25. junija vsesloven
sko srečanje brigadirjev z 
osrednjo slovesnostjo ob 50-
letnici ustanovitve prvih mla
dinskih delovnih brigad. Pole
ti naj bi se srečali v Domavi, 
prijateljsko srečanje brigadir
jev iz širšega celjskega ob
močja pa pripravljajo za sep
tember. Zato do 20. maja na se
dežu celjske borčevske orga
nizacije (Gledališka 2, Celje) 
zbirajo podatke o udeležencih 
mladinskih delovnih akcij, ki 
bi se združili v klub brigadir
jev. 

IS 

SLS na zboru 
Zgomjesavinjska po

družnica Slovenske ljudske 
stranke pripravlja v soboto, 
11. maja ob 19. uri v dvora
ni zadružnega doma v Gor
njem Gradu občni zbor, na 
katerem bodo med drugim 
obravnavali tudi problema
tiko podeželja. Gostje obč
nega zbora bodo predsed
nik SLS Marjan Podobnik, 
predsednik sindikata SLS 
Ciril Smrkolj in predsedni
ca Ženske zveze Katarina 
Smrkolj. 

US 

Minister na 
Prevorju? 

Odbor za modernizacijo 
kozjanskih cest, ki ima sedež 
v prostorih Krajevne skup
nosti Slivnica, namerava v 
ponedeljek, 13. maja, znova 
opozoriti na problematiko 
dolgotrajnega asfaltiranja 
regionalne ceste med Pre-
vorjem in Lesičnim. 

Na sestanku, ki bo ob 10. uri 
v prostorih KS Prevorje, želijo 
najširši slovenski javnosti 
predstaviti problem osrednje 
cestne povezave med Celjem 
in Kozjem, z osrčjem Kozjan
skega Cesto namreč posodab
ljajo že trideset let, ostal pa je 
še krajši makadamski odsek. 
Predsednik Odbora, Martin 
Cmok, j e povabil tudi ministra 
za promet in zveze, Igorja Um-
ka, okoliške predsednike KS, 
župane in poslance ter številne 
predstavnike medijev. i 

B. J 

Pospešeno gradijo 
Gradnja avto ceste Arja vas-Vransko, ki j o je dolgotrajna zima ovirala, teče sedaj s polno paro. 

Eden od zahtevnejših objektov na trasi j e gotovo most čez Savinjo, ki se bo podaljšal še v nadvoz 
čez lokalno cesto in železnico Celje-Velenje v Ložnici pri Polzeli. Nosilci za most čez Savinjo sO 
že zrasli iz vode, tako da imajo tudi krajani že predstavo o tem, kako bo potekala cesta. 

TONE TAVČAB 
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»Nasmešek« v šmarsliem Domu upokojencev 
SHupIna deklet Iz celjske Sreilnje zdravstvene šole redno obiskuje tudi stanovalke šmarskega doma 

v celjski Srednji zdravstveni šoli 
imajo dve skupini dijakov, ki redno 
obiskujeta oskrbovance dveh upo
kojenskih domov. Skupino Sončekv 
celjskem domu so ustanovili sep
tembra, skupina nasmešek pa je v 
dinarskem domu od februarja. »V 
naši šoli se ne posvečamo le izobra-
i^evanju za zdravstvenega tehnika, 
pri nas potrebujemo tudi poklicno 
vzgojo za delo z bodočimi varovan
ci, z bolniki v zdraviliščih, domovih. 
Mlade ljudi, ki pridejo v šolo s pet
najstimi leti, moramo naučiti kako 
i^iveti, delati za drugega, kako mu 
pomagati,« pravi namestnica rav
nateljice šole, prof. Marija Karlin. 

Obiskali smo skupino Nasmešek v 
šmarskem Domu upokojencev. V 
tem domu se radi odpirajo navzven, v 
hišo prihaja veliko ljudi, blizu dve leti 
se ukvarjajo tudi s skupinami za sa
mopomoč. »Ko nam j e Srednja 
zdravstvena šola ponudila takšno ob
liko sodelovanja, smo bili prijetno 
presenečeni. Čeprav gre za razmero
ma kratek čas, se kažejo dobri rezul
tati. Naše stanovalke so zelo zado
voljne,« j e povedala direktorica Do
ma, Terezija Šraml. 

Pet dijakinj obiskuje šest stano
valk, ki imajo malo svojcev ali pa so 
ti preveč oddaljeni. Mentorica Na
smeška (pa tudi celjskega Sončka) j e 
Helena Breznik, višja medicinska 
sestra, ki skrbi v šoli za prostovoljno 
delo, sicer pa predava praktični pouk 
nege. »Mladi spoznavajo življenje 
starejših, iz njihovih izkušenj senčijo 
za življenje. Starejšim je mladi člo
vek dobrodošel, ta odnos pogosto 
predstavlja vnukinja ali vnuk. Za bo
doče zdravstvene delavce so takšni 
stiki še posebej pomembni,« pravi 
mentorica. 

Redno obiskovanje 
Mentorico, Heleno Breznik, j e za 

podobne oblike pomoči vzpodbudila 

v osnovnošolskem času že njena 
mentorica Rdečega križa, med obi
skovanjem srednje zdravstvene šole 
pa njena sedanja sodelavka in na
mestnica ravnateljice, prof Karlino-
va. Po osemnajstih letih dela v celjski 
bolnišnici s e j e Brežnikova zaposlila 
v Srednji zdravstveni šoli, kar si j e 
dolgo želela, v šoli paje nato začela z 
akcijo najboljšega razreda v discipli
ni ter v medsebojnih odnosih, z neka-
dilskim razredom, z letošnjim letom 
pa s skupinama Sonček in Nasmešek. 

»Ime Nasme5ek smo si izbrale za
to, da bi v dom pripeljale nekaj dodat
nega veselja in smeha. Za šmarski 
dom sem se odločila, ker ga poznam 
kot zelo dobrega. V njem sem obisko
vala svojo babico vsak teden, skoraj 
dve leti. Zapomnila sem si, d a j e tu
kajšnje osebje odprto.« Helena Brez
nik j e tako v šmarskem domu ustano
vila Nasmešek, skupaj z dijakinjami 

iz okolice Šmarja pri Jelšah. V Na
smešku so dijakinje Terezija Hajn-
šek iz Bohovega^ Simona J e d iz 
Stranja, Sabina Zolgar iz Šentvida 
pri Grobelnem ter Darja Kokot in 
Stanka Metličar z Vrha pri Šmarju. 
Dve sta iz tretjega letnika, ena iz dru
gega, dve pa iz prvega letnika. Po no
vem letu so se v domu spoznale s sta
novalkami, mentoricajimje pripravi
la predavanja o starostniku, saj se s 
tem posebej seznanijo šele v 3. letni
ku. Dogovorile so se za redne teden
ske obiske, ki trajajo približno eno 
uro. Vsaka dijakinja obiskuje izbrano 
stanovalko doma. 

Njihovih obiskov v domu se razve
selijo stanovalke Matilda Jane s Po
nikve pri Grobelnem, Justina Pintarič 
iz Šentjurja, Marija Narberger iz 
Sladke Gore^ Marija Štante ter Ama
lija Selič iz Šentjurja ter Milka Anto-
nič iz Kamenika pri Šmarju. 

Koristno ilruženje 
Druženje je koristno tako za dijaki

nje kot za stanovalke. O tem pričujejo 
spisi, ki so j ih napisale dijakinje o 
svojih izkušnjah iz doma, njihove 
pripovedi v času našega srečanja. 

»Izbrala sem si poklic, ki zahteva 
veliko odgovornosti, strpnosti, pri
jaznosti. V pogovorih dobim veliko 
napotkov, kako naj ravnam v določe
nem položaju. ^Mlada sem, začela 
sem šele živeti. Že sedaj se moram na
vaditi, da bom delo opravljala vestno. 
Zelo lep j e občutek, ko lahko nekomu 
pomagaš in veš, da ti je hvaležen. V 
vsakem človeku moraš najti prijate
lja, potem boš srečen,« je zapisala Si
mona Jecl. »Enkrat tedensko obisku
jem gospo, kiji želim dati delček svo
je ljubezni ter ji krajšati čas. Gospaje 
v domu že deset let ter nima nikogar, 
da bi j o obiskoval. Zato se razveseli 
vsakega mojega obiska. Za rojstni 

dan sem ji podarila manjše darilo, ki 
se gaje zelo razveselila, ob tem je po-
točila solzo sreče. Ob mojih obiskih 
so tam še druge gospe in tako si izme
njujemo svojo življenjske zgodbice, 
ob katerih se lahko marsikaj naučiš.« 
ugotavlja Sabina Žogan, ki obiskuje 
kar dve varovanki. Starejša generaci
ja razmišlja seveda drugače, mostovi 
med mladimi ift starimi so pogosto 
porušeni, zato jih j e treba vzpostav
ljati. »Vedno znova z veseljem odha
jam na obisk k starejši ženski. Za svo
ja leta j e neverjetno čila. Čeprav ima 
veliko svojih težav, prisluhne tudi 
mojim tegobam, kijih kljub mladosti 
ne manjka. Hvaležna j e za vsak 
obisk,« spoznava Terezija Hajnšek. 
Številni starejši ljudje imajo grenke 
življenjske izkušnje. »Velikokrat j im 
je bilo lepo, marsikdaj pa so občutili 
kruto bolečino. Zato mislim, da bi v 
starosti posebej potrebovali takšno 
skrb, kot sojo izkazovali svojim otro
kom. Vendar se marsikdo svojih star
šev ne spomni niti ob njihovih prazni
kih, kaj šele, da bi j im posvetil vsaj 
urico pogovora na teden,« j e zapisala 
Darja Kokot. 

Mentorica, Helena Breznik je po
vedala, da bo Nasmešek v šmarskem 
Domu vse leto, tudi med šolskimi po
čitnicami, četudi takrat manj pogo
sto. »Materialne dobrine so povozile 
tople medčloveške odnose, zato je 
treba podrte mostove postaviti,« je 
prepričana. K temu so še posebej po
klicani v šolah. Tako je v celjskem 
domu tudi skupina gimnazijcev, o 
podobnih spoznanjih pa je slišati še z 
mariborske mednarodne gimnazije, z 
jeseniške srednje zdravstvene šole... 

»V naslednjem šolskem letu name
ravamo potrkati tudi na vrata doma v 
Slovenskih Konjicah. Od tam je veli
ko dijakov, ki si tega želijo. Trenutno 
imamo tudi dijakinjo iz Loke pri Zi
danem Mostu. Tudi tam bomo potr
kali.« 

BRANE JERANKQ„ 

Skupina ISasmešek v šmarskem domu. V njej so vključene dijakinje iz okolice Šmarja. Stanovalke, kijih redno 
obiskujejo so iz okolice Šmarja, s Ponikve ter iz Šentjurja. 

»Če bi se naši stari starši vrnili na zemljo z istimi pogledi, kot 
so Jih imeli, ko so se poslovili od nje, bi naše zemlje ne spoznali 
več. Kaj bi vendar rekli, ko bi v tovarnah zagledali vzvode in 
kolesa, kijih neživi stroji poganjajo v stalnem, enakomernem 
gibanju; z močjo pare gnane ladje, ki s hitrostjo puščice lete pro
ti nevihtam in valovom morja, ko bi videli po zravnanih tleh po
tegnjene črte, po katerih drdrajo mimo železni vozovi kot v letu, 
ne da bi jih gnale vesele kobile, temveč gnani z močjo z ognjem 
v paro spremenjene vodne kaplje, ko obenem grozi, da jih bo 
razneslo«. 

Med pridobitvami industrij
ske in tehnične revolucije j e 
bila v slovenskih deželah de
ležna največje pozornosti in 
občudovanja železnica, saj j e 
širokemu občinstvu bolj kot 
katera koli druga iznajdba raz
krivala moč in dinamiko časa. 
Članki o »železni cesti« z opisi 
njenih prednosti in odlik so se 
zato v tisku pojavili razmero
ma zgodaj, skoraj deset let 
prej, ko j e postala z gradnjo 
južne železnice za Štajersko in 
Kranjsko tudi resničnost. 

Prvi članki o »lokomotivni 
železnici« so naglaSali zlasti 
njeno moč in hitrost, opisovali 
poskuse z lokomotivami, že
leznico v Angliji in projektira
nje prog drugod po Evropi, 
sem in tja pa opozarjali tudi na 
posledice sprememb v prome
tu in razmišljali o njegovem 
pomenu in vplivu na razvoj tr
govine in obrti. »Vse kaže, da 
bo dal ta stroj evropski indu-
^triji nov vzgon,« j e značilno 
Ugotavljal neki kot Hch. pod
pisani pisec v ljubljanskem li
stu Ilyrisches Blatt v začetku 
•eta 1834, potem pa primerjal 
hitrost lokomotive z letom pti-

^ in omenjal posledice želez
niškega prometa za trgovino. 

Po pi.ščevem mnenju naj bi 
imele železnice poseben po
men za dežele, ki imajo dovolj 
železa in te dežele bi morale z 
vsemi sredstvi podpreti njiho
vo gradnjo. 

Stroji z bajno 
hitrostjo 

Ko j e bila dve leti kasneje 
(1836) javnost obveščena o 
načrtovani gradnji proge Du-
naj-Trst, j e projekt tudi v slo
venskih deželah dobil polno 
podporo (seveda manj v fi
nančni in bolj v deklarativni 
obliki). Že istega leta so o na
meravani gradnji z odobrava
njem razpravljali kranjski de
želni stanovi in predsednik 
Kmetijske družbe grof Lich-
tenberg je dejal, »da nastopa 
nova doba, ko bo treba s cest 
preiti na železnice, kijih goni
jo stroji z bajno hitrostjo«. 
Sporočilu o projektirani južni 
železnici so sledili živahni sti
ki med Štajersko, Kranjsko in 
Trstom in ilirski guverner je 
pozval kranjske železarske de
lavnice, naj razmišljajo o izde
lavi tirnic in potrebne opreme, 
saj so sprva v deželah še raču

nali, da bi naročila uspele pri
dobiti domače železarne in da 
tirnic ne bo treba uvažati izAn-
glije. Na sestanku na ljubljan
skem magistratu 27. aprila 
1838 so podprli gradnjo želez
nice tudi ljubljanski meščani. 
Skupaj s trgovskimi predstav
niki in deželnimi stanovi so 
sklenili priporočiti projektan
tom, naj bi železnica tekla sko
zi Ljubljano ali vsaj v njeni bli
žini; v ta namen so se celo za
vezali, da bodo za gradnjo že
leznice prispevali kar milijon 
goldinarjev. (Seveda pa j im te 
obligacije ni bilo treba plačati, 

ker j e financirala celotno grad
njo južne železnice država). 
Podobno zanimanje za grad
njo železnice med morjem in 
Dunajem so kazali tudi odbor 
graSkega Notranjeavstrijske 
obrtnega in industrijskega dru
štva ter odbora štajerske in 
kranjske Kmetijske družbe. 

2ivlJenJsi(o 
vprašanje 
biagostanja 

v naslednjih letih je bila že
leznica povsem v ospredju za
nimanja tedanjega časopisja. 
Za urednika graSkega Notra-
njeavstrijskega industrij
skega in obrtnega lista j e po
stalo vprašanje železnice 
»sploh življensko vprašanje 

javnega blagostanja«, zato je 
odločno zavračal vse pomisle
ke proti njihovi gradnji; pripi
soval jih j e predvsem »oseb-: 

nim interesom« listih, ki bodo 
z železnico izgubili del zasluž
ka (npr. prevozniki, gostilni
čarji). Vendar pa se graški list 
ni omejeval zgolj na dokazo
vanje izjemnega gospodarske
ga pomena novega transport
nega sredstva, ampak je hkrati 
opozarjal na njegove širše 
družbeno-kulturne razsežno
sti: železnica bo prinesla hi
trejšo izmenjavo izkušenj in 
idej, predvsem pa skokovito 
razširjenje splošne izobrazbe. 

Že od prvega letnika dalje 
(1843) so prinašale sestavke o 
pomenu železnice tudi Novi
ce. Sprva so j o opisovale (z 
očitnimi problemi s sloven
skim izrazoslovjem) pred
vsem po tehnični plati, toda 
vedno bolj so poudarjale tudi 
pomen boljših prometnih po-
^'ezav med deželami: »Večja 
ko je kupčijska zveza z drugimi 
deželami, bolje je za deželo,« 
so upravičeno zapisale leta 

1845, v članku Premišljevanje 
štajerskega kmetovalca, kaj da 
ima štajerska dežela od želez
ne ceste pričakovati?, ki so ga 
povzele izGrazerZeitung, pa 
so prestrašene kmete podučile: 
» Ta zveza s drugimi kraji se bo 
pa gotovo po železni cesti nar 
bolj in nar hitreje osnovala. 
Kaj smo mi kmetovavci druze-
ga kakor kupci? Dražji in hi
trejši ko svoje pridelke proda
mo, več nam bodo zemljišča 
ali grunti vrgli, naj bo pri živi
ni, vini, žiti, lesu ali pa zlo per 
tolstih kopunih«. 

O tem, da bodo z železnico 
pridobili, so bili med drugim 
trdno prepričani tudi Ljubljan
čani. Ko j e pogorel Kolizej, so 
to Novice bridko obžalovale in 
opozarjale, da bo Ljubljana v 
prihodnje močno potrebovala 
podobno zgradbo: »Ljubljana 

je poglavitno mesto ilirske de-
žele^ ne pa kaka vas zabitih lju
di Železna cesta nas bo kmalu 
vezala z Dunajem, od koder se 
bo vsak dan veliko popotnikov 
pripeljalo, ki bojo tudi v Ljub
ljani naprav iskali, ki se v dru-
zih poglavitnih mestih ne naj
dejo...« O pomenu gradnje že
leznice Dunaj-Trst za pomen 
tržaškega pristanišča, pa so 
posebej živahno razmišljali v 
Trstu, pri čemer so upali, da bo 
z izgradnjo železnice Trst po
stal najpomembnejše okno v 
svet za Bližnji vzhod. 

Pomisiei(i 
Navdušenje nad železnico 

pa j e bilo očitno le na površini 
tako nesporno in enoglasno, 
kot bi se zdelo iz navedenih ci
tatov. Posamezniki so se na
mreč prav dobro zavedali, da 
bo pomenila železnica globo
ke (celo nepredvidljive) so
cialne in gospodarske spre
membe, ki utegnejo imeti zelo 
nasprotujoče si posledice. 

(se nadaljuje) 
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Jubilej Mladinskega pihalnega orkestra 
Koncert bo v ilvorani Doma II. slovenskega tabora v Žalcu 

v sredo, 15. maja, bodo 
člani Mladinskega pihalne
ga orkestra Glasbene šole 
Žalec pripravili v dvorani 
Dobrna II. slovenskega tabora 
v Žalcu jubilejni koncert, s 
katerim bodo proslavili 15-
letnico svojega delovanja. 

Kot pravi dirigent Mladin
skega pihalnega orkestra Glas
bene šole Žalec Stanko Pod-
bregar, z Jubilejnim koncer
tom sicer rahlo zamujajo, saj 
so 15-letnico delovanja zabe
ležili žc v lanskem letu. Kon
certi tega pihalnega orkestra so 
bili vedno prijeten in zanimiv 
kulturni dogodek, zato si tudi 
tokrat obetajo dober obisk v 
dvorani, kjer se bo prireditev 
začela ob 20. uri. Obiskoval
cem se bo predstavilo približ
no 50 glasbenikov, poleg čla
nov Mladinskega pihalnega 
orkestra Glasbene šole bodo 
na koncertu nastopili tudi go-
dalci žalske glasbene šole. 

Brez članov Mladinskega 
pihalnega orkestra (jlasbene 
šole v vseh teh letih praktično 
ni minila nobena prireditev v 
žalski občini, pa tudi izven 
njenih meja. Orkester je usta
novil nekdanji ravnatelj žalske 
glasbene šole Zoran Kovač. 
Na pomoč so Žalčanom takrat 
priskočili priznani glasbeniki 
iz Ljubljane, med njimi prof. 
Trampuš in prof. Vendi Vi
deč, ki sta poučevala trobila. 
Glasbenikov, ki bi že pred 15 
leti znali igrati na številne po
trebne instrumente, seveda ni 
bilo na pretek, ravno z ustano
vitvijo orkestra pa so spodbu
dili zanimanje za učenje trobil, 
pihal in drugih instrumentov. 

Pred dobrimi desetimi leti Je 
dirigentsko mesto, pa tudi vse 
organizacijske zadeve prevzel 
Stanko Podbregar. »Spomi
njam se, da smo takrat imeli 
turnejo po Nemčiji, ki Je bila 
izredno uspešna. Orkester Je 
potem pridno vadil in se kvali
tetno zelo razvil, sodelovali 
smo na številnih tekmovanjih 
in med drugim osvojili tudi 

zlato plaketo v tretji kategoriji. 
Kasneje so se začele pojavljati 
kadrovske težave, največje 
probleme imamo z naraščajem 
mladih glasbenikov. Težave se 
pojavljajo že s prehodom 
otrok iz osnovne na srednje in 
višje šole, zaradi česar nastaja
jo vrzeli, poleg tega se v Žalcu 
srečujemo še s specifičnim 
problemom. Nekateri učitelji, 
zlasti tisti, ki poučujejo trobila 
in tudi pihala, učence premalo 
usmerjajo v orkester. Dogaja
lo se Je celo to. da so učence 
pošiljali drugam, v druge orke
stre oziroma pihalne godbe, ne 
pa v Mladinski pihalni orke
ster, ki j e uradni orkester naše 
glasbene šole. Zgovoren do
kaz je podatek, da v Mladin
skem pihalnem orkestru ni
mam praktično nobenega tro-
bilca, ki j ih poučujejo učitelji 
iz naše glasbene šole. Temu je 
treba narediti konec, učenci, ki 
obiskujejo glasbeno šolo, bi 
morali najprej sodelovati v 
lastnih sestavih,« je prepričan 
Podbregar. 

Kljub tem težavam Mladin
ski pihalni orkester žalske 
glasbene šole vključuje 40 do 
50 mladih in dobrih glasbeni
kov. Običajno se srečujejo en
krat na teden v prostorih žal
skega kulturnega doma, obča
sno se srečujejo na intenzivnih 
vajah. Stanko Podbregar si kot 
dirigent predvsem želi, da bi v 
prihodnje razrešili kadrovske, 
pa tudi organizacijske proble
me, ki zdaj v glavnem ostajajo 
na njegovih ramenih. Potem 
jim bo zagotovo ostalo več ča
sa zgolj za glasbo in še kvali
tetnejši razvoj orkestra, ki ima 
v pretežnem delu kolektiva šo
le zelo veliko podporo. Raz
mišljajo tudi o tem, da bi se po
slej uradno imenovali le Mla
dinski pihalni orkester glasbe
ne šole. »Doslej smo se vsa leta 
predstavljali kot orkester glas
bene šole in Svobode Žalec. 
Na ta način Je Svoboda včasih 
dobivala del občinskega de
narja, že nekaj let pa ta sreds
tva dobiva glasbena šola, zato 
ne vidim smisla, da se tudi v 

prihodnje predstavljamo kot 
orkester glasbene šole in Svo
bode,« dodaja sogovornik. 
Razlog pa najbrž ni zgolj for
malen, temveč Je povezan z 
novim vodstvom Svobode. 
Predsednik žalske Svobode Je 
namreč pred kratkim postal 
učitelj glasbene šole, ki svoje 
učence namesto v orkester us
merja v pihalne godbe izven 
žalske glasbene šole. 

IRENA BAŠA 
Foto: TONE TAVČAR 

Koncert Mladinskega pihalnega orkestra glasbene šole Žalec se bo v dvorani Doma II. sloven
skega tabora začel ob 20. uri. 

Barvite krajine 
Ob koncu prejšnjega 

tedna so v Savinovem li
kovnem salonu v Žalcu 
odprli razstavo Franca 
Kosca Karasa. 

Akademski slikar, ki živi 
v Celju, Je v zadnjem času 
pripravil večje število raz
stav v različnih slovenskih 
galerijah, do 16. maja pa 
bodo njegova najnovejša 
dela na ogled v ž^alskem 
razstavišču. Slikar je po 
svoji orientaciji predvsem 
krajinar, prizore pa išče v 
različnih naravnih prede
lih. Zelo pogosto prikazuje 
motive iz primorskega ob
močja, kjer se modrina 
morja in neba prelivata z 
barvnimi masami na obrež
ju ter toplo sončno svetlo
bo. Kosec uporablja pred
vsem tehniko akvarela, kar 
mu omogoča dosego živih 
barv, ki se med sabo meh-
kobno spajajo in ustvarjajo 
živopisno in nadrealno po
dobo pejsažov. 

BORIS GORUPIČ 

Po poštarjevih 
sledeh 

Piše: Tadej Čatei 

Ce vas je pot kdaj zanesla 
čez lužo, v Združene države 
Amerike, in vas je tam zajela 
turistična mrzlica, se pravi, 
da ste si nabavili kakšen koli
kor tolikor dober vodič po 
največjih ameriških zname
nitostih, potem ste v nJem za
sledili tudi poglavja, v kate
rih vam ljubi Američani spo
ročajo, da nikakor ne smete 
zamuditi ogleda Velikega ka
njona, pa kakšnega indijan
skega rezeiTata... Menda bi 
stori/i nezaslišan greh, če bi 
iz svojega načrta izpustili og
led Melropolitanske opere v 

. New Yorku... In pa seveda 
poglanje, v katerem vam spo
ročajo, da od Amerike ne bo
ste imeli ničesar, če si ne bo
ste ogledali nekaterih naj
bolj zanimivih, recimo Jim 
kar antologijskih, prizorišč, 
na katerih so posneli ta ali 
oni film. Ce mene vprašate, 
potem Je to zares edino, kar 
se splača v Ameriki videti. Si
cer Je trebaAmeriko doživeti. 
Ali kakor bi rekel veliki To
maž Šalamun: »Ko stopite na 
ameriško obalo, ne padate 
več navzdol, mar\'eč navz
gor. « Ja, tam Je še gravitaci
ja drugačna. In, ko boste svo
jemu vodiču, če boste seveda 
potovali organizirano, zau
pali skrito željo, da bi radi vi
deli prizorišče, na katerem Je 
denimo Sa^ Peckinpah po
snel Divjo hordo, se vam ne 
bo kislo nasmehnil, češ, kaj 
pa ta bedak sprašuje, pač pa 
vas bo z neizmernim veseljem 
popeljal na kraj dogodka in 
še z večjim žarom povedal, 
kako na tem mestu niso sne
mali le Divje horde, pač pa še 
mnoge druge westerne. Se
veda vas bo nemudoma od
peljal še na druga antologij-
ska filmska prizorišča. 
Vključno s študiji in gardero
bami. Vsega mu kajpak ne 
boste verjeli. 

HJa, sedaj pa si predstcn'-
IJaJte, da v Slovenijo pride 
ameriški turist in Je nekje 
zvohal, da so v tej deželi po
sneli tudi kakšen dober film. 
In bo lokalnemu vodiču izra
zil željo, da si ogleda prizo
rišče snemanja Capovega 

filma Ne čakaj na maj. Ali pa 
Anžiovarjeve cestne epopeje 
Babica gre na Jug. Vodička 
bo seveda hudo zardela, si 
potihem mislila, kdo mi Je 
»uvalil« tega kretena in pri

čela kar najbolj hitro razla
gati, da se Je v tej in tej hiši 
rodil ta in ta pesnik, da Je s te
ga mostu napravil samomoi 
ta in ta domorodec. . 

Seveda, evropske ku/turne 
zakladnice z ameriško ne gre 
primerjati. V Evropi Je mol 
videti še marsikaj drugega 
kot zgolj filmska prizorišča 
in študije z ogromno kamera
mi. Pa vendar: zakaj ne bi v 
tukajšnjo turistično ponudbo 
uvrstili tudi ogleda filmskih 
prizorišč. Če smo od Ameri
čanov pobrali hamburgerje, 
pa glasbo, pa televizijo in še 
milijon drugih stvari, in če so 
se Američani od Evropejcem 
naučili še mnogo več stvari, 
kolikor so Jih »oddali«, po
tem... Ilja, potem ne vidim 
razloga, zakaj tudi oglea 

filmskih prizorišč ne bi sov-
padel v turistično ponudbo. 
Vsaj ob Evropskem mesech 
kulture leta 1997. 11mm, re
cimo, daje to moj prispevek \ 
kontekstu tega projekta. 

Ne boste verjeli, ampak po\ 
me Je zanesla v Južno Italijo. 
Na otok Procida. Majhet 
otoček v Neapeljskem zalivu. 
Uro vožnje z ladjo iz Neaplja. 
In veste po čem Je znan ta 
otok? Ne samo med tujci, 
marveč tudi med Italijani': 
HJa, da Je Massimo Trois 
tam posnel svojega Poštarja. 
In res. Ves otok živi v zname
nju tega filma. Vsak domoro
dec vam bo znal povedati 
kakšno zanimivo zgodbico :. 
snemanja. In seveda vsak Ji 
igral v filmu najbolj pomem
bno vlogo. In vsake toliko ča
sa organizirajo spominske 
večere na že umrlega Troisi-

Ja. In »Poštarjeve sprevo
de«. Ki so menda prav take 
pomembni kot sprevodi ol 
praznovanju Svetega Gui-
seppeja, zaščitnika otoka 
Hočem skratka povedati, do 
so si celo naši sosedje Italija
ni privoščili v svojo turistič 
no ponudbo uvrstiti oglec 
filmskih prizorišč, pa čepram 
Je tam kajpada moč videti št 
mnogo drugih stvari. Vključ 
no z noeometnimi štadioni 

Jubilejni koncert ob 100 letnici 
v soboto zvečer je bil v Domu krajanov v Taboru koncert 

tukajšnjih pevskih zborov, otroškega, ki ga vodi Mojca 
Dobnik, starejšega moškega pod vodstvom Milana Lesjaka 
in moškega pevskega zbora ter mešanega pevskega zbora, 
oba vodi Milan Kasesnik, gost večera paje bil mešani pevski 
zbor Slovenec iz Boršta pri Trstu, ki ga vodi Danijel Grbec, 
med seboj pa imajo že več kot četrt stoletja trajajoče prija
teljske vezi. 

Pozdravni govor j e imel 
žalski župan, prof. Milan 
Dobnik, slavnostni govornik 
pa je bil Ivan Palj, svetovalec 
ministra za kulturo. 

Med koncertom so podelili 
Gallusove značke. Bronaste 
so prejeli Martin Jahrt, Bran

ko Petek, Ingrid SmrkolJ, 
Martina Terglav in Jože Zu
pančič, srebrno Ivan Lukman 
ter zlate Jože Cestnik, Valen
tin Grobler, Ivan Juhart, An
ton Lukman, Martin Rak in 
Franc Strožič. 

KS Tabor pa je podelila za
služnim za razvoj pevske kul

ture priznanja. Zlato plaketo 
Zveze kulturnih organizacij 
občine Žalec j e njen predsed
nik Stanko Novak podelil 
Ivanu Topovšku , predsedni
ku kulturnega društva Tabor. 

Da j e v Taboru petje zares 
priljubljeno in da so Taborča-
ni ponosni na svojo pevsko 
tradicijo in na svoje pevce je 
dokazalo veliko število po
slušalcev. Ob tem jubileju so 
izdali posebno brošuro, v ka
teri so orisali pot organizira
nega petja v tem kraju. 

TONE TAVČAR 

/Najmlajši zbor, kije nastopil na koncertu - otroški, ki ga vodi Mojca Dobnik. 

Slovenska filharmonija v Celju 
Pod dirigentsko palico 

Lorisa Voltolinija se ljubite
ljem glasbeobeta v torek, 14. 
maja lep glasbeni večer. Za 
četrti abonmajski koncert in 
izven bo ob pol osmih zvečer 
v dvorani kina Union v Ce
lju nastopila Slovenska fil
harmonija. Pokrovitelj kon
certa bo zavarovalnica Tri
glav. 

Glasbeniki bodo izvajali 
dela Vivaldija, Haydna in 
Čajkovskega. Solistka bo pi-
kolistka Nataša Paklar Mar-
kovič. ki je bila po končanem 
študiju v Ljubljani štiri leta 
prva flavtistka v orkestru 
ljubljanske opere, od leta 
1993 pa je članica orkestra 
Slovenske filharmonije. Pre-
je la je več republiških in zvez
nih nagrad ter študentsko Pre
šernovo nagrado. Kot članica 
različnih komornih skupin 

nastopa po Sloveniji in na tu
j em. 

Solist na trobenti pa bo Ti-
bor Kerekes, prav tako mladi 
glasbenik, ki je študij glasbe 
na ljubljanski Akademiji za 
glasbo končal pred štirimi le
ti. Je prav tako dobitnik števil
nih laskavih nagrad in priz
nanj in j e član Slovenske fil
harmonije že od leta 1987. 
Kot solist in kot član komor
nih skupin nastopa doma in v 
tujini. 

O dirigentu Lorisu Voltoli-
niju pa velja povedati, da je še 
kot študent dirigiral zagrebš
kemu radijskemu orkestru in 
zagrebški filharmoniji, po 
končanem študiju se Je vrnil 
domov v Split in postal diri
gent Splitske opere. Od leta 
1991 do 1996 Je bil šef diri
gent Zagrebške opere in zad
nja štiri leta stalni gost ljub

ljanske operne hiše. Od fi 
bruarja letos j e stalni dirigei 
ljubljanske opere, veliko i 
gostuje tudi v tujini. 

Koncert Slovenske fllha 
monije bo prav gotovo veli 
glasbeni dogodek v Celju. 

M 

O kozolcu 
V Kulturno-informacij-

skem centru Kozjanskega 
parka, v Podsredi, je na og
led razstava o Slovenskem 
kozolcu. Gre /a makete icr 
risbe arhitekta Bojana 1 Irc-
Ija, iz projekta Poti kulturne 
dediščine, predstavljajo pa 
tudi primerke z območja 
Kozjanskega parka. Raz
stava Je na ogled med 7. in 
18. majem. 

Rl 
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Sarajevo Tango 
iffopska stNpovska uspešnica ¥ slovenskem prevodu! 

Pri založniški hiši SAF d.o.o. iz Celja 
je 25. aprila v slovenskem prevodu izš
la stripovska knjiga Sarajevo Tango, 
jelo vodilnega svetovnega stripovske-

avtorja Hermanna. Ta stripovski 
album se ukvarja z vojno v Bosni, ka-
l(or tudi z brezbrižnim odnosom med
narodne skupnosti do tega problema. 

Kljub temu, da gre za fiktivno zgodbo, 
je strip Sarajevo Tango postavljen v po
vsem resničen okvir, med eksplozije gra-
pat v okupiranem mestu in ostrostrelski 
ogenj. Hermannov mojstrski jezik stripa 
je v tej zgodbi še posebej ekspresiven, ne-
niara tudi zato, ker j e strip v celoti naslikal 
s čopičem, avtorjev emotivni naboj pa j e 
sprožil cinizem Zahoda, ki j e arogantno 
dopustil pokol pred lastnim pragom. 

Slovenska izdaja knjige je trdo vezana, 
tisk je barvni, na prodaj pa je po 1590 
sit, in sicer samo v najboljših sloven
skih knjigarnah ali po povzetju. 

Knjiga Sarajevo Tango j e lani oktobra 
izšla v Franciji, kjer j e bila celotna nakla
da (150.000 izvodov) razprodana v nekaj 
dneh. Kmalu zatem je izšla še v Nemčiji, 
Španiji, na Danskem, Švedskem, Nizo
zemskem in drugod po Evropi, kjer j e 
brez izjeme nemudoma postala prodajna 
uspešnica. 

Zgodba stripa govori o plačancu Zvon-
ku Duprezu, ki ga v Švici najame bogata-
šinja, da bi iztrgal njeno hčerko iz rok biv
šega moža. Ta si j e za skrivališče izbral 
okupirano Sarajevo, ki pa ne predstavlja 
edine ovire, saj se v zgodbo vplete tudi 
plačani morilec, ki ga za uresničitev svo

jih mračnih načrtov najame z nasleds
tvom obsedeni drugi mož bogate gospe... 

Hermann Huppen je 58-letni Belgijec, 
katerega zgodbe berejo v več kot 20 drža
vah. S stripom je začel razmeroma pozno, 
leta 1963, pri starosti 26 let, že čez tri leta 
pa j e v magazinu »Tintin« založbe Edi-
tions Lombard objavil prvo kratko zgod
bo iz serije Bernard Prince. Ustvaril j e še 
dve seriji za istega založnika: Jogurtho z 
Jean-Luc Vemalom in Comanche z Gre
gom kot piscem. 

Leta 1977 je začel z risanjem svojega 
največjega uspeha, stripa Jeremiah, kjer 
je prevzel tudi vlogo pisca. Futuristična 
anti-utopija je postala uspešnica. Filmski 
kritiki so ta strip označili kot neposreden 
navdih režiserju Georgeu Millerju, ko j e 
ustvarjal film Mad Max. 

Leta 1982 je Hermann ustvaril T h e T o -
wers of Bois-Maury, serijo, postavljeno v 
srednji vek, lani pa je dokončal Sarajevo 
Tango, takojšnjo evropsko uspešnico, ki 
sojo v roke dobili vsi svetovni drž.avniki, 
politiki in generali, ki so kakor koli pove
zani z vojno v Bosni. Ostrina njegovega 
peresa (in čopiča) j e v tem delu dosegla 
vrhunec, slog pa genialno briljanco, ter ga 
znova potrdila kot vodilnega svetovnega 
avtorja stripov. 

PRIREDITVE 

v Slovenskem ljudskem 
gledališču Celjebodo danes, v 
četrtek ob 11. uri, za Abonma 
Srednje frizerske, tekstilne in 
strojne šole 2 Celje, uprizorili 
Nevidno roko. Isto predstavo 
bodo jutri, v petek ob 12. uri, 
uprizorili tudi za Abonma Vrt
narske šole Celje. V soboto ob 
10. uri, pa bo za Abonma dru
žinski lutkovni in izven, glas-
beno-lutkovna pravljica Koc
ka, v izvedbi Cvetke Bevc in 
Roberta Prebila. V ponedeljek 
ob 11. uri zaAbonma Gimnazi
ja Celje-Center, v torek pa bo
do uprizoril i ob 16.30 zaAbon
ma I. Gimnazija 3 Celje in v 
sredo ob 16.30, za Abonma 1. 
Gimnazija 2 Celje, Florentin-
ski slamnik. Danes, v četrtek 
ob 17. uri, bodo za Abonma 
Oderpododrom 8 in izven, v so
boto ob 20.30, za Abonma 
Oderpododrom 11 in izven in v 
ponedeljek ob 17. uri zaAbon
ma Oderpododrom 17 in izven, 
uprizorili predstavo Pat ali igra 
kraljev. 

V kulturnem domu KUD 
Zarja v Trnovljah bo jutri, v 
petek ob 20. uri, gostoval an
sambel »Teatr brez...« iz av
strijske Koroške, z igro Zdrahe 
v božji hiši. 

V Narodnem domu v Celju 
bo nocoj ob 19.30, medobčin
ska pevska revija malih vokal
nih skupin občin Celje, Štore in 
Vojnik. V torek ob 19.30, bo 
koncert Pihalnega orkestra 
Glasbene šole Celje, pod vods
tvom Jureta Krajnca, v sredo ob 
18. uri, pa koncert Dekliškega 
pevskega zbora I. gimnazije 
Celje, pod vodstvom Gregorja 
Deleje in Simona Dvoršaka. V 
četrtek, 16. maja ob 19.30, bo 
koncert Mešanega pevskega 
zbora Cetisa iz Celja, gostje pa 
bodo člani Mešanega komor
nega zbora Emanuel. 

V ZdraviliščuAtomske To
plice v Podčetrtku bo jutri, v 
petek ob 20.15, večer z žen
skim pevskim zborom iz Ro
gaške Slatine. 

V koncertni dvorani Glas
bene šole Celje bo jutri, v pe
tek ob 19. uri, recital kitaristk 
srednje stopnje Glasbene šole 
Celje - Lucije Laubič in Svetla-
ne Pušnik. V sredo ob 18. uri, 
pa bo koncert učencev srednje 
stopnje Glasbene šole Celje. 

V Kulturnem centru Laš
ko bo jutri , v petek ob 19.30, 
revija pevskih zborov laške ob
čine, v sredo ob 19.30, pa pro
mocijski koncert ob izdaji CD 
plošče in audio kasete Mešane
ga komornega pevskega zbora 
Celje, pod vodstvom Pavla Bu
kovca. 

V dvorani Z<]raviliškega 
doma na Dobrni bo jutri, v pe
tek ob 19.30, koncert Ženskega 
pevskega zbora KUD Ljubeč-
na, pod vodstvom Vide Buko-
vac in Moškega pevskega zbo
ra Telekoma in Pošte Celje, 
pod vodstvom Pavla Bukovca. 

V Osnovni šoli Luče ob Sa
vinji bo v soboto ob 18. uri. me

dobčinska revija odraslih pev
skih zborov in malih vokalnih 
skupin občin Zgornje savinjske 
doline, na kateri bo sodelovalo 
12 pevskih zborov in skupin. 

V kinu Union v Celju bo v 
torek, 14. maja ob 19.30, IV. 
abonmajski koncert Zavoda za 
kulturne prireditve, v izvedbi 
Slovenske filharmonije, pod 
vodstvom Lorisa Voltolinija. 
Solista bosta Nataša Paklar-
Markovič in Tibor Kerekes. 

V spominski sobi Starega 
piskra Muzeja novejše zgodo
vine, si lahko ogledate razstavo 
Zatirani, a nikdar poteptani. 

Pokrajinski muzej Celje 
nudi v Stari grofiji ogled raz
stave Od antičnega vrča do ma-
jolke, v razstavišču Lapidarij 
razstavo Sol invictus-sol iusti-
tiae. Krščanstvo na celinskem 
Hrvaškem, v razstavišču Glav
na dvorana, pa razstavo risb 
Karle Bulovec-Mrak, avtorice 
bronastega kipa Antona Marti
na Slomška. 

V Galeriji sodobne umet
nosti j e do nedelje, 12. maja na 
ogled razstava slik LajČija Pan-
durja mlajšega. 

V avli hotela Dobrna od ne
delje naprej do konca maja, 
razstavlja svoja likovna dela 
Alica Javšnik. Razstavo j e pri
pravil Limit Štore. 

V Osrednji knjižnici v Ce
lju, si lahko v tamkajšnjem I. 
nadstropju do 15. maja ogleda
te razstavo Ex librisi. 

V menjalnici Ekopul na 
Krekovem trgu 3 v Celju si lah
ko do konca maja, ogledate 
prodajno razstavo monotipij 
Iva Vrečka iz Šentjurja. 

V Savinovem likovnem sa
lonu v Žalcu do 16. maja raz
stavlja akademski slikar Franc 
Kosec Karaš. 

V Zklravstvenem domu Ce
lje do konca maja razstavlja 
umetniške fotografije Herman 
Čater, v Etolu Petra Žmajde, v 
hotelu lVlerx Vesna Kajtna in 
na Celjski koči Toni Mohar. 

V galeriji Keleia so do kon
ca maja na ogled likovna dela 
iz zbirke projekta Keleia in Ko-
vinotehne Celje. 

Union od 9. do 13.5. in 15.5. 
ob 17. uri ameriški film Juma-
nji, ob 19. in 21 . uri pa ameriški 
film Jade, 14.5. vse kinopred-
stave od padejo ;Mali Union od 
9. do 13.5. in 15.5.ob 20. uri 
ameriški film Joči, ljubljena 
dežela, 14.5. kinopredstava 
odpade; Metropol od 9. do 
15.5.ob 16.30 in 18.30 ameriš
ki film Smrtonosni spopad, ob 
20.30 pa ameriški film Nekoč 
in danes. 

Kino Dobrna 11. ob 19. in 
12. ob ob 17. uri ameriški film 
Smrtonosni poraz. 

Kino Polzela 10.5. ob 20. uri 
ameriški film Vročina, 12.5. ob 
19. uri ameriški film Košarkar

jev dnevnik. 
Kino Rogaška Slatina 11.5. 

ob 18. un in 12.5. ob 20. uri, 
ameriški film Ameriški pred
sednik, 11.5. ob 20. uri in 12.5. 
ob 18. uri, ameriški film Smrto
nosni poraz. 

Kino Žalec 9.5. ob 18. uri 
ameriški film Svet igrač, ob 20. 
uri Carrington, 10. in 11.5. ob 
20. uri ameriški film Divja hor
da, 12.5. ob 18. in 20.15 ame
riški film Zadnji dnevi. 

K i n o V o j n i k l l . 5 . o b l 9 . uri 
ameriški film Vročina. 

V Glasbeni šoli Celje bo v 
torek ob 19.30, večer poljske li
rike, v izvedbi Amaterskega 
gledališča iz Teharij. 

Dva h r v a š k a umetn ika 
V avli hotela Dobrna se bo s koncem 

tega tedna iztekla razstava Vitolda Ko
širja in Roberta Rebernaka iz Zagreba, 
niuno gostovanje pa je organiziralo 
ištorsko podjetje Limit. 

Vitold Košir sodi med mlajše umetnike, 
ki so se šele začeli dodobra uveljavljati na 
likovnem prizorišču, saj j e Akademijo za 
likovno umetnost v Zagrebu zaključil 
pred sedmimi leti, diplomiral pa je tudi na 
!glasbeni akademiji. N a Hrvaškem j e imel 
več samostojnih razstav, na skupinskih pa 
!je sodeloval v Avstriji, Nemčiji, Franciji, 
Makedoniji ter v ZDA. N a razstavi v Do
brni prikazuje serijo svojih grafik, za kate
re je značilno reduciranje barvnega spek
tra na črne in bele tone z vmesnimi sivimi 
prehodi. Košir raziskuje predvsem ab
straktne forme, s katerimi oblikuje različ
ne organske oblike v prepletu večjih, ozi
roma manjših mas. Grafični odtisi so nare
jeni s tehnologijo, ki omogoča kvalitetno 
reprodukcijo ter s tem odražajo avtorjeve 
estetske težnje za prikazom določenih 
nians, kar daje značilno podobo posamez
nim strukturam. 

Akademski slikar Robert Rebernak so
di v isto generacijo kot Košir in tudi on je 
Študiral naAkademiji za likovno umetnost 
v Zagrebu. Poleg večjega števila razstav v 
domačem okolju in v tujini, ustvarja poleg 
slikarskih del še na področju scenografije 
za različna gledališča. Ogledamo si lahko 

njegove slike, ki predstavljajo serijo upo
dobitev ženskega telesa. Skorajda celotno 
kompozicijo napolnjuje figura, od slike do 
slike pa gre za različne drže in položaje. 
Njegov likovni slog vsebuje veliko mero 
ekspresionizma, ki se kaže v kontrastnih 
razmerjih med svetlo podlogo ter temnimi 
potezami, ki so sorazmerno trde in ostre. 
Tudi on dela pretežno v črno-belem spek
tru, ena njegova slika na razstavi paje na
rejena z več barvami in v njej j e razviden 
njegov rafiniran občutek tudi za tovrstno 
likovno organizacijo. 

BORIS GORUPIČ 

Serija portretov 
V Kljubu, znanem celjskem zabaviš

ču za mlade, je razstava akademskega 
slikarja Milana Todiča. 

Po svoji usmeritvi je Todič nagnjen k 
realističnim upodobitvam, s poudarkom 
na slikanju človeške figure. Iz njegovega 
ustvarjanja poznamo predvsem portrete 
in akte, mnoge tudi monumentalnejših 
dimenzij. Razstavo v Kljubu je koncep
tualno zasnoval s portreti posameznikov, 
ki tudi obiskujejo ta ambient. Dela so na
rejena v olju, ali kot risbe. Tudi tokrat gre 
za realističen pristop, s ključnimi poteza
mi portretirancev ter njihovim psihološ
kim orisom, kot g a j e dojel sam slikar. 

BORIS GORUPIČ 

Extra band za jazz 
V sredo, 24. aprila se je v celjski 

unionski dvorani na svojem prvem 
koncertu predstavil Extra band Glas
bene šole Celje, pod vodstvom Alberta 
Zaveršnika. 

Jazz band je bil ustanovljen jeseni leta 
1995 in ga sestavljajo sedanji in bivši di
jaki oziroma učenci ter pedagogi glasbe
ne šole, sodeluje pa tudi nekaj gostov. Or
kester predstavlja zasnovo bodočega od
delka za jazz glasbo na srednji stopnji, saj 
naj bi postopoma v njem igrali predvsem 
dijaki srednje stopnje. 

Orkester se j e v svojem poldrugo uro 
trajajočem muziciranju sprehodil skozi 
različne zvrsti jažza in predstavil dela 
znanih avtorjev jaz.zovske glasbe. Poleg 
solistov orkestra sta se kot gostji večera 
predstavili Dada Kladnik in Falricia 
Diklič. Navdušenemu občin.stvu v nabito 
polni dvorani j e orkester svojim estet
skim poustvaritvam dodal še dodatka in 
zaključil zanimiv in lep glasbeni večer. 

Petdeset članski pihalni orkester, tride
set članski godalni orkester, dvajset član
ski harmonikarski orkester, dvajset član
ski jazz band, petnajst Članski orkester 
klasičnih kitar, t)etindvajset članski 
otroški pevski zbor in še nekateri drugi 
stalni in občasni komorni sestavi Glasbe
ne šole v Celju, predstavljajo v prihodnje 
solidno izhodišče za podmladek raznim 
sestavom v Celju in drugod. 

ALENKAZALOŽNiK 

Briljantni nastopi 
"rva nagrada za najboljši zbor revije, prva nagrada za naj-

"'̂ Ijši zbor v kategoriji mladinskih mešanih pevskih zborov in 
P'^a nagrada za interpretacijo pesmi Ave maris štela. 

To je bera pevskega zbora Centra srednjih šol iz Velenja pod 
"Mentorstvom Danice Pirečnik na letošnji tekmovalni reviji PZ v 
Zagorju ob Savi. Samo teden dni po uspešnem nastopu na tem 

pevskem srečanju je 65 pevcev s spremstvom odpotovalo v Bel
gijo, kjer so v Neerpeitenu nastopili na največjem mednarodnem 
tekmovanju mladinskih zborov iz cele Evrope. Nastopili so lahko 
le zbori, ki že imajo mednarodne izkušnje oziroma večje uspehe. 
Ob povratku so se velenjski pevci ustavili še v pobratenem mestu 
Essiingenu, kjer so pripravili fKJseben koncert. Z usp)ešne turneje 
so se mladi pevci vrnili danes. 

JOŽE MIKLAVC 
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Za pravice otrok! 
Slovenski odbor za Unicef 

je v sodelovanju s celjskim 
podjetjem L^eonardo izdal 
kolekcijo šolskih zvezkov, ki 
otroka na zanimiv, neposre
den način opozarjajo, da ima 
vrsto pravic, ki jih mora naj
prej poznati, da jih bo lahko 
uveljavljal. 

Avtor desetih naslovnic j e 
Celjan Bori Zupančič, ki si je 
za vodilo Unicefovih zvezkov 
izbral prisrčnega levčka in 
otroke petih ras, na celotni 
ovojnici vsakega od desetih 
zvezkov iz kolekcije pa otrok 
skozi situacijski položaj ko
mentira enega od desetih naj

pomembnejših členov Kon
vencije o otrokovih pravicah. 
Otroku v pomoč je levček, ki 
ga vodi in usmerja, saj sam do
bro ve, kakšne so sprejete, a žal 
velikokrat zlorabljene pravice 
najmlajših Zemljanov. Na no
tranji strani ovojnic je v skrče
ni obliki in otroškim glavam 
prilagojenem jeziku povzeto 
besedilo konvencije. Kolekci
j o šolskih zvezkov, izkupiček 
od prodaje bo namenjen otro
kom, potrebnim pomoči po 
vsem svetu, bodo prodajali v 
vseh knjigarnah, po pošti pa 
tudi na sedežu Slovenskega 
odbora za Unicef v Ljubljani. 

IS 

Razplesane Tri lilije 
v športni dvorani Tri Lilije v Laškem je bilo konec 

minulega tedna državno prvenstvo v kombinaciji dese
tih standardnih in latinskoameriških plesov, ki sta ga 
organizirala Plesni klub Fredi in Posavski plesni klub 
Lukec, ki ima podružnico tudi v Laškem. 

V vseh starostnih kategorijah je nastopilo kar 131 plesnih 
parov iz številnih večjih in manjših slovenskih plesnih sre
dišč, vendar večjih presenečenj na prvenstvu ni bilo, saj so 
zmagali pari, ki so že pred tekmovanjem veljali za favorite. 
Med člani sta si prvo mesto in naslov državnih prvakov pri-
plesala Andrej Skufca in Katarina Venturini (Predi), med 
starejšimi mladinci j e zmagal par Zoran Plohi in Natalija 
Banovič (Pingi), med mladinci je bil prvi plesni par Miha 
Žveglič in Mojca Kodela (Urška), med mlajšimi mladinci 
par Blaž Bezek in Nina Medja (Fredi), med pionirji pa sta 
bila nepremagljiva Matic in Lena Pavlinič (Urška). 

JI 
M 

Knjiga o Lavoslavu Schvventnerju 
Februarja letos so na Vranskem odkrili spominsko ploščo 

rojaku Lavoslavu Schwentnerju, v teh dneh pa je izšla še za
nimiva knjiga, ki podrobneje predstavlja življenje in delo te
ga založnika slovenske moderne. 

Knjiga, ki j o je s pomočjo številnih sponzorjev izdala in zalo
žila krajevna skupnost Vransko, zajema strokovne članke profe
sorjev akademikov in domačih zgodovinarjev ter rezultate razi
skave šolskega projekta. Knjiga, opremljena tudi z bogatim sli
kovnim gradivom in dokumentacijo iz zapuščine Lavoslava 
Schvventnerja, je zagotovo prva v slovenskem prostoru, ki celo
vito prikazuje podobo Lavoslava Schvventnerja ter njegov po
men za kulturni razvoj na Slovenskem v času slovenske moder
ne. Glavna urednica knjige je ravnateljica osnovne šole Vransko 
Valerija Pukl, urednica šolskega projekta paje b i laMari ja Za-
vršnik. IB 

Božo Kos v Šempetru 
Na osnovni šoli Bratov J u h a r t v Šempetru v Savinjski do

lini so pred dnevi podelili letošnje bralne značke. 
Tudi letos je v tej tradicionalni akciji sodelovala večina šem-

petrskih šolarjev, ki na ta način še bolj vzljubijo knjigo, ob njej 
pa razvijajo in bogatijo govor, mišljenje in inteligenco. Bralna 
značka j e potekala pod mentorstvom Nevenke Poteko, v prijet
nem spominu pa bo mladih zagotovo ostala tudi zaključna pri
reditev. Učenci in učitelji so namreč v šempetrsko osnovno šolo 
povabili znanega ilustratorja in karikaturista Boža Kosa. Tudi v 
bralno značko so vključili knjige z njegovimi ilustracijami, še 
zlasti priljubljeno Piko Nogavičko. Na prireditvi so otroci zapeli 
pesmi, zaigrali prizor Pika gre v šolo in zaplesali, pokramljali z 
gostom in se zabavali z risanjem ter reševanjem slikovne križan-

Glasba je ljubezen 
v maju se v Kulturnem 

centru v Laškem zopet obeta 
vrsta prireditev, na katerih 
bodo na svoj račun prišli zla
sti ljubitelji zborovske glas
be. 

Jutri zvečer bo občinska re
vija pevskih zborov, na kateri 
bodo nastopili moški pevski 
zbori iz Laškega, Rimskih To
plic, Sedraža, Laziš in Jurklo-
štra ter mešani pevski zbor 
Glorija in vokalni kvartet Re
čica. V sredo, 15. maja, se bo s 
svojim najnovejšim progra
mom predstavil Mešani ko
morni zbor Celje pod vods
tvom Pavla Bukovca, zborov
skemu petju pa bo namenjena 
še ena prireditev, ki bo na spo
redu v soboto, 18. maja. Takrat 
bodo skupni koncert pripravili 
moški pevski zbor iz Laškega 

in gostje iz nemškega Plie 
hausna. V četrtek, 16. maja, | 
še vrhunski koncert kvinte 
trobil Slovenske filharmonij 
zadnja dva Četrtka v maju j 
bosta v Kulturni center gotO) 
privabila ljubitelje starih ol 
čajev in ljudskih plesov. Ns 
prej se bodo s celovečerno pi 
reditvijo predstavili člani « 
nografske skupine iz Trobn 
ga Dola, ki bodo pokazali, k 
ko seje pred nekaj desetletji J 
velo na Kozjanskem, v četrte 
30. maja, pa bo revija folklo 
nih skupin z območja laške o 
čine. Majske prireditve v Ku 
turnem centru bodo 31 . ma 
zaključili pihalni orkestri, 
bodo na občinsko revijo pov 
bili tudi instrumentaliste iz p( 
jateljske občine Vrbovec. 

Abeceda iz Zakajčkove ulice 
časop i sno podjetje Gorenjski glas iz Kranja je pred krat 

kim izdalo zanimivo otroško knjigo Abeceda iz Zakajčkovi 
ulice, avtorice Milene Miklavčič. 

Avtorica Milena Miklavčič jeAbecedo iz Zakajčkove ulice si 
cer nadnaslovila z otroško slikanico, a knjiga prinaša ob pri vlač 
nih ilustracijah Iztoka Sitarja še obilico zanimivih in duhovitil 
zgodb, namenjenih najmlajšim. Knjižna poglavja mlademi 
bralcu prinašajo posamezne črke abecede, čisto za konec pa av 
torica da priložnost za predstavitev še številkam od 1 do 10. 

Knjiga, ki j o je založnik ponudil slovenskim vrtcem in knjiž 
nicam, je tudi v redni prodaji - na Celjskem pa j o j e za 2.20( 
tolarjev moč kupiti v knjigarnah Mladinske knjige in DZS. 

Vabilo Borija Zupančiča otrokom, naj z Unicefovimi zvezki 
spoznajo svoje pravice. 

ANTON MARTIN SLOMŠEK V CELJU 
PIŠE: DRAGO MEDVED 5 

Osebnost in značaj 
Lahko bi rekli, da si j e 

Slomšek ravno v času celjskih 
dijaških let izoblikoval tudi 
pisavo oziroma svoj rokopis. 
V tem času j e veliko pisal, 
največ v slovenščini, zelo ve
liko pa tudi v nemščini. Znano 
j e namreč, da ga j e nemščina 
kar nekaj časa pestila v prvih 
gimnazijskih časih, toda z 
marljivim učenjem j e tudi ta 
jezik kmalu dobro obvladal. 
V tistem času ni bilo veliko 
šolskih knjig, zato so dijaki 
veliko pisali. Takrat s i je izob
likoval svoj rokopis, ki ga je le 
z majhnimi spremembami 
ohranil vse življenje. 

Z grafološko raziskavo 
Slomškovega rokopisa se j e 
ukvarjal dr. Anton Trstenjak, 
objavljena p a j e bila v Slomš
kovem zborniku (Rim 1983). 
Ugledni akademik j e najprej 
ugotovil, da o Slomšku nima
mo zanesljive zunanje telesne 
podobe, saj so portreti in edi
na fotografija nezanesljivi, 
oziroma dajejo različno po
dobo o Slomšku. In se sprašu
je , kako naj bi človek celih 
120 let po njegovi smrti (čas 
pisanja članka) ugotavljal, 
kakšen j e bil njegov značaj, 
saj niti človeka, s katerim smo 

dolgo časa skupaj živeli in de
lali, ne znamo zanesljivo ka-
rakterološko opisati in spom
ni na besede Nobelovca Ale-
xisa Carrela: Človek j e nezna
nec. 

Toda akademik Trstenjak 
vendarle trdi, d a j e grafološka 
analiza še sorazmerno najbolj 
zanesljiva, čeprav gre v 
Slomškovem primeru za 
problem, ki ga predstavlja ča
sovna odmaknjenost pisave, 
saj j e že več kot sto let za nami 
in ima slog, ki j e drugačen od 
sodobnih pisav. Akademik se 
tudi zaveda, da na podlagi 
grafološkega teksta ne more
mo nikoli podati celotne po
dobe osebnosti in izčrpnega 
opisa piščevih lastnosti, 
»temveč zmeraj le tiste vidi
ke, ki j ih pač ta tekst najbolj 
odkriva«. 

Slomšek j e slovenščino 
najprej pisal v bohoričici, po
tem pa v gajici. Dr. Trstenjak 
j e primerjal njegovo pisavo s 
pisavami drugih slovenskih 
škofov, njegovih sodobnikov, 
med katerimi mu j e bil tudi ča
sovno najbližji Friderik Bara
ga Avtor analize ugotavlja, 
da j e Baragova pisava ele
gantna, Missieva lepa, Stepi-

šnikova in Jegličeva krčevita, 
Napotnikova j e energična, 
Slomškova pa poje. Ne trdi, 
da j e podobna Beethovnovi, 
j e pa muzika v njej. Znano je , 
d a j e imel Slomšek velik smi
sel za glasbo, o čemer ne pri
čajo samo pesmi, ki j ih j e na
pisal in učbenik »Šola lepega 
petja« (1853), temveč j e tudi 
igral kontrabas in klavir, za 
katerega j e rad sedel še kot 
škof. Franc Košar, Slomškov 
prvi biograf j e zapisal, da j e 
Slomšek pel s »svetlo srebr
nim glasom«. Dr. Trstenjak 
ugotavlja, da j e Slomškova 
pisava podobna Geothejevi, 
podobnosti pa najdemo s Pre
šernovo pisavo. Slomškova 
pisava razodeva intuitivnega 
človeka, ki mu sta mu v življe
nju bližji podjetnost in iznaj
dljivost v praktičnem ravna
nju, manj pa j e abstrakten in 
teoretičen. 

Slomškova pisava j e polno-
krvna, optična podoba j e li
kovno bogata, razodeva bo
gastvo domišljije in živo na
zornost v mišljenju. Dr. Trste
njak ugotavlja, da Slomškova 
pisava razodeva človeka pri
srčnosti in topline, duhovito
sti in zgovornosti. Slomškova 
pisava j e nagla in ne počasna, 
za tako pisavo stoji nemimi 
duh, ki ima vedno preveč dela 
in načrtov, človek pobude, ki 
ni nikoli zadovoljen s svojim 
delom. Slomšek j e človek, ki 
potrebuje spremembo in ni ni
koli zadovoljen s statiko brez
delja in nazadovanjem rasti. 

O Slomškovem značaju go
vori tudi to, kako ni hotel biti 

v breme svojemu dobrotnik 
in vzgojitelju Jakobu Prašn 
karju, k i j e obljubil, da bo sk 
bel zanj v času šolanja v cel 
ski gimnaziji po smrti Slom 
kovih staršev. Zato j e v Cel 
8. avgusta 1817 odlično oprs 
vil tečaj in izpit za zasebnej 
inštruktorja osnovnošolce 
15. septembra 1819 pa še i zp 
za inštuktorja nižjih gimni 
zijskih razredov ter dobil spt 
čevalo za gimnazijskega pr 
fekta s pravico poučevanja p 
vih štirih (gramatikalnih) ra 
redov. Tako si j e že lep k( 
kruha prislužil sam, toda vč 
sih mu j e bilo huje zaradi di 
hovne lakote. Sošolci so j 
večkrat videvali, kako je ki 
čal pred oltarjem na golih tl< 
in molil. 

Znano je , d a j e Slomška n 
je la znana celjska plemiši 
družina Uhl, d a j e učil njul 
sinova Antona in Ferdinand 
Kljub temu, da j e imel pi 
skrbljeno hrano in da je s poi 
čevanjem le nekaj zaslužil, 
Slomšek v tistih celjskih c 
jaških letih, ko so ga trle ni 
hujše skrbi, predvsem pa m 
mina smrt, tako shiral, da so 
zbali, da bo zbolel za jetikc 

Slomšek je bil superodli 
njak celjske gimnazije, ki 
imela tedaj pet razredov. Za 
njima dvema so rekli humaf 
stika, predmeti pa so bili v 
rouk, tolmačenje latinskih I 
sateljev in pesnikov, stara gi 
čina, zemljepis, zgodovina 
matematika. Celjsko gimti 
zijoje končal z odliko 15. se 
tembra leta 1819. 

V času svojih celjskih dijaških let je Slomšek prenekateri tre
nutek prebil v opatijski cerkvi Sv. Danijela. Tedaj se je trg, na 
katerem stoji cerkev, imenoval Cerkveni trg, po Slomšku pa je 
dobil ime v kraljevini Jugoslaviji in mu niso več spreminjali 
imena. Znano je tudi, da je zelo rad zahajal na Miklavški hrib, 
ki mu je bil nekako blifji od Starega gradu, kamor je tudi rad 
zahajal, a ne tako pogosto. Foto: Drago Medved 
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Sluh kot obrambni mehanizem 
> A Peter Kopitar Iz Velenja Je specialist za bolezni ušes, nosu In orla 

Doktor Peter Kopitar, 
specialist ORL (za bolezni 
(jjes, nosu in grla) danes živi 
jn dela v Velenju, sicer pa je 
rojen Celjan. S študijem je 
2Bključil leta 1969 in ko se je 
l^oral odločiti za specializa-
jcijo, je do tega prišlo čisto 
slučajno. »Srečal sem kole
ga, ki mi je svetoval, naj spe
cializiram ORL, saj je to re
lativno nova veda v kirurgi-
iji,specialistov s tega področ
ja pa pri nas ni ravno veliko. 
Odločil sem se in to storil.« 

S študijem medicine j e pri-
iel leta 1962 v Ljubljani. »To 
Je bilo leto, ko so študijski pro
gram na naši fakulteti ravno re
formirali in nekaj študentov 
nas je uvidelo, da bo ta reforma 
prinesla predvsem pomanjka
nje znanja. Zato smo se trije 
sošolci v drugi letnik vpisali na 
fakulteto v Zagrebu,« se spo
minja dr. Kopitar, ki j e v Za-

igreb odšel skupaj s pokojnim 
'Markom Godino, kirurgom 
mednarodnega slovesa, s kate
rim sta bila v času študija so
šolca in sostanovalca. 

Težave s sluhom 
Dr. Peter Kopitar dela v ve

lenjskem zdravstvenem domu 
kot specialist ORL ponovno 
od 1. julija lani in medtem, ko 
praznuje bolnišnični oddelek 

ORL v Celju letos štirideseto 
obletnico, mineva hkrati pe
tindvajset let, kar so celjski 
specialisti za bolezni ušes, no
su in grla začeli pregledovati 
paciente tudi v velenjski am
bulanti. »V začetku smo priha
jali le dvakrat tedensko in leta 
1974, ko sem prišel prvič delat 
v Velenje, j e bilo pacientov 
malo, tako da sem svoje delo 
kombiniral z delom splošnega 
zdravnika. V dveh, treh letih 
pa j e število pacientov s tak
šnimi težavami v Velenju tako 
naraslo, da sem splošno prakso 
opustil,« pravi dr. Kopitar, ki 
danes v ambulanti velenjskega 
zdravstvenega doma pregleda 
od petindvajset do trideset pa
cientov na dan. 

»Otorinolaringologi se uk
varjamo z vsem - od prehladov 
do motenj sluha ali z rakavimi 
obolenji. Slednja so pojavljajo 
predvsem na grlu. Sicer j e ve
liko težav tudi z vnetji ušes; 
srednja populacija pa trpi 
predvsem za težavami, ki so na 
alergijski podlagi.« 

Pogosto imajo starejši ljudje 
težave z naglušnostjo in če
prav j e medicina v zadnjih le
tih na tem področju zelo napre
dovala, se ljudje slušnih apara
tov še vedno nekako bojijo, 
meni dr. Kopitar. »Danes je 
slušni aparat za tiste, ki imajo 
težave s sluhom, že nekaj tak
šnega kot očala za slab vid. Še 
vedno pa med ljudmi prevla
duje mnenje, da so očala pač 
estetski pripomoček, če nosiš 
slušni aparat, pa naj bi bil ne
kako manjvreden; čeprav se 
danes dobijo tudi takšni apara
ti, ki se sploh ne vidijo. Skrat
ka, vsi se na aparate ne morejo 
navaditi in marsikdo, ki ga po
trebuje in dobi, ga raje pospra
vi v nočno omarico kot da bi ga 
nosil. Mislim, da se na ta pri
pomoček mlajši dosti lažje pri
vadijo. Sicer pa se,« pravi dr. 

Dr. Peter Kopitar 
Kopitar, »še sedaj marsikdo 
sprašuje, kaj je težje: biti slep 
ali gluh? Meni osebno se zdi, 
da je težje biti gluh. Če si slep, 
še imaš sluh, ki ti služi tudi kot 
nekakšen obrambni mehani
zem, če si gluh, pa živiš v po
polnoma svojem svetu; vselej 
moraš biti na preži, od kod boš 
dobil udarec, čeprav dobro vi
diš...« razmišlja. 

Na obroblu 
v velenjsko ambulanto, kjer 

j e delal od leta 1974 do 1982, 
ko je odšel v Celje, kjer j e 
združeval delo v bolnišnici in 
delo v ambulanti, se je ponov
no vrnil 1. julija lani. 

»V bolnišnici sem tudi ope
riral, kar je ena bistvenih razlik 
med delom v bolnišnici in de
lom v manjši ambulanti,« pra
vi dr. Peter Kopitar, ki meni, da 
lahko takšen način dela pa
cientom prihrani marsikatero 
težavo. »Ker je populacija, ki 
potrebuje tovrstno pomoč, ve
činoma starejša, se ljudje iz 
manjših krajev težko vozijo na 
preglede v Ljubljano ali Celje 
in ravno zato j e ambulanta, ki 
ni locirana v bolnišnici, dobro
došla. Le zakaj bi namreč ljud
je hodili 25 kilometrov daleč, 
če lahko dobijo oskrbo tudi v 
Velenju?« se sprašuje zdrav
nik, ki meni, da je odnos celj
skega oddelka za ORL do ve
lenjske ambulante vedno slab
ši. »Sodelovanje s celjskim 
oddelkom ni več takšno kot bi 

moralo biti,« pravi. »Normal
no bi namreč bilo, d a j e peri
ferna ambulanta podaljšana 
roka oddelka; le s pametnim 
sodelovanjem bolnišnice in 
ambulante v drugem kraju bi 
namreč lahko dosegli, da bi pa
cientom zdravljenje olajšali, 
ne pa, da jim vse skupaj še ote-
žujemo. Ce bi bilo sodelova
nje med nami, poklicnimi ko
legi, takšno kot bi moralo biti, 
bi bila pacientom prihranjena 
marsikatera pot, čakanje ali 
pregled,« pravi dr. Kopitar, ki 
se sodelovanja s celjsko bolni
šnico v preteklosti spominja 
kot zelo dobrega. »Le v zad
njem času - žal - ni več tako,« 
meni. »Z oddelkom v Celju na
mreč nimamo skoraj nikakr
šnega stika in tako kot specia
list nimam informacij, kaj se 
dogaja s pacientom, ki ga na
potim v Celje. Želim si, da bi se 
lahko konkretno dogovarjali, 
da bi bili odnosi takšni, da bi 
lahko kolega kdaj vprašal tudi 
za kakšen nasvet... Tako v 
zdravniškem kot tudi v marsi
katerem drugem poklicu j e na
mreč najslabše, če je nekdo ta
ko zelo zaverovan sam vase in 
v svoje znanje, da s kolegi no
če niti kontaictirati,« meni dok
tor Kopitar, ki ga je ignoranca 
celjskih kolegov neprijetno 
presenetila. »Včasih je bilo so
delovanje s celjskimi kolegi 
zelo dobro in ko sem se odločal 
o tem, ali se prestaviti v ambu
lanto v Velenje ali ne, sem 
upal, da bo na takšni ravni tudi 
ostalo.« 

Odrekanja 
Zdravnik j e v povprečju de

žuren petkrat do šestkrat na 
mesec. »Dva meseca v letu si 
odsoten najmanj štiriindvajset 
ur. Za takšno odrekanje moraš 
imeti veselje do poklica, poleg 
tega pa so plače v zdravstvu 
slabe, kar pomeni, da marsik
do išče še dodatne vire dohod
ka in je še toliko več zapo
slen,« pravi dr. Peter Kopitar, 

ki pa je pred leti še vseeno na
šel čas za ukvarjanje z zanimi
vim konjičkom - tekmovanjem 
na avtorallyjih. »Na tiste čase 
me vežejo zelo lepi spomini,« 
pravi, »vendar počasi prideš v 
leta, ko nisi več za ta šport,« 
pove bolj potiho, hkrati pa, ko 
ga vprašam, kakšen avto je v 
njegovi garaži danes, z nasme
hom izda, da ljubezen, ki jo ču
ti do štirikolesnikov in vožnje, 
danes deli s Suzukijevim te-
rencem... 

Pred dvajsetimi leti je vsto
pil tudi v zeleno bratovščino, v 
kateri j e še danes, čeprav ima, 
pravi, vedno manj časa. »Biti 
lovec - to pomeni biti v naravi, 
j o doživljati, vzpostaviti pri
sten stik z naravo in lepoto, ki 
j o ta nudi. To, da kaj ustreliš, 
pride čisto nazadnje in za lov
ce lahko trdim, da so, čeprav 
nosijo puško, zelo dobrega sr
ca...« 

Razmišljal j e tudi o tem, da 
bi se kot zdravnik odločil za 
zasebno prakso. »Vendar je 
vprašanje, če bi v letih dela, ki 
so še pred mano, uspel amorti
zirati sredstva, ki bi j ih v to 
vložil.« 

Ob številnih obveznostih, ki 
jih združuje z življenjem v pri
jetni hiši sredi Velenja, ob za
nimanju za mnoge stvari, kijih 
je v življenju mogoče početi, 
potovanjih, na katerih je bil, j e 
tista, ki v njem ostaja neminlji
va, še vedno ljubezen do pokli
ca in dela. Tudi zato boste dr. 
Petra Kopitarja na velenjskih 
ulicah srečali le redkokdaj. 
»Če nisem v službi ali v naravi, 
se kar tako, po cesti, pravza
prav nikoli ne sprehajam. Zdi 
se mi namreč, da vselej ostaja 
tisoč stvari, ki jih j e v življenju 
še mogoče narediti ali se jih 
naučiti,« pravi. In ko se poslo
viva, natančno vem, zakaj čas 
zanj nikoli ni dolg... 

NINA M. SEDLAR 
Foto: GREGOR KATlČ Zeienjadarstvo da več 

Zelenjadarstvo da več, 
menijo Maroltovi iz Ločice 
ob Savinji, pri tem pa imajo 
v mislih primerjavo z dono
snostjo hmeljarstva in živi
noreje. 

Maroltovi imajo srednje ve
liko, dobro vpeljano kmetijo. 

' Se pred nedavnim so vse svoje 
upe polagali v hmelj, vendarje 
bilo iz leta v leto bolj očitno, da 
je tam zaslužka vedno manj, 
celo v izgubo je šlo. Kot na
predni gospodarji pa niso tr
masto vztrajali pri tej elitni 
kmetijski panogi Savinjske 
doline, temveč so se odločili 
poskusiti drugje. Nekaj hmelja 

še imajo, kot sami pravijo za
radi tradicije, drugače pa so se 
usmerili v zelenjadarstvo. 

Najprej so začeli s pridelo
vanjem solate, čebule in rcteče 
pese, pozneje pa tudi s kuma
rami in paradižnikom. Sedaj se 
ukvarjajo z vzgojo lastnih sa
dik na pokritih površinah. Vsa 
pridelava sadik j e izključno 
kontejnerska, semena sejejo 
strojno, nudijo pa štiri vrste sa
dik kumar, deset vrst paradiž
nika, šest vrst paprike, deset 
vrst solate in zelja in štiri vrste 
cvetače. Vso zimo j e bilo pri 
njih mogoče kupiti solato. 

Na področju zelenjadarstva 
želijo biti med najboljšimi, za

to semena uvažajo iz Holandi-
je , prav tako tudi vse substrate, 
embalažo za sadike in končne 
pridelke, oboje pa imajo 
opremljeno z lastno etiketo. 
Odlično sodelujejo s podjet
jem Zeleni hit in italijansko 
firmo MAS preko slovenskega 
zastopnika Intacta. 

Maroltovi vidijo prihodnost 
slovenskega zelenjadarstva 
predvsem v dobri organizira
nosti, tako da bi bile potrebne 
količine v naprej določene in 
porazdeljene preko celega le
ta. Le z usklajeno proizvodnjo 
bo zaslužek dober. 

T. TAVČAR 

"'o/i/ Marolt ml. v rastlinjaku. 

^ Ne le obujanje običajev, gre tudi za znanstveno raziskavo dr. Marije Makarovič (na sredini). 

Pozimi pa rož ice ne cveto 
Pozimi pa rožice ne cveto 

je ime nove naloge, ki so se je 
lotili zdaj že zares popularni 
člani Turističnega društva 
Rečica ob Savinji. 

Na letošnji tradicionalni tu
ristični prireditvi Od lipe do 
prangerja v začetku julija bodo 
poleg običajnih prireditev 
predstavili še projekt Pozimi 
pa rožice ne cveto. V tem sklo
pu bodo predstavili izdelova
nje rož iz barvastega papirja, ki 
je bilo značilno tudi za nekate

re kraje Zgornje Savinjske do
line. 

Od ideje Vere Poličnik pre
ko organizacije Vide Orlovič 
se je projekt preselil do dr. 
Marije Makarovič iz Ljub
ljane, ki preučuje običaj. Na tej 
osnovi bo nastala strokovna 
podlaga za pripravo in predsta
vitev nove »etnografske delav
nice«. Vsi, ki so vključeni, so 
navdušeni, optimizma manjka 
le pri zagotavljanju denarja. 
Ljudje sicer veliko opravijo 

zastonj, vendar nastajajo 
stroški, ki bi j ih naj pokrivali 
zainteresirani s področja kul
ture, turizma, podjetništva in 
še kdo. 

Pri Lokarjevih v Šentjanžu, 
kjer so se prvič srečale žene, ki 
izdelujejo cvetje, j e bilo pred 
kratkim veselo in pisano. Vse 
kaže, da bo po zaslugi marlji
vih in domiselnih prostovolj
cev Turističnega društva Reči
ca še večkrat tako. 

. . JOŽE MIKLAVC 
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Cvetje brez papirjev 
Savinjski gaj, parit cvetja in tudi težav 

Po n eu radn ih ocenah s e j e 
v preteklih desetih dneh v Sa
vinjskem gaju ustavilo p r ib 
ližno 15 tisoč obiskovalcev. 
Število obiskovalcev je precej 
visoko, če pomislimo na slabo 
vreme, ki je mars ikoga odvr
nilo od obiska, in ob tem, d a j e 
bila cvetlična razs tava na og
led tudi v A r b o r e t u m u Volčji 
potok. 

»V Savinjskem gaju v Mo
zirju ni bila razstava, temveč 
samo sejem Cvetje '96. Je pa 
pomlad v Savinjskem gaju ne
kaj čudovitega. Poleg tega smo 
posadili ogromno rož, zato se 
nam je zdelo nesmiselno, da bi 
šlo pomladno cvetje kar tako 
mimo,«je pojasnil Božo Plesec 
iz Ekološko hortikulturnega 
društva Savinjski gaj, ki v zad
njih letih skrbi za mozirski 
park cvetja. »Obstajal je nek ti
hi dogovor z arboretumom, da 
je njihova pomladanska razsta
va, naša pa jesenska. Večkrat 
se j e dogajalo, da so tudi v 
Volčjem potoku pripravljali 
razstave cvetja v jesenskem ča
su, zato smo se tudi mi odločili, 
glede na število narcis, tulipa
nov in drugega cvetja, da v teh 
prvomajskih dneh še posebej 
poskusimo privabiti obisko
valce v Mozirje. No, mi smo 
precej poudarka namenili še 
nečemu za zraven - sejmu, in 
glede na število prijavljenih 
smo se pač odločili še za dodat
no reklamo. V društvu smo pre
pričani, da smo svoje dobro 
opravili, preko vremena pa itak 
ne moremo.« 

V Ekološko hortikulturnem 
društvu pravijo, da so uraden 
upravljavec gaja, vendar brez 
papirjev. »V bistvu nimamo 
dovoljenja za to delo, se pa po 
najboljših močeh trudimo za 
urejenost in vse, kar sodi k par
ku cvetja,« j e povedal Plesec. 
Največja težava j e še vedno ne
rešeno lastništvo zemlje ob Sa
vinji, kjer je bila pred dvema 
desetletjema gmajna, danes pa 
se bohoti cvetje. V društvu so 
sedaj ugotovili, da je uradni 
lastnik zemljišča občina Mo
zirje. »Že pred letom 1900 je 
kot lastnik večine parcel vpi
san Markt Gcmeinde Prasberg, 
torej mozirska občina. Druga 
varianta paje, daje lastnik vseh 
zemljišč ob vodi Ministrstvo za 
okolje in prostor. Vse skupaj j e 
precej velika zmešnjava, doga
jajo se razni absurdi, kot na pri
mer pri postavitvi namakalne
ga sistema,« j e omenil Plesec. 
V polovici parka že avtomatič
no zalivajo cvetje, za gradnjo 
tega namakalnega sistema pa* 
bi morali po vseh pravilih dobi
ti tudi dovoljenje lastnika. Za
radi neurejenega lastništva se v 
Savinjskem gaju srečujejo še z 

drugimi težavami, saj se ne mo
rejo dogovoriti o obširnejšem 
sponzorstvu. 

»Vsekakor se mi zdi, da smo 
pri svojem delu deležni vse več 
posluha. Za ureditev razmerij 
si prizadeva tudi mozirski žu-
pn J a k o b Presečnik, zato 
upam, da bo lastništvo še letos 
pravno-formalno urejeno, in s 
tem dana koncesija nam ali ko
mu drugemu,« pravi Plesec. 
»Vprašanje je, če j e v parku 
možna kakšna druga oblika kot 
društvo. Če bi s parkom uprav
ljala profitna organizacija, je 
vprašanje, če bi bili slovenski 
vrtnarji toliko na naši strani. 
Treba j e namreč vedeti, da park 
živi izključno od vstopnine in 
nekaj manjših sponzorstev, vrt
narji pa nam podarijo ogromno 
rož in nam na takšen način tudi 
zelo pomagajo.« 

Vabilo V Mozirje 
Sicer v Savinjskem gaju tudi 

v teh dneh vabijo na sprehod 
med rože, saj j e letošnja zima 
Mozirjanom pokazala zobe, 
zato se bo pomlad v parku cvet
j a nekoliko zavlekla. »Pred sla
bim mesecem dni je bil v parku 
še sneg. Sedaj so narcise odc-
veteie, so pa v tem tednu v po
polnem razcvetu tulipani, saj 

smo sadili samo pozne sorte. 
Poleg tega pa seveda vse obi
skovalce vabimo na ogled et
nografskih objektov oziroma 
muzeja na prostem. Preužit
karska hiša iz začetka prejšnje
ga stoletja, še starejša kašča, ki 
smo jo prenesli v park z Ljub-
nega, mlin, kovačija, čebel
njak... Vsi so pravi etnogiafski 
objekti, pri urejanju teh pa bo
mo še nadaljevali,« je povedal 
Plesec. 

Sicer bo Savinjski gaj v ma
ju obiskalo precej šolarjev, pr
va naslednja velika prireditev 
pa bo 22. junija. Prireditev, na 
katero vabijo vse. je v prvi vrsti 
namenjena upokojencem, saj 
nastaja v sodelovanju z Mitom 
Trefaltom in njegovim Košni-
kovim Janezom. 

Največja gajevska prireditev 
pa j e seveda jesenska medna
rodna razstava cvetja, ki bo le
tos med 6. in 10. septembrom. 
Zaenkrat v Ekološko hortikul
turnem društvu obljubljajo, da 
bodo napeli vse moči, da bi bila 
letošnja razstava še bolj zani
miva, pestra in obsežna. V 
društvu pa se na tihem priprav
ljajo že dve leti vnaprej, ko bo 
Savinjski gaj, park cvetja v 
Mozirju, slavil 20. rojstni dan. 

URŠKA SELIŠNIK 
Foto: CIRIL SEM 

Sejem je v preteklem teiUiu v Savinjski gaj v Mozirje privabil veliko obiskovalcev, ki so se po
gosto ustavili tudi pri stojnicah. 

Šentjurski sejem 
Minulo nedeljo so v T a b o r u že petič zapored pripravi l i Šentjurski sejem. 
Prireditve so se udeležili številni razstavljavci, ki so obiskovalcem ponujali blago za dom in 

razno orodje, sejem pa so popestrili z bogato kulinarično razstavo, ki Jo je v sodelovaii.ju z znanimi 
slovenskimi mojstri pripravil S tane Grž ina . S svojim nastopom so se obiskovalcem Šentjurskega 
sejma predstavili tudi Savinjski rogisti in motorni zmajarji, prireditev pa so v Taboru podobno kot 
prejšnja leta zaključili z zabavnim srečanjem. TT 

Hitijo čistiti hmelj 
Potem, ko so v hmeljiščih v Savinjski dolini prve delovne faze 

že opravili, j e sedaj na vrsti čiščenje in napeljava poganjkov na 
vodila. Zaradi dosti vlage v zemlji in sorazmerno ugodne tem
perature, hmelj v teh dneh hitro raste, posebno pa še sorta gol-
ding, zato delavci v hmeljiščih sedaj hitijo. Tudi praznikov niso 
imeli, delali pa so tudi minulo soboto in nedeljo. Tako kot leta 
nazaj, tudi letos pri tem delu pomaga v t č sto sezonskih delavcev, 
ki jih je največ iz Hrvaške. TONE PAVČAR 

Regijske igre v Šentjurju 
Primavija Jiii domače liruštvo Sožitje 

v Šenjurju bodo v soboto, 
11. maja, regijske igre celj-
sko-koroške regije v okviru 
gibanja Specialne ol impiade 
Slovenije. G re za del svetov
nega gibanja, v naši državi 
pa j e v a n j vključenih približ
no 1700 oseb z motnjami v 
duševnem razvoju. 

Prireditelj, šentjursko Sožit
je - Društvo za pomoč duševno 
prizadetim, pričakuje več kot 
sto tekmovalcev ter precej 
spremljevalcev. Sodelovalo 
bo devet ekip iz društev za po-

, moč duševno prizadetim v 
Mozirju in Šentjurju, iz zavo
dov na Dobrni ter v Črni, iz 
Varstveno-delovnih centrov 
na Muti, na celjskem Golovcu 
ter iz enot v Žalcu in v Slovenj 
Gradcu, pa tudi iz oddelkov 
delovnega usposabljanja v 
celjski osnovni šoli Glazija. 

Slavnostno odprtje regij
skih iger bo ob 9. uri, nato pa 

bo razporeditev ekip po tek
movalnih disciplinah. V tek
movalnem delu, ki bo med 10. 
in 13. uro v Športnem parku ter 
v osnovni šoli Uruševec, se bo
do pomerili v atletiki (v teku na 
50, 100 in 200 metrov, v metu 
žogice ter skoku v daljavo), v 
elementih košarke ter v namiz
nem tenisu. Za obiskovalce re
gijskih iger pripravljajo v do
mačem Sožitju tudi ogled šent
jurskega Varstveno-delovne-
ga centra ter bližnje Ipavčeve 
hiše, vožnje s kočijami po 
Šentjurju, pa še nekaj dodatnih 
presenečenj. Zaključna slove
snost bo v osnovni šoli Hruše-
vec, kjer bo hkrati podelitev 
medalj. Ob tem pripravljajo 
glasbeni program z nastopom 
mladih šentjurskih pevk, Lau-
re Pešak in Maje Slatinšek ter 
ansambla Specter Sound. 

Najboljši tekmovalci na 
šentjurskih regijskih igrah bo
do lahko junija sodelovali na 

tridnevnih državnih letnih 
igrah v Mariboru. Na Šentjur, 
ski prireditvi pričakujejo tudi 
predsednika SOS, Specialne 
olimpiade Slovenije, Marjana 
Lačna ter predstavnike repub
liške Zveze Sožitja. Priredi
telj, šentjursko društvo Sožit
je , poudarja, da pri vsem sku
paj ne gre za doseganje vrhun
skih rezultatov, pač pa pred
vsem za zmago posameznika 
nad samim seboj in svojimi 
sposobnostmi, za njihovo več
jo kakovost življenja. 

B R A N E J E R A N K a 

Praznično v 
Trnovljah 

v celjski kra jevni skup
nosti Trnovl je so včera j , v 
s redo, začeli s p r aznova 
njem letošnjega krajev
nega p razn ika , osrednjo 
slovesnost pa p r ip rav l ja 
jo v soboto, 11. maja . 

V počastitev krajevnega 
praznika se j e v kulturnem 
domu trnoveljske Zarje si
noči predstavil dramski 
igralec Zvone Agrež s pasi-
jonom 3402 Ljubljana-Ce-
Ije, monodramo prirejeno 
po motivih romana Vene-
dikta Jergijeva Moskva-Pe-
tuški. Jutri bodo v Trnov
ljah pripravili vrsto šport
nih tekmovanj in srečanj, 
zvečer pa bodo igralci Tea
tra brez... iz avstrijske Ko
roške nastopili s predstavo 
Zdrahe v božji hiši. 

Praznično sobotno po
poldne bo v Trnovljah v 
znamenju kulinarične raz
stave ter predstavitve čebe
larskih izdelkov in izdelkov < 
otrok iz vrtca Ljubečna. 
Osrednja slovesnost se bo 
začela ob 17. uri, v kultur
nem programu bodo nasto
pili člani domačega KUD 
Zarja, Moški pevski zbor 
Petrol Celje in Godba na pi
hala KUD Ljubečna, pode
lili pa bodo tudi krajevna 
priznanja ter razglasili 'naj
boljše tekmovalce športnih 
srečanj v malem nogometu 
ter streljanju z zračno puš
ko. Praznovanje krajevne
ga praznika pa bodo v Tr
novljah zaključili z večer
nim srečanjem krajanov. 

IS 
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Zavarovanje ribnika Vrbje 
žalsko Oruštvo RaOožIv preillaga začetek postopka za zavarovanje ribnika Vrb Je z 
okolico - ReOke In ogrožene živali terrastllne 

Ribnik Vrbje postaja v 
zadnjih letih priljubljen iz
letniški oziroma rekreacij
ski kraj, ki bi z zanimivo na
ravno dediščino v prihodnje 
zagotovo omogočal tudi raz
voj naravi prijaznega turiz
ma. Član društva Radoživ in 
obenem član žalskega občin
skega sveta iz vrst LDS Di
mitrij Pur je zato nedavno 
vložil poslansko pobudo o 
začetku postopka za zavaro
vanje ribnika Vrbje in nje
gove okolice. 

Ribnik leži tik ob reki Savi
nji, od nje ga loči le visoko-
vodni nasip. Ribnik služi kot 
ribogojnica, z njim pa upravlja 
Hmezad. Lani j e bila končana 
raziskovalna naloga z naslo
vom Kartiranje habitatnih ti

pov v okolici ribnika, ki j o je 
na pobudo društva Radoživ že 
leta 1994 naročil takratni izvr
šni svet. Raziskovalec s po
dročja ekologije Milan Vo-
grin je med drugim ugotovil, 
da se na tem območju nahaja 
75 rastlinskih in 128 živalskih 
vrst, Jiatančneje 5 vrst plazil
cev, 6 vrst dvoživk in 117 vrst 
ptičev, pri čemer j e 9 vrst pti
čev na rdečem seznamu ogro
ženih vrst, med te pa sodijo tu
di dvoživke z območja tega 
ribnika. 

Zanimivaje tudi okolica rib
nika, ki dobiva vodo iz Struge 
oziroma podvinsko-žalskega 
kanala, ki j e nastal v preteklo
sti zaradi pogona mlinov in 
žag. Nekoliko nižje po Strugi 
navzdol leži Štravsov mlin, ki 

ga omenjajo že leta 1864 in je 
bil kasneje preurejen v žago, 
danes pa v glavnem propada. 

V zadnjih letih so postali 
p r ava a t rakci ja r ibnika 
Vrb je labodi, letošnjo pom
lad lahko obiskovalci obču
dujejo pribl ižno 10 labodov. 
V druš tvu Radoživ pravijo, 
da labodi ne sodijo med 
ogrožene živalske vrste, v 
r ibnik na našem območju pa 
ponavadi priletijo v času, ko 
je Blejsko ali pa ka te ro koli 
d r u g o jezero , kjer domujejo, 
zamrzn jeno . 

Člani društva Radoživ so za
to prepričani, da obstoja do
volj strokovnih argumentov, 
ki govorijo v prid zavarovanja 

ribnika, pobudo pa podpirajo 
tudi v svetu krajevne skupno
sti Vrbje. Na ta način bi ohra
nili naravno dediščino ter 
omogočili razvoj naravi pri
jaznega turizma. 

Za nemoten razvoj rastlins
tva in živalstva v ribniku bi bi
lo po ocenah strokovnjakov 
potrebno urediti režim praz
njenja in polnjenja ribnika, 
košnja vegetacije na nasipih 

in brežinah naj se opravlja v je 
senskem času, obenem pa bi 
bilo potrebno vzpostaviti nara
vovarstveni režim. Prav tako je 
za promet potrebno zapreti 
krožno pot okrog ribnika. Za-
pornicaje sicer že postavljena, 
a se vedno znova najdejo ne
pridipravi, ki zlomijo ključav
nico in z avtomobili ali rnotorji 
dirjajo okoli ribnika. Žal pa 
bližina ribnika postaja tudi čr
no odlagališče odpadkov. 

IB 

O b nedavnem Dnevu zemlje 
je žalsko Druš tvo Radoživ 
izdalo tudi dva zanimiva pla
kata , ki s svojo vsebino opo
zar jata na izredno bogastvo 
flore in favne v Sloveniji. Na 
plakatih so upodobljeni 
ogroženi močvirski tu l ipan , 
gad ter rumena pas t i r i ca . . 
Vodja projekta j e bil p red
sednik druš tva G r e g o r 
Vovk, fotograflji sta pr ispe
vala Ja smina V i d m a r in Mi
lan Vogrin, p lakate so ob 
Dnevu zemlje razdelili med 
šolarje, malčke v vr tc ih , 
predstavljeni pa so bili tudi v 
Ljubljani . 

Dan bistriške šole 
V osnovni šoli Mar i j e Broz v Bistrici ob Sotli bo j u t r i , 

v petek, 10. maja, že 17. Dan šole. 
Ob 8. uri bo v šolskih prostorih začetek dopoldanske ša

hovske simultanke, skupaj z učenci sosednje osnovne šole iz 
Kumrovca ter znanima šahistoma, Francijem Pešcem iz Celja 
ter Radom Tavčarjem iz Ljubljane. V dopoldanskem času bo
do obenem v Kulturnem domu glasbena delavnica Korajža 
velja, v šoli pa tudi knjižnična, kiparska, računalniška in mo
delarska delavnica. Zaključna slovesnost bo ob 12.30 v Kul
turnem domu, ko bo razglasitev rezultatov simultanke. Pri
pravljajo tudi glasbeni program. Letošnji dan bistriške šole 
bo znova dan njenih odprtih vrat, zato so povabili tudi starše. 

B. J. 

Za čisto Polzelo 
Prizadevnost večine Izničujejo posamezniki \ 

ž e od 17. apr i la poteka v 
KS Polzela spomladanska 
akcija za čisto okolje. 

Na različnih mestih j e bilo 
postavljenih 14 velikih in 19 
navadnih zabojnikov, kamor 
so krajani lahko odložili večje 
odpadke, ki so se nabrali čez 
zimo. Čeprav j e spomladanska 
akcija že v navadi, pa nekateri 
krajani še vedno nemarščino s 
svojega doma odpeljejo na 
divja odlagališča. Velika veči
na krajanov se zaradi tegajezi, 
še posebno jih moti divje odla
gališče imenovano Malikova 
jama, kije na vzpetini in zaradi 
tega v nečeden okras Polzeli. 
Odkrili pa so še dve manjši od
lagališči. Pred dnevi je že ste
kla akcija za sanacijo vseh 

treh. Nekaj pa j e med krajani 
takih, ki j im j e najbolj pri roki 
kanal Struga in vse kar ne ma
rajo imeti doma, ker je grdo, 
ker kazi njihov dom, ker smrdi, 
zmečejo v vodo. Vsa nesnaga 
pa se nabira na rešetki hišne 
električne centrale v Ločici, 
kjer morajo ob sobotah in ne
deljah prav dežurati, da se vse
ga ne nabere preveč, saj bi si
cer lahko prišlo celo do popla
ve. 

Vsekakor bi morali imeti ti
sti, ki skrbijo za red na voljo 
bolj stroge ukrepe, tudi take, ki 
bi globje posegli v žep, da bi se 
končno tudi tisti nemarneži, ki 
j im je mar le za lepo okolje do
mače hiše, prevzgojili in od
padke spravili tja, kamor sodi
jo . TONE TAVČAR 

Aika-Seltzer tudi v Sloveniji 
Sumeče table te Alka-Selt-

zer, ki so bile doslej dos topne 
le v lekarnah sosednjih d r 
žav, so odslej na voljo tudi 
pri nas. Bayer P h a r m a iz 
Ljubl jane jih namreč ponu
ja v svojem p r o g r a m u zd ra 
vil brez recepta . 

Gre za prvi analgetik in anta-
cid hkrati na našem trgu. Zdra
vilo j e namenjeno odraslim, ki 
imajo občasno zaradi aktivne
ga načina življenja (slabih pre
hrambenih navad, prevelikega 
uživanja alkohola, stresov, 
pretiranega kajenja...) glavo
bol in druge bolečine, ki so 
lahko povezane s prekomerno 
količino kisline v želodcu. 

Šumeče tablete vsebujejo 
poleg acetilsalicilne kisline, ki 
j e tudi glavna sestavina aspiri
na, še citronsko kislino in na
trijev hidrogenkarbont, ki pos
pešita začetek delovanja ace
tilsalicilne kisline, omogoča
ta, da jo bolniki bolje prenaša
jo in zmanjšata čezmerno koli
čino kisline v želodcu. 

Alka-Seltzer se uporablja 
pri zmernih bolečinah, zvišani 
telesni temperaturi in obča
snem glavobolu, povezanem s 
čezmerno količino želodčne 
kisline. Zdravilo ima 60-letno 
tradicijo in raziskave so potr
dile njegovo učinkovitost tudi 
pri samozdravljenju. 

Tekme za svetovni pokal tudi na Rogli? 
z načrtovanimi naložbami v smučišča se ta Ideja vse bolj bliža realnosti 

Letošnja sezona na smu
čiščih na Rogli j e bila u r a d n o 
zaključena 9. ap r i l a , a se j e 
rekrea t ivno oz i roma d ruž in 
sko smučanje na smučiščih 
tega pri l jubl jenega tur is t ič
nega cent ra nadal jevalo še v 
naslednjih tednih . 

Tako so v letošnji smučarski 
sezoni našteli več. kot 150 
smučarskih dni, sicer pa so v 
RTC Rogla zadovoljni s celot
nim sezonskim izkupičkom, 
kjer je pomemben delež k po
nudbi in zadovoljstvu gostov 
prispevala tudi smučarska šola 
SK Unior Celje. V sodelova
nju s sponzorji in Unior Turiz

mom je^klub v pravkar minuli 
sezoni organiziral okoli 80 
najrazličnejših tekmovanj in 
tekem, med drugim tudi FIS 
tekmovanja, s katerimi smu
čarsko središče Rogla dobiva 
značilnejšo promocijsko po
dobo, ki j o j e pomembno okra
sila tudi »zlata snežinka«, od-
ličje za največ zbranih točk v 
zadnji akciji ocenjevanja slo
venskih smučišč. 

Naslednji korak v tej smeri 
j e povezan z investicijami v 
Jurgovo, kjer bo v prihodnji 
sezoni deloval sistem umetne
ga zasneževanja smučarskih 
prog, posodobiti pa namerava

jo vsaj dve vlečnici. Z načrto
vanimi naložbami, vrednimi 
več kot 2 milijona nemških 
mark, bodo tudi na RTC Rogla 
dani vsi pogoji za organizira
nje smučarskih tekem za sve
tovni pokal. S tem bi, ob Mari
boru in Kranjski Gori, Rogla 
postala tretji slovenski center, 
kjer bi se vsako leto zbrala vsa 
svetovna smučarska elita. 

Profesionalna smučarska 
šola na Rogli je tudi v minuli 
zimski sezoni opravila po
membno delo. V 130 dneh šole 
in okoli 2700 urah dela na sne
gu j e petintrideset učiteljev in 
vaditeljev naučilo smučati 

okoli tisoč gostov. V partner
skem odnosu z Unior Turiz
mom VL Zreč si bodo v SK 
Unior Celje v prihodnje priza
devali za še višjo raven tovrst
ne turistične ponudbe, v šport
nem smislu pa za še boljše re
zultate njihovih mladih smu
čarjev - tekmovalcev. 

_ M,A,. 

Brez trpljenja ni živl jenja 
Helena Šetinc, najstarejša na LJubečnI 

Sredi prejšnjega meseca je 
Helena Soline s Ceste na Te
har je na Ljubečni stopila v 
96. leto. Najstarejšo k ra jan-
ko so z obiskom in dobr imi 
željami presenetili p reds tav
niki krajevne skupnost i Lju-
bečna. 

Slavljenka se j e rodila v 
Dramljah v družini, kjer je do
bro in slabo delila še z deveti
mi sestrami in brati. Doma so 
določili, da bo ostala pri hiši. 
Toda v življenju se vedno za-
suče drugače kot želiš in tudi 
Helena ni šla po poti, ki ji je bi
la določena. Ko seje izučila za 
šiviljo v Dramljah in tam nekaj 
časa delala, j e spoznala ka
snejšega moža. K o j i j e b i l o 2 6 
let, se je poročila in to brez 
vednosti staršev, saj je vedela, 
da bi poroki nasprotovali. To
da ni se poročila kar tako. Svoj 
pristanek je izrekla šele, ko ji 
je fant pokazal hišo, kjer bosta 
živela. V njej prebiva Helena 
še danes, le da stajo z možem 
v preteklosti dozidala in pove
čala, da je bilo v njej dovolj 
prostora zanju in njunih osem 
otrok. 

Zemlja, ki s ta jo imela, ju j e 
preživljala. Res ne bogato, a za 
sproti je bilo dovolj. Hudo je 

bilo od začetka, pravi, potem 
so se navadili na skromnost. 
Ta je še danes njena vrlina, saj 
ob pomoči otrok, zlasti hčerk 
Anice in Marice, ki stanujeta v 
bližini, še vedno shaja z dvaj
setimi tisočaki kmečke pokoj
nine. 

Kljub letom še vedno posto
ri kaj okoli hiše. Pravi, da ne , 
more kar lenariti. Njen moto 

je , da brez trpljenja ni življe
nja. Ko ima čas, prebere časo
pise, saj še vedno dobro vidi in 
bere brez očal. Le sliši malo 
slabše. Okrog ne hodi rada, saj 
pravi, da težko zleze v avto. 
Dokler bo živela, bo najraje 
doma. Recepta za dolgo življe
nje nima, verjetno pa sta to le 
delo in skromnost. 

MILAN BRECL 

Po asfaltni cesti Kapla-Pondor 
V okviru krajevnega praznika KS Tabor so v petek popoldne odprli novo asfaltirano cesto, ki 

povezuje zaselek Pondor in Kaplo v dolžini 1 km. Na slovesnosti je zbranim spregovoril v imenu 
režijskega odbora Anton Grob le r . Vrednost del znaša 3,5 milijona tolarjev, dve tretjini sredstev 
je prispevala občina Žalec, ostalo pa krajani s samoprispevkom. Novo cesto je blagoslovil taborski 
dekan Leopold Selčan, k i je vsem. ki se bodo vozili po tej cesti zaželel varno in srečno vožnjo. 
S prerezom traku je cesto predal namenu 82. letni Valentin Grob le r . Na sliki: Po otvoritvi so se 
krajani ob spremstvu harmonike sprehodili po novi cesti. TONE TAVČAR 
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Biseroporočenca Ivan in Antonija Jazbinšeli s svojimi štirimi fičerami in dvema sinovoma. 

Kosulnikovo slavje 
Biseroporočenca Jazbinšek še vedno sama gospoilarita 

Prelep je bil sobotni sončni 
dan na Presečnem 1, po do
mače pri Košutnikovih, kjer 
so se ob očetu Ivanu in mami 
Antoniji zbrali otroci, da bi 
skupaj z njima slavili 60 let
nico zakonske zveze, biserno 
poroko. 

Jazbinškov Ivan, po domače 
Košutnikov, j e prav v soboto 
dopolnil 87 let. Rodil se j e v 
domači hiši kot osmi in zadnji 
otrok v kmečki družini. Dve le
ti kasneje pa seje v bližnji vasi 

Brde, kot deveta in tudi zadnja 
rodila Antonija. Spoznala sta 
se tako kot takrat večina mla
dih, napoti v cerkev ali pri kak
šnih skupnih kmečkih opravi
lih. Ko je bilo Ivanu 27 in An
toniji 25 let sta se vzela in An
tonija j e prišla na Presečno za 
»tamlado«. 

Prvajepr ivekalanasvetSIa-
vica, zadnja Zinka, vmes pa so 
se rodili še Janko, Peter, ki je 
že 26 let v Nemčiji, Ivanka in 
Vida. Seveda se j e v vseh teh 
letih družina že močno pove

čala, saj so vsi otroci poročeni, 
tako da imata biseroporočenca 
že 17 vnukov in 16 pravnukov. 
Slavljenca sta povedala, da 
imata na kmetiji, kjer domuje-
ta, še kravo in svinje, da za vse 
še sama skrbita. Zaenkrat se še 
nobeden njunih potomcev ni 
odločil, da bi prevzel domači
jo . 

V veselem razpoloženju so 
se svatje zbrali pred cerkvijo 
na Planini pri Sevnici, kjer j e 
obred biserne poroke s sveto 
mašo opravil domači župnik 
Jože Vengust. Bilo j e vse kot 
se za tako poroko spodobi, ve
liko rož, dobre volje, smeha, 
svatov, pa tudi muzikant j e bil 
poleg. Kot se za take trenutke 
spodobi so bile v srcih vseh sa
mo najlepše želje namenjene 
biseroporočencema. 

TONE TAVČAR 

Srečanje stomislov 
Ilco sekcija vabi v sredo, 

15. maja ob 14. url v Zdravs
tveni dom Celje na redno 
srečanje stomistov celjske 
regije. 

« 
Na majskem srečanju bodo 

posebej predstavili novosti na 
področju pripomočkov in ma
terialov, kijih potrebujejo sto-
misti. Po končanem srečanju 
bo možen tudi pogovor z 
zdravnikom v posvetovalnici 
za stomiste. US 

Se o klopih 
z včerajšnjim dnem se je v 

Sloveniji pričel Teden Rde
čega križa, ki ga v občinah 
Laško in Radeče podaljšajo 
kar v Mesec aktivnosti orga
nizacij Rdečega križa. 

V teh dneh se bo zvrstila vr
sta različnih aktivnosti po Kra
jevnih organizacijah RK in 
Območni organizaciji RK Laš
ko - od zdravstvenih preda
vanj, predavanj o vlogi in po
menu RK, srečanj starejših 
krajanov, aktivisti pa bodo v 
teh dneh pobirali tudi članari
no. 

Včeraj so se učenci osnovne 
šole s prilagojenim progra
mom pogovarjali o vlogi in po
menu RK s predstavniki Ob

močne organizacije RK, za ju
tri pa Krajevna organizacija 
RK Rečica pripravlja aktualno 
zdravstveno predavanje o bo
leznih, ki jih prinašajo klopi. 
Predavanje bo v sindikalnem 
domu Huda jama ob 19. uri. 

O isti temi bodo predavanje 
poslušali še krajani in člani RK 
v Zidanem Mostu in sicer v ne
deljo, 12. maja, ob 10. uri, na 
tamkajšnji osnovni šoli. 

V nedeljo, 12. maja, pa bo 
Krajevna organizacija Rdeče
ga križa Jagnjenica, znova od
prla Postajo Rdečega križa, 
na kateri bodo poleg ostalega 
krajanom merili tudi krvni tlak 
pod strokovnim vodstvom. 

VLADO MAROT 

Ob vsakem vremenu 
Kljub nekoliko slabšemu vremenu seje minulo nedeljo v bazenu v Rimskih Toplicah le nabralo 

nekaj kopalcev. Čeprav termalna voda in pomičen nadstrešek omogočata kopanje skozi vse leto 
in ob vsaikem vremenu, je vseeno kopalcev več, ko posije sonce. Med tednom obišče bazen od 20 
do 30 kopalcev, ob koncu tedna in če j e vreme lepo, pa j e gneča precejšnja. Družinsko podjetje 
Forum Terme, ki ima bazen v Rimskih Toplicah v najemu, je že lani ob bazenu uredilo penzion 
z 18 posteljami, letos pa so poskrbeli še za pestro gostinsko ponudbo. Cene vstopnic za kopanje 
so različne glede na starost, tako da morajo odrasli za celodnevno kopanje odšteti 550 tolarjev 
(samo za popoldansko kopanje 450), otroci pa 300 tolarjev (za popoldansko kopanje 250 tolarjev). 
Letošnja posebna ponudba je celodnevno kopanje s kosilom, ki stane 1250 tolarjev. 

JI; Foto: GK 

Vežica do poletja 
Pred skoraj mesecem 

dni so se ob pokopališču na 
Stranicah lotili uresniče
vanja že dolgo načr tovane 
investicije, saj so začeli po
stavljati novo mrliško ve
žico. 

Na približno 60 kvadrat
nih metrih bodo dve vežici, 
sanitarije in posebna soba, 
ob vežici pa bo še pokrit 
predprostor. Po predračunu 
bo novogradnja stala 900 ti
soč tolarjev, v tem znesku 
pa ni upoštevano delo kraja
nov in les, ki so ga sami pris
pevali. Po napovedih pred
sednika KS Stranice Mak
similijana Brečka bo veži
ca dograjena do sredine juli
ja. TASK 

Novo staro igrišče 
Jutrišnji dan bo pomem

ben za velenjske otroke, saj 
bodo po dolgem času ponov
no tudi uradno odprli osred
nje otroško igrišče ob baze
nu. 

Igrišče j e bilo že nekaj let 
prepuščeno naključnim spre
hajalcem, ki s prostorom niso 
najbolj lepo ravnali. Razbite 
steklenice, različni odpadki in 
še marsikaj takšnega se je naš
lo na igrišču, ki je postajalo tu
di nevarno za najmlajše. Pre
cej krivde za zanemarjenost 
pripisujejo temu, ker prej 
igrišče ni bilo ograjeno. 

V velenjski občini so se od
ločili, da bodo temu naredili 

konec. Tako so že postavili 
ograjo, za igrišče samo pa dali 
koncesijo podjetju As Inženi
ring. Podjetje bo postavilo dve 
dodatni igrišči za tenis, pred
vsem pa poskrbelo za vzdrže
vanje igrišča in zagotavljalo 
varnostno službo. Poleg tega 
so v pogodbi določili, da mora 
podjetje vsak mesec za nakup 
novih ali obnovo starih igral 
vložiti 800 mark. 

Tik pred uradnim odprtjem 
so na centralnem igrišču po
pravljena in usposobljena vsa 
igrala, hkrati pa so z odlokom v 
mestni občini določili, da j e 
psom vstop na igrišče prepo
vedan. Igrišče bo ločeno na 
dva dela, jn sicer bo prvi del 
namenjen najmlajšim, drugi 
del pa bo rezerviran za rolkarje 
in podobne, ki so marsikdaj v 
napoto in nevarnost drugim. 

URŠKA SELIŠNIK 
Foto: GREGOR KATIC 

Pohod 
na Travnik 
nad Ljubnim 

Planinsko društvo Žele-
zar Štore in Planinska sek
cija Društva upokojencev 
Dolgo polje, vabita vse pla
nince in druge ljubitelje 
planinarjenja, da se udele
žijo pohoda na Travnik, ki 
ga pripravljajo v nedeljo, 
19. maja. 

Odhod avtobusa s posta
je na Glaziji bo ob 7. uri zju
traj, prijave pa sprejemata 
trgovina Tovarne nogavic 
Polzela - Polonca v Stane-
tovi ulici 9 in Milan Gom-
bač po telefonu 38-855. 

M. MAROT 

Komunikaci ja v zdravstvu 
študijski krožek v Splošni bolnišnici Celje 

Bolniku v bolnišnici se ve
likokrat zdi, da so zdravstve
ni delavci premalo prijazni, 
da preveč hitijo in da ga kot 
človeka, ki seje zaradi bolez
ni znašel v duševni stiski, 
prav nič ne razumejo. Pred
vsem medicinske sestre pa so 
tiste, ki so štiriindvajset ur 
na dan ob bolniku in ki mu 
velikokrat tudi zaradi nez
nanja ne znajo pokazati po
trebnega razumevanja in 
mu nuditi ustrezne psihične 
podpore in pomoči. . 

Dejstvo, da bolnik raje izbe
re tisto zdravstveno ustanovo, 
kjer doživi toplejši odnos in 
večjo osebno spoštovanje, ka

kor pa strokovno vrhunsko, a v 
odnosih bolj hladno ustanovo, 
je že splošno znano. Komuni-
kologi poudarjajo, da v naši 
kulturi ne znamo poslušati in 
ne znamo biti dovolj pozorni, 
kar bolnika še dodatno obre
menjuje. Za dobre odnose pa 
ni dovolj le hotenje, potrebno 
je tudi znanje. 

Medicinske sestre Splošne 
bolnišnice Celje so se odloči
le, da se bodo na tem področju 
same izobraževale. Tako sedaj 
teče že drugi študijski krožek 
pod naslovom »Komunikacija 
v zdravstvu«. Študijski krožki 
izhajajo iz Švedske, pri nas pa 
smo jih začeli uvajati s stro
kovno pomočjo Andragoške-

ga centra Slovenije. Študijski 
krožek j e oblika neformalnega 
izobraževanja odraslih, ki slo
ni na učenju v malih skupinah, 
vsebine in cilje dejavnosti pa 
načrtujejo vsi člani skupine. 

Medicinske sestre celjske 
bolnišnice se tako po službi, v 
svojem prostem času, enkrat 
tedensko srečujejo, iščejo in 
prebirajo literaturo, priprav
ljajo izvlečke, demonstracije, 
praktične vaje in učna gradiva 
iz tega področja. 

Ker j e komunikacija bistve
ni del sestrskega poklica in se o 
njej premalo naučijo v šolskih 
klopeh, nameravajo vztrajati 
pri pridobivanju znanja. 

ALBINA ŠMIGOVEC 



Zapriseženi Zlatorogovci 
v gostilni Franci so pivo Iz Laškega točili že pret/ sto leti 

Gostilna Franci v Zagradu 
pri Celju je ena tistih, kjer je 
pivo gotovo najdlje doma. 
Laško pivo, seveda. In prav 
zanimivo je to, da v tej gostil
ni niso nikoli, vse do danes, 
dali vstopnice nobeni drugi 
znamki, ne domači in ne tuji. 
V zadnjem času je svetla izje
ma le pivo uni, da ustrežejo 
tistim, ki v pivskem napitku 
ne prenesejo niti sledu alko
hola. Torej izjema spet potr
juje pravilo. 

Za ponudbo piva je pred sto 
leti poskrbel prvi lastnik go
stilne Franci, Rudolf Krašo-
vec, ki je takratni točilni pult 
priredil tako, da so lahko vanj 
namestili petdesetiitrske sode 
piva, ki so bili iz lesa in so j im 
rekli »fasli«. Ker sistema hla
jenja z ogljikovim dioksidom 
takrat še niso poznali, so pivo 
hladili s ploščami ledu, ki so 
jih vozili iz celjske klavnice, in 
tako je primerno ohlajeno pivo 
priteklo iz medeninaste pipe 
Franclovega sanka. Pivo v so
dih in steklenicah so dovažali 
na vozu s konjsko vprego, ve
činoma gaje Rudolf Krašovec 
pripeljal iz skladišča na Skalni 
kleti.Tako je bilo vse do sredi
ne šestdesetih let, ko so točilni 
pult zamenjali z novim, sodob
nejšim, se spominja današnja 
lastnica Marinka Zaveršek. 

Gostje gostilne Franci so 
ljubitelji laškega piva. Najbolj 

gre po grlu svetlo Zlatorog pi
vo, v zadnjem času pa vse raje 
segajo tudi po točenem tem
nem pivu, imenovanem ter
malni desert, v modo pa priha
ja mešanica svetlega in temne
ga piva, pa po lahkem laškem 
pivu j e vse več povpraševanja. 
Po pivu gre skozi vse leto, 
glavna sezona pa šele prihaja. 
To so vroči poletni meseci, ko 
se pivski napitek v gostilni 
Franci še posebej prileze. Tam 
je namreč vrt, ki mu gosto sen
co nudita stoletni kostanj in 
stoletna lipa. Poletna vročina, 
dobra družba, pa vrček piva v 
roki in hladna senca, pa je tista 
kombinacija, ki daje popolni 
užitek, ki ga zagotavlja gostil
na Franci v sodelovanju s pi
vom iz Pivovarne Laško. 

EP 

Lastnica gostilne Franci Marinka Zaveršek gostom z veseljem ponudi vrček svete točenega 
laškega piva. 

Svet popije ogromne količine piva, saj je pivo pijača, ki 
je med vsemi pijačami na prvem mestu v potrošnji, in ko
likšne količine piva proizvedejo na posameznih kontinen
tih? V letu 1994 so ga proizvedli: v Evropi 434 milijonov 
hl,v Severni in JužniAmeriki 445 milijonov hI, vAfriki 51 
milijonov hI, na Bližnjem Vzhodu 0,857 hI, na Daljnem 
Vzhodu 267 milijonov hI ter na Oceaniji in vAvstraliji 22 
milijonov hI. Skupna proizvodnja piva v svetu znaša 1,2 
milijarde hI. 

Največji porabniki piva v posameznih evropskih drža
vah so: Cehi s 160 litri na prebivalca, Nemci s 139,6 litri 
na prebivalca in Irci s 135,2 litra na prebivalca. 

Tudi Slovenci nismo nepomembni pivopivci. Leta 1995 
je znašala skupna slovenska proizvodnja piva 2,110.000 
hI, poleg nje pa so slovenski trgovci uvozili še 50.200 hI 
piva iz tujine. Pivovarna Laško je proizvedla 1,162.000 
hI, kar pomeni od vsega piva v Sloveniji 53,8 odstotka. V 
Sloveniji je potrošnja piva 97 litrov na prebivalca. 
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Boljši v tulini 
Ob zaključku drsalne sezone: Celjani zmagujejo po Evropi, doma 
pa Jim nagajajo pristranski sodniki - Bratce vi evropski kriterij 

s tradicionalnim prijatelj
skim dvobojem z Jesenicami 
so v celjskem Mestnem par
ku pred dnevi sklenili sezono 
umetnostnega drsanja. Celj
sko zastopstvo je v minuli zi
mi doma in na mednarodnih 
kriterijih doseglo vrsto lepih 
rezultatov, zato se bo 35 dr
salcev za novo sezono na le
deni plošči začelo priprav
ljati že avgusta. 

»Z rezultati smo več kot za
dovoljni. V elitnih članskih 
konkurencah še nimamo svo
jih predstavnikov, toda na5i 
pionirji in mladinci bodo kma
lu kandidati za najvišje doma
če naslove. Optimizem potrju
jejo rezultati v vseh kategori
jah dečkov in deklic, mladin
ski državni prvak Janez Špo-
Ijar pa skupaj s še tremi drsalci 
že obvlada dvojni axel in neka
tere trojne skoke, na katerih se 
gradijo vrhunski tekmovalci,« 
je misli nanizal predsednik 
Ivan Pfeifer. 

V klubu ne skrivajo želje, da 
bi Celje z Ledeno dvorano po
stalo center našega umetnost
nega drsanja. Podmladka ima
jo dovolj in tudi skrbijo za do
tok novih drsalcev, saj j e ena 
izmed opredelitev oblikovanje 
ekipe 40 tekmovalcev in tek
movalk za nastope v vseh se
lekcijah. V novi sezoni naj
boljšima želijo omogočiti ude
ležbo na mladinskem evrop
skem prvenstvu, cilji pa so po
vezani tudi z evropskim krite
rijem, ki je bil že dvakrat v Ce
lju. 

»Mladi potrebujejo medna
rodne tekme in zato bomo še 
tretjič zapored vložili kandida

turo 7ja. organizacijo evropske
ga kriterija. Zanimivo, v do
mači konkurenci marsikateri 
naš drsalec zaradi pristranske
ga sojenja ne doseže pravega 
uspeha, v evropskem kriteriju 
pa so najvišje uvrščeni sloven
ski reprezentanti. Čeprav se ni
smo udeležili kriterija v Bu
dimpešti, smo na koncu zased
li odlično 4. mesto, Olimpijaje 
bila deseta, Jesenice in Stanko 
Bloudek pa še slabša,« je dodal 
Pfeifcr. 

Anja Bratec je med deklica
mi do 13 let skupna zmagoval
ka; najboljša je bila v Celju, 
Varšavi in italijanski Pincoli 
ter tretja v Brnu. BlažVizjakje 
skupno drugi. Janez Špoljar 
med mladinci tretji, Nina 
Kranjc, Polona Peunik, in Se-
bastjan Meža pa v vsak v svoji 
starostni kategoriji peti. Za ve
lik napredek imajo zasluge tu
di odlični trenerji Ina in Boris 
Uspenski ter Romana Del Ne-
gro. JOŽE KUZMA 

Anja Bratec je z zmagami na treh teitmah osvojila tudi skupno 
lovoriko evropskega kriterija. 

Sobota. 11.5. 
Kegljanje 

t re l je : fmale DP ženskih 
dvojic (od 10. ure, še jutri). 

Nogomet 
Ljubljana: Čmuče-Šentjur 

(26. k rog l i , lige, 16. 30); Slo
venske Konjice: Dravinja-
OdraiKi, Zreče: Unior-Bel-
trans. Rogaška Slatina: Ste-
klar-Aluminii (22. krog III. li
ge, vse 17); Šoštanj: Usnjar-
Vransko. Krško: Krško-Tim 
Laško (15. krog MNZ Celje, 
obe 16.30). 

Rokomet 
Žalec: Žalec-Olimpija (19), 

Ljubljana: Krim-Vegrad (1 . 
krog ženske lige za prvaka, 
19). 

Nedella.12. 5. 
Atletika 

Celje: prvi dan kvalifikacij 
za APS (od 15. ure). 

Nogomet 
Celje: Publikum-Mura; 

Beltinci: Beltinci-Rudar (32. 
krog I. lige); Domžale: Dom-
žale-Era Šmartno (26. krog II. 
lige, vse 16.30). 

Sreda. 15,5, 
Rokomet 

Velenje: Vegrad-Žalec (3 . 
krog ženske lige za prvaka, 
19). 

Zmaga mladincev, 
odpoveil Barcelone 

Serija prireditev ob 50-let-
nici rokometa v Celje se je 
nadaljevala s turnirjem mla
dinskih ekip, ki so ga dobili 
domači naraščajniki (na sli
ki). Celjani so premagali 
Fructal z 20:11 in Kodeljevo 
z 22:18, medtem ko Gorenja 
ni bilo v Golovec. 

Za najboljšega igralca tur
nirja je bil izbran Rok Ivančič, 
za vratarja Grega Čudič, prvi 
strelec jeAleš Pajovič, trenerji 
pa so v sedmerko turnirja uvr
stili tudi Robija Šantla (vsi Ce
lje Pivovarna Laško). Prvo 
moštvo j e dobilo še šesto okre
pitev. GregorjaCvijiča, ki igra 
na položaju levega zunanjega 
igralca. Celjani so dobili tudi 
obvestilo evropskih prvakov 
Barcelone, da zaradi zasede
nih terminov odpovedujejo 
gostovanje na osrednji priredi
tvi ob jubileju kluba, ob kate
rem tudi čestitajo. 

Foto: GREGOR ^ A T I Č 

KOŠARKA 
Kdal prestopni rok? 

Večina najboljših klubov je začela s treningi za novo sezono, 
ki se bo s pokalnimi tekmami začela 7. in s prvenstvom 21 . sep
tembra. Vsi seveda najbolj nestrpno čakajo na prestopni rok, ven
dar termin še ni določen. »Izvršni odbor se še ni sestal, najbrž pa 
se bo odločil za obdobje med 15. in 30. majem. Možen je tudi 
manjši zamik v junij ; vse j e odvisno od dneva seja lO,« so poja
snili v pisarni KZS. 

RIzman na Polzeli? 
Polzelani imajo kar tri kandidate za mlado reprezentanco (Ja

godnik, Rituper, Kobale), v snovanju ekipe za novo sezono pa sta 
želji podaljšanje pogodbe s Cizejem in Zaletelom. Na treningih je 
že dlje časa branilec Rizman (29 let, 196 cm), okrepili pa se bodo 
tudi pod košem z igralcem iz bivše Jugoslavije. (T. L.) 

V Rogaški več odhodov 
Na uvodnem zboru Rogaške so manjkali Lerič (Litostroj), Me-

sič (Brežice?), Sušin (Kemoplast?), Tabak, ki najbrž zaključuje 
kariero, ter zaradi daljšega odmora Jurkovič in Mičunovič. V na
jožjem krogu okrepitev so Ivanovič (Litija), Šp)orar (Comet) in 
Smodiš (Krka), medtem ko seje Šestina odločil za Helios. Po Le-
ričevem odhodu se je sprostilo mesto drugega tujca, za katerega 
se uprava že pogovarja z Rahimičem (Šibenik), reprezentant Jur
kovič pa je ob veljavni dveletni pogodbi zanimiv Olimpiji in Pi
vovarni Laško, toda njegova odškodnina je menda 150. 000 
DEM. (J. T.) 

Pipan štartal Z Dončičem 
Nove prvoligaše iz Laškega j e na prvem treningu zbral Aleš 

Pipan, ki bo vse trenerske naloge opravljal brez pomočnika. Do 
konca junija bo poudarek na individualni vadbi, delu z utežmi in 
spoznavanju prenovljene ekipe. Prvi novinec j e Sašo Dončič 
(Idrija; 22 let, 200 cm) za položaj enke (play), v načrtu sta še 
dvojka (visoki branilec) in štirica (post), o drugem tujcu pa se 
bodo pri Pivovarni Laško odločali šele po prestopnem roku in se 
ozrli na jug. 

Bojan Novak za Comet 
Bojan Novak (24 let, 200 cm) je lani podpisal predpogodbo s 

Cometom in pred kratkim še uradni dokument, tako da je prva 
konjiška okrepitev. Sivka in Plevnik sta zdaj v TO, Šporar je z 
mlado reprezentanco in na treningah je manjše število igralcev. 
Dokončno je odpadel Kožar, k i j e Comet zapustil že sredi konč
nice, trener Vječeslav Tolj pa med Konjičani ostaja Še dve leti. 

Sušin že v Šentjurju 
Na prvem treningu novega A-2 ligaša Kemoplasta je bil tud 

Bojan Sušin (29 let, 199 cm), kije tako zelo blizu selitvi v Šentjur. 
Do konca junija naj bi vsak teden odigrali po eno tekmo, v načrtu 
sta prihoda organizatorja igre in centra, za tujca pa bi se odločili 
le v primeru neuspešnih pogovorov z igralci omenjenih profilov. 
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Zmaj, ki bruha gole 
falk Kamliero¥lč še naprej v boju za najboljšega strelca lige - Lani 76 tekem In 77golov! 

Zarad i izključitve na tek-
^i s P r imor jem j e bil Fa ik 
((amberovič kaznovan s 
prepovedjo igranja na štir ih 
tekmah, njegova vrni tev pa 
je za Cel jane pomeni la p r e -
l(initev serije neuspehov in 
|)eg z d n a . Kamberov ič j e 
jpomladi zabil že 11 golov in 
je nad sanjskim povpreč jem 
največjih os t ros t re lcev: gol 
na t ekmo. 

»Ni prvič. Lani sem za moš
tvo Zmaj od Bosne na 76 tek
mah dosegel 77 golov, toda 
slovenska liga j e bistveno 
močnejša od naše. V Celju 
sem prišel kot popolni ano-
nimnež, z goli pa sem si tudi v 
Sloveniji ustvaril določen slo
ves. Najboljši strelec lige? Ne, 
znaslovom in Ibizo se ne obre
menjujem, zame je najbolj po
membna uspešna vrnitev po 
kazni, saj j e za napadalce co-
me-back težji,« pravi 28-letni 
Faik Kamberovič. 

Pub l ikum se j e še p red ne
kaj tedni boril za Ev ropo , 
zdaj p a j e pri d n u . Zaka j t ak-

jšen p r e o b r a t ? 
Ne bom se spuščal v kon-

ikretne ocene. V pokalu smo 
imeli odlično izhodišče, to
da. .. Potem je prišel novi dvo
boj s Primorjem. Dobil sem 
občutek, da žoga nikakor noče 
v nasprotnikovo mrežo, postal 
sem prenervozen, izgubil vo

ljo do nogometa in dobil rdeči 
karton. Obe tekmi s Primorjem 
sta bili neverjetni: ni in ni nam 
šlo, v nadaljevanju pa se nam 
j e dokončno zalomilo. 

Kvalifikacije so še vedno 
blizu, a tudi pokal In ter to to? 

Zmaga na Prevaljah pomeni 
preobrat, na zmago moramo 
igrati tudi v nedeljo z Muro. 
Ne bo lahko, toda po tekmi z 
Izolo j e še ostalo nekaj munici-
j e za novo kanonado golov. 
Sredina lestvice j e še vedno 
zgoščena, s serijo dobrih re
zultatov so možni veliki pre
miki, a ob kakšnem spodrslja
ju tudi nazadovanja. Vse je še 
odprto, za nas Evropa še ni od
pisana. 

O d k o d takšen občutek za 
gole? 

Vedno spremljam gibanje 
žoge in zato sem pogosto v do
brih položajih za strel proti 
vratom. Zame ni posebnega re
cepta: desna ali leva noga, strel 
z glavo, pogosto realiziram tu
di takoimenove odpadke. Ve
čino golov sem dosegel s streli 
iz kazenskega prostora in le 
redko zadanem z večje razda
lje. 

Repreze tanca BiH je proti 
Albanij i igrala brez K a m b e -

roviča, čeprav j e bilo napo
vedano d rugače? 

Selektor Muzurovič me je 
poklical, toda klub je prepoz
no poslal dovoljenje za moj 
nastop in tako bom na repre
zentančno premiero moral po
čakati. V kvalifikacijah za SP 
smo v skupini s Slovenijo, kije 
bolj uigrana, toda naši najbolj
ši igralci imajo za sabo več 
močnejših tekem in zato bo 
rahla prednost na naši strani. 

Pogodba s Pub l ikumom se 
izteka. Kje bo jeseni K a m b e 
rovič tresel mreže? 

Ne vem, odločil sem bom po 
končanem prvenstvu. Z nogo
metom nameravam nekaj za
služiti in izbral bom najboljšo 
ponudbo. Vrnitev v Bosno še 
ne pride v poštev, morda na 
koncu ostanem v Celju. Doslej 
sem igral za Budučnost iz Ba-
novičev, v bivše medrepubliš
ki ligi za Radnički iz Lukavca 
in lani za Zmaj od Bosne; po
vsod sem bil najboljši strelec, 
tako bo tudi v Celju in enako si 
želim za naslednje sezone. 

ŽELJKO ZULE 
Foto: GREGOR KATIC 

O novih olimpijcih 
Z a r a d i praznikov je o d b o r 

za v rhunsk i špor t pr i OKS 
dopolnjevanje seznama evi-
dentnih kandida tov za na
stop na igrah vAt lan t i pre lo
žil na danes , poleg Helene J a -
vorn ik (mara ton ) pa sta nor 
mi izpolnila še Alenka Bikar 
(200 m) in Igor P r ime (disk), 
ki bo moral rezul ta t pot rd i t i 
na m e d n a r o d n e m mit ingu. 

Gregor C a n k a r je bil na 
pripravah v južnih krajih sku
paj kar 12 tednov. »Zadnje v 
Italiji so bile količinsko manj 
obsežne, a zato bolj intenziv
ne,« ocenjuje skakalec v dalja
vo, ki se bo v nedeljo v Ljublja
ni udeležil kvalifikacij za po
kal Slovenije, naslednji teden 
pa bo v Carigradu na pokalu 
prvakov skupine C nastopil tu
di v troskoku. 

Helena J a v o r n i k j e bila po 
sprejemu v Cometu in nagradi 
za najboljšo športnico Zreč ne
kaj dni na sprostitvenem tre
ningu v Medulinu in v teku na 
3000 m dosegla čas 9:39:00, ki 
j e celo najboljši slovenski re
zultat zadnjih dveh 1^. Pripra
ve za olimpijski maraton bo 
začela po odhodu v ZDA (19. 
maja), kjer si bo za uvod ogle
dala progo po ulicah Atlante. 

Mi ro Kocuvan se je devet 
dni pripravljal v Medulinu in 
j e že pri teku čez ovire. »Nare
dil sem treninge, ki j ih lani ni
sem bil sposoben zdržati. Na 
začetku sezone bom ritem 13 
korakov obdržal do šeste ovi
re, nekaj tekem pred olimpia
do pa bom prehod poskušal 
podaljšati na sedmo oviro,« 
napoveduje celjski tekač na 
400 metrov z ovirami. 

Rena ta S t rašek j e v teci 
dni v Medulinu tudi v slab 
vremenskih razmerah opra\ \ 
vse treninge in testi trenu 
pripravljenosti so že boljši ' 
v enakem lanskem obdol 
»Zdaj j e na vrsti ciklus mol. 
na polno,« pravi metalka kop
ja, ki j e dobila vabilo ljubljan
skega kluba ŽAK, da bi 18. 
maja kot gostja v Torinu nasto
pila na evropskem pokalu. 

Parao l impi j ske igre bodo 
od 12. do 25. avgusta z udelež
bo 3500 športnikov-invalidov 
iz 122 držav. Med njimi bo tu
di 14 udeležencev iz Sloveni
je , ki pričakujejo od šest do de
vet kolajn. Za nastop sta pri
javljena tudi plavalec Danijel 
Pavlinec iz Celja in atlet Janez 
Hudej iz Velenja. 

^3^- l̂l̂ 'iBi|̂ :E;̂ j 
Oba v poifinale pokala 

Pokal Slovenije: v četrtfi-
nalu Carioce-Orican 5:7 (3:1; 
Adrinek 4, Svetelšek, Podgor
šek, Savič 1), KljuČarovci-Ju-
ventus 1:3 (0:2; Zendzia-
nowsky, Vidmar, Štraus), Poe-
tovio-Hlapi 7:4, Pavka-Sarbek 
6:9. Polfmalni tekmi bosta 
med 2 1 . in 23. majem, žreb pa
rov bo 11. maja. 

Pokal prvakov: v osmini-
fmala (od 6. do 17. maja) sta 
para tudi Mila-Tekoma Draža 
vas in Verlič Maribor-Kovi-
metal Loče. Doslej sta najbolj
ša strelca tekmovanja Lovec in 
D.Škrinjar(obaKov)z lOgoli. 

MNZ Celje: v 3. krogu 
končnice Stravs-Oplotnica 
4:8, Krošelj-Orkan preloženo. 
Vrs tn i red : Krošelj (-) 10 (4), 
Oplotnica 9 (3), Orkan 5 (2), 
Štravs 1 (1). 

Slovenske Konjice: v 16. 
krogu Vitanje-Florjan 3:0, 
Unimont-Konjice 1:2, Bazar-
Loče 2:4, DSV-Dobrava 7:3, 
Nirvana-D. vas 7:4, Mineral-
Žiče 7:2. Vrs tn i red: Vitanje 

39, Loče (-) 35, Dobrava 27, 
Mineral (-) 26, D. vas, Žiče 24, 
DSV (-) 22, Bazar, Nirvana 19, 
Konjice (-) 16, Unimont 12, 
Florjan 3. 

Šent jur : v 13. krogu Ahac-
Makrokom 0:3, Maratonik-Ja-
kob 6:1, Dramlje-Ronex 3:5, 
Loka-Slivnica 7:4, Tratna-Vo-
druž 2:2. Vrstni red: Marato-
nik 34, Ronex 27, Jakob 22, 
Vodruž 20, Dramlje 18, Ma-
krokom. Loka 17, Slivnica 15, 
Ahac 14, Tratna 4. V 1. krogu 
pokala Slivnica-Vodruž 7:8 
(3:3), Šentvid-Dramlje 2:7, 
Ronex-Maratonik 6:0, Kalob-
je-Makrokom 2:5, Montparis-
Gremlini 0:2, Jakob-Tratna 
4:7. 

Šmar je : v 3. krogu Haler-K. 
vrh 3:3, Rebus-Dobovec 3:7, 
Sv. Štefan-Atom 3:1, M. Pod-
sreda-Alatnica 3:2, Rogatec-
Janina2:2. Vrstni red: Sv. Šte
fan, Dobovec 7, M. Podsreda 
6,Alatnica,Atom, K. vrh, Jani
na 4, Haler 3, Rogatec 1, Re
bus 0. 

Evropski rekord Emeršičeve 
Na m e d n a r o d n e m lokostrelskem turn i r ju v Radencih je 

Jožica Emeršič (na sliki) iz Polzele - tekmuje za Mozir je - s 
1278 krogi izboljšala evropski rekord v compoundu . 

Z odličnim dosežkom si je seveda zagotovila tudi nastop na 
evropskem in svetovnem prvenstvu, uspešni pa so bili tudi preo
stali člani Emeršičeve družine. Lanski evropski prvak Grega je 
med mladinci zmagal pred bratom Sašom, oba pa bosta sredi me
seca v Franciji med udeleženci evropskega pokala in junija sve
tovnega prvenstva v ZDA. Foto: TONE TAVČAR 

MNORAMA 
N o g o m e t ^ 

i. liga 
31. k rog : Publikum-Izola 

11:0(6:0); Kamberovič (3, 14, 
25, 90), Bajrektarevič (6, 36, 
49), Bauman (59, 76, 84), 
Štancar (18); Rudar-Gorica 
1:1 (0:1); Cvikl (52); Primor-

je-Maribor 0 :1 , Olimpija-Bel-
tinci 5:3, Mura-Korotan 2:2. 
Vrs tn i red: Gorica 58, Olim-
pija 55, Mura 49, Rudar 44, 
Maribor 43 , Primorje 42, Pub
likum 4 1 , Beltinci 40, Korotan 
38, Izola 8. 

II. liga 
22. k rog : Šentjur-Piran 4:1 

(1:1); Valek(18) , Drobne (63, 
81 , 90); Era Šmartno-Čmuče 
1:1 (0:0); Jurčec (90); Vevče-
Nafla 2:3, Železničar (Lj)-
Domžale 4:0, Drava-Železni-
čar (Mb) 2:4, MengeŠ-Koper 
1:1, Zagorje-Rudar 2:0, Naklo 
prosto. Vrs tn i red : Železničar 
(Lj) 57, Nafta 53, Črnuče, 
Šentjur 41 , Železničar (Mb) 
38, Koper 37, Piran 34, Rudar 
(T) 33, Domžale 3 1 , Naklo 29, 
Era Šmartno, Drava 27, Men
geš 26, Vevče 25, Zagorje 21 , 
Radeče 8. 

III. liga 
21. krojg: Odranci-Unior 

0:3 (0:1); Stabej (39), Kranjc 
(71), Kocjančič (88); Kungo-
ta-Steklar 2:1 (0:0); Neskič 
(85); Kovinar-Dravinja 4:0 
(2:0), Dravograd-Pohorje 3:2, 
Paloma-Bakovci 0:2, Bel-
trans-Bistrica 3:1, Aluminij-
Turnišče 2:1 . Vrs tn i r ed : Dra
vograd 47, Bakovci 45, Pohor
je 44, Dravinja 3 1 , Kovinar 
(Mb) 30, Turnišče, Unior 28, 
Aluminij 27, Steklar, Kungota 
26, Odranci 25, Bistrica 2 1 , 
Beltrans 20, Paloma 17. 

MNZ Celje 
14. k rog : Kovinar-Usnjar 

1:2, Krško-Smarje 5:0, Odred-
Vransko 0:4, Brežice-Tim 

Laško 0:0. Vrs tn i red : Usnjar 
37, Krško 27, Tim Laško 23, 
Vransko 2 1 , Brežice 19, Kovi
nar 15, Odred 10, Šmarje 4. 

R o k o m e t 

I. liga 
ž e n s k e : končnica - l . k rog : 

Žalec-Krim 16:33 (10:17); T. 
Dolar, Derčar, Popovič, Hudej 
3, V. Dolar 2, Randl, Kline 1; 
Olimpija-Vegrad 22:16 
(13:8); Bižiene, Oder 5, Se-
merdijeva, Stevanovič 2, 
Kranjc, Vujovič 1. Vrs tn i 
r ed : Krim 5 (3), Olimpija 3 
(1), V e g r a d 2 ( 2 ) . Žalec 0. 

S t r e l j a n j e 

Državno prvenstvo 
Pištola - člani : 3. Tkalec 

(DP), 5. Veternik (Mr), 6. Fre-
ce (Ce), 7. Ljubic (Konj), 8. 
Klančnik (Mr); ekipno: 3. D. 
Poženel, 4. Konjice; članice: 
1. Kufner, 2. Maček, 8. La
vrinc (vse DP); ekipno: 1. D. 
Poženel; m lad inke : 1. Suljič 
(Mr); puška - č lani : 8. Klovar 
(Jut), 30. Želj (Ce); mladinc i : 
8. Hrovat (Jut), 14. Jeršič (Ce). 

N A K I t A T K O 

L e n a r t : na t re t j i tekmizaEP 
v motokrosu do 250 ccm je Sa
šo Kragelj (Banex) dosegel 
najboljši čas kvalifikacij, v pr
vi finalni vožnji je odstopil, v 
drugi pa ni štartal zaradi poš
kodbe rame. 

Par iz : na EP v karateju j e 
Damir Vrbanič (Žalec) v kate
goriji do 60 kg zasedel 9. me
sto, Mitja Stisovič (Petrovče) 
paje izpadel v 1. krogu tekmo
vanja v katah in zasedel 26. 
mesto. 

Šen t ju r : prijave za šahov
ski turnir z nagradnim skla
dom 450 .000 tolarjev, ki bo od 
18. do 26. maja, sprejema Dar
ko Plahuta, Kovinarska 22, 
Štore {\eV 771-049V 



NOVI TEDNIK REPORTAŽA 

ČloveK človeku »Mbo« 
Mbo pomeni v vzhodnoafriškem Svahiliju človek. 

VzhodnoAfriko, natančneje Tanzanijo sem spoznavala 
kot članica medicinske odprave Sekcije za tropsko me
dicino v prvih štirih mesecih lanskega leta. Ljudje me 
pogosto sprašujejo, kaj nas je vleklo na črno celino. 
Kratkega in enostavnega odgovora ni. Občutek, da smo 
po letih prebiranja knjig končno kaj sposobni storiti za 
zdravje ljudi, spoznanje, da so na svetu še kraji, kjer 
zdravstveno varstvo ni ena osnovnih človekovih pravic, 
eksotični kraji in eksotične bolezni, avanturistični mlad 
duh... Vse skupaj je vrelo v nas in nam dalo dovolj moči, 
da smo ob moralni in strokovni podpori Medicinske fa
kultete v Ljubljani ter finančni podpori številnih spon
zorjev uspeli organizirati štirimesečno humanitarno-
izobraževalno odpravo v Tanzanijo. 

Oboroženi z osnovnimi vajset različnih plemen, 
zdravili, najnujnejšo labo- Vsako pleme ima lasten je-
ratorijsko opremo in kirurš
kimi instrumenti ter z zna
njem, ki smo ga pridobili v 
enem letu dodatnega študija 
tropske medicine, smo ko
nec lanskega januarja odšli 
na pot. Mojca in Matija kot 
zdravnika, Marija, Rade in 
jaz pa kot absolventi medi
cine. 

Pri organizaciji so nam 
pomagali številni ljudje. Na 
celjskem nam je priskočila 
na pomoč gospa Silva Že-
leznik. S pomočjo štirih 
gimnazijcev j e vodila akcijo 
z naslovom Človek človeku 
človek. Njen namen je bil 
širši od golega zbiranja de
narja in starih očal za ljudi 
tretjega sveta. Budila in is
kala j e dobro v ljudeh in jih 
spominjala, da na svetu ni
smo sami. V Celju, Sloven
skih Konjicah in na Dobrni 
so tako zbrali preko 50.000 
SIT in okoli 300 parov očal. 
Vsem, ki ste sodelovali, se 
najlepše zahvaljujem v jezi
ku ljudi, ki jim je bila ta po
moč namenjena - asante sa-
na. Z zbranim denarjem 
smo plačali del stroškov za 
transport zdravil in kirurš
kega materiala. Stara očala 
z dioptrijo so bila namenje
na za ponovno uporabo v 
podeželskem očesnem dis
panzerju v Mikumiju. 

Za Tanzanijo smo se od
ločili, ko nam je prišlo v ro
ke pismo tamkajšnjega 
zdravnika dr. Winanija, ki 
j e medicino doštudiral pred 
dvajsetimi leti v Ljubljani. 
Sporočil je , da potrebuje 
mlade zdravnike za svojo 
bolnišnico v večji vasi na 
severu Tanzanije. Ta drža
va leži tik pod ekvatorjem 
na vzhodnem delu Afrike. 
Velika j e kot polovica 
vzhodne Evrope. Po antro
poloških odkritjih in Darwi-
novi evolucijski teoriji naj 
bi bila to zibelka človeštva. 
V dolini Olduvai so namreč 
izkopali dva milijona let 
star skelet, ki naj bi že pri
padal predniku človeka. 
Danes živi tam okoli stod-

zik, lastne navade in običa
je. V nasprotju z nekaterimi 
drugimi afriškimi državami 
živijo brez medsebojnih 
sporov. Pri tem jim pomaga 
tudi S vabili, skupni jezik, ki 
naj bi ga poleg plemenskega 
jezika obvlada vsak prebi
valec Tanzanije. 

Pred odhodom smo izve
deli še to, da j e to revna dr
žava, v kateri j e umrljivost 
dojenčkov več kot desetkrat 
večja kot pri nas. Umrljivost 
dojenčkov pa je statističen 
podatek, s Katerim lahko 
ocenjujemo uspešnost 
zdravstvene oskrbe prebi
valstva. 

Prvi mesec smo se pridru
žili študentom na Medicin
ski fakulteti v Dar-es-Sa-
laamu, upravnem središču 
Tanzanije. Izkušnje, ki smo 
jih pridobili v tem času so 
bile neprecenljive za naše 
kasnejše delo. Moram zapi
sati, da smo bili presenečeni 
nad pridnostjo študentov in 
nad strogim študijskim reži
mom. Svojih tamkajšnjih 
kolegov se spominjam z ob
čudovanjem, saj jim napo
ren študij, ki se je skoraj 
vedno zavlekel prek polno
či, ni pobral iskrive življenj
ske energije. Na vajah na 
oddelkih za otroške, notra
nje in očesne bolezni, ki 
smo jih skupaj obiskovali, 
smo se skupaj s profesorji 
poleg strokovnih pogovo
rov včasih tudi do solz na
smejali. Prav ta smisel za 
humor, ki je sicer drugačen 
od našega, j ih rešuje pred 
drugimi solzami, pred sol
zami žalosti in obupa nad 
stanjem v bolnišnicah... Kot 
vse ostale državne instituci
je j e tudi tanzanijsko 
zdravstvo obubožano, pre
pleteno z birokracijo in iz
prijeno. Večini ljudi na vi
sokih položajih gre le za 
lastne koristi in dobiček. 
Tudi šefi oddelkov v bolni
šnicah dosti stvari odnesejo 
domov, kjer popoldan drago 
računajo svoje zdravniške 
usluge. Tako so državne 

bolnišnice brez zdravil in 
potrebne opreme, bolniki 
pa so se primorani zateči k 
privatnikom. Zdravniki, ki 
delajo pošteno, pa imajo do
ma Še zemljo in živino, da se 
izognejo vsaj stroškom za 
hrano. Dopoldne delajo s 
sodobnimi računalniki, ki 
so priključeni tudi na Inter
net, popoldne pa z družino 
ročno obdelujejo polja s ko
ruzo, ananasi, zemeljskim^ 
oreški... 

Da, Tanzanija je dežela 
ekstremnih nasprotij. Za
sneženi vrh Kilimanjara se 
bahavo blešči daleč v vročo 
savano. Tako kot s snegom 
je tudi z bogastvom, lasti si 
ga le ozek krog ljudi. Težko 
nam je bilo opazovati tak
šno stanje, ki se mu le tu in 
tam upira kakšen nemočen 
posameznik. Ljudje se sicer 
zavedajo obupnega položa
ja, a seje vse skupaj že tako 
močno zazrlo v njihov vsak
dan, da brez pomisleka se
žejo v žep za potrebno uslu
go. Če le imajo denar. Ve se, 
kaj je s tistimi, ki denarja ni
majo. Le tu in tam srečaš 
kakšnega vodilnega zdrav
nika, ki ne stremi le za za
služkom. Eden takšnih je bil 
dr. Mtango, profesor epi
demiologije na medicinski 
fakulteti, ki smo ga spoznali 
v Dar-es-Salaamu. Sam se 
je trudil vzpostaviti patro-
nažno oskrbo obolelih z aid-
som v mestu, tako da jim ne 
bi bilo treba ležati v prenatr-
panih bolnišnicah. Navdu
šil nas j e s svojim delom, 
upornostjo in globoko zave
rovanostjo v svoj poklic. 
Zato smo mu podarili vsa 
očala, ki so bila zbrana v ak
cij i Človek človeku človek. 
Dr. Mtango je ganjeno po

slušal naše pripovedovanje 
o celjski akciji. Pripoved o 
ljudeh v majhnem mestu v 
majhni državi, za katero še 
nikoli prej ni slišal, ki so s 
tem, ko so oddali svoja zase 
neuporabna očala, pripo
mogli k izvedbi njegove hu
mane zamisli. Kakršna koli 
očala imajo namreč v Dar-
es-Salaamu visoko ceno, ta
ko da jih je prodal, denar pa 
porabil za svoje delo. S po
tezo smo bili zadovoljni, če
prav je bil naš prvotni na
men z očali drugačen. 

Videli smo, daje problem 
obolelih z aidsom mnogo 
večji od problema slabovid
nosti. Poleg tega smo s tem, 
ko smo podprli dr. Mtanga, 
prenesli idejo gospe Želez-
nikove o spodbujanju do
brega tudi med ljudi v Tan
zaniji, kjer jo sedaj nadalju
je dr. Mtango. 

Marec smo preživeli v va
si Tarime na severu Tanza
nije. Dr. Winaniju smo po
magali pri delu z bolniki v 
ambulanti, pri operacijah in 
pri porodih. Trudili smo se 
tudi izboljšati metode v 
majhnem laboratoriju. Dela 
je bilo dovolj. Spoprijemali 
smo se z malarijo, pljučnica
mi, driskami, i>odhranje-
nostjo... 

Nevednost in nezanima-
nje domačinov sta se izka
zala za večji problem kot 
revščina. Drobceni otroci z 
ogromnimi trebuhi in otož
nimi črnimi očmi niso bili 
podhranjeni zaradi pomanj
kanja hrane, temveč zaradi 
nevednosti mater in števil
nih vraž o prehrani otrok. 
Ogromen trebuh ni znak de
belosti, temveč nastane pri 
hudo bolnem otroku, ki mu 
primanjkuje beljakov in vi
taminov. Bolezen se imenu

j e kvašiorkor, kar pomeni v 
jeziku Ga bolezen prvega 
otroka, ko se rodi naslednji. 
Matere namreč rojevajo ze
lo pogosto in ko pride na
slednji otrok, prenehajo z 
dojenjem prvega. Tako po
navadi dveletni otroci nena
doma pristanejo na koruz
nem močniku na vodi. S 
kurjimi jajci jih matere no
čejo hraniti, ker verjamejo, 
da pri otrocih povzročajo 
neplodnost v odraslem ob
dobju. Papaje, sadeži z veli
ko količino vitaminov, pa k 
otroku privabljajo zle duho
ve. Otroci pa kljub hrani 
okoli njih zbolevajo. Če jim 
uspe preživeti tja do četrte
ga leta, ko so si sposobni 
hrano najti in pripraviti sa
mi, so rešeni. Tako smo med 
tem, ko smo zdravili otroka, 
hkrati kazali mami, kako ga 
mora prehranjevati. Tudi, 
če upošteva vse vraže, lah
ko otroku pomaga z drugo 
hrano, ki j e bogata z belja
kovinami. Precej na široko 
sem se razpisala o tem, saj 
leži bistvo reševanja teh 
problemov, kot smo uspeli 
spoznati v času, ki smo ga 
preživeli vAfriki, predvsem 
v preprečevanju bolezni in v 
izobraževanju ljudi. Naj 
podkrepim to trditev še z 
dvema primeroma. Prvi je 
malarija. Številni ljudje ne 
vedo, da malarijo prenašajo 
komarji in da se jo lahko 
ubranimo, če se izognemo 
pikom okuženih komarjev 
anofelesov. Drugi primer pa 
so driske, kjer enostavno 
nadomeščanje izgubljene 
tekočine rešuje življenje. 
Če je pravočasno, seveda. 
Da sploh ne omenjam aidsa, 
ki je še neozdravljiv in j e 
edini način, da se epidemija 
zajezi, poučevanje ljudi o 
možnih poteh prenosa 
okužbe. 

Poleg vseh bolezni, ki ta
rejo pleme, ki živi v Tarimu, 
smo se pri svojem delu sre
čevali tudi s posledicami 
njihove vročekrvnosti in 
razboritosti. Predvsem v 
zgodnjih večernih urah smo 
šivali rane na glavah, rokah, 
razparanih trebuhih... Bili 
smo priče smrtim, pa tudi 
novim rojstvom. Naši dnevi 
so bili pestri in naporni. A 
bolj ko smo spoznavali te 
ljudi in njihove težave, bliž
ji in ljubši so nam postajali. 
Videli smo, da nam zaupajo 
in tudi mi smo bili veseli, ko 
smo opazili spremembo na 
bolje ali ozdravljeno in za-
celjeno roko, ki j e bila še 
pred kratkim ena sama 
gnojna rana. 

Le delo v laboratoriju ni 
in ni steklo po naših načrtih. 
Natančnost glede časa in 
koncentracij j e bila daleč 

pretežka naloga za sicer uka 
željne laborante. Čas Afri
čanom ne pomeni ničesar. 
Sedimentacija rdečih krv
ničk paje preiskava, ki traja 
natanko šestdeset minut. 
Kako to razložiti ljudem, ki 
jim jutri lahko pomeni tudi 
popojutrišnjem? Vendar 
prav ta odnos do časa dela 
njihovo življenje sproščeno 
in neobremenjeno. Ne poz
najo izreka »Cas je denar«, 
ki povzroča preštevilne 
strese v našem življenju. 

Po napornih dneh smo 
nove moči nabirali ob čudo
vitih sončnih zahodih. 
Ogromna žareča krogla, ki 
je vsak večer zdrsnila z ob
zorja za oddaljene gričke in 
pri tem rdečkasto ožarjala 
zeleno pokrajino, nam je 
pomagala pozabiti na utru
jenost. Ob večerih smo tako 
(če le ni bilo nujnih prime

rov) spc/znavali, kako živijo 
in se zabavajo domačini. 
Naj omenim le, da je njiho
vo življenje izredno prepro
sto, težko pa predvsem za 
ženske, ki so v podrejenem 
položaju. Vse pa poteka ze
lo umirjeno, veselo, ljudje si 
ne delajo prevelikih skrbi in 
živijo iz dneva v dan, brez 
velikih načrtov za prihod
nost. Povsod se razlega 
vrišč številnih otrok, ki se le 
v najbolj ranem otroštvu 
igrajo v prahu okoli hiš, ko 
malce zrastejo, pa že dobijo 
svoje zadolžitve. Bogastvo 
družine se meri po številu 
krav in otrok. 

Za dober mesec dni smo 
se ustavili^še v manjšem ma-
sajskem naselju v bližini 
Arushe. Tam smo delali pod 
vodstvom lokalnih zdravni
kov v bolnišnici Selian, ki j o 
upravljajo in financirajo 
ameriški Luteranci. Naši 
bolniki so bili Meisaji, eno 
najlepših in najponosnejših 
tanzanijskih plemen. Ohra
nili so tradicionalni način 
življenja, nikomur se niso 
pustili podrediti. Veliko o 
njihovi neupogljivosti pove 
tudi dejstvo, da Masaji ni
koli v žalostni zgodovini čr
ne celine niso bili sužnji. Še 
vedno živijo v svojih s sla
mo kritih kočah iz blata. 
Dvorišča pred njimi so 
snažna in pometena. Pre
življajo se z vzrejo govedi in 
gojenjem koruze. Premo
žen moški lahko ima neo
mejeno število žena. Kadar 
Masaji zbolijo, se po pomoč 

najprej zatečejo i 
nalnim zdravile' 
svojim vračeti 
uspejo pozdi.i 
poiščejo zdra\\]\[ 
jih podobne bole , 
tala tanzanijska 
Ker so živinorejci 
tudi vranični prisi 
smo uspešno /dr; 
čenjem rane in 
kajti vrači n i s o | 
uspešni. 

Čeprav so jio 
žanjih misionsk« 
ne ustanove i 
opremljenimi tO) 
tanovami v tretje 
bom pozabila, h 
so žareli obrazil 
in sester v zdrav 
staji Mto-wa-mb 
zlagali zdravila i 
ketov. Police v 1( 
ob našem prihod 
polnile. Vrste 
bolnikov pa tudi 

Nikoli nismo 
nutek gojili iluzi 
kot majhna sku 
Tanzanijo in nje' 
me ali da bo naši 
prispevek k izboj 
Ijenja Afričanov, 
mi temnopoltimi 

v tej daljni dežel 
lili občutek, da s 
je , ne glede na^ 
vero, pripadnoi 
ali narodu in da 
mo za boljše živ 
sabo smo izme 
različnih izkuše 
nanj o življenju 
vrednotah. Ne 
znebiti občutka 
Afriko po krivel 
šno pastorko E' 
bila dolga leta I 
na in zatirana. 1 
liko obzirnega d 
čemo povrniti i 
ki si j o zasluži.' 
kože pa tole - al 

.pomembno kak 
)il Adam? Kaj, 
len? 

Na Celjskem 
izvedbi akcije 
načine f>omagal 
va Železnik, J 
Luka Divjak, M 
in Vojin Mlina 
na Celje, Zdra> 
Celje, Optika 1 
sana, Apoteka 
Lekarna Celj« 
Štorman, Etol, 
Damjana Stan> 
tro Turnšek-Ci 
Kanal X Slove 
ce. Glasbena šo 
Vojnik. Vsem 
in vsem, ki so st 
ciji Človek člov 
se še enkrat naj' 
ljujem za daril' 
drugem koncu 
okrogel, da p 
prijateljstvo in 

BARBAl 

Srečna masajska mati z ozdravljenim sinom. 

Masaji so eno najlepših afriških plemen. 

Masajsko naselje v blitini Arushe. 
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nem od čudovitih vrtov Cavtata. Spomin na zadnjo vojno je za turiste posebna zanimivost, 
počasi vračajo v juino Dalmacijo. 

Na Pilah. Mogočno obzidje pred vhodom v starodavno dubrovniško mestno jedro. 

omlad v Dubrovniku 
ojno življenje v Južni Dalmaciji - V številnih hotelih znova pričakujejo turiste 

I želite videti raj na zemlji, pri-
iv Dubrovnik, je zapisal Ber-
iShavv. Odprto morje pri Du-
kilku je najčistejše v Sredozem-
jE pred blizu dvema desetletje-
jgotovil Jean Jacques Couste-
[akšna sta Dubrovnik ter nje-
okolica dandanes, pomladi le-
)6, po nedavni vojni? 

)ubrovniku ter njegovi okolici 
lil že pred dvema letoma, ko so 
mestu prvi tuji turisti. Lani, pred 
ko operacijo Nevihta, so zabele-
)0{isot nočitev, letos pa resno ra-
) na prvo pravo povojno leto. 
ali daj bi številko med 700 tisoč 
im milijonom nočitev. Zato veli-
slijo na srednjeevropsko tržišče. 
Ji na Čarterske polete iz Velike 
lije, Francije in ZQA. Predvojne 
Jne številke, 6 milijonov noči-
; nekaj let gotovo ne bo. 

enem od rednih poletov Croatia 
lesa. iz Zagreba v Dubrovnik, j e 
pretekli teden nekaj tujcev, med 
i| večja skupina slovenskih turi-
ith delavcev, novinarjev ter prvih 
îjih slovenskih turistov. Iz Za-

ije v Dubrovnik komaj eno uro 
jke vožnje. Nekateri so se med 
isovanjem spomnili nedavne ne-
I V bližini dubrovniškega letališ-
i je zahtevala življenja uglednih 
tiianov. Takrat j e šlo za posebno 
fetalo, sicer pa letijo letala iz Za-
1 v Dubrovnik (na redni progi) po 
at na dan. 

^no znova se čudim strahu pred 
km nasploh. Vsako minuto pole-
^sem svetu nešteto letal, do nesre
če zelo redko, pa še to večinoma 
-bami dvomljivega slovesa. Ko v 

Wmis l im na vsakodnevno klav-
*>a slovenskih ter tujih cestah, si 
«prav oddahnem. O letalskih ne-
\it pač toliko govorjenja zato, 
'^re veliko ljudi naenkrat, na is-
'lestu. 

iDalmatlncI? 
dubrovniškem pristanišču Čilipi 
•pričakalo vetrovno vreme. Tudi 
"raciji imajo za seboj razmeroma 
j^imo, čeprav smo se lahko za prvo-
\^ praznike že namakali v morju. 

rta Krga, Slovenka, ki živi v 
p n i k u , j e naši skupini predstavi-
pstične znamenitosti. Veliko od 
(''adnjo vojno poškodovanega, 

z velikim zanimanjem opazo-
dvema letoma, j e obnovljene-

^ ' stereotip o lenih Dalmatincih 
resničen, j e rekla gospa Mar-

^e j obnavljajo s tujo človeko-
1̂  pomočjo, za kar j e potrebna 
r^lja, delo. V mestu Dubrovnik, 
^ zaščito Unesca, j e pogorelo 

znotraj obzidja manj kot deset zgodo
vinskih hiš, vendar so njihova okna ter 
vrata zakrita z lesom. Pogorišč v ozkih 
uličicah pravzaprav niti ne opaziš, na 
pročeljih so vidnejše praske, ki so jih 
povzročili drobci granat. Marsikateri 
poškodovani spomenik so že restavri-
rali v celoti. 

Znotraj dubrovniškega obzidja je 
več kot tisoč spomenikov nulte in prve 
kategorije. S srednjeveškega obzidja 
j e mogoče videti veliko neponovljive 
lepote enega od najlepših letovišč na 
svetu. Med vsem tem je trdnjava Lo-
vrijenac, kjer so v času srednjega veka 
zapisali, da j e svoboda (Libertas) 
vredna več kot vso zlato. Znova smo 
občudovali Knežji dvor, palačo Spon-
za, Orlandov steber, Gunduličev spo
menik, Onofrijev vodnjak. Katedralo, 
cerkev dubrovniškega zavetnika Sv. 
Vlaha (Sv. Blaža), zaklade Frančiš
kanskega in Dominikanskega samo
stana. .. V Frančiškanskem samostanu 
je na ogled tretja najstarejša lekarna v 
Evropi, ki deluje neprekinjeno že od 
davnega leta 1317. Na staro dubrov
niško strpnost spominjata pravoslav
na cerkev in židovska sinagoga, ki j o 
še obnavljajo. 

Natakarji pleskajo 
Na Stradunu je bilo za prvi maj sli

šati tudi slovenščino, nemščino, an
gleščino, španščino, francoščino, češ-
čino ter nizozemščino. Posameznike 
seveda, tistih starih poletnih turistič
nih množic še nekaj časa ne bo. Zvečer 
so bili na osrednji ulici predvsem ro
sno mladi domačini, ki si posedanja v 
sosednjih kavamicah ne morejo pri
voščiti. V Dubrovniku je v gostilnah 
ter trgovinah nekoliko dražje kot v 
Sloveniji. 

V kavamici Trubadur smo srečali 
lastnika, ki je nekoč prepeval z Du-
brovniškimi trubadurji. V prijetnem, 
intimnem vzdušju sem na steni opazo
val fotografije najbolj znanih gostov, 
med ryimi Phila Collinsa ter številnih 
drugih. Tako kot skoraj povsod, so 
nam pod pepelnikom pustili račun. 
Posamezniki skušajo namreč neizku
šene turiste opehariti, vendar se, zara
di obveznih računov, bojijo strogih 
kazni. Zaradi posledic vojne živijo v 
Dubrovniku v hudi gospodarski krizi, 
kriminala pa v tem mestu, majhnem 
kot Celje, ni veliko. V nekaterih pod
jetjih niso dobili plač že po več mese
cev. Turistov še ni, zato hotelsko oseb
je lastnoročno pomaga pri obnavlja
nju hotelov, pri pleskanju in podobnih 
opravilih. 

Stanovali smo v hotelu Lapad, v pri
staniškem predelu Gruž. Turistični de
lavci so nas poval)ili k ogledu šestih 
obnovljenih mestnih hotelov, priprav

ljenih za novo turistično prihodnost. 
Na srečanju z vodilnimi turističnimi 
delavci DubrovniŠko-Neretvanske 
županije, z Vladimirjem Bakičem, 
Dubravkom Miloševičem in Ilijo 
Zanetičem, smo slišali veliko o priza
devanjih za vzpodbujanje turizma na 
območju Dubrovnika, Cavtata, Elafit-
skih otokov, Korčule, polotoka Pelješ-
ca.. . O vračanju Dubrovnika na sve
tovno tržišče po njihovem mnenju pri
čujejo tudi prve ladje s turisti, ki križa-
rijo po vzhodnem Sredozemlju ter se 
ustavijo za nekaj ur. Nihče ne vpraša 
več, ali j e v Dubrovniku vojna, le kako 
je z namestitvijo, so rekli. 

Za letos računajo v Dubrovniku na 
petino ali četrtino števila gostov, ki so 
prihajali predvojna leta. Na tem ob
močju bo letos odprtih nad petdeset 
hotelov, precej apartmajev, imajo več 

kot deset tisoč postelj v zasebnih so
bah, tri marine ter nekaj kampov. Do
bili smo razkošne krajevne ter hotel
ske turistične pro.spekte. Številne pi
sne turistične informacije, tudi v slo
venskem jeziku. 

Posebej privlačijo cene. Hoteli, ki 
so jih nekoč povprečni slovenski turi
sti občudovali le od zunaj, so danes 
dostopni tudi srednjemu sloju počitni-
karjev. V šempetrski turistični agenci
ji Dober dan, na primer, ponujajo te
den dni Dubrovnika ali njegove širše 
okolice že za ceno od 310 nemških 
mark (polpenzijon), skupaj z povratno 
letalsko vozovnico. Na višku turistič
ne sezone stane teden dni bivanja v ho
tel ih, ki se še ponašajo s petimi zvezdi
cami, v dubrovniškem Presidentu ali v 
Croatii v Cavtatu, največ šesto nemš
kih mark (s polpenzionom ter letal

skim prevozom). Res p a j e tudi, da so 
ostale cene v sosednji državi nekoliko 
višje. 

Ostanite še malo! 
Iz dubrovniškega pristanišča Gruž j e 

komaj ura vožnje na mali otok Lopud, v 
čudoviti zaliv. Naša skupina j e uživala 
v miru otoka brez avtomobilov, v zna
čilni dalmatinski vasi z veliko plažo, 
med palmami, zlatorumenimi poma
rančami ter posebnimi vonji. Tu vojne
ga razdejanja sploh ni bilo, med oblega
njem mesta4)a so se preživljali z ribar
jenjem. V Cavtatu, na dubrovniški ri
vieri, smo si ogledali ogromni hotel 
Croatia, k i je bil pred dvema desetletje
ma med prvimi desetimi v Evropi. Ho
tel, blizu hercegovsko-črnogorske tro-
meje, j e bil med zadnjo vojno med boji 
poškodovan ter delno izropan, v obno
vo pa so vložili že petnajst milijonov 
mark (od tega tri milijone v razbita ste
kla). V kraju smo občudovali mavzolej 
družine Račič, izredno Meštrovičevo 
delo, ki so ga posvetili bogati družini, 
žrtvi epidemije španske gripe. V Cavta
tu so nas domačini opazovali s precejš
njim zanimanjem, veseljem. Ko smo z 
gostilniškega vrta, kjer smo veselo naz
dravljali z dalmatinskim vinom, odha
jali dobre volje, so otroci vzklikali: 
»Ostanite še malo!« 

Med potjo na polotok Pelješac in na 
otok Korčula smo se ustavili v Slanem 
pri Dubrovniku, v enem od zadnjih kra
jev, kjer j e še mogoče videti precej raz
bitih hiš in razdejan hotel. Prebivalka 
krajaje povedala, da so tu uničevali čet-
nišici skrajneži. Za Stonom, na poloto
ku Pelješac, bojev ni bilo, z^to je podo
ba mirnega letoviščaOrebič kar najbolj 
prijazna. Z ladjo smo se zapeljali na 
drugo stran zaliva, v srednjeveško me
sto Korčula na istoimenskem otoku. 
Odlično ohranjeno srednjeveško me
sto, kjer naj bi bila rojstna hiša popotni
ka Marka Pola, j e po lepoti in bogati 
zgodovini Dubrovnik v malem. V me
stu so ohranjena dela Tiziana in Tinto-
retta, posebna zanimivost so tudi sred
njeveške bratovščine, ki še vedno pri
pravljajo živopisane procesije. Na Kor-
čuli in na Pelješcu smo si spet ogledali 
številne hotele, ki pričakujejo turiste z 
ugodnimi cenami. Jedli smo surove 
školjke, naravnost iz morja, pili smo 
lahko plavac, postup, dingač. . . 

Ugotavljajo, da je vojna torej konča
na. V Dubrovnik bodo letos leteli tudi 
britanski turisti, od koder so nekaj časa 
oklevali, sem prebral v časopisu Slo-
bodna Dalmacija. Med pogovori s pre
prostimi Dalmatinci sem spoznaval ve
liko hrepenenje po nekdanjem turistič
nem živžavu. Z njim bo gotovo lažje 
pozabiti vojne grozote, povojno po
manjkanje... Tudi fantu, k i j e na fronti 
dobil živčni zlom, starejši Srbkinji, kije 
preživela med treskanjem granat ter se 
ji tako tresejo roke, da ne more sama po-
streči s skodelico kave, tistim, ki žaluje
jo za mrtvimi, invalidom... Ljudje smo 
različni, nekateri hitro pozabljajo, ve
selo stresajo šalo za šalo, gledajo vna
prej . . . Tudi kadar se jezijo na dnevno 
politiko, na stranpota lastninjenja ter na 
podobno. 

BRANE JERANKO 
Foto: EDI MASNEC 

Bogata, zgodovinska Korčula je bila doslej slabo obiskana, četudi je bila pre
cej daleč od vojnih spopadov. 
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Država hoče 
Olimp II. 

Na trhlih nogah so vaši očit
ki, Mirko T. Krajnc. Ali se ne
katerih stvari ne morete (ne že
lite) spomniti ali j e vaš arhiv 
nepopoln ali pa stvari nočete 
razumeti, kot so zapisane. 
»Zgodil« se vam je stečaj Ema 
in na vrat na nos se želite opra
vičevati s primerom Olimpa, 
za katerega ste javno trdili, da 
j e »športni objekt in ni možno 
vračanje v naravi«. 

Na ustni obravnavi pri 
Upravni enoti Celje zaradi 
zahteve pravnih naslednikov 
upravičenk za denacionaliza
cijo nepremičnin na komplek
su N D Olimp je Emov poob
laščenec Herman Lichteneger 
podal stališča Ema in opredeli
tev do zemljišč: »Na podržav
ljenem zemljišču j e sedaj 
športno igrišče Olimp Celje in 
naj se pri odločanju" o zadevi 
odloča v skladu z ustaljeno 
sodno prakso Vrhovnega so
dišča Republike Slovenije, ki 
pravi, da vračilo takih zemljišč 
v naravi ni mogoče.« 

Na izvensodni poravnavi j e 
Emo zastopal Mirko T. Krajnc 
(se spomnite!) in ravno zaradi 
citiranega stališča so »upravi
čenci in njihovi pooblaščenci 
po tej poravnavi soglasni, da 
ne zahtevajo vrnitev nepre
mičnin navedenih pod točko 
II. (športni kompleks Olimp, 
op.p.) v naravi oziroma v last 
in posest, temveč sedaj zahte
vajo za podržavljeno nepre
mičnino plačilo odškodnine v 
obliki vrednostnih papirjev ali 
priznanic Sklada kmetijskih 
zemljišč in gozdov Republike 
Slovenije, s tem da se podržav
ljena nepremičnina oceni po 
vrednosti zazidanega stavbne
ga zemljišča.« 

Štadion Olimpa ni moj na
črt, marveč preslikava načrta 
iz brošure »30 let Športnega 
društva Olimp«, kar j e tudi ja
sno zapisano. Golovec ni bil 
nadomestilo za Olimp, marveč 
(kot travnata površina) za G la
zijo, v javnem razpisu j e na
tančno zabeleženo, da zainte
resirani vse informacije dobijo 
pri Mirku Krajncu, pripravljen 
sem vam odstopiti fotokopijo 
posestnega lista za katastrsko 

občino Spodnja Hudinja, na 
katerem je Emo vpisan kot 
imetnik uporabne pravice os
mih površin; med drugim tudi 
nogometnega igrišča Olimp... 

Ko že omenjate stadion v 
stari opekamiški jami: zakaj 
ideje niste zagovarjali v času, 
ko ste bili predsednik IS Celje? 

Ž E U K O ZULE 

> R E J E U ^ 

Kaj pa Avgijev 
hlev? 

V notranjepolitičnem pre
gledu dogodkov preteklega 
tedna smo lahko na TV Slove
nija v sobotni oddaji Utrip 
pred predvolilno televizijsko 
kamero občudovali predsedni
ka slovenske vlade dr. Janeza 
Drnovška pri kidanju gnoja pri 
nekem kmetu v njegovem do
mačem kraju. 

Ljudje, ki vohajo, kako zau-
darja na sončni strani Alp, pa 
modrujejo, da se mu zaradi 
gnoja ni bilo treba podati na 
deželo. Ljubše bi j im bilo, da 
bi ostal kar v svoji predsedniš
ki pisarni v vladni palači in da 
bi od tam očistil slovenski Av
gijev hlev. Bomo res morali do 
volitev čakati na pravega He-
rakleja? 

MIRO GRADIČ, 
Celje 

Gospodarsko 
zbornico 
poskusno ukiniti 

š e preden je g. Čuk obsedel 
na vrhu zborničnega drevesa, 
sem vedel, da bo zamenjava 
(alternativa) slaba. Ta vtis sem 
dobil na predvolilnem razgo
voru z njim na radiu. Najprej 
bo potrebno kadrovsko poja-
čati GZ, j e obljubil. Ta ustano
va veže nase preko dvesto ljudi 
z visokošolsko izobrazbo 
(ekonomistov, pravnikov), če 
prištejemo še čistilke in vse os
talo, j e tam okoli tristo ljudi. 
Kako bi ti ljudje bili koristnejši 
sodstvu, gospodarstvu ipd.? 
Enaka ustanova v deželi Ba-
den-Wilrtenberg z desetimi 
milijoni prebivalcev in štiride
set tisoč dolarji bruto nacio

nalnega dohodka ima okoli sto 
petdeset ljudi. 

In zakaj slaba zamenjava? 
G. Dagmar Šuster j e poznal 
vse zvijačnosti ideološke žlah-
te in j e zaradi tega tudi lahko 
večkrat zarobantil v prid gos
podarstva, obrti in zaradi tega 
dobil nasprotnike. Zato je bil 
za njih veliko primernejši 
mehkužni Čuk. 

Ob zdravniški stavki pred 
dnevi je dal nekakšno izjavo za 
javnost, kot predstavnik GZ, 
da delavci delajo tudi za njih 
(zdravnike). Ker j e g. Čuk tudi 
sam nekakšen doktor za gos
podarstvo, bi že moral tudi 
sam uvideti simptome boleha-
nja gospodarstva in imeti zanj 
zdravila na mizi. 

Lagodno življenje Gospo
darske zbornice (njenih usluž
bencev) j e zagotovljeno skozi 
zakon o obvezni Članarini, z 
drugimi besedami, zajeda gos
podarstvo. Za preko dve mili
jardi tolarjev proračuna na leto 
bi morala delovati bolj odgo
vorno in gospodarstvu v prid. 

Ker vemo, komu obe zborni
ci služita (GZ in Obrtna zbor
nica), j e tragikomično to, da 
vlada (komunisti) sami s seboj 
podpisujejo nekakšen socialni 
pakt v imenu gospodarstva in 
obrti z vprašljivim pooblasti
lom. 

Gospodarsko zbornico, ka
kor tudi Obrtno, takšni kot sta 
sedaj, j e potrebno poskusno 
ukiniti, pa bomo takoj ugoto
vili, komu sta potrebni, ali pa 
sta sami sebi v namen. 

Veliko zaskrbljenost za sta
nje v gospodarstvu je 18. 4. 
1996 v Pismih bralcev izrazil 
predsednik upravnega odbora 
Območne gospodarske zbor
nice gospod Franc Ban. Škoda, 
da ni na ta položaj pririnil že 
prej in bi morda preprečil raz-
strelitev mojega MERX-a na 
prafaktorje. Nedvomno ga j e 
bilo lažje raznositi v nekaj me
secih, kot pa nekaj desetletij 
graditi. 

Privatni interes j e v tem pri
meru zavladal nad slovenskim 
(koristnim). 

MARJAN MANČEK, 
Liberalna stranka 

Celje 

Pismo velenjski 
ZLSO 

27. aprila zjutraj so bile uli
ce in zelenice mesta Velenje 
prekrite z obojestransko poti
skanimi letaki dimenzij 
10,5x7,4 cm z naslednjim be
sedilom: »Čestitamo ob 27. 
aprilu, dnevu Osvobodilne 
fronte. Mladi forum Združene 
liste«. 

Spoštovani g. predsednik 
Srečko Meh! 

Mesto Velenje j e bilo ta in 
naslednji dan podobno smetiš
ču, ljudje so po teh letakih ho
dili in s tem tudi (hote ali neho
te) onečaščali spomin na dan 
OF. 

Ne vemo, kakšen j e bil na
men Vaše stranke, da se j e od
ločila s temi papirčki preplavi
ti ulice in zelenice mesta Vele
nje. Le opozoriti Vas želimo, 
da so se letaki, ki naj bi ljudi 
spomnili na dan OF, valjali po 
ulicah in se v deževnem vre
menu pod čevlji ljudi spremi
njali v nerazpoznavne in mote
če komunalne odpadke in tako 
močno onesnažili mestne po
vršine. 

Ker ste, spoštovani gospod 
predsednik območne organi
zacije ZLSD, obenem tudi žu
pan mestne občine Velenje, 
vas seznanjamo s 35. členom 
Odloka o komunalnem jav
nem redu in miru (Uradni vest-
nik občine Velenje, št. 17/90), 
ki določa: »Metanje letakov je 
prepovedano« in 21 . točko 4 1 . 
člena istega odloka, ki določa, 
da se v primeru metanja leta
kov ka7!huje odgovorna prav
na oseba. 

Zaradi opisanega Vas vljud
no prosimo, da kot zastopnik 
pravne osebe (ZLSD), kije za
vestno in načrtno povzročila 
onesnaževanje ulic in zelenic 
v mestu Velenje, javnosti po
jasnite: 

- zakaj ste se odločili letake 
s čestitkami ob 27. aprilu neza
konito razmetavati po ulicah in 
drugih javnih površinah mesta 
Velenje, 

- zakaj ste se kot predsednik 
OO ZLSD in kot župan mestne 
občine Velenje odločili za
vestno kršiti odlok o komunal
nem javnem redu in miru v ob
čini Velenje in s tem zavestno 
povzročili močno onesnaženje 
okolja, 

- zakaj ste se kot župan odlo
čili z negativnim zgledom 
vplivati na meščane in jih na
govarjati, da naj ne spoštujejo 
predpisov, 

- kako boste povrnili nastalo 
materialno škodo (letake bo 
verjetno počistilo Podjetje za 
urejanje prostora na stroške 
davkoplačevalcev), 

- s kakšno oblastno in moral
no avtoriteto nameravate od 
meščanov Velenja v bodoče 
pričakovati, da bodo spoštova
li odlok o javnem redu in miru 
in druge predpise, kijih na Vaš 
predlog (na predlog župana) 
sprejema svet Mestne občine 
Velenje? 

In končno, obveščeni smo, 
da so bili omenjeni lističi od-
metavani tudi po drugih me
stih v Sloveniji in ne le v Vele
nju. To bi lahko pomenilo, da 
ni šlo za posamično ekscesno 
dejanje, temveč za dobro pre
mišljeno in organizirano akci
jo . 

V pričakovanju odgovora 
Vas najlepše pozdravljamo! 

SEKRETARIAT 
ZELENIH 

SLOVENIJE 

Klub brigadirjev 
delovnih brigad 

Po koncu II. svetovne vojne 
se j e s prostovoljnim delom 
obnavljala porušena in izgra
jevala nova domovina. Gradile 
so se nove železniške proge, 
ceste, gospodarski, komunalni 
in kulturni objekti, tudi na ne
razvitih območjih Slovenije in 
širše. Pri vseh teh delih so v le
tih 1946-1982 največ naredile 
mladinske delovne brigade. 

Doživetja z delovnih akcij 
so nepozabna. Zato smo se bri
gadirji mnogo let organizirano 
srečevali, kar pa j e v zadnjih 
letih zamrlo. 

Letos praznujemo 50. oblet
nico prvih delovnih akcij. Od
ločili smo se, da ustanovimo 
Klub brigadirjev mladinskih 
delovnih brigad celjske regije. 
V klub vabimo vse, ki so bili v 
letih 1946-1982 v mladinskih 
ali pionirskih delovnih briga
dah, ne glede na kraj akcije 
(zvezne, republiške, lokalne). 
Takšni klubi že delujejo v Ptu
ju, na Primorskem, ljubljanski 
regiji, ustanavljajo ga tudi v 
Mariboru in Murski Soboti. 

Letos 25. junija bo v Semiču 
v Beli Krajini vseslovensko 
srečanje brigadirjev z osrednjo 
proslavo 50. obletnice ustano
vitve prvih mladinskih delov
nih brigad in v spomin na akci
jo obnove med vojno porušene 
železniške T^roge Otovec -
Bubnjarci. Kmalu za tem se 
bomo srečali v Dornavi (regu
lacija Pesnice), v septembru pa 
načrtujemo prijateljsko sreča
nje brigadirjev tudi v celjski 
regiji. 

Delež brigadirk in brigadir
jev je neprecenljiv. Želimo, da 
se naše delo ceni tudi v današ
njem času. Ostanimo v prija
teljskih odnosih, srečujmo se! 

Vabimo vse, da na dopisnici 
sporočite svoj točen naslov s 
pripisom, v kateri delovni bri
gadi in kdaj ste bili na akciji. 
Hkrati sporočite, če se želite 

organizirano (z avtobusom) 
udeležiti proslave 50. obletni
ce MDB v Semiču. 

Vaša sporočila pošljite naj
kasneje do 20. maja t.l. na na
slov: Združenje borcev in ude
ležencev NOB Celje, Gleda
liška 2 s pripisom: 

»Za Klub brigadirjev MDB 
v ustanavljanju« ali neposred
no na Združenje borcev in ude
ležencev NOB vašega območ
ja (občine). 

Ko boste prebrali ta sesta
vek, opozorite nanj še svoje 
prijatelje - brigadirje. Preko 
javnih sredstev obveščanja oz. 
na znane naslove pa vam bomo 
sporočali, kar bo pomembno 
za našo dejavnost. 

IVICA FIŠER, 
Celje 

27. april -
praznik upora 

Slovenska nacionalna de
snica (SND) in njena poslan
ska skupina v Državnem zbo
ru, ki j o sestavljajo poslanci 
Stanič, Verzolak in Lap podpi
rata Združene ob Lipi sprave. 

Združeni ob Lipi sprave so 
skupaj s predstavniki Svetov
nega slovenskega kongresa. 
Nove slovenske zaveze in 
Društva za demokratizacijo 
javnih glasil na predvečer dr
žavnega praznika pri Lipi 
sprave in Odrešenikovem zna
menju razvili žalno zastavo v 
spomin na 27. april 1941, ko se 
j e z ustanovitvijo Protiimpe-
rialistične fronte začele tragič
na delitev slovenskega naroda, 
kije dosegla svoj višek v junij
skih dneh leta 1945. Narodova 
nesreča j e v tem, ker sije zmot
na ideologija prisvojila iz
ključno pravico do upora z edi
nim ciljem uresničiti revoluci
j o in boljševistično oblast. 
Množična grobišča so neovrg-
Ijiv dokaz za upravičenost 
spomina na to obdobje z žalno 
zastavo. 

SAŠO LAP, 
predsednik SND 

Spomladansko 
čiščenje 

v vasi Tremarje smo organi
zirali akcijo čiščenja obcestnih 
bankin, zelenic, avtobusne po
staje, obcestnih jarkov, skrat
ka okolice, kjer prebivamo in 
se gibljemo. Lotili smo se veh 
odpadkov, kijih ljudje žal tako 
radi odlagamo kar v naravo, 
čeprav so pri hiši smetnjaki. 
Tukaj naj omenimo »visoko« 
kulturo voznikov avtomobilov 
in sopotnikov, ki smeti »odla
gajo« kar skozi o^na avtomo
bilov, pa kamor pade, pač pa
de. Posebej bi opozorili še šo
ferje avtobusov Izletnik Celje, 
ki odpadke, ki se naberejo na 
avtobusu, odlagajo ob cesti na 
končni postaji v Tremarju. 

Akcije čiščenja smo se pre
bivalci Tremarja udeležili v 
kar lepem številu, zato bi se ra
di javno zahvalili gospodu 
Maksu Štoru, ki j e s svojim 
traktorjem odvažal smeti in 
odpadke, čeprav ne živi v vasi 
in j e žrtvoval svoj čas in s svo
jim traktorjem veliko prispe
val k lažjemu delu. Žal pa smo 
vsi . prisotni v čistilni akciji 
ugotovili, da pri čiščenju niso 
sodelovali tisti, ki mogoče naj
več prispevajo k onesnaženju 
vasi. Mogoče bodo to javno pi
smo prebrali in se zamislili nad 
rekom: Slovenija moja dežela 
- Slovenija čista dežela. 

Ob tem lepem sloganu se ve
čina vaščanov sprašuje, ali 
lahko nekdo, ki redno prazni 
svojo greznico, škropi z gnoj
nico po vasi, kjer se mu zaho
če, ker ni dovolj dobro zaprl 
ventila na cisterni, ali lahko 
nekdo, ki spraznjuje greznico, 
brizga gnojnico po zidu ob jav
ni cesti in ali lahko le-ta poliva 
gnojnico po zelenicah med hi

šami (čeprav po svojih), čc 
prav bi le-to lahko izlil po nji, 
vah na polju, kjer ni hiš. Spn 
šujemo se, ali mora večina pr 
bivalcev, mimoidočih in voz 
čih prenašati grozen smrad, 
se širi po vasi pa tudi izven nj 
Razumljivo je , da se pri te 
delu lahko onesnaži tudi javnj 
cesta, vendar pa mislimo, da č( 
pride do razlitja po cesti, se ne 
snaga lahko spere z vodo ii 
pospravi za sabo. 

Vsa ta vprašanja so se por 
jala ob naši akciji čiščenja, z 
to za konec vsem (ne sair 
Tremarčanom) v razmislek: t 
kp malo truda j e potrebno j 
čisto okolje, v katerem živimi 
zato, dragi sovaščani, potrud 
te se in prispevajte.k čistoči 
naravi že s tem, da vsak še tak 
majhno smet odloži v sme 
njaik. Vedite, d a j e do tega, ( 
postane naša vas čista, tak 
majhen korak. Storite ga! 

VAŠČANI TREMARJi 
udeleženci čistilne akci 

Svetovni dan 
laboratorijskih 
živali 

24. april j e svetovni dan I; 
boratorijskih živali, ki so 3 
zaprtimi vrati različnih institt 
cij, v bolj ali manj trivialn 
poskusih, žrtvovane pod etiki 
to »znanstvene raziskave«, I i 
se arogantno otepajo etičnih, 
zadnjem času pa tudi vse moj 
nejših znanstvenih ugovoro 
Število poskusnih živali gre 
desetine milijonov letno. Ž 
j e v Sloveniji zaradi vplivni 
ekonomsko interesnih skup 
prisotna informacijska prazn 
na o tem, kaj poskusi na žival 
so, v kakšne namene se izvaj; 
j o in kateri so izdelki, ki so bi 
testirani na živalih. Do dam 
na nobeni slovenski televizi 
ski postaji ni bila predvaja« 
niti minuta slikovnih infomil 
cij o animalnih eksperimenti 
in sprožena nobena resna jal 
na razprava. i 

Za slovenski prostor ni n^ 
tančnih podatkov, kje se ekj 
perimenti iavajajo, kakšne vi 
ste so, katere živali se uporat 
Ijajo, v kakšnih razmerah živi 
j o ter kdo in na podlagi kakšni 
kriterijev podeljuje licence i 
izvajanje poskusov. 

Podatkov o slovenskih ck! 
perimentih, kot že rečeno, ti 
Zato si poglejmo podatke 
eksperimentih drugod po sv^ 
tu, kjer j e informacij več in j 
zato pritisk javnosti za abst 
nenco poskusov na živali mol 
nejši. 

Vsak dan v laboratorijih ui 
mrtijo nad 300.000 žival 
Spekter animalnih eksperi 
mentov j e izredno širok. Od t( 
stiranja različnih izdelkov (o 
insekticidov, prehrambeni 
barvil, arom in tisoče drugi 
substanc, do lakov za lase i 
nohte, pudrov, krem, pralni 
sredstev in ostalih toaletnih h 
delkov, ki so jih živali prisilj« 
ne jesti, ali j im jih aplicirajo n 
kožo, na umetno povzročen 
rane in sluznico), behavioij 
stičnih raziskav, edukacijski 
eksperimentov (pri pouku hii 
logije, veterine), testiranj faf 
macevtskih preparatov do dof 
gotrajnih medicinskih in bi< 
loških raziskav. \ 

Po podatkih, ki so jih li 
podlagi vprašalnikov pridobi 
la evropska društva proti m< 
čenju živali, in ki so objavljet 
v knjigi M. Scher: Lepota hrt 
nasilja (Bellezza scnza crudd 
ta, 1995), naslednji svetovii 
znani izdelovalci kozmetili 
ne izvajajo poskusov na živi 
lih: Avon, Revlon, Yves Ro( 
her, Christian Dior, Givenchj 
Yves Saint Laurent, Est< 
Lauder. j 

Med tistimi, ki so sami izR 
vili, da opravljajo teste na I 
valih, pa j e kopica znanj 
imen: Chanel, Colgate/Palnij 
live, Vedemecum, Guerlal 



PISMA BRAICEV NOVI TEDNIK 
yy l.aroche, L'Oreal . Lanco-
g Nina Ricci, Nivea, Shisei-
jGiorgio Aimani, Hcnkel, 
loria Vanderbilt, Cacharel, 
gloma Picasso,Ariel, Camay, 
ri/iii, Van Cleef in še mnogo 
rugih-
podatkov, kako je s Sloven

ko kozmetično, kemično ipd. 
icjustrijo, ni. Prav zaradi mo-
ilnih pomislekov potrošni-
uv in njihove pravice do in-
,rniiianosti o izdelku bi bilo 
jristno in etično ponuditi tudi 
pdatek, ali izdelek j e ali ni te-
iran na živalih. Ponosno bi se 
tiko oglasili vsaj tisti, ki ani-
lalnih eksperimentov ne in-
orporirajo v proizvodnjo, saj 
. bojkotiranje izdelovalcev 
ozmetike, ki svoje izdelke ži-
|osajo z nasiljem, več kot 
jmestno. 

DUŠAN GRAJFONER, 
predstavnik OIPE 

Maribor 

Sramota za 
naše državnike 

1 cta in leta spremljam od-
los naših državnih voditeljev 
jo žival i. Še posebno mi ne gre 
? glavo, kako to, da enostavno 
jiolčijo, kadar j im državljani 
jostavijo javna vprašanja v ča-
»pisih. Ne vem, ali so nepi-
imeni ali pa tako nekulturni, 
iabi na vprašanje odgovarjali, 
gospodu Drnovšku so že po-
Itavilijavno vprašanje, kaj j e z 
•snutkom zakona proti muče-
iju živali, kje se zadržuje in 
idaj bo v obravnavi. 

Takšno vedenje je vse ob-
|odbe vredno. Če ima čas pisa
li knjigo o sebi, bo imel tudi 
tas odgovoriti, če j e nekaj 
irprašan. Morda pa ima slabo 
irest, ali pa ga j e sram izraziti 
fesnico. Če ima sam svojega 
isa, to še ni dokaz, da ima rad 
tivali. Sploh pa mora računati, 
da so v Sloveniji mnoga živa 
oitja, ki čakajo zakonske zaš-
liite. To velja tudi za ministra 
Dsterca, ki ga je pred dnevi iz
zvala javno gospa Ferliceva iz 
Maribora in ga vprašala, kje j e 
akon proti mučenju živali - on 
la nič. Gladko pa mu je šel z 
jezika odgovor, kje j e v Slove
niji najboljši vinorodni okoliš 
in kolikšna j e prireja prašičev. 
Govori samo o pridobitništvu 
na račun živali, nič pa, kako 
jim bo pomagal. Njegovi po
slaniki, ki hodijo v Bruselj na 
bnferente in razgovore, lah
ko tam tvezijo tujcem izmiš
ljotine, nam pa tega ne more. 

Čudi me tudi dejstvo, da se 
gospod Kučan tako drži ob 
strani in nobene ne reče. Pozi
mi je bil v tovarni Krka, kjer re
dijo v neznosnih razmerah pse 
za poizkuse, ampak on je fm 
gospod in se ne vtika v pse. Za
to bom vedno podprla mnenje 
veliko ljudi, d a j e za trpljenje 
kriva država - državniki pa naj 
se sprenevedajo, kolikor se ho
čejo. 

Ker j e odnos človeka do ži
vali stvar etike in kulture, bi se 
tudi minister za kulturo lahko 
kaj oglasil in podprl naša pri
zadevanja. Rada bi povedala 
še tole: včasih mi kdo poreče, 
kaj pa pisarite v časopise, saj 
nič ne pomaga, potem odgovo
rim, da je to najbolj žalostno in 
izkaznica naše države. 

MELITAFURLANl , 
Celje 

Protestna nota 
v času, ko se naše ljudstvo 

in vsa Slovenija pripravlja na 
zgodovinski dogodek - na 
sprejem najbolj spoštovanega 
in uglednega gosta - svetega 
očeta Janeza Pavla II., ki mu 
največjo moralno avtoriteto 
upravičeno priznava ves svet, 
smo žene in matere zgrožene 
osupnile nad zarotniškim spo
ročilom Ženske zveze pri 
strankah komunistične levice, 
da nameravajo za dan papeže
vega obiska pri nas in za nje
gov 76. rojstni dan organizirati 
protipapežke in proticerkvene 
demonstracije. 

Pripravljati demonstracije 
proti osebi, ki se neumorno 
trudi za mir in socialno pravič
nost, za odpravo revščine in 
vsakršne diskriminacije, ni sa
mo nezaslišana žalitev velike 
večine našega naroda, ampak 
je z demonstracijami pozdra
viti najuglednejšega gosta in 
največjega prijatelja in do
brotnika človeštva, milo reče
no, dejanje nevredno človeka. 

Nedopustno, perverzno in 
škandalozno je , da namerava
jo in poskušajo posamezniki 
ali skupine verolomcev in kri
vih prerokov - v imenu svobo
de, demokracije ali celo člove
kovih pravic, napraviti nepo
pravljivo škodo in sramoto na
šemu narodu in naši mladi dr
žavi Sloveniji, ki j o j e prav 
Sveti sedež priznal v najodlo-
čilnejšem trenutku, ko j e naša 
samostojnost visela na nitki in 
tp pred državami Evropske 
skupnosti! Vračati dobro s hu
dim j e hudičevo početje! 

Zato aktiv žena in mater 
Zgornje Savinjske doline na
slavljamo na pristojne institu
cije oblasti in službe protestno 
noto, da po uradni dolžnosti 
preprečijo naklepne izbruhe 
sovraštva verolomcev proti 
povabljenemu in ljubljenemu 
gostu in proti Rimokatoliški 
Cerkvi na Slovenskem. Protest 
naslavljamo tudi na urad pred
sednika države in povabitelja 
Milana Kučana osebno, da za
stavi svoj vpliv in avtoriteto, 
da se prepreči dejanje nezasli
šane žalitve in nepopravljive 
sramote in škode, ki bi nastala 
s toleriranjem provokativnih 
demonstracij, saj bi v nasprot
nem primeru lahko pomenilo, 
da predsednikovo povabilo ni 
bilo resno in iskreno! 

MARIJA GLUŠIČ, 
za Aktiv žena in mater 

Zgornje Savinjske doline 

Konec 
ijudomrzništva 

Neorganizirano, čeravno 
spontano gibanje hipijev, je 
bilo eden od najpomembnej
ših trenutkov v svetovni zgo
dovini, ki bi moglo sprožiti 
globalne spremembe. Genera
cije punka, ki so nasledile mir
ne hipije, so se rodile iz žalosti, 
obupa in razočaranja genera
cij, ki so vedele, kaj je narobe 
in kaj prav. 

Tako se generacije pravih 
vrednot ne rojevajo več in 
možnost, da »vstanejo od mr
tvih« generacije, ki so bile 
mlade v 60. letih, je vse manj. 

Vse več ljudi umira zaradi 
pomanjkanja ljubezni, časopi
si pa to resnico spremenijo v 
samomore, vojne, genocide, 
ekocide in druge »cide«. 

Vse to nisem napisal zaradi 
nostalgije po moji mladosti, 
temveč zato, ker nas je bilo 
premalo tistih v 60-ih letih in 
zato, ker nas j e danes v 90-ih še 
toliko manj, ki nam deluje 
kompas. 

Če pa kdo misli, da nas j e še 
kaj dosti ostalo, pa naj pove. 

JOŽEF JARH, 
predsednik Stranke 
enakopravnih dežel 

Celje 

IAHVALČT 
POkV^LE 

Spoznavanje 
voiiinega 
sistema 

v soboto, 30. marca, sem bil 
povabljen na 4. redno sejo 
glavnega odbora (v nadaljeva
nju GO) Demokratske stranke 
(v nadaljevanju DS) Sloveni
je , ki j e bila v hotelu Celeia v 
Celju. Član nisem, a kljub te
mu, ker na Celjskem in v Sa
vinjski dolini trenutno ni niti 
občinskega odbora DS upam, 
da bomo na mojo pobudo v 
žalski občini kmalu oblikovali 
tudi DS Slovenije. 

Na seji j e poleg članov GO 
DS Slovenije in gospe Danice 
Simšič sodeloval tudi predsed
nik DS Slovenije gospod Tone 
Peršak. Govorili smo o sedaj 
tako perečem vprašanju nove 
volilne zakonodaje. 

Resnično moram priznati, 
da tudi jaz, kot verjetno tudi 
večina Slovencev, nisem bil 
podrobno seznanjen, kakšne 
prednosti oz. slabosti prinaša 
proporcionalni ali večinski vo
lilni sistem. Da smo te stvari 
vsi spoznali do potankosti, se 
j e potrudil predsednik DS Slo
venije gospod Tone Peršak. 
Nato j e razprava potekala v ze
lo prijetnem vzdušju. Nekateri 
so predlagali majhne spre

membe, spet drugi mogoče 
večje, a smo na koncu prišli do 
enotnega mnenja, da je volilni 
sistem, ki je sedaj v veljavi, za 
državljane Slovenije še naj
bolj sprejemljiv. 

Rad bi se predvsem zahvalil 
predsednici GO DS Slovenije 
gospe Danici Simšič, ki m e j e 
povabila na to sejo in predsed
niku DS Slovenije gospodu 
Tonetu Peršaku za tako na
tančno razlago volilnega siste
ma in vsem članom GO DS 
Slovenije, ki so prišli v naše 
kraje. 

BRANKO LEŠNIK, 
Dobrna 

Na turistični 
kmetiji 

Krajevna organizacija Rde
čega križa Zibika j e pripravila 
srečanje starejših krajanov na 
turistični kmetiji Bizjak v Ore-
hovcu. Učenci Osnovne šole 
Zibika so pod vodstvom gos
poda Jožeta Jagodica pripravi
li prisrčen in bogat kulturni 
program. Gostitelja gospa Ida 
in Lojze pa sta poskrbela za 
izredno pogostitev in glasbo. 

Kar 30 »najmlajših« j e ob 
dobri volji, petju in plesu pre
živelo prijetno, sončno nedelj
sko popoldne. Ob klepetu so še 
vedno mladostni, zdravi in de
lovni obujali spomine na mla
dost, ki je bila skromna, ven
dar vesela in srečnejša, kot pa 
jo danes marsikateri mlajši 
preživljajo. 

V imenu vseh se prisrčno 
zahvaljujemo gospe Cilki Pla-
ninšek in Zdenki Čoki, učen
cem OŠ Zibika, kakor tudi dru
žini Bizjak, ki so poskrbeli, da 
so se tisti, ki se dostikrat poču
tijo osamljene, mogoče tudi 
pozabljene, ponovno počutijo 
veselo in mladostno in vsaj tre
nutno pozabili na vsakdanje 
težave in skrbi. 

IVANKA VEHOVAR, 
Šmarje 

Upokojenci na 
Notranjskem in 
Doienjskem 

Ob lepem sončnem jutru sta 
nas v četrtek, 18. aprila vodič-
ka ga. Marija Mraz in šofer av
tobusa g. Bojan Pečnik upoko
jence Društva upokojencev 
Celje popeljala na izlet na No
tranjsko in Dolenjsko. Obiska
li smo tehnični muzej Bistra 
pri Vrhniki. Ogledali smo si 
Cerkniško jezero. Zelo dobro 
je bilo kosilo pri Kaprolu v So-
dražici. Izvzet ni ogled cerkve 
v Novi Štifti, kjer nam je g. pa
ter do podrobnosti razložil 
zgodovino le-te. 

V Ribnici smo imeli kratek 
postanek in po načrtu še ogled 
gradu Turjak. Ob dobri volji in 
veselem razpoloženju smo 
upokojenci ob prizadevnosti 
vodičke Marije in šoferja Bo
jana zaključili spomladanski 
izlet. 

V imenu udeležencev za pri
zadevnost iskrena hvala. 

FRANC TRATNIK, Celje 

Biii smo na izietu 
Izlet j e pripravil predsednik 

Združenja borcev NOB Laško 
Jože Omahna. 

Izlet je bil povezan s konfe
renco ZZB. Imenovani pred
sednik je 16 let deloval v tem 
društvu, sedaj pa je odstopil. 
Izlet je bil tudi povezan s kosi
lom na Izlakah v gostišču, nato 
smo se odpeljali na Zasavsko 
goro, ki j e zelo zanimiva, saj 
imamo tako lepo domovino pa 
ne vemo zanjo. 

Za ta trud in organizacijo te
ga izleta se zahvaljujemo biv
šemu predsedniku Jožetu 
Omahnu. 

PAVLA ERJAVEC, 
Laško 

Zreške Terme za 
boine in zdrave 

č e bom bolan ali zdrav, v 
zreške Terme se bom podal! 

Do tega gesla sem prišel, ko 
sem se ambulantno zdravil v 
Termah Zreče. Tu nudijo 
zdravniško-terapevtsko po
moč ljudem z različnimi teža
vami in bolečinami. V tera
pevtskem bazenu si z vajo in s 
pomočjo prijazne terapevtke 
razgibamo boleče dele telesa. 
Prav prijetno j e nato v raznih 
kopelih z oblogami. Ena od teh 
diši po svežem senu in imaš 
občutek, da spiš na kmečkem 
seniku, kot smo včasih po kon
čanem spravilu sena. Seveda s 
to razliko, da si na tej postelji 
sam, na seniku pa nas j e bilo 
več, najmanj pa vsaj dva. 

Tudi ročna masaža veliko 
pomaga, da otrdele mišice po
stanejo spet prožne in bolj gib
ljive. Prijazne fizioterapevtke 
pa ti z vztrajno vajo in veliko 
svoje energije pomagajo raz
gibati vsak del in sklep telesa. 

Omenil sem samo tiste tera
pije, ki sem jih bil sam deležen, 
j e pa še precej drugih. 

V Termah Zreče pa j e po
skrbljeno tudi za rekreacijo 
zdravih ljudi. Moj namen tega 
pisanja paje, da bi se rad v taki 
obliki zahvalil vsem terapev
tom, ki so se z menoj mučili, so 
mi pa veliko pomagali pri mo
jem zdravju. 

Zato še enkrat iskrena hvala! 
IVAN JESENIČNIK, 

Vitanje 

IftJTOŽNjT 

Zasebni 
zdravniki 

To pismo je namenjeno 
predvsem tistim brezsrčnim 
zasebnim zdravnikom splošne 
prakse, ki se imajo za boga ter 
ministru za zdravstvo in komi
siji, ki dodeljuje dovoljenja za 
opravljanje zasebne prakse 
zdravnikom, ki si tega ne za
služijo. Resnica je, da kdor de
la, ta greši, a vendar za tak po
klic kot j e zdravniški mora biti 
neko merilo, z^kon in tudi od
govornost ter odvzem licence. 

Odkar seje naši mladi državi 
odprla pot v širni svet, so se za
čele tudi odpirati privatne am
bulante splošnih zdravnikov. 
A opažam, da je med njimi ze
lo malo res sposobnih, da 
opravljajo to humano delo. 

Večina ne zna niti komuni
cirati s pacienti, j im prisluhni
ti, biti kulturen - človeški. Že
lel bi vsem ostalim dati za vzor 
in zgled gospoda dr. speciali
sta Lipovška v Celju. Ko je še 
delal v Zdr^ivstvenem domu 
Celje, je znal poslušati težave 
pacienta, do dandanes mu tudi 
zasebna praksa, ki j o opravlja, 
ni spremenila njegove osebno
sti, ostal je isti človek s srcem 
in posluhom za pacienta. 

A kaj, ko je takih zelo malo. 
Če bi se nekateri po njem zgle
dovali, bi bilo manj smrtnih 
slučajev in težav, kot pa jih je . 

Naša zakonodaja se mora te
meljito spoprijeti s pravili o 
dodeljevanju dovoljenj za za
sebno opravljanje zdravstve
nih storitev. Saj ljudje nismo 
stroji, ki se dajo popravljati in 
zamenjevati dele v nedogled. 
Naše bolezni so različne in 
vsak človek ima in mora imeti 
to pravico, da pove, kaj ga teži. 
Zdravnik paje zato, da mu pri
sluhne in pravilno svetuje in če 
j e potrebno, hitro ukrepa. Na 
žalost se je že večkrat zgodilo, 
da nekateri zasebni zdravniki 
niso dosegljivi, ko jih pacienti 
resnično potrebujejo, ko pa so 
dosegljivi, j e lahko že prepoz
no. 

Pohvalil pa bi zaposlene v 
Zdravstvenem domu Vojnik, 
tako zdravnike kot ostalo 
osebje v njem, ki ti takoj po
magajo, za njih ni razlike. Zato 
posebna zahvala Zdravstvene
mu domu Vojnik in dr. Steva-
nu Dordeviču, ter intervencij
ski ekipi hitre pomoči Celje. 

To so ljudje na pravem me
stu in tudi vedno dosegljivi, 
nobenemu še niso odrekli po
moči, pa čeprav je pacient pri
vatnega zdravnika. 

Imam občutek, da so nekate
ri samo zato odprli to prakso, 
da poslušajo, kako j im bogati
j o njihovi žiro računi. Sprašu
jem se, kje sta tukaj zaobljuba 
in etika. 

DUŠAN GORKIČ, 
Vojnik 

Od Petrovč do 
Žaica je kamnito 
poije 

Kaj j e z ureditvijo (sanacijo) 
lokalne ceste skozi naselje Do-
briša vas - Novo Celje (iz Pe
trovč proti Žalcu), se vse bolj 
glasno sprašujejo stanovalci 
naselja Novo Celje. Pred dve-
mi leti so posekali grmičevje 
ob cesti, navozili peska, tu pa 
s e j e tudi vse končalo. 

Sedaj nedokončani del ceste 
»sameva«, stanovalce vse bolj 
moti prah, ki se dviguje in tudi 
nič kaj lep izgled naselja. Ob
ljubljena j im je bila tudi raz
svetljava, a j e vse ostalo le pri 
obljubah. Kot da naselje Do
bri ša vas - Novo Celje ne spada 
pod okraj Petrovče. 

Če j e KS imela denar za ure
ditev razsvetljave vse do kape
le v Dobriši vasi, zakaj ga je 
zmanjkalo ravno še za teh ne
kaj metrov do graščine v No
vem Celju? Kdo in kdaj bo do
končno uredil cesto mimo teh 
nekaj hiš? 

Ta vprašanja si zdaj vse bolj 
glasno postavljajo stanovalci 
te soseščine. 

Kdo j im bo odgovoril na za
stavljena vprašanja?Ali pa bo
do ta vprašanja ostala še naprej 
(kot doslej) nerešena? 

Morda bi se vse hitreje odvi
jalo, če bi ob tej cesti živel kdo 
od vplivnejših mož KS Petrov
če ali občine Žalec. 

Tako pa si pred temi vpraša
nji vsi pridno zatiskajo ušesa 
in tiščijo glave v tla, tako kot 
noji! 

Bo kdo našel toliko poguma 
in javno odgovoril na zastav
ljena vprašanja stanovalcev? 

ALENKA TURNŠEK, . 
v imenu stanovalcev 

naselja 
Dobriša vas - Novo Celje 
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• Gospod Sadik iz Oblakove 
ulice je bil 29. aprila nesrečen, 
zato seje obrnil na policijo in 
povedal, da ima težave s svojo 
sosedo, ki naj bi ga polila z vo
do, v kateri so plavali pasji iz
trebki. Policisti so ugotovili, 
da Sadik ni bil moker, ker seje 
neprijetnemu curku spretno 
izognil, obema pa so svetovali, 
naj njune spore, ki se že pre
dolgo vlečejo, rešita na sodiš
ču. 
• Stane S. z Delavske ceste bo 
moral k sodniku za prekrške, 
ker je 1. maja ponoči tako gla
sno navijal muziko, da sosed
je, ki so ga na nočni nemir več
krat opozorili, niso mogli zas
pati. 
• Prvega maja ponoči se je v 
Evergreenu nahajal moteči 
element z imenom Davorin D., 
ki ni hotel plačati. Ko ga je 
tamkajšnji redar opozoril, da 
danes ni noč zastonj, je Davo
rin zagrozil z nožem, na koncu 
pa se je sam porezal po roki s 
steklovino. 
• V četrtek so imeli v Vojni-
kabirmo, pred cerkvijo paje 
imela Lea P. svoj prodajni 
štant. Imela pa je tudi hudo 
konkurentko Harizado K., ki j i 
je nemarno hodila v zelje. Ker 
sta se obe ženski drli druga na 
dnigo, bosta šli obe k sodniku 
za prekrške. 
• V bife Ljubljančan se je v 
soboto zvečer primajal Goran 
M. in zahteval dodatne količi
ne alkohola. Ker je bila po 
mnenju točajke njegova mera 
že davno čez rob, mu ni hotela 
dati. .lezni Goran je nekaj časa 
robantil in razbijal po lokalu, 
potem pa šel iskat drugam. 
• V nedeljo popoldne sta se v 
Šentjanžu nad Štorami sprla in 
stepla oče in sin, soimenjaka 
Jožeta. Ker je bil Jože mlajši 
očitno močnejši, je moral oče 
po pomoč k zdravniku. Zoper 
Jožeta mlajšega so policisti 
podali kazensko ovadbo. 

Nikoli v nedeljo 
o omejitvah prometa na cestah po Sloveniji. Posebne omejitve In varnostni ukrepi 
ob obisku papeža Janeza Pavla //. 

Ob določenem času in na 
določenih cestah odredba (ob
javljena v Uradnem listu RS št. 
15/95) prepoveduje promet 
motornih vozil, katerih naj
večja dovoljena masa presega 
7,5 tone, vozil, ki so daljša od 
14 metrov ter traktorjev, de
lovnih strojev, vozil avto šol in 
vprežnih vozil. 

Glede na čas, je prva omeji
tev, ki velja za naštete vrste vo
zil, vsako nedeljo v letu, na dan 
vsakega državnega praznika 
oziroma dela prostega dne. V 
teh dneh velja prepoved vož
nje med 6. in 22. uro. 

Druga omejitev velja za ta 
vozila v času turistične sezone, 
to j e od 15.junija do 5. septem
bra. V tem času j e vožnja ome
jena tudi vsako soboto od 6. do 
13. ure. 

Odredba določa tudi ceste, 
na katerih velja omejitev pro
meta. Predvsem so to avtoce
ste, magistralne ceste in dve re
gionalni cesti. Na območju 

LTNZ Celje veljajo te omejitve 
na sloveniki in magistralni ce
sti odArje vasi proti Ljubljani. 

V odredbi so navedene tudi 
izjeme, za katere prepoved ne 
velja. To so tovorna vozila ga
silcev, vozila raznih vzdrže
valnih služb,AMZS, reportaž
na vozila, vozila za prevoz 
naftnih derivatov, za prevoz 
raznih živil in kmetijskih pri
delkov ipd. Seveda veljajo iz
jeme za ta vozila le pod dolo
čenimi pogoji. Poleg navede
nih izjem odredba dovoljuje 
vožnjo teh vozil tudi, če imajo 
posebno dovoljenje Ministrs
tva za notranje zadeve. 

V času, ko traja omejitev 
vožnje, je na mejnih prehodih 
(na relacijah cest, na katerih 
velja prepoved vožnje) dovo
ljen vstop le tistim vozilom, ki 
so registrirana v Sloveniji, 
vendar pa takšno vozilo lahko 
pelje le do najbližje carinarni
ce. Vozilom, ki so registrirana 
v tujini, paje dovoljen vstop v 
Slovenijo le na tistih mejnih 
prehodih, kjer so urejeni par
kirni prostori. V zvezi s tem se 

postavlja vprašanje, ali tuji 
prevozniki poznajo določila 
odredbe. Ministrstvo za notra
nje zadeve j e lani poskrbelo, 
da j e slovensko zunanje mini
strstvo preko naših ambasad 
obvestilo tuje prevoznike o 
omejitvah, kijih določa odred
ba. Takšno opozorilo bodo po
sredovali tudi letos, na mini
strstvu za notranje zadeve pa 
zagotavljajo, da so na mejnih 
prehodih na voljo tudi posebna 
pisna obvestila. 

Kljub številnim obvestilom 
pa se policisti na cestah sreču
jejo s številnimi težavami, zla
sti pri izločanju vozil iz pro
meta, za katera veljajo določi
la odredbe. Na cestah j e pre
malo ustreznih parkirnih povr
šin, večina jih nima ustreznih 
sanitarnih in drugih objektov. 
Nekateri vozniki preživijo na 
parkirišču (v času prepovedi) 
tudi dvanajst in več ur. 

Opozoriti velja na dneve pa
peževega obiska v Sloveniji. V 
tem času bo na slovenskih ce
stah zagotovo zelo povečan 
promet, zato bodo veljale 

omejitve vožnje (za vozila, ki 
jih našteva odredba) tudi v pe
tek, soboto in nedeljo, to je od 
17. do 19. maja od 00.00 do 
24.00 ure, za vse udeležence v 
cestnem prometu pa bo mini
strstvo v posebni odredbi ome
jilo tudi promet v mestnih sre
diščih Ljubljane in Maribora. 

Ministrstvo za notranje za
deve je ob državnem in pasto
ralnem obisku papeža Janeza 
Pavla II. v Republiki Sloveniji 
(obisk bo potekal na območju 
Kranja, Ljubljane, Maribora in 
Postojne) izdelalo celoten si
stem varnostnih ukrepov in ak
tivnosti, s katerimi bo zagoto
vilo njegovo varnost, varnost 
njegovega spremstva in vseh 
prireditev v času od 17. do 19. 
maja 1996. Pri tem je ministrs
tvo upoštevalo oceno varnost
ne ogroženosti, priporočila 
Vatikana za zagotovitev oseb
ne varnosti papeža in njegovih 
aktivnosti med obiskom ter 
standarde, prakso in izkušnje 
tujih varnostnih služb ob pape
ževem obisku v njihovih drža
vah. M.A. 

Pojasnilo 
Pojasnilo k Vroči temin 

naslovom Madež na polj. 
cijski uniformi?, objav. 
l j e n i v N T z d n e 3 . 5 . 1996, 

Delavci Urada načelnika 
UNZ Celje so preverili oko. 
liščine dogodka v lokalu 
Vinski hram v Šoštanju, ki 
s e j e zgodil 14. 4. 1996. 

Ugotovili so, da sta polj, 
cista Policijske postaje V& 
lenje, ob izvedbi intervenJ 
cije, zaradi kršitve javnega 
reda in miru v gostišču Vin
ski hram v Šoštanju, okol 
19.30 ure dne 14. 4. 1996 
neupravičeno in neustrezne 
uporabila prisilna sredstva 

Zaradi takšnega ravnanja 
bomo zoper oba policista 
disciplinsko in kazenske 
ukrepali. Državljanom s« 
zahvaljujemo za sodelova
nje pri zbiranju obvestil ir 
medijem za korektno ob 
veščanje javnosti. 

STANISLAV VENIGER 
načelnik UNZ Celje ij 

svetovalec vlad« 

Pred zaključkom re
dakcije smo izvedeli, da j( 
zoper oba policista že uve 
den disciplinski postopek 
od srede, 8. maja, pa je po 
licist G. H. suspendiran. 

Smrtna na 
Frankolovem 

Na magistralni cesti zunaj 
naselja Frankolovo seje, v to
rek 7. maja ob 2L45 uri, pri
petila še ena smrtna nesreča. 

Ivan P. (24) iz Velenja j e vo
zil vlečno vozilo s priklopni
kom iz smeri Frankolovega 
proti Verpetam. Blizu stano
vanjske hiše Frankolovo št. 31 
je ob cesti vozilo ustavil in 
vklopil vse štiri smerne kazal
ce ter pričel voziti vzvratno 

proti makadanskemu parkiriš
ču na levi strani ceste. Ko je bil 
že na voznem pasu za promet 
iz nasprotne smeri, se j e iz 
smeri Verpet pripeljal voznik 
osebnega avtomobila, 29-letni 
Janez S. iz Verpet. Ta j e silovi
to trčil v levi bočni-del priklop
nega vozila in bil na mestu mr
tev. • 

V gručo pešcev 
Na regionalni cesti v nase

lju Polzela se je, v torek 30. 
aprila ponoči, pripetila nez
goda, v kateri so bile ranjene 
tri osebe, od teh ena huje. Na 
vozilu je škode za okoli 50 ti
soč tolarjev. 
^Karel Z. (30) iz Ločice ob 

Savinji je vozil osebni avto
mobil iz smeri doma upoko
jencev na Polzeli, v bližini sta
novanjske hiše Polzela št. 14 
pa je dohitel skupino pešcev, 

k i je hodila po desni strani ce
ste. Ker le-teh ni pravočasno 
opazil, je zapeljal v skupino in 
štiri pešce zbil po vozišču. V 
nesreči je hude telesne poš
kodbe utrpel petletni Tadej s 
Polzele. 

Na mestu mrtev 
Na hitri cestiArja vas - Ho

če, zunaj naselja Ljubečna, 
se je, v petek 3. maja zvečer, 
pripetila smrtna nesreča. 

Marjan B. (45) iz Rakeka j e 
vozil osebni avtomobil iz sme
ri Dramelj proti Celju. V kraju 
Ljubečna j e dohitel in z nez
manjšano hitrostjo trčil v to
vorni avtomobil, ki ga je v isti 
smeri vozil 48-letni Ivan L. iz 
Liboj. Trčenjeje bilo tako silo
vito, daje voznik Marjan B. na 
kraju nesreče poškodbam pod
legel. 

Čelno trčenje 
Na magistralni cesti zunaj 

naselja Strmca se je, v sredo L 

maja zjutraj, pripetila nezgo
da, v kateri je bila ena oseba 
hudo ranjena, gmotna škoda 
na udeleženih vozilih pa znaša 
približno 700 tisoč tolarjev. 

Petra Ž. (24) iz Celja j e vozi
la osebni avtomobil po magi
stralni cesti iz smeri Laškega 
proti Rimskim Toplicam. V 
Strmci je , v ostrem desnem ne
preglednem ovinku, zapeljala 
na nasprotni vozni pas, po ka
terem se j e nasproti pripeljala 
46-letna Stanislava K. iz Loga, 
ki j e v čelnem trčenju utrpela 
hude telesne poškodbe. 

Zbil pešca 
Na mestniAškerčevi ulici v 

Celju se je, v soboto 4. maja 
zjutraj, pripetila nezgoda, v 
kateri je bil hudo ranjen pe
šec. Gmotna škoda, ki je na
stala, znaša okoli 60 tisoč to
larjev. 

Aleksander O. (27) izGriž je 
vozil osebni avtomobil po Aš
kerčevi ulici iz smeri Levstiko
ve ulice proti Mariborski cesti. 

V bližini zgradbe naAškerče 
ulici št. 11 j e z njegove le 
strani ter zunaj prehoda za pe 
ce prečkal vozišče 55-letni M 
lan P. iz Celja, ki g a j e vozi 
zadelo in zbilo po vozišču. 

Na nasprotni pas 
Na magistralni cesti v kr 

ju Senovica se je, v poned 
Ijek6. maja dopoldne, pri|i 
tila nezgoda, v kateri je ei 
oseba utrpela hude telesi 
poškodbe, dve osebi pa lažj 

Anton R. (65), državlji 
Nemčije, j e vozil osebni avt 
mobil iz smeri Šentjurja pr( 
Šmarju. Ko e pripeljal iz d 
snega v levi nepregledni o) 
nek, j e zapeljal na nasprot 
vozni pas, po katerem se je t 
krat pripeljal voznik osebne) 
avtomobila, 23-letni Edi K. 
Grobelnega. V trčenju sta ol 
voznika utrpela lažje telesi 
poškodbe, hudo ranjena pa 
bila sopotnica v vozilu Edi 
K., 65-letna Marija K. iz Gr 
belnega. M.i 
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aKaj racije 
la avtomobilskem sejmu? 
jVlarsikaterega obiskovalca avtomobilskega sejma v Ce-
g jc 4. maja dopoldne presenetila in vznemirila prisotnost 
(fjcga števila policistov, ki so tega dne na tem sejmu izved-
poostreni nadzor. In ni jih bilo malo, ki so se spraševali, 
dkaj je to potrebno. 
pcjstvo je, da se na takšnih in podobnih sejmih vse pogoste-
,zadržujejo in združujejo osebe, ki imajo namen storiti kaz-
ivo dejanje. V zadnjem času so to predvsem preprodajalci in 

potencialni tatovi vozil, ki prihajajo v Slovenijo iz Rusije 
I Ukrajine. Tako so policisti PP Celje v poostrenem nadzoru 
maja na policijsko postajo privedli kar 67 sumljivih držav-

gnov iz omenjenih držav. Če upoštevamo dejstvo, da v času 
ilcendov izginjajo predvsem vozila ruskih znamk, so takšni in 
odobni policijski ukrepi tembolj upravičeni. In ker se na av-
imobilskih sejmih zadržuje mnogo oseb, ki jim ni cilj nakup 
Dzila, ampak zanje čim ugodnejša preprodaja (na škodo kup-
j). bodo policisti s takšnimi akcijami nadaljevali in tesneje 
)delovali tudi z inšpekcijskimi službami, so nam povedali na 
oiicijski postaji Celje. M.A. 

oženke za kolesarje 
\J poostrenih nadzorih v okviru akcije Kolesar, v dneh od 26. 
ila do .*5. maja, so policisti UNZ Celje kršiteljem razdelili 29.5 
ženk, dvanajstim staršem pa so poslali pismene dopise, v ka-
ih so jih opozorili na nevarno vožnjo njihovih otrok. V postop-
so imeli tudi 74 voznikov koles z motorjem in motornih koles, 
tem času so obiskali tudi 5 osnovnih šol, kjer so se o varnosti 
esarjev v prometu pogovarjali z učenci, obenem pa so pregle-
\/a\\ opremljenost njihovih koles. V teh šolah so razdelili 224 
ženk. 
^ omenjenem obdobju s e j e na cestah celjske regije pripetilo 
8 prometnih nezgod. 118 se jih j e končalo zgolj z gmotno ško-
, 17 pas hudimi oziroma lažjimi telesnimi poškodbami, tri ose-
pa so v tem času izgubile življenje. Zgodila seje tudi nezgoda 
ideležbo kolesarja, a na srečo brez hujših posledic. 

esreča s traktorjem 
Ignac D. (73) iz Hruševja j e 4. maja popoldne v Trobnem Dolu 
il njivo. Na strmem pobočju mu je traktor ušel po strmini in se 
ičel prevračati. Po nekaj metrih prevračanja j e traktor zadel v 
dano. Ignac D. je med prevračanjem ostal v varnostni kabini in 
lažje telesno poškodoval. 

latek stik zaradi žganja 
v soboto, 4. maja popoldne, je nastal požar v stanovanju Darje 
v Kozjem. Povzročil gaje kratek stik na televizijskem sprejem-
lu, ko je v priročnem bifeju nad televizorjem samodejno počila 
klenica, žganje pa seje razlilo naokrog. V požaru, ki so ga po
sili gasilci iz Kozjega, j e zgorel radijski aparat, mobitel, foto-
ifski aparat, videorekorder, hladilna torba in večje število 
jig. Poškodovani sta omara in sedežna garnitura ter okna in ste-
. Nastala gmotna škoda znaša najmanj 600 tisoč tolarjev. 

ižar v proizvodni haii 
Minulo nedeljo dopoldne j e izbruhnil požar v proizvodni hali 
ire Elektronike v Gorenju, kije v najemu Elektronike d.o.o. Ta-
at so delavci Lokk d.o.o. iz Velenja demontirali visečo trans-
irtno pohodno mrežo ter pri tem uporabljali aparat za avtogeno 
tanje. Zaradi visoke temperature pri rezanju se j e vnela izola-
a kabine za avtomatsko ustavljanje elementa. Požar j e poško-
val celotno kabino, valje tekočega traku, električno napeljavo, 
;kla in obodno konstrukcijo kabine, poškodovana pa je tudi 
eha proizvodne hale. Požar so pogasili gasilci Gorenjeve po
čne enote, gmotna škoda pa znaša okoli 10 milijonov tolarjev. 

ničeno stanovanje 
Minuli četrtek popoldne je izbruhnil požar v stanovanju Ivana 
v stanovanjskem bloku na Polzeli. Ogenj j e povsem uničil če
tno stanovanje, delno pa je poškodovana fasada objekta. Požar 
po vsej verjetnosti povzročilo manjše svetlobno telo, kije padlo 
gorljivi material. Gasili.so gasilci s Polzele ter iz Žalca in Lo-
« pri Polzeli. Gmotna škoda znaša približno 2 milijona 500 ti-
*5 tolarjev. Požar j e fotografiral Tone Tavčar. 

Zmikavt v Casabianci 
Zadnjega dne aprila, v času 

med 3. in 13. uro, je neznani 
storilec vlomil v prostore di
skoteke Casablanca v Celju, 
potem pa v tamkajšnjo pisarno 
in iz prenosne kovinske blagaj
ne ukradel za 36 tisoč tolarjev 
gotovine. Podjetje Matik d.o.o. 
je oškodovano za okoli 40 tisoč 
tolarjev. 

Kratka relacija 
v noči na praznik dela je 

neznani storilec, na Ulici bra
tov Vošnjakov, vlomil v osebni 
avtomobil znamke Golf, last 
Srečka M. s Teharij, ter ga po
skušal odpeljati, kar pa mu ni 
šlo od rok. Po tem neuspehu je 
vlomil še v enega golfa, last 
Aleša D. iz Celja, s katerim se 
je odpeljal do Kraigherjeve uli
ce ter ga pustil na enem izmed 
tamkajšnjih parkirišč. Pogre
šano vozilo so izsledili policisti 
PP Celje, oba lastnika golfov 
pa sta oškodovana za okoli 50 
tisoč tolarjev. 

Tolarji iz župnišča 
Prvega maja zjutraj je nezna

ni storilec vstopil v nezaklenje
no župnišče v Mozirju ter se 
sprehodil po pisarni, kjer je is
kal denar. Denarje tudi našel in 
naštel 287.500 tolarjev, za ko
likor j e oškodovan Ivan S. iz 
Mozirja. 

Prvič nič, 
drugič nakit 

v četrtek, 2. maja v poznih 
popoldanskih*wrah, je neznani 
storilec vlomil v stanovanje 
Zdravka B. na Celjski ulici v 
Šmarju. Stanovanje je temelji
to preiskal, a našel ni nič take
ga, kar bi ga pritegnilo. V istem 
času je bilo vlomljeno tudi v 
stanovanje Vlada D. na Can
karjevi ulici, kjer je neznanec 
ukradel več kosov zlatnine v 
skupni vrednosti okoli 80 tisoč 
tolarjev. 

Vlomil V Vinotoč 
v noči na 3. maj je nekdo 

vlomil v gostišče Vinotoč v 
Škalcah. Ukradel je telefonski 
aparat, več buteljk vina, razna 
živila in 10 tisoč tolarjev me
njalnega denarja. Zlati grič 
d.o.o. iz Dobrave pri Konjicah 
je oškodovan za okoli 250 tisoč 
tolarjev. 

Krimi med krimiči 
v prvih urah 3. maja je bilo 

spet vlomljeno v bistro Krimi v 
Veliki Pirešici. Neznani stori
lec je ukradel steklenico stoc-
ka, 3 steklenice viskija Jack 
Daniels in 1 kilogram kave, iz 
predala blagajne paje pobral za 
okoli 8 tisočakov menjalnega 
denarja. Lastnik Miroslav A. je 
oškodovan za okoli 50 tisoč to
larjev. 

za glavo, ko je zagledal, kako je 
vsa notranjost avtomobila poli
ta z juho. Ta je bila namenjena 
ženinu in nevesti, pa svatom in 
ostalim gostom na neki poroki. 

Pobral nakit 
v času od 30. aprila do 3. 

majaje neznani storilec vlomil 
v stanovanje v Šentjurju, v sta
novanjskem bloku v soseski Na 
lipico. Očitno ga je najbolj za
nimal nakit iz rumenega zlata, 
ki gaje vsega pobral in lastnika 
Alojza M. oškodoval za okoli 
100 tisoč tolarjev. 

Okradel planince 
v noči na 5. maj je neznani 

storilec vlomil v planinski dom 
Bukovca v Grižah. Iz notranjo
sti j e odnesel glasbeni stolp, 
nekaj cigaret znamke Boss in 2 
litra Fructalove brezalkoholne 
pijače. Planinsko društvo iz 
Zalcaje oškodovano za približ
no 40 tisoč tolarjev. 

Vlomilec v mesnici 
v času od 4. do 6. maja je 

neznani storilec vlomil v pro
store mesnice Gnjat na Prešer
novi ulici v Celju. Ukradel je 8 
steklenic viskija, več konzerv, 
mesnih izdelkov in čokolad. 
Skupna škoda znaša okoli 100 
tisoč tolarjev. 

Oškodovani Faktor 
v dneh od minule sobote do 

ponedeljka je nekdo vlomil v 
prodajalno Faktor v prvem 

nadstropju stavbe na Ljubljžm-
ski cesti v Celju. Ukradel je 
rdeče moško gorsko kolo, 
sončna očala in šolski nahrbt
nik. Podjetje Vafra Company 
je oškodovano za približno 210 
tisoč tolarjev. 

Škatle s termostati 
v zadnjih desetih dneh j e bi

lo vlomljeno v skladišče v hali 
Gorenjeve zamrzovalno-hla-
dilne tehnike na Partizanski 
cesti v Velenju. Neznani stori
lec j e ukradel nekaj škatel, v 
katerih j e bilo 720 termostatov 
za hladilne omare, vrednih 
okoli 240 tisoč tolarjev. 

Pobral nakit 
Od sobote do ponedeljka je 

nekdo vlomil v stanovanjsko 
hišo Manje K. na Šlandrovem 
trgu v Žalcu. V stanovanju je 
našel in pobral nakit iz srebra 
in zlata, nekaj kosov bižuterije 
in zlato uro štoparico. Lastnico 
je oškodoval za okoli 150 tisoč 
tolarjev. 

Vlom v delovna 
stroja 

v času minulega vikenda je 
nekdo vlomil v dva delovna 
stroja, ki sta stala na deponiji 
Cinkarne v Bukovžlaku pri Ce
lju. Iz obeh strojev je ukradel 
avtoradio kasetofon, na enem 
stroju pa je prerezal gumo. 
Podjetju Hudournik gradbeniš
tvo iz Stor je povzročil za okoli 
450 tisoč tolarjev gmotne škode. 

M.A. 

Mikavni hladilniki Ohcet brez župce 
v noči na 3. maj j e neznani 

storilec vlomil v hladilno oma
ro v objektu Petrolovega ben
cinskega servisa v Ljubiji. 
Ukradel j e večjo količino plo
čevink z osvežilnimi pijačami 
ter s tem povzročil za 28 tisoč 
tolarjev škode. 

V nedeljo, nekaj minut po 
polnoči, pa je nekdo poskušal 
vlomiti v hladilnik na Petrolo-
vem bencinskem servisu na 
Ljubljanski cesti v Celju. Osta
lo j e pri poskusu, z vlamlja-
njem paje nepridiprav povzro
čil za približno 40 tisoč tolarjev 
gmotne škode. 

Martin K. je bil v soboto zve
čer nemalo presenečen, ko seje 
vrnil pred vhod v kuhinjo go
stišča Dom v Slovenskih Ko
njicah. Tam je bil namreč za 
kratek čas zapustil osebni avto
mobil, ki pa ga j e pozabil za
kleniti. Daje bila smola še več
ja, je v vozilu pustil tudi kon
taktne ključe. To j e nemudoma 
izkoristil 38-letni Rihard K. iz 
Slovenskih Konjic, ki s e j e po 
nekajminutni vožnji po Konji
cah z vozilom vrnil pred ku
hinjski vhod omenjenega go
stišča. Vozilo je bilo nepoško
dovano, se je pa Martin prijel 

Vlomi v Sloveniji 
Policija letno obravnava več kot 9 tisoč vlomov. Vlomilci 

v poprečju vsak dan »udarijo« kar 25-krat. Približno 99-krat 
vlomijo v stanovanjske hiše, 400-krat v stanovanja, 600-krat 
v trgovine, 320-krat v gostinske lokale, prek 300-krat v počit
niške hišice, 350-krat v kioske, vlamljajo pa še v poslovne 
prostore, skladišča itd. Skoraj vsi objekti so zanimivi za vlo
milce, saj se v vsakem najde za tatove kaj koristnega. V hišah 
in stanovanjih dajejo prednost gotovini in nakitu, odnašajo 
pa tudi druge predmete, iz trgovin kradejo tehnično blago in 
tekstilne izdelke, iz lokalov odnašajo cigarete, pijačo in teh
nične predmete, iz kioskov predvsem cigarete, iz vikendov in 
zidanic pijačo in orodja, iz poslovnih prostorov pa računalni
ke, telefakse in druge tehnične predmete. Redkeje v prostorih 
vlamljajo v kovinske blagajne. (Sled) 
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Alpski iubilei 
vesel in žalosten 

Bled je bil prvo soboto v maju že dese
tič prizorišče imenitne glasbene priredi
tve domačih zabavnih ansamblov pod 
r.aslovom Alpski večer, ki ga pripravlja 
eden naših najboljših ansamblov. Alp
ski kvintet, kije letos star 30 let. Prav go
tovo jeAlpski večer tista prireditev, ki v 
veliko športno dvorano vedno privabi 
nekaj tisoč ljudi, med katerimi se zbere 
tudi mnogo tujcev. 

Alpski večer ima med tovrstnimi slo
venskimi prireditvami posebno mesto, za
to ni čudno, da j e velika želja vsakega an
sambla, da se tam tudi predstavi. Dva iz
med vodilnih organizatorjev: Jože Anto-
nič in Stane Knitlc sta tudi letos imela ve
liko »gnečo« ansamblov, saj j e bilo prijav
ljenih menda celo 57. Izbrala sta slabo tret
j ino, k i je v tri in pol urnem programu bolj 
ali manj navdušila mnogoštevilno medna

rodno mešano občinstvo. Tu pa se že zač» 
nejo prvi pomisleki. 

Vsi, ki tako ali drugače spremljamo ta
ke in podobne prireditve, smo bili razoča
rani, saj smo slišali preveč že starih, tudi 
na žalost precej spetih melodij. Malo je 
bilo novega in svežega, to paje v glavnem 
ponudil jubilant in organizator. Alpski 
kvintet, ki se je tako kot vedno predstavil 
v krasni luči in zato j e vsem žal, če ta sku
pina prav zdaj nastopa zadnjič v taki po
stavi. Menda bodo skupaj samo še 29. ju
nija v Gorjah najubilejnem 30. koncertu, 
potem pa bodo rekli adijo! Nekaj jih bo 
res še ostalo skupaj, vendar takega Alp
skega kvinteta ne bo več. 

JožeAntonič in Stane Knific sta k sode
lovanju povabila vrsto ansamblov iz ta-
koimenovane prve lige, kot so Slak, Mi-
helič, Nipič, Slovenski kvintet. Štirje Ko
vači (s 43 . leti igranja so najstarejši aktiv

ni slovenski ansambel!) in še nekatere 
druge ter tudi mnoge ansamble s Celjske
ga. Tako smo lahko poslušali Slovenijo, 
Cverleta, Klaužarja, mladega Marka Ga-
liča in tudi oktet Sludenček ter trio Vikija 
Ašiča s sinom Vikijem. Prav ta zasedbaje 
bila nekaj posebnega, saj so sicer prevla
dovali trii in kvinteti ter številni posamez
niki in dueti. Slovenija je potrdila sloves 
dobre skupine, Cverle j e pokazal rezulta
te dvajsetih let (jubilej bo proslavil 17. in 
18. maja v domačih Dramljah), Klaužarje 
blestel z imenitnimi vižami in obvlada
njem harmonike, Studenček in Ašič so bi
li na nivoju nastopajočih, škoda paje, da 
niso uspeli pripraviti tistega programa, ki 
so ga načrtovali prav za Alpski večer. 

IVled lepimi utrinki na Alpskem večeru 
gre omeniti tudi vsestranskega Ota Pest-
nerja, ki je blestel sam, z Alpskim kvinte
tom in obetajočo Natašo Mihelič. Kdor 
zna pač zna! In Alpski kvintet je dokazal, 
da je prava zvezda na nebu slovenske za
bavne glasbe. Organizacija j e bila dobra, 
čeprav moti kajenje med nastopom in tudi 
žal preveliko veselično vzdušje v drugem 
delu. Sicer pa navkljub vsemu z nestrp
nostjo pričakujemo naslednjo prvomaj
sko soboto na Bledu. 
. . . J O N E V R A B L 

Cvet cveti 
v Radečali 

Med mladimi skupina
mi, ki v zadnjem času pri
jetno presenečajo z do
brim igranjem, vsekakor 
izstopa ansambel Cvet iz 
Radeč. 

Skupina deluje tri leta, v 
tem času j e sodelovala na 
slovenskih festivalih, kalila 
pa seje tudi na mnogih revi
jah in podobnih srečanjih. 
Cvetje izdal prvo kaseto, ki 
jo j e posnel v studiu Zlati 
zvoki pri Igorju Podpečanu 
v Kisovcu. Prav to kaseto bo 
predstavil v nedeljo, 12. 
maja, na dveh koncertih v 
domačem kulturnem domu 
v Radečah. Skupini kot 
mentor pomaga Boris Roš-
ker, sicer pa z njo sodeluje 
vrsta znanih glasbenikov in 
tekstopiscev, medtem ko je 
največje delo v sami skupini 
opravil .klarinetist Robert 
Zoreč. 

V ansamblu nastopajo: 
Milan Strnad (harmonika, 
vodja ansambla). Urban 
Hudoklin (trobenta), Ro
bert Zoreč (klarinet), Franci 
Strnad (kitara), Miran Šeš-
ko (bas), poje pa Mateja Str
nad. Naslov skupine: Milan 
Strnad, Močilno 18, 1433 
Radeče (tel.: 0601-81-272) 
in Robert Zoreč, Obrežje 
75a, 1433 Radeče ( te l : 
0601-81-625). TV 

Polica, vaičel f , rocl f 'n ' roi i 
Zoran Zorko - ekstrem s smislom za glasbo in humor 

Zagotovo ste že slišali za Zorana Zorka. To 
je fant iz Laškega, kije že pri treh letih doma
čim dokazal, da je glasbeno nadarjen. Ta
krat so mu namreč prvič »ponudili« klavir
sko harmoniko, na katero je v domačem kra
ju ob različnih priložnostih dobro zaigral že 
pri sedmih. Prav vsega, kar je znal takrat in 
kar zna danes, ko ima »v žepu« že dva naslo
va evropskega prvaka na frajtonerci, se je 
naučil sam. Cisti samouk, saj niti not ne zna 
brati. Je pa res, da mora imeti posluh, saj sli
šano takoj identično odigra. 

Od leta 1994 Zoran ni več sam na svojih na
stopih. Takrat je namreč pričel v svoje nastope 
vključevati tudi sho\v program. Najprej j e igral 
na steklenico, kar je »vžgalo«, čeprav je še ved
no navduševal predvsem s hitrostnim in kvali
tetnim igranjem. No, in takrat j e v Salamono-
vem oglasniJ<u odkril oglas dveh mladih Savinj-
čanov, Boštjana Podlesnika in Slavka Boneca, 
ki sta iskala ansambel. Bolj za šalo kot zares ju 
j e poklical in čisto zares so postali kolegi, ki se 
na nastopih skrivajo za imenom Multi harmo 
show. »Našli« pa so se tudi zato, ker se vsi trije 
mladci strinjajo, da se lahko na frajtonerco igra
jo prav vse glasbene zvrsti, tudi rock'n 'roll . 

Zoran Zorko je pred dvema letoma izdal svo
jo prvo samostojno kaseto »Za začetek«, ki j e 
pošla in bo verjetno doživela ponatis. S svojo 
skupirfo M.H.S. pa ravno sedaj pripravlja prvo 
kaseto in zgoščenko z naslovom »Kar naprej«. 
To, da je Zoran res ekstrem, bo skupaj z Boštja
nom in Slavkom dokazal tudi na njej. Zoran ce
lo pravi, da bo kaseta in CD pravo presenečenje, 
sploh za tiste, ki imajo radi diatonično harmoni
ko. 

Kot zanimivost pa naj na koncu še omenim, 
da j e Zorana na prvo evropsko tekmovanje 
»frajtonarjev« popeljal naš in vaš dobri znanec, 
novinar Jure Krašovec, ki mu je veliko poma
gal, ko Zoran še ni bil znan ne doma in ne v tu
jini. . .^ . ..^ . S Š . . 
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DEPECHE MODE, najboljša elektro-pop zasedba osemdese
tih, je v nekem californijskem studiu končno le začela pripravljati 
material za novi studijski album, prvi po letu 1993 objavljenem 
»Songs Of Faith And Devotion«. Po odhodu ustanovnega člana in 
klaviaturista Alana Wilderja in po lanskem poizkusu samomora 
pevca Dave Gahama so glasbeni časopisi že večkrat najavili nji
hov odhod z glasbene scene, vendar so se Depechovci po pritisku 
njihove založbe Mute Records le spravili skupaj, kaj pa bodo to 
pomlad postorili v studiu, bomo baje lahko slišali še pred koncem 
letošnjega leta. 

Po podatkih, ki jih je prejšnji 
teden objavila ameriška revija 
Entertainment Weekly. ostaja 
na vrhu lestvice najbolje pro
dajanih plošč vseli časov še 
v ^ o album >>JhrilIer<<i 1982) 

MICHAELA JACKSONA. 
Na drugo mesto se je prebil al
bum »Rumors« (1977) legen
darne angleško-ameriške za
sedbe Fleetvvood Mac, na tret
j e mesto so zdrsnili hardroc-

kerji Led Zeppelin s svojim is
toimenskim LP (1971),"četrto 
mesto pa si lasti soundtrack iz 
filma »Bodyguard«(1993), za 
katerega je večino skladb pris
pevala Whitney Houston. 

GEORCE MICHAEL seje 
konec prejšnjega meseca že 
drugič letos zavihtel prav na 
vrh britanske lestvice najbolje 
prodajanih single plošč. Po ja
nuarski uspešnici »Jesus To A 
Child« je tokrat s prvega mesta 
s skladbo »Fastlove« izrinil od
lične The Prodigy in njihov ko
mad »Firestarter«. 33-letni 
George Michael bo tedni obja
vil tudi svgj dolgo pričakovani 
album »Older«, ki bo skoraj za

gotovo ponovil izredni uspeh 
že omenjenih single plošč. 

Konecaprilaje v lokiu umrl 
svetovno znani studijski basist 
BERNARD EDVVARDS. Pri 
nas ga poznano predvsem kot 
člana slovite di.sco zasedbe 
Chic v sedemdesetih in kot čla
na superskupine The Povver 
Station, s katero je 43-letni Ed-
wards le nekaj dni pred smrtjo 
posnel material za novi album. 

Danes, v četrtek, 9.5.1996, 
bo v BarFlyu na.stopila skupina 
Power Blues. Vstopnine ni! V 
soboto, 11. maja, bodo v celj
skem klubu Kljub, igrali go
renjski temačneži NIOWT. 
Ponedeljek, 13. maja, bo v zna
menju drugačne godbe - v ljub
ljanski diskoteki Dakota bo v 
okviru koncertnega projekta 
ACCORDION PROJECT 
godlo pet izvrstnih harmoni
karjev; Guy Klucevsek (ZDA), 
Maria Kalaniemi (Finska), Ot-
to Lechner (Avstrija), Lars 
Hollmer (Švedska) in Bratko 
Bibič (Slovenija). 

Dan kasneje, v torek, 14. ma
ja bo v velenjskem MAXU mo
goče poplesavati ob poskočnih 
ritmih svetovno znane avstrij
ske soul atrakcije COUNT 
BASIC. 

V ne tako oddaljenem av
strijskem Wiesenu bo med 4. in 
7. julijem tradicionalni, že 20. 
jazz festival. Na velikem open-
air spektaklu bo poleg zvezdni
kov Ala Jarreaua, Van Morri-

sona. Mike Sterna, Willya De 
Villea, Billya Cobhama, Marle 
Glen in legendarnih progresiv-
cev Passport, mogoče slišati še 
cel kup pri nas manj znanih 
glasbenikov. 

Po več kot petih letih skupnega dela se je razšel najuspešnejši] 
par nizozemske tehno pop scene 2 UNLIMITED. Anita Doth in \ 
Ray Slijngaard sta med leti 1992 in 1996 nanizala kar 15 evrop-i 
skih uspešnic, večina izmed n ĵih pa seje znašla tudi prav pri vrhu j 
britanske lestvice. 

STANE ŠPEGELi 

28. maja nas v Ljubljani čaka še en »koncert leta«. Tokrat bodo 
v veliko dvorano Hale Tivoli prišli najstniški pop idoli EAST 17 
in tako izpolnili obljubo , ki sojo v začetku februarja izrekli med 
nastopom v TV oddaji »Poglej in zadeni«. Toby Mortimer, Brian 
Harley, John Henley in Terrv Caldwell bodo ob asistenci številnih 
pomagačev, ki nanjihovi svetovni turneji skrbijo za odlično svet
lobno in zvočno kuliso, poleg uspešnic z albumov »Waltham-
stovv« in »Steam« predstavili tudi svoj zadnji studijski izdelek, LP 
»Up AllNight«. 

P o w e r Dancers 
Kakor meteor se je na slo

venski glasbeni sceni lansko 
jesen pojavila skupina Powcr 
Dancers. Že prva skladba av
torja Danila Žcnka, ki so jo 
poskusno posnele lani, »I 
necd another man« je postala 
uspešnica mnogih diskotek in 
radijskih postaj. 

Lansko jesen p a j e njihova 
druga pesem »Ujemi me« po
stala hit večine slovenskih ra
dijskih postaj in diskotek. N a t o 
pesem so posnele še atraktiven 
video spot, ki ga redno prikazu
jejo vse TV postaje in seje uvr
stil na sam vrh lestvice video 
posnetkov v Sloveniji. 

Plesno-vokalno skupino Po
vver Dancers sestavljajo Natka, 
Cvetana, Špela in Sergeja. Kot 
plesalke, ki so se izpopolnjeva
le v plesu tudi v tujini, nastopa
jo že dobrih šest let in med mo
dernimi plesnimi skupinami 
verjetno potrošijo največ ener
gije. Pot jih je vodila po vsej 
Sloveniji, Hi-vaški, Avstriji, 
Nemčiji, Italiji, obiskale so že 
Pariz, Ibizo, Tunis... Redno na
stopajo v oddaji Poglej in zade
ni, kjer so s svojimi plesnimi 
točkami nastopile z mnogimi 
zvezdami, pojavile pa so se že 
tudi v drugih T V oddajah v Slo
veniji, na Hrvaškem in v Av
striji. 

Nenadna popularnost in ev-
forija na njihovih nastopih pa 
so pospešili nadaljnja snema
nja in tako je zadnje dni meseca 
marca izšla CD plošča in kase
ta z naslovom Have fun or die. 

Skladbe so posnele v studiih 
Cankarjevega doma v Ljublja
ni. Avtor glasbe petih skladb je 
Aleš Čadež (skupina Victory), 
besedila zanje pa j e napisala 
Cvetana Rozman. 

V prihodnjih mesecih je pred 
atraktivno skupino Povver 
Dancers veliko nastopov v slo
venskih diskotekah, v oddaji 
Poglej in zadeni in v televizij
skih oddajah v Avstriji in na 
Hrvaškem. In kot pravijo de
kleta: »S plesom smo zasvoje
ne, saj si brez glasbe in plesa ne 
znamo predstavljati življenja.« 

SIMONA BRGLEZ 

Agencija za šport 
in turizem Kekec 
Trgovina v tranzitu 
Hotunje 55, 3232 Ponikva 
telefon/fax (063) 792-298 

Honorarno ali redno 
zaposlimo 

poslovno tajnico 
(moški ali ženska) 

Pogoji: 
-V. ali VI. stopnja izobrazbe 
-aktivno znanje nemščine 
-komunikacijske in organiza
cijske sposobnosti 

-osnovno znanje računalniš
tva 

Prijave pošljite na zgornji na
slov. Kandidate bomo pova
bili na razgovor, ki bo en te
den po objavi oglasa. 
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Audi A 4 avant pri nas 
Nemški Audi je očitno v 

velikem produkcijskem in s 
tem poslovnem zagonu, pri 
čemer mu največ dobrega 
prinaša prodaja zelo uspe
šnega audija A4. 

Lani j e imela tovarna za 589 
milijonov mark neobdavčene
ga dobička, zelo dobro pa ji gre 
tudi letos. V ospredju j e seve
da audi A4, katerega izdelava 
se j e lani povečala za 32,2 od
stotka, tako da so skupaj izde
lali skoraj 290 tisoč vozil. 
Skupna lanska prodaja, torej 

upoštevaje vse audije, j e bila 
lani večja za 23,9 odstotka 
(prometa j e bilo za 16,7 mili
jarde mark), medtem, ko ga je 
bilo v letošnjih treh mesecih za 
4,7 milijarde mark oziroma za 
petino več kot v enakem ob
dobju lani. Po splošnih ocenah 
pa naj bi bila letošnja prodaja 
audijev večja za kakšnih pet 
odstotkov. Precej pa si tovarna 
obeta tudi od nove izvedenke 
audija A4 avant (na sliki). To 
j e karavanska različica oziro
ma nadaljevanje tistega, kar j e 

na trgu predstavljal audi 80 
avant. V primerjavi s tem avto
mobilom ima avant A4 sedaj v 
osnovni varianti za 20 litrov 
večji prtljažnik(390 litrov), ob 
podrti zadnji sedežni klopi pa 
prostornina naraste na 1250 li
trov, medtem ko je največja 
dolžina nakladalnega prostora 
1615 milimetrov. Ljubljanski 
Porsche Slovenija bo audija 
A4 ponujal s tremi bencinski
mi in turbodizelskim motor
jem. Začeli bodo z 1,8-litrskim 
štifivaljnikom s po petimi ven
tili na valj in s 125 KM, sledil 
bo prav tako 1,8-litrski motor z 
močjo 150 KM (turbinski pol
nilnik), na koncu ponudbe 
bencinskih agregatov pa bo 
šestvaljnik V oblike in z močjo 
150 KM. Turbodizelski motor 

je nove generacije in z močjo 
110 KM pri gibni prostornini 
1,9-litra. Vse izvedenke bodo 
nekaj kasneje na voljo s stal
nim štirikolesnim pogonom 
quattro, pa z dvema avtomat
skima menjalnikoma (štiri in 
petstopenjski) in običajnim 
ročnim petstopenjskim me
njalnikom. Serijsko bo avto
mobil za slovenski trg (sprva 
so računali, da bodo letos pro
dali vsega 80 vozil, vendar so 
jih skoraj že prodali, tako da si 
prizadevajo dobiti nov kontin
gent) opremljen z zelenimi ter-
moizolacijskimi stekli, osred
njo ključavnico, servovolan-
sicim ojačevalnikom, ABS, 
dvema zračnima varnostnima 
blazinama ipd. Najcenejša iz
vedenka bo na voljo za 50.950 
(1,8), najdražja pa za 70.613 
mark (2,6 quattro). 

Zadnji Renault 19 
Renault 19, prvi avtomo

bil procesa, ki so ga pri Re-
naultu imenovali popolna 
kvaliteta, je dokončno upo
kojen. V tovarni v Daouiju 
so 8. marca izdelali zadnjega 
renaulta 19, v vsem tem času, 
torej od leta 1988, ko so zače
li izdelovati ta avtomobil niž
jega srednjega razreda, pa 
so tam izdelali kar 1,86 mili
jona vozil. 

' Do marca, ko so prenehali 
izdelovati R 19, j e francoska 
avtomobilska hiša poslala na 
trg in prodala skupaj tri milijo
ne R 19, kar pomeni, da gre za 
dovolj uspešno vozilo. Ce to
rej pišemo, da je R 19 dokonč
no zapeljal v pokoj, to v resnici 
velja predvsem za Evropo, kaj
ti avtomobil bodo še naprej iz
delovali v Kolumbiji, Argenti
ni in tudi v Turčiji. Ob tem pa 
j e novomeški Revoz, ki bo ko
nec leta napravil križ čez R5 
(to vozilo izdelujejo le še v No
vem mestu), pripravil nekaj 
novosti pri nakupu tega vozila. 
Tako vsem kupcem, ki so se ali 
se še bodo odločili z a to vozilo 
po sistemu "staro za novo", od 
22. aprila naprej ponujajo po
sojilo za dobo pet let (60 mese
cev) in z obrestno mero 
T+4,65 odstotka. Ta akcija te

melji na odkupu katerega koli 
rabljenega avtomobila v vred
nosti od 181 do 453 tisoč tolar
jev, kar j e ob nakupu novega 
R5 upoštevano kot polog za 
posojilo z odplačilno dobo pet 
let in obrestno mero, kije odvi
sna od vrednosti pologa. Naju
godnejša obrestna mera, zapi
sana že prej, velja pri odkupu 
rabljenega vozila, katerega 
ocenjena vrednost j e od 
308.001 do 326.000 tolarjev. 
Na osnovi te ponudbe bo kup
ce novega R5 five s tremi vrati, 
ki j e ob nakupu oddal svoje 
rabljeno vozilo v vrednosti 
317.000 tolarjev (kar je neka
ko 3500 mark) in se odločil tsl 
posojilo do 60 mesecev, za 
svoj novi avto mesečno odpla
čeval obrok v višini 18.035 to
larjev. Pri Revozu pravijo, da 
j e s tem postala petica še bolj 
privlačna. Naj to ocenijo in po
trdijo kupci. 

Dobro posiovanje 
Daimier Benza 

Največji nemški industrij
ski koncern Daimier Benz, ki 
ima znotraj grupacije tudi 
stuttgartsko tovarno Merce
des Benz, je imel lani skoraj 
katastrofalno izgubo. 

Prometa je bilo za 23 milijard 
mark ali za 1,57 milijarde mark 
več kot lani v tem času. Očitno 
je, da je k tem dobrim rezulta
tom največ pripomogla prav av
tomobilska tovarna Mercedes 
Benz, ki je na domačem trgu 
prodajo povečala za 14 odstot
kov, poleg tega paje dovolj us
pešna tudi na tujem. Skupni pro
met te avtomobilske hiše je bil 
namreč 18,1 milijarde mark, 
prodala paje 145 tisoč osebnih 
avtomobilov in več kot 83 tisoč 
gospodarskih vozil. 

Daewoo in poijsiia carina 
Pred časom sta poljska vlada oziroma poljska avtomo

bilska industrija in južnokorejska avtomobilska tovarna 
Daevvoo sklenila poseben sporazum o skupni proizvodnji 
osebnih avtomobilov daewoo espero in nexia. 

Ker ima Poljska za vse nove avtomobile, ki v državo priha
jajo izven Evropske unije, visoke dodatne carine (35 odstot
kov), je Daevvop uporabil formulo, ki jo pri nas poznamo ali 
seje še spominjamo. Daevvooje pripeljejo v koprsko pristaniš
če (espero in nexia), kjer jih razstavijo, potem pa po delih iz
vozijo oziroma prepeljejo na Poljsko. S tem se izognejo carini. 
Pred časom pa seje vse skupaj ustavilo, kajti poljska carinska 
služba je ugotovila, da res ne uvažajo novih, pač pa le rabljene 
avtomobile, za katere paje treba kljub temu plačati carino. Za
to so začasno prepovedali uvoz tako razstavljenih avtomobi
lov, medtem pa je Daewoo zagrozil, da bo razdrl pogodbo, 
vredno kakšno milijardo ameriških dolarjev. Vsak dan, ko raz
stavljeni avtomobili niso smeli na Poljsko, j e imel Daevvoo 40 
tisoč dolarjev škode. Končno je poljska carinska služba le po
pustila, vendarje od Daevvooja zahtevala, da plača posebno 
garancijo. Doslej so na Poljskem prodali kakšnih 4000 nexij, 
očitno paje, da se za ukrepom poljske carine skrivajo tudi pri
tiski zahodnoevropskih avtomobilskih tovarn oziroma vlad. 
Daevvoo namreč postaja na evropskih trgih vse pomembnejši, 
prav z nakupi posameznih tovarn v vzhodnoevropskih drža
vah pa namerava občutneje povečati svoje tržne deleže tako na 
vzhodu kot na zahodu Evrope. Domneva namreč, da bodo 
vzhodnoevropske države kmalu postale članice Evropske uni
je , Daevvoojeve tovarne v teh državah pa domače. 

BORZA CEN ''̂ -̂ ^P .̂. 
RABUf NIH AVTOMOBILOV 

Na se emu rabljenih vozil pred dvorano Golovec je bi 
na prodaj 605 av tomob i l ov . P rodan ih je bilo 5 voz 
organizatorji pa so izdali tudi 30 kompletov kupoprodajni 
pogodb. Obiskovalcev na sejmu je bilo 1200. 
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Najljubša žena Vel ikega 
Mogula j e imela, po stavbi 
sodeč, zaradi svoje lepote in 
dobrote , na šaha og romen 
vpliv. Vladarju Indije j e po 
vila 7 otrok. Po rojstvu 8. pa 
j o j e leta 1629 v Južni Indiji 
pokosi la porodniška mrzlica. 
M o g u l j e dal njeno t ruplo pri
peljati v Agro in j o pokopat i v 
parku ob reki Vamuna , kjer j e 
nato nastal ta največji spome
nik ljubezni. Vladar , ki j e 
imel nedvomno og romno 
smisla za lepoto, j e dočakal 
svojo smrt zaprt v Rdeči trd
njavi Agre , iz katere j e imel 
razgled na grobnico svoje 
drage . Kronist t istega časa 
pravi , da j e živel udobno in 
razuzdano do konca svojih 
dni . Ko sem pomisli l , da je tu
di on prišel na oblast p reko 
trupel sorodnikov, se mi nje
gova usoda ni zdela preveč 
tragična. Kakor seješ, tako 
tudi žanješ. Njegov zapor pa 
j e velika tragedija za č loveš
tvo. Veliki M o g u l j e nasproti 
zadnjemu domu svoje ljub
ljene načrtoval svojo grobni 
co, kopijo Taj Maha la v čr
nem marmorju. 

K o sem zapuščal spomenik 
ljubezni, dragulj nad dragu
lji, sem se počutil izgubljene
ga. Lepota b leščečega spo
menika m e j e opila, po drugi 
strani pa me j e žalost i lo, da 
bo slej ko prej za mene ostal 

le bled spomin. Zavest o č lo
veški omejenosti in minlj ivo
sti me j e potiskala k t lom. 
Prav tako pa me j e nehote po 
novno razžalosti lo dejstvo, 
da j e Agra v vsem ostalem kot 
vsa indijska mesta. 

V mestu sva si ogledala še 
mošejo in trdnjavo katerih 
nesporna lepota ob lepoti Taj 
Maha la zbledi . Po mestu sva 
potovala peš , ker si nisva že
lela prisilnih ogledov bazar
j ev , ki so j ih ponujali rikšarji. 
Kot zadnjo stavbo v mestu 
sva obiskala grobnico Iti-
mad-ud-daulah . Zadnji 
dom perzijskega velikaša be
ga Mirza Ghiyasa j e na dru
gem bregu reke kot Taj Ma
hal. 

Umr la ne druži samo ista 
reka ampak tudi sorodstvo. 
Beg j e bil stari oČe gospoda
rice palače z one strani reke. 
Grobnica j e odmaknjena iz 
mestnega vrveža in j o verjet
no prav zaradi tega ne obišče 
dosti ljudi. Bolj pogosti gost
j e , kot redki turisti, so razpo
sajene opice iz bližnjega goz
diča. Čudovi ta marmornata 
stavba, okrašena s filigran
skimi okraski v kamnu, ki j e 
prav zaradi svoje majhnosti 
in obvladljivosti bližje č love
ku, si tega gotovo ne zasluži. 
Še posebno ne, ker j e prva 
mogulska zgradba narejena 
iz samega marmorja. Tako j e 

skupaj z grobnico Moham-
meda iz dinastije Lodi in 
grobnico Humajuna iz dina
stije Velikih Mogulov ena iz
med treh žlahtnih studencev 
iz katerih so čtpali graditelji 
velikega dragulja Taj Maha
la.^ 

Železniški promet med 
Agro in Delhijem deluje ure
j e n o in pogosto. V glavno 
mesto države sva se vrnila še 
istega dne pozno zvečer. 

»Haj, sta se dobro imela?« 
se namaje režal I smai l ko sva 

stopala z vlaka. »Vabim vaju 
na čaj.« Odšli smo proti naji
ni luknji, okoli katere s e j e tr
lo poceni hotelov in majhnih 
umazanih restavracij . 

Na šepastega Iranca sva 
naletela pred tremi dnevi v 
bližini nepalskega konzulata, 
v katerem sva zaprosila za vi-
zo. Prijazno naju j e ogovoril 
in beseda j e dala besedo. 
Razgovorila sva se o najini 
poti po Indiji, želji da bi vide
la Nepal in se nato z letalom 
vrnila v Evropo. »Tu vama 
lahko pomagam, delam pri 
iranski družbi v Bombayu.« 
se je predstavil sogovornik in 
navrgel, da ima poslovne 
opravke v Delhiju. »Lahko 
vama uredim poceni letalske 
vozovnice iz Bombaya v 
Evropo.« Po dolgem času se 
j e bilo prijetno pogovarjati s 
č lovekom, ki od naju ni niče
sar pričakoval . Naslednje dni 
smo se večkrat videvali, šli na 
skupna kosila in večerje. Po

magal n a m a j e pri rezervaciji 
železniških vozovnic za pre-
natrpan vlak do nepalske m e 
j e . Večkrat sva ga opazi la tu
di v družbi drugih tujcev. 

»Rezerviral sem vama le
talski karti za polet iz B o m -
baya v Win. Odhod imata čez 
dober m e s e c « j e dejal Ismail 
med srkanjem čaja in pomoli l 
Vladu potiskan list papirja. 
Preletela sva domnevni te
leks, ki j e govoril o dveh re
zervacijah na najini imeni za 
polet z letalom bengalske 
družbe. »Izredno poceni 220 
dolarjev. Pomagal mi j e pr i
jatelj z letalske družbe.« j e 
nadaljeval Iranec. »Plačati pa 
j e pot rebno predplači lo . Ma
lenkost, 20 dolarjev po ose
bi.« Svarilni zvončki , ki so tu 
pa tam medlo odzvanjali v 
moji glavi, so začeli nabijati 
plat zvona. Še enkrat sem p o 
zorno pogledal kos papirja. 
Sporoči lo j e sicer govor i lo o 
predplači lu, ni pa imelo no 

benih oznak teleprinterj 
Pogledal sem Vlada s kat 
rim sva že prej preinlev, 
Iranca in ugibala o njego 
poštenosti ter se zaklinjai 
da mu ne izročiva nobena 
denarja. »Oprost i , ti si goi 
vo pošten mož, vendar ima 
na svojih potovanjih pre^^ 
slabih izkušenj. Karte bd 
plačala šele na letališču,«! 
j e vl judno odgovori l VlaJ 
Sogovornikov obraz j e ri 
temnel . »Kakšna sta? Tolj 
t ruda in časa sem porabili 
vaju.« se j e zjokal Ismi 
»Povmi ta mi vsaj stroške; 
telefaks.« »Kot pošten m 
boš razumel najino nezaup 
nje, plačala ne bova ničesai 
j e nadaljeval Vlado. Na 
prijateljstvo s e j e raztapljj 
kot s ladoled na vročem zi 
ku. »Mudi se mi.« j e vstaj 
j o č navrgel Ismail, nai 
ž ivčno podal roko, pograj 
papir in se izgubil v množS 
Pogled na hrbet šepajoč^ 
moža j e bil najin zadnji stil 
us lužbencem iranske letala 
družbe. 

Posta lo mi j e j a sno , da 
Ismail v Delhiju posebne \ 
ste turistični delavec. Na\ 
zoval j e stike s tujci, kar j 
spričo bele kože in znanjaa 
gleščine ni bilo težko. Ure 
dneve j e spremljal nove p 
jatel je , j ih vodil po neznani 
mestu, delal drobne usfuj 
vztrajno gradil most zaup 
nja, in čakal na svojih pet n 
nut. Ko j e od novega prijai 
Ija dobil denar za nakup \ 
zovnice , denar za menjave 
bližnji banki in j e z denarj« 
za t renutek ostal sam, j e pi 
prosto izginil. Spomin 
»Iranca« j e za ogoljufani 
turista postal grenka izkuš 
več in do lg neprijeten s 
min. Grobnica Itimad-ud-daulali, prva mogulska zgradba, narejena iz samega marmorja. 

Prvi del poti so skupaj prehodili v veselem razpoloženju. Ko 
pa se je pričela pot dvigati, sta bila mlada zaljubljenca kmalu 
dober del poti naprej. Govorila nista veliko. Njuni srci sta bili 
tako polni sreče, da sta se bala uničiti to blaženost z besedami. 
Mislila sta samo drug na drugega. Skrivaj ga je Ita pogledo
vala in občudovala njegove plemenite poteze, njegove temne 
lase in oči ter njegove lepo izbočene obrvi. - Tudi on je storil 
isto; njena nežna, rožnata prisrčnost ljubkega obraza ga je 
vsega prevzela. 

Večkrat so se srečali njuni pogledi in se vselej pogreznili v 
globino njune sreče. Ker sta bila oba naravo ljubeča otroka. Ju 
je prekrasna okolica vsa očarala. V gozdni tišini Je tu in tam 
zažvrgolel ptiček. Jo prekinil majhen vodomet in zašumelo list
je pod njunimi nogami. Od časa do časa Je zapihal lahen vetrič, 
da je zašumelo v drevesnih kronah. Zdelo se jima je, da sta v 
raju. Neslišen glas pa, ki ga v svoji sreči nista zaznala, jima Je 
zlovešče šepetal: »Prelepo Je, da bi bila ta sreča trajna.« 

Na gozdni jasi sta se zbudila iz srečnih sanj. Zagledala sta 
obrise cerkve. Erhest Je prijel deklico za roko: 

»Tu, draga Ita, se že vidi cerkev. Počakati morava na mamo 
in Anči.« Nemo in preudarno sta se spogledala in obema Je tre
petalo na ustih isto vprašanje: »Komu bo na tem romarskem 
kraju veljala tvoja molitev?« 

Vsi skupaj so stopili v prazno cerkev, kije bila zelo velika in 
lepa. Ernest jo Je dobro poznal in Je takoj opozoril navzoče na 
njene znamenitosti. Po ogledu sta sedli gospa Rakova in Anči 
v cerkveno klop. Obe sta bili od strme hoje na goro zelo trudni. 
Ernest pa Je prijel Ito za roko ter Jo odvedel pred glavni oltar. 
Ozrl se Je, vzel s klečalnika blazino in Jo položil na oltarno 
stopnico, kjer Je stala Ita. Z ljubeznivo kretnjo Ji Je ponudil, naj 
poklekne. On sam pa Je pokleknil ob njeno stran. - Vse to se Je 
zdelo deklici zelo svečano. Pogledala ga Je od strani in videla, 
da ima pogled uprt v Marijo. Tudi ona Je pogledala tja. Njena 
molitev je bila ena sama prošnja, da bi ostala Ernestova lju
bezen trajna. Goreče Je molila očenaš. Kakor v sanjah je ču
tila, da je Ernest prijel njeno roko in si jo za trenutek položil 
na srce. Ko ga je pogledala. Je bil njegov pogled ves blažen in 
z nepopisno mehkim glasom, kot bi prišel iz drugega sveta, Je 
zašepetal: »Zdi se mi kot majhna poroka!« Nato sta vstala, se 
pokrižala ter odšla proti izhodu. Se enkrat sta obstala, še en
krat se ozrla proti oltarju in še enkrat Je prijel Ernest njeno 
roko. Jo poljubu in dejal: »To Je bil najsvetlejši trenutek moje
ga življenja. Molil sem zanj.« 

Gospa Rakova Je videla to ganljivo sliko. Srce se Ji je razne
žilo ob misli: »Tako nežno čuteč kot Je on, ni nihče.« 

Po dvakratnem daljšem počitku so prišli spet v Koprivnico. 
Mati in Anči sta malo zaostali. Ernest in Ita sta Ju počakala 
pred Itinim stanovanjem in Ernest j B Je prijel za roko. Cerkve
na ura Je pravkar bila deset. 

»Deseta ura zvečer - za mojo Ito Je bil to zelo utrudljiv dan, 
zame pa Je bil ta dan najlepši v mojem življenju. Samo enega 
lepšega bi si lahko še predstavljal« Pri tem Je pritisnil njene 
roke na svoje srce. Ita Je zaprla oči. Z vsem svojim bitjem Je 
čutila dotik njegovih rok in odgovorila na njegove besede s 
svojim stiskom rok, ki so še vedno počivale na njegovih prsih. 

Seveda sta oba bedela polovico noči in ponovno doživljala 
vsako besedo, vsak pogled in vsak namig. Itin dnevnik pa se Je 
na pozni večer 25. 8. I9I6 obogatil z novim verzom: 

Ljubim te! 
Ljubim te nad vse stvari, 
za tvojo srečo le srce gori. 
Kar Bog odločil mi bo slej, 
ljubezen moja nima mej. 

Gospa Schwarzer Je bila stalno v pismenem stiku s svojimi 
bližnjimi sorodniki. Med temi Je bil tudi brat njenega moža, 
dvorni svetnik n. r, kije imel svojo vilo in posestva v Pragi. Ko 
mu Je umrla njegova petnajstletna hčerka. Je ostal njegov za
kon brez otrok. Nato Je bila tu še sestra njenega moža - grofica 
- vdova, kije stanovala na Dunaju in Je tudi bila brez otrok, in 
končno general, tudi sorodnik, ki pa Je ostal sam. 

Nekega deževnega in vetrovnega popoldneva Je držala gos
pa Schwarzer v roki pismo gospe grofice. Medtem ko Je čitala. 
Je kar spreminjala barvo, njene oči so postajale vedno nemir
nejše in iz njih se Je lahko razbralo veliko notranje razburjenje. 
S tresočo roko je odložila pismo, ki ga Je večkrat prečitala. 
Stvar Je bila zanjo zelo važna, saj Je zahtevala popolno spre
membo v družinskih zadevah. Gredica Je v tem pismu želela, da 
pride nečak v prihodnjem dopustu na Dunaj, kjer se zanj zani
ma zelo bogata deklica, ki se je zaljubila v njegovo sliko. Mla
da dama Je stara osemnajst let. Je potomkinja starega plemstva 
in jo ima ona, grofica, zelo rada. Je hčerka njene najboljše pri

jateljice, rojene baronice, ki se Je na Dunaju poročila z dvor

nim svetnikom. - Ker ona sama nima otrok, bo vse svoje p. 
moženje zapustila Ernestu, edinemu potomcu vitezov pl. H 
denstamm. - Ob koncu njenega pisma Je sledilo še nekaj gei 
ralovih pripomb, ki so prav tako potrdile to željo. Končne 1 
sede so bile: če se bo naša želja izpolnila, smo vsi sklenili, 
zapustimo naše premoženje Ernestu, da bo plemstvo Heldi 
stammov spet doseglo svojo višino. 

Gospa Schwarzer se Je prijela z rokama za glavo in vzkl 
nila: »Zdaj pridejo s svojimi predlogi, ko Je že prepozno 
znova Je prečitala pismo in čim večkrat ga Je prebirala, /t 
bolj Je čutila v sebi neko spremembo. Končno Je zmagalo i 
moljubje. Vzravnala se Je, na njenem obrazu se Je začrti 
energična poteza in njen sklep Je bd storjen. Njeno pojmovat 
se je spremenilo. Menila je: »Zakaj prepozno? Njen sin še 
dal Iti nikakega Jamstva za poroko in Je torej ni na noben nai 
kompromitiral. Torej, možnost je tu in tako se bo ravnalo. 

Njena vest je sicer temu nasprotovala, kajti vedela Je, da 
bo Ernest težko ločil od ljubljene deklice. Toda po zrelem pn 
darku Je vendarle ostala pri svoji odločitvi in je pomirila svi 
vest s tem, da dela to v dobro svojemu sinu ter ponosnemu in 
nu, ki ga Je nosil. 

V tem smislu Je tudi pisala grofici in generalu, s pripoml 
da Je sicer Ernestovo srce zadela amorjeva puščica, toda i 
Je še mlad, bo sčasoma pozabil svojo mladostno ljubezen, \ 
bo le v njegovo dobro. »Kar se tiče mene, bom storila vse, 
bom temu napravila konec. Vi povabite Ernesta, toda niča 
mu ne smete omeniti o naših načrtih, sicer Je že vnaprej ' 
izgubljeno. Vse naj bo kot slučajno. Ne vprašujte ničesar, i 
mo spomnite ga na njegove dolžnosti do rodu.« 

Medtem ko Je to pisala, se Je njena vest hotela še večh 
upreti temu načrtu. Ali bo mogel Ernest preboleti svojo veh 
ljubezen? In uboga deklica? S trdnim prepričanjem, da je 
najboljša in najpametnejša rešitev za njenega sina. Je konci 
pismo in ga odposlala. - Obenem Je pisala tudi sinu o vat 
sorodnikov. Vedela Je, da svidenja z Ito nikakor ne bo hotel 
tvovati, zato Je predlagala, naj vsaj prvo polovico dopusta I^ 
živi pri sorodnikih. Zakaj, Je seveda molčala. 

Ko sta grofica in general prejela omenjeno pismo, sta t 
neprijetno presenečena. Nemo sta se .^pogledala in čah 
drug drugega, da pove svoje mnenje. Končno Je položil g& 
ral pismo na mizo in slabe volje, toda odločno dejal: 

»No, torej se Je paglavec že zaljubil. To končno ne bi t 
najslabše. Zaljubi se lahko vsak, toda vsaka ljubezen ne prn 
de do poroke. Na vsak način moramo vedeti, kako daleč Je 
napredovala ta ljubezen, ali je dal deklici pismene obljube 
kakšne - ter če ona lahko te obljube uporabi tako, da se ne 
hotela Ernestu odpovedati. On je častnik in nikakor ne sme i 
kompromitiran. Lahko bi nastale zelo neprijetne posledic^ 

»Kaj se to pravi, da se mu ne bi hotela odpovedati? Kpot^ 
ga vendar ne more prisiliti!« 

»To ne, toda če pride na dan, da Je častnik svojo obljubo 
poroko prelomil, se mora v določenih primerih svoji službi' 
/o odreči, če Je deklica brez krivde, kar Je v tem primeru najb^ 
res.« • i 





V MODNEM 
VRTINCU 

Pripravlja: 
V L A S T A C A H - Ž E R O V N I K 

v apr i l skem Modnem vr
tincu na Radiu Celje smo po
delili tudi običajne nag rade , 
pa naj še enk ra t ponovimo 
nagrajence. 

Prvo nagrado, darilni bon v 
vrednosti 5.000 SIT, ki ga po
darja podjetje z metražnim bla
gom v vrhunskimi uvoženimi 
nogavicami Papillon iz Celja, 
je po pošti že prejela M a r i n k a 
Knez iz Škofje vasi. 

Ročno poslikan svilen šal bo 
v drugi polovici meseca razve
selil Suzano Košir iz ŠkoQe 
vasi, ročno pleten pulover v 
modnih modro-zelenih odten
kih pa bo grel J u r e t a Kovača 
iz Planine pri Sevnici. Naj po
vem še to, da je Jure zadnji na
grajenec, ki bo prejel tovrstno 
"volneno" nagrado, saj jo bo 
odslej zamenjala druga, morda 
za moški prav tako kot ženski 
svet še bolj privlačna. Kaj več o 
novi nagradi prihodnjič, vseka

kor pa že danes izpolnite na
gradni kupon in ga pošljite v 
uredništvo NT&RC - morda 
boste prav vi prvi, ki boste v na
slednji radijski oddaji izžreba
ni in prejeli to ali katero izmed 
ostalih nagrad. 

In še eno zanimivost uvaja
mo s pomladjo - pravzaprav to 
ni novost, saj se mnogi še spo
minjate naše lanske akcije od
krivanja mladih kreatorskih ta
lentov, ki je bila nadvse od
mevna in je med drugim priteg
nila tudi pozornost ugledne 
slovenske modne revije... Ak
cijo bomo letos ponovili v širši 
obliki, vsa dekleta in fante, ki 
jih moda in risanje modnih skic 
veseli, pa že zdaj prijazno vabi
mo, da nam pošljejo svoje krea
cije. Skicfe morajo biti na belem 
papirju, narisane v črno-beli in 
poljubni barvasti tehniki. Te
ma ostaja ista in brezmejna: 
moda za mlade. 

Modni elitizem 
Kar preveč prostora bi potre

bovala za naštevanje vsega, kar 
se v najlepšem pomladnem 
mesecu - maju razcveti... Ne le 
narava, ljubezen, tudi naša gar
deroba si nadene novo in svežo 
podobo. Pa kar se da modno se
veda, da je vzdušje še bolj pra
vo. Eni si pri tem pomagajo z 
domačim šivalnim strojem, 
drugi s svojo šiviljo, tretji poe
nostavijo obnovo svoje garde
robe z nakupi v bližnjih kon
fekcijskih trgovinah in četrti -
prisegajo le na izbrane butične 
prodajalne z zvenečimi modni
mi imeni.Čeprav so na sončni 
strani Alp slednji še vedno v 
manjšini, pa postaja nakup pre
grešno dragocenih modnih 
stvaritev, ki predstavljajo ab
solutni statusni simbol, vse 
večji trend. Pravzaprav je zdaj 
trendovsko nositi "nesramno 
draga" oblačila vrhunskih 
kreatorskih imen in tudi neka
teri slovenski estradniki in us
pešni mladi poslovneži ta mod
na pravila skrbno upoštevajo. 

Armani, Chanel, Versace, Dol-
ce&Gabbana, Prada, Moschi-
no, Ferre, Byblos, Max Mara, 
Missoni, Dior, Biagiotti, Don-
na Karan... so etikete, ki ta hip 
v modnem svetu največ veljajo. 

Za tiste, ki vzamejo modo 
dobesedno - bodisi zaradi fi
nančnih zmožnosti, prepriča
nja, da bodo s tem postali to, 
kar so (ali mislijo, da so!) ali 
želje po vlogi trendsetterstva, 
je letos še posebej dobro po
skrbljeno. 

Minimalizem v obliki opri
jetih kril in hlač, ki puščajo po
pek zunaj, ironične igre detaj
lov, ki jih zaradi vse bolj pre
čiščenih linij skorajda ni, pre
stižno usnje, pletenine v strech 
izvedbi, črno-bele in močne 
sadne barvne kombinacije so 
skupne značilnosti, podpisane 
z zgoraj omenjenimi imeni. In 
opremljene seveda s cenami, ki 
puščajo možnost sprejeti jih z 
navdušenjem, osuplostjo ali 
ironično distanco do novega ča
sa, do novega odnosa do sveta... 

Anketno nagradno vprašanje meseca maja: 
K A T E R O O D N A Š T E T I H M O D N I H NOVOSTI BI NAJ
R A J E N O S I L I ? 

a) čevlje in torbico v roza ali svetlo zeleni barvi; 
b) modno lasuljo oziroma lasni dodatek; 
c) hlače na bokih, ki odkrivajo popek; 
d) nič od tega. 

POROKE Celje 
Poročilo se j e 7 parov, od 

teh: Jožef ŠLAUS iz Dola pod 
Gojko in Stanka KRAČUN iz 
Bezovice, Boris ROŽEJ iz Ce
lja in Milena REČNIK iz Lo-
krovca. Srečko CAFUTA in Si
mona LOVROVIČ oba iz Ce
lja, Zvonko JAVORNIK iz 
Frankolovega in Damjana BR-
ODEJ oba iz Socke ter Boštjan 
HRNČIČ in Marija OREHOV 
oba iz Celja. 

Šent jur p r i Celju 
Poročila sta se dva para in 

sicer: Maksi KRAJNC iz Brst-
nika in Mojca LEBER iz Okro-

ga ter Tomaž ARZENŠEK in 
Andreja PEVEC oba iz Šent
jurja. 

Šmar je pri Je lšah 
Poročila sta se dva para in 

sicer: Patrick PIRŠ iz Mestinja 
in Tanja MIKŠA iz Rogaške 
Slatine ter Tomica LELJAK iz 
Hrvaške in Marjetka HALU-
ŽAN iz Sp. Sečova. 

Velenje 
Poročila sta se dva para in si

cer: Robert BOSILJ in Andrejka 
BIZJAK oba iz Velenja ter Ru
dolf OMERZU in Andreja 
NAPOTNIK oba iz Zavodenj. 

Žalec 
Poročila sta se Srečko BA-

LOH iz Zabukovice in Vesna 
FLORJANC iz Latkove vasi. 

SMRTI Celje 
Umrli so: Marija BRAN-

TUŠA, 54 let iz Rogaške Slati
ne, Frančiška TRATNIK, 84 
let iz Pepelna, Jožef ZALO-
KAR, 66 let iz Vezovja, Ivana 
STOPAR, 67 let iz Slovenskih 
Konjic, Ljudmila ŠUSTER, 67 
let iz Štor, Franc KUGLER, 80 
let iz Celja, Lucija OGRA-
JENŠEK, 78 let iz Kal, Franc 
PERŠAK, 84 let iz Celja, Jože
fa PLANINC, 71 let iz Žebni-
ka, Ivan GRUBAR, 65 let iz 
Celja, Eva ŠKET, 89 let iz 
Stopč, Marija ROJAK, 57 let iz 
Šentjurja pri Celju, Ana GL-
OGOVSEK, 76 let iz Dovške-
ga, Magdalena EHRGOTT, 76 
let iz Sv. Lovrenca, Jožef KO-
RENAK, 92 let iz Vrbe in Ma
rija MACUH, 45 let iz Mlač. 

Šent jur p r i Celju 
Umrli so: Antonija ANTLEJ, 

89 let iz Dobja pri Lesičnem, 
Frančišek DOBOVIŠEK, 84 let 
iz Šentjurja in Jožef SMODEJ, 
87 let iz Zagaja pri Ponikvi. 

Šmar je pr i Je lšah 
Umrli so: Maria LESKOV-

ŠEK, 85 let iz Kozja, Janez 
ŠORN 84 let iz Celja, Primož 
MIKUS 4 leta iz Korpul, Martin 
VRAŽIC, 67 let iz Rogatca, Ja
nez DEBELAK, 72 let iz Srebr
nika, Ana BELCER, 78 let iz Sp. 
Sečova in Barbara PEKOŠAK, 
95 let iz Dola pri Šmarju. 

Velenje 
Umrli so: Vladislava 

KOKOT, 67 let iz Mozirja, 
Alojz Štefan TIČ, 80 let iz Šo
štanja, Ladislav BOŽIČ, 62 let 
iz Dolnjega Brezova, Franc 
KRIVEC, 59 let iz Velenja, 
Ivan TRČEK, 75 let iz Velenja, 
Marija KAČNIK, 85 let iz Pod-
kraja in Marija POLIČNIK, 72 
let iz Prekštana. 

Od 11,5. d o 17.5,1996 
Sobota, 11.5.: 5.00 Z glasbo v novo jutro,5.30 Prva jutranja kronj 

RaSlo, 6.00 Poročilo OKC Celje, 6.15 Domača melodija tedna, 6.45 W 
roskop, 7.00 Druga jutranja kronika RaSlo, 7.20 Tečajnica, 7.40 Dnei 
tisk, 8.00 Poročila, osmrtnice, 8.25 Poročilo OKC Celje, 9.30 Filmi 
sprehodi, 1 l.OONovice, 12.00BBC novice, 13.00Novice, 13.15ŠtudeI 
ski servis, 14.00 Napovednik, 14.15 Jack pot, 15.15 Podalpski bis 
15.30 Dogodki in odmevi (prenos RaSlo), 16.00 Čestitke in pozdra 
17.00 Kronika, 17.30 Vročih 20, 20.00 Večerni športno-zabavni p, 
gram, 22.00 Rezervirano za vedeževalce, astrologe, bioenergetike, 24 
Zaključek programa in priključitev programu Radia Slovenija. 

Nedelja, 12.5.: 7.15 Začetek programa, napovednik, 7.30 Horoski 
7.40 Na današnji dan, 8.00 Poročila, osmrtnice, 8.25 PoročiloOKC Cel 
9.15 Verska oddaja-Luč sveti v temi, 10.00 Nedeljski gost, 12.00 Novi 
12.05 Domača melodija tedna, 12.10 Čestitke in pozdravi poslušale 
(vmes ob 16.15 Športno popoldne), 20.00 Zaključek programa in prikl 
čitev programu Radia Slovenija. 

Ponedeljek, 13.5.: 5.OOZ glasbo v novojutro, 5.30 Prvajutranjaki 
nika RaSlo, 6.00 Poročilo OKC Celje, 6.15 Domača melodija tedna, 6 
Horoskop, 7.00 Druga jutranja kronika RaSlo, 7.20 Tečajnica, 7.40 P 
gled dnevnega tiska, 8.00 Poročila, osmrtnice, 8.25 Poročilo OKC Cel 
8.40 Kam danes, 8.55 Zaključek jutranjega programa, 9.00 Napovedn 
9.30 Športno dopoldne, 11.00 Novice, 11.10 Nadaljevanje športnegac 
poldneva, 12.00 BBC novice, 13.00 Novice, 13.15 Minute za zdrav 
14.00 Napovednik, 14.15 Jack pot, 14.30 Danes na ljubljanski bor 
15.OOObvestila, 15.15 Podalpski biser, 15.30 Dogodki inodmevi(prei; 
RaSlo), 16.15 Petnajst minut za reportažo, 17.00 Kronika, 18.00 Poda 
ski pop ročk, 19.00 Deutsche VVelle, 20.00 Vrtiljak polk in valčkov, 22. 
Zaključek programa in priključitev programu Radia Slovenija. 

Torek, 14.5.: 5.00 Z glasbo v novojutro, 5.30 Prva jutranja kronil 
6.00 Poročilo OKC Celje, 6.15 Domača melodija tedna, 6.45 Horoski 
7.00 Druga jutranja kronika RaSlo, 7.20 Tečajnica, 7.40 Pregled tisi 
8 00 Poročila, osmrtnice, 8.25 PoročiloOKC Celje, 8.40 Kam danes, 8 
Zaključek jutranjega programa, 9.00 Napovednik, 9.30 Dopoldne z 
11.00 Novice, 11.15 Izpolnjujemo glasbene želje, 12.00 BBC novii 
13.00Novice, 13.15 Pokličite in vprašajte, 14.00 Napovednik, 14.15Ja 
pot, 14.30 Danes na ljubljanski borzi, 15.00 Obvestila, 15.15 Podalp: 
biser, 15.30 Dogodki in odmevi (RaSlo), 17.00 Kronika, 19.00 Deutsc 
VVelle, 19.15 Radi ste jih poslušali, 21.00 Da ne bi pozabili peti, 21.30 
glasbene skrinje, 22.00Zaključek programa in priključitev programu f 
dia Slovenija. 

Sreda, 15.5.: 5.00 Z glasbo v novojutro, 5.30 Prva jutranja kroni 
RaSlo, 6.00 Poročilo OKC Celje, 6.15 Domača melodija tedna, 6.45 ¥ 
roskop, 7.00 Drugajutranja kronika RaSlo, 7.20 Tečajnica, 7.40 PregI 
tiska, 8.00 Poročila, osmrtnice, 8.25 Poročilo OKC Celje, 8.40 Kam( 
nes, 9.00 Napovednik, 9.30 Radio Celje na terenu, 11.00 Novice, 12 
BBC novice, 13.00Novice, 13.15 Mah 0,14.00 Napovednik, 14.15 Ja 
pot, 14.30 Danes na ljubljanski borzi, 15.00 Obvestila, 15.15 Podalp; 
biser (melodija tedna), 15.30 Dogodki in odmevi (prenos RaSlo), 16 
Pop loto, 17.00 Poročila, 18.00 FuU cool, 19.00 Deutsche Welle, 211 
Glasbeni ex-press, 22.00 Zaključek programa in priključitev progra 
Radia Slovenija. 

Četrtek, 16.5.: 5.00 Z glasbo v novojutro, 5.30 Prva jutranja kron 
RaSlo, 6.00 Poročilo OKC Celje, 6.15 Domača melodija tedna, 6.45 I 
roskop, 7.00 Dragajutranja kronika RaSlo, 7.20 Tečajnica, 7.40 Preg 
tiska, 8.00 Poročila, osmrtnice, 9.00 Napovednik, 9.30 Dopoldne z 
1 l.OONovice, 12.00 BBC novice, 13.00 Novice, 13.15 Za volanom, 14 
Napovednik, 14.15 Jack pot, 14.30 Danes na ljubljanski borzi, 15.15 F 
dalpski biser (melodija tedna), 15.30 Dogodki in odmevi (prenos RaSl 
16.15 Domačih 5,17.00 Kronika, 18.15 Aktualno, 19.00 Deutsche Wel 
19.15 Nokia hit parada, 20.00 Ročk block z Alešom Uranjekom, 22. 
Zaključek programa in priključitev programu Radia Slovenija. 

Petek, 17.5.: 5.00 Z glasbo v novojutro, 5.30 Prva jutranja kroni 
RaSlo, 6.00 Poročilo OKC Celje, 6.15 Domača melodija tedna, 6.45 V 
roskop, 7.00 Drugajutranja kronika RaSlo, 7.20 Tečajnica, 7.40 Dnei 
tisk, 8.00 Poročila, osmrtnice,8.25 PoročiloOKC Celje, 8.40 Kam dan 
9.00 Napovednik, 9.30 Dopoldne z..., 11.00 Novice, 12.00 BBC novi 
13.00 Novice; 13.15Sknjižnegatrga, 14.00 Napovednik, 14.15Jackp 
14.30 Danes na ljubljanski borzi, 15.00 Obvestila, 15.05 Šport ob kor 
tedna, 15.15 Podalpski biser, 15.30 Dogodki in odmevi (prenos RaSl 
17.00 Kronika, 18.15 Aktualno, 19.00 Deutsche VVelle, 19.15 Glasba 
življenje, 21.00 DJ Time, 22.00 Zaključek programa in priključitev pi 
gramu Radia Slovenija. 

IZBOR IZ PROGRAMA 
Sobota, 11.5.. 14.40,15.10 
Generalica za papeža v Mariboru 

Zadnji dan tridnevnega obiska v Sloveniji bo papež Janez Pavel I 
Mariboru. Tam bo v soboto, 11. maja, generalka vseh, ki bodo ob obis 
sodelovali v programu z bogoslužjem. Na generalki bosta tudi novii 
Tone VrabI in tehnik Sašo Matelič, ki bosta poskušala prikazati: 
ključne priprave na visoki obisk. 

Sreda. 15.5., 9,30 
Radio Celje na obislcu... 

Tokrat bomo naš terenski studio postavili kar v hiši znanega fotogr 
skega mojstra Josipa Pelikana v Razlagovi ulici, v kateri zdaj živi njego 
hčerka Božena Pelikan. Bogato mojstrovo dediščino in prenovo atel. 
ja zdaj ureja Muzej novejše zgodovine Celje, da bo s prijaznostjo gos 
Božene Pelikan ta biser potem na ogled tudi obiskovalcem. Mi bomo« 
prvih in na obisk ter pogovor vabimo tudi vas, poslušalci; še posebej, 
vas namojstraPelikanavežejo kakšni spomini ali fotografije izdomal 
ga albuma. Oddajo pripravlja novinarka Mateja Podjed. 

I RADIO CEUE 
Direktor : Franček Pungerčič. 

Odgovorni u redn ik : Mitja Umnik. 

Uredniš tvo: Simona Brglez, Nataša Gerkeš, Vesna LejiČ, 
Sergeja Mitič, Mateja Podjed, Vida Tanko, Tone Vrabl. 
Glasbeni u redn ik : Stane Špegel. Vodja tehnike: Bojan 

Pišek. 
Naslov uredniš tva: Radio Celje, Prešernova 19, Celje. 

Telefon: 442-500. Studio: 441 -310, 441 -510. _ 





i « . 19. 9. m o j 1 9 9 i 









NOVI TEDNIK RUMENA STRAN 4( 

Promocija na slo lih 
Na letošnjih gospodarskih srečanjih Promo v Tuzli je v 

organizaciji gospodarske zbornice sodelovalo tudi veliko 
podjetij s Celjskega. Na dan Dneva slovenskih razstav
ljavcevje v Tuzlo odšlo 26 gospodarstvenikov, ki naj bi na 
skupnem prostoru predstavili svoje izdelke. Kako so jih 
predstavili, je videti na fotografiji. Na stolih so bili pros
pekti, ob njih gospodarstveniki, nad njimi pa napis Pri-
vredna komora Slovenije. So mar organizatorji mislili, da 
gre za bolšji sejem ? Če pa velja pregovor, da slab začetek 
pomeni dober konec, bo tudi to pozabljeno. 

O nenasitnosti 
Na velenjskem TV kanalu 

so za jutri napovedali veli
ko stokanja zaradi Nenasit
ne. Žal ne gre za oddajo o 
kakšni požrešni občinski ali 
republiški blagajni, ampak 
za čisto običajni porno-
grafskifilm. Nekateri prave 
pravcate razlike niti ne 
opazijo. 

Oh, la draginja 
»Dopust je pred vrati, cene na morju pa že spet takšne, da mi je še za nakup zgornjei 

dela kopalk zmanjkalo denarja.« 

Eni In drugI 
Gospodarstveniki v savinjsko-šaleški navezi se ubad<\ 

s hudimi problemi. Zafrkava jih država, mučijo jih boln 
ki izostanki, da o monopolu delavcev sploh ne govorim 
Sedaj ne vemo, ali se gredo razviti kapitalizem ali utopit 
socializem, vsekakor pa bi delavci govorili o drugaČK 
težavah. Ce bi si upali, seveda.TVzvezde v Celju 

PrehlaJenI s¥etnlkl 
župan občine Šoštanj dr. 

Bogdan Menih se lahko 
sladko smeji, saj je ušel 
zdravniškemu štrajku. Tik 
pred štrajkom je namreč 
presedlal iz zdravstva v či
sto politiko, saj je postal 
»službeni« župan. Sicer ga 
rahlo boli glava, ker se 
svetniki v Šoštanjskem svetu 
prehlajajo bolj pogosto kot 
nekdaj pacienti. 

TV z¥ezde ¥ Celju 
Prva gimnazija Celje je 

zajutri napovedala svoj Pr
vi dan košarke in obljubila, 
da se bodo na igrišču poja
vili zanimivi gostje. Zlasti 
nestrpno pričakujemo 
športne novinarje T V Slo
venija, ko bo na primer Jo-
landaBertole pokazala, ka
ko obvlada proste mete 
(morda bo vsaj tokrat med 
najlepše oblečenimi?) in ko 
se bosta iz oči v oči srečala 
Ivo Milovanovič in Tone Ti-
selj. Upamo, da bo vse sku
paj minilo brez opominov 
in ukorov. 

Poslovni uspeh ženske je odvisen od prozornoA 
sti spodnjih hlačk. j 
Še med tistimi nekaj milijarderji, ki jih pre
moremo, je največ obubožanih. 
Med aidsom in državo ni velike razlike. Oba 
pobirata med ljudmi visok davek. 
Posledica politične nedejavnosti je sicer 
zdrava pamet, a zato obolela duša. I 
Opozarjamo državljane, da je zdravilom, ki 
nam jih v zadnjem času predpisuje vlada, že 
zdavnaj potekel rok trajanja. 
Madeže v politični karieri je mogoče odstraniti 
tako, da zavržemo kariero ali politiko. 
Večina uspešnih poslovnežev je začela svoje 
kariere s pomivanjem posode. Večina politiki 
kov pa s pranjem denarja. i 
Tako stara kava kot star sistem imata nekaj 
skupnega. Oba sta brez arome. 

F R A N P ! ČV.Č 

Naša stalna dopisnica iz Pariželj Marija 
Kronovšek poroča, da so raziskovalci 
agrokulture iz Savinjske doline prišli do 
zanimivih dognanj, o tem, zakaj bolezen 
norih krav ne napade policistov? 

Menda zato ne, ker je to možganska bo
lezen. 

Lidija ANTLEJ iz Gorice pri Slivnici pa 
sije tokrat »zaslužila« nagradni enodnev
ni izlet za Šalo tedna, žreb pa ji je dodelil 
tudi spremljevalko Zinko KVAR iz Tehar
ske 117 v Celju. Njo smo izžrebali med ku
poni. 

D¥akratnl rB¥Bž 
Na vogalu stoji revež z napisom »SEM 

GLUHONEM«. 
» To mora biti strašno, če človek nič ne 

sliši,« reče starejša gospa sama pri sebi 
in mu vrže v klobuk nekaj drobiža. 

»Še huje je, kadar sem slep,« zamr-
mra berač. »Takrat mi v klobuk mečejo 
same gumbe.« 

Domo¥ 
Slave in Lojz nikakor nista mogla iz go

stilne in šele, ko je Slave pomislil na »tasta-
ro«, se je malce zdrznil: 

»Gospod natakar, imate kaj, da bi se 
streznil?« 

»Imam, imam. Račun!« 
In na poti domov je Lojz »podstavil« no

go avtomobilu, kije pripeljal mimo. 
»Bud zarukani. Nogo si mi zlomil,« se je 

drl na šoferja. Hočem tisoč mark odškod
nine. 

»Kaj? Saj nisem milijonar!« 
»Kaj, kaj? Kaj mislite, da sem jaz stono

ga...?« 

Znanca 
študent pride na izpit in profesor mu za

stavi vprašanje: »Midva se pa že poznava, 
kajne?« 

»Ja, lani sem pri vas opravljal izpit. Ta
krat mi je spodletelo.« 

»No, j a, bo šlo pa danes bolj gladko! Če 
se spomnite mojega lanskega prvega vpra
šanja, vam dam takoj pozitivno oceno. 
No?« 

»Midva se pa že poznava, kajne?« 

Uresnlčlle¥ želja 
Pri hiši so že imeli deset sinov, a vedno so 

si želeli še hčerko in končno se jim je želja 
tudi uresničila. Od veselja so sklicali celo 
vas, da izberejo zanjo najlepše ime. Po ve-
čurnem dogovarjanju se odločijo, da naj 
bo Lučka. Takrat pa se oglasi najmlajši sin 
in reče mami, da ji Lučka že ne bo ime. Ma
ma ga radovedno vpraša, zakaj neki ne? 
Najmlajši ji razloži: »Sedaj, ko je majhna 
bi bila Lučka, ko bi bila večja bi bila Lam-
pa, ko bi bila stara, pa bi jo klicali karLah-
terna.« 

Nlpolrehno 
Mica je po dolgem trpljenju le zbrala to

liko poguma, da je odšla do zobozdravni
ka: 

»Gospod zdravnik, tako strašno sem ob
čutljiva, da ne zdržim nobene bolečine več. 
Prosim vas, da bi mi pred ruvanjem zoba dali 
narkozo,« ga je vsa prestrašena prosila. 

»Ni potrebno. Moji pacienti izgubijo za
vest brez narkoie.« 

Traktorska 
Kmet pride ves besen na policijsko po

stajo: »Naša stara mama je izginila!« 
»Koliko je pa stara?« 
»Sedem indevetdeset let,« odvrne kmet. 
» V teh letih radi stari ljudje še malo po-

vandrajo,« ga skuša pomiriti policist. 
«Že, že mogoče. Ampak jaz nujno potre

bujem traktor, s katerim se vozi naokoli.« 

Ahsllneni 
Zagnan apostol abstinence, boja zoper 

pitje alkohola, razpošilja na vse strani le
take z geslom: »Preljubi moj kristjan, tvoj 
največji sovražnik je alkohol.« 

Nekdo mu odpiše: » V Svetem pismu piše, 
da moramo svoje sovražnike ljubiti.« Apo
stol abstinence pa mu ne ostane dolžan: 
»Toda, v Svetem pismu nikjer ne piše, da 
moraš svoje sovražnike požirati!« 

Šale so prispevali: Vanja POŽIN iz 
Rimskih Topl ic , Anica TIČER iz Loke pri 
Žusmu, Anica Z V O N A R , Alojz O B L A K 
iz Šentjurja, Marija K R O N O V Š E K iz Bra-
s lovč in Anica Š I B A N C iz Vojnika. 


















